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SÉANCE PLÉNIÈRE PLENUMVERGADERING 
 

du 

 

JEUDI 5 MAI 2022 

 
Après-midi 

 
______ 

 

 

van 

 

DONDERDAG 5 MEI 2022 

 
Namiddag 

 
______ 

 
 
La séance est ouverte à 14 h 21 et présidée par Mme Eliane Tillieux, présidente. 
De vergadering wordt geopend om 14.21 uur en voorgezeten door mevrouw Eliane Tillieux, voorzitster. 
 
La présidente: La séance est ouverte. 
De vergadering is geopend. 
 
Une série de communications et de décisions doivent être portées à la connaissance de la Chambre. Elles 
seront reprises sur le site web de la Chambre et insérées dans le compte rendu intégral de cette séance ou 
son annexe. 
Een reeks mededelingen en besluiten moeten ter kennis gebracht worden van de Kamer. U kan deze terug-
vinden op de webstek van de Kamer en in het integraal verslag van deze vergadering of in de bijlage ervan. 
 
Ministres du gouvernement fédéral présents lors de l'ouverture de la séance: 
Aanwezig bij de opening van de vergadering zijn de ministers van de federale regering: 
Alexander De Croo, Vincent Van Quickenborne. 
 

01 Ordre du jour 

01 Agenda 

 
Conformément à l’avis de la Conférence des présidents du 4 mai 2022, vous avez reçu un ordre du jour 
modifié pour la séance d'aujourd'hui. 
Overeenkomstig het advies van de Conferentie van voorzitters van 4 mei 2022 hebt u een gewijzigde agenda 
voor de vergadering van vandaag ontvangen. 
 
Y a-t-il une observation à ce sujet? (Non) 
Zijn er dienaangaande opmerkingen? (Nee) 
 
En conséquence, l'ordre du jour est adopté. 
Bijgevolg is de agenda aangenomen. 
 

02 Ordre des travaux 

02 Regeling van de werkzaamheden 

 

02.01  Peter De Roover (N-VA): Mevrouw de voorzitster, geachte col-

lega's, ik stel vast dat er twee vragen over de nakende executie van 
professor Djalali geagendeerd staan. Wij zullen zo dadelijk dus het ant-
woord van de eerste minister en de regering krijgen. 
 
Ik wil u echter volgende vraag stellen, over de fracties heen. Mag ik u 
uitnodigen om vanuit de Kamer een initiatief te nemen, in navolging 
van de resoluties die reeds werden goedgekeurd, zodat wij een van de 
volgende dagen, uiterlijk volgende week, in het plenum een signaal 
kunnen geven? Ik ben ervan overtuigd dat dat kamerbreed zal worden 
gesteund. Ik vind het tegen de achtergrond van de gebeurtenissen toch 

02.01  Peter De Roover (N-VA): 

Deux questions sur l'exécution im-
minente du professeur Djalali sont 
à l'ordre du jour. Nous n'allons pas 
tarder à entendre la réponse du 
premier ministre et du gouverne-
ment. 
 
Je souhaite poser une question qui 
va au-delà des clivages politiques. 
Je souhaiterais inviter la présidente 
à prendre une initiative au nom de 
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wel belangrijk dat de Kamer zich, los van hetgeen de regering zo da-
delijk zal zeggen, daarover expliciet uitspreekt. 
 

la Chambre afin qu'au plus tard au 
cours de la séance plénière de la 
semaine prochaine, nous puis-
sions, en tant qu'assemblée, en-
voyer explicitement un signal. 
Cette initiative sera sans aucun 
doute soutenue à l'unanimité.  
 

De voorzitster: Mijnheer De Roover, ik heb gevraagd om een brief 
voor te bereiden. De senaatsvoorzitster en ikzelf zullen die samen on-
dertekenen. 
 

La présidente: J'ai demandé qu'un 
courrier, que je cosignerai avec la 
présidente du Sénat, soit préparé.  
 

Questions 

Vragen 

 

03 Vraag van Bert Moyaers aan Alexander De Croo (eerste minister) over "De Febelfin-studie over het 

aanhoudende probleem van cybercriminaliteit en phishingfraude" (55002498P) 

03 Question de Bert Moyaers à Alexander De Croo (premier ministre) sur "L'étude de Febelfin sur le 

problème persistant de la cybercriminalité et du phishing" (55002498P) 
 

03.01  Bert Moyaers (Vooruit): Mevrouw de voorzitster, mijnheer de 

eerste minister, thuis de financiële zaken regelen wordt voor steeds 
meer mensen normaal. Dat is echter niet zonder risico. 
 
Daarom is het goed dat Febelfin eergisteren kon aankondigen dat het 
aantal geslaagde pogingen van phishingfraude afneemt. Maar liefst 
negen miljoen euro werd minder buitgeslagen dan het jaar voordien. 
Dat is een kwart minder dan in 2020 en dat is een goede zaak. 
 
Monitoring door banken, sensibiliseringscampagnes en een goede sa-
menwerking tussen verschillende stakeholders hebben daartoe bijge-
dragen en bewijzen het belang van een goede samenwerking. Tegelij-
kertijd mogen wij echter niet blind zijn voor het vele werk dat op de 
plank ligt. Fraudeurs misbruiken kwetsbare mensen. 
 
Collega's, helaas zijn heel veel mensen financieel kwetsbaar in de hui-
dige tijd. Zij zijn kwetsbaar voor mooie aanbiedingen die helaas niet 
kunnen worden waargemaakt. Zij worden bestookt met e-mails, tele-
foons, sms'en en zelfs per brief. Het is te veel om op te noemen. Met 
één simpele muisklik op een website die legitiem lijkt, kunnen zomaar 
alle gegevens worden gestolen. 
 
Mijnheer de eerste minister, u weet net zo goed als ik dat in 2021 nog 
voor 25 miljoen euro werd buitgemaakt. Dat is geld dat alleen maar kan 
worden gestolen omdat onze maatschappij vraagt dat steeds meer 
mensen hun zaken op digitale manier regelen. Dat vraagt een stevige 
aanpak. Met Vooruit willen wij een structurele aanpak die mensen on-
line beschermt. 
 
Mijnheer de eerste minister, kwetsbaar zijn wij allemaal. Daarom heb 
ik voor u de hiernavolgende vraag. Welke extra acties plant u met de 
regering om die nieuwe vorm van fraude een halt toe te roepen? 
 

03.01  Bert Moyaers (Vooruit): 

Gérer ses finances à domicile n'est 
pas sans risque. Il est positif que le 
nombre de tentatives réussies de 
fraude par hameçonnage diminue 
et que 9 millions d'euros de moins 
aient été dérobés en 2021 qu'en 
2020, mais il reste beaucoup de 
pain sur la planche. Les fraudeurs 
abusent de personnes vulnérables 
et, malheureusement, de très nom-
breuses personnes sont financière-
ment vulnérables à l'heure ac-
tuelle. Elles sont enclines à accep-
ter de belles offres qui ne sont hé-
las pas fiables. D'un simple clic de 
souris sur un site qui paraît légi-
time, elles peuvent se faire voler 
toutes leurs données.  
 
Le butin ainsi subtilisé en 2021 
s'élève à 25 millions d'euros. Ces 
vols sont possibles parce que notre 
société exige que toujours plus de 
personnes gèrent leurs finances 
par voie numérique. Vooruit sou-
haite une approche structurelle qui 
protège nos concitoyens en ligne, 
car nous sommes tous vulné-
rables. 
 
Quelles mesures supplémentaires 
le gouvernement prévoit-il de pren-
dre afin de mettre un frein à cette 
nouvelle forme de fraude?  
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03.02 Eerste minister Alexander De Croo: Mijnheer Moyaers, dank u 

voor de zeer pertinente vraag.  
 
Zoals u zelf hebt aangegeven: wij zijn allemaal kwetsbaar. Het gaat 
niet enkel om mensen die digitaal minder ervaring hebben. Uiteindelijk 
zijn wij allemaal kwetsbaar voor phishing. 
 
Binnen de cybersecuritystrategie heeft het Centrum voor Cybersecurity 
Belgium (CCB) voorlichting geven over phishing als prioriteit naar vo-
ren geschoven. Het doet dat trouwens niet alleen, maar samen met 
Febelfin. De sector schrijft zich daarin in, samen met de Cyber Security 
Coalition. Onze aanpak is er één waarbij de overheid samenwerkt met 
de aanleveraars van kritieke infrastructuur en met de financiële sector. 
 
Eén van mijn initiatieven is de Safeonweb-app die ik iedereen aanraad 
te installeren. Het is een zeer actuele bron om informatie te krijgen over 
de nieuwste phishingcampagnes. Die worden verzameld door het Cen-
trum voor Cybersecurity. Men geeft daar voorlichting. Het is interessant 
om, bijvoorbeeld één keer per week, te checken wat de nieuwste be-
drogmethodes zijn die gebruikt worden, en zo zelf een stukje gevoelig-
heid voor het thema te krijgen. Uiteindelijk is dat de bedoeling. Wij zou-
den allemaal de gezonde reflex moeten krijgen in ons digitale leven, 
dat een deel van ons totale leven is geworden, bij zaken die er een 
beetje verdacht uitzien, of bij zaken die er een beetje te goed uitzien 
om waar te zijn, altijd bijzonder voorzichtig te zijn en ze door te geven 
aan het Centrum voor Cybersecurity. 
 
U zult ook gemerkt hebben dat deze regering daar ook middelen voor 
vrijgemaakt heeft. Bij de begrotingsopmaak van dit jaar werd 5 miljoen 
bijkomend vrijgemaakt, en bij de begrotingscontrole nog eens 6 mil-
joen. In het Europees Investeringsfonds hebben wij 79 miljoen geïn-
vesteerd in cybersecurity. 
 
Cybersecurity is een essentieel element van de nieuwe Nationale Vei-
ligheidsstrategie die goedgekeurd is. Maar de echte veiligheidsstrate-
gie is er één waar wij allemaal samen alert zijn en actie ondernemen 
als wij iets zien dat verdacht is. 
 

03.02  Alexander De Croo, mi-

nistre: Nous sommes tous exposés 
au hameçonnage. 
 
Le Centre pour la Cybersécurité 
Belgique (CCB) a, en collaboration 
avec Febelfin, donné une impor-
tance prioritaire à l'information sur 
le hameçonnage. Il y a également 
la Cyber Security Coalition. Les 
autorités travaillent de concert 
avec les fournisseurs d'infrastruc-
tures critiques et le secteur finan-
cier. 
 
L'une de mes initiatives est l'appli-
cation Safeonweb, qui fournit des 
informations sur les dernières cam-
pagnes de hameçonnage. Ces in-
formations sont recueillies par le 
CCB. Il est intéressant de vérifier 
une fois par semaine quelles sont 
les dernières méthodes d'escro-
querie. Nous devrions tous avoir le 
bon réflexe, lorsque nous sommes 
confrontés à des messages numé-
riques qui paraissent un peu sus-
pects ou qui semblent un peu trop 
bien pour être vrais, d'être toujours 
particulièrement prudents et de 
transmettre ces messages au 
CCB. 
 
À cet égard, lors de l'élaboration du 
budget, le gouvernement a dégagé 
un montant supplémentaire de 
5 millions d'euros et, lors du con-
trôle budgétaire, un autre montant 
additionnel de 6 millions d'euros. 
Nous avons investi 79 millions 
d'euros en matière de cybersécu-
rité dans le Fonds européen 
d'investissement. 
 
La cybersécurité constitue un élé-
ment essentiel de la nouvelle stra-
tégie nationale de sécurité, mais la 
véritable stratégie de sécurité con-
siste à ce que tout le monde fasse 
preuve de vigilance.  
 

03.03  Bert Moyaers (Vooruit): Mijnheer de premier, Vooruit zal uw 

inspanningen en die van de regering steunen door de indiening van 
een resolutie. 
 
Ik wil toch nog even de aandacht vestigen op een merkwaardige trend 
die ik ook in mijn provincie heb vastgesteld. Tussen de politiezones 
bestaan grote verschillen inzake snelheid van werking. Aangifte van 

03.03  Bert Moyaers (Vooruit): 

Vooruit soutiendra le travail du 
gouvernement par le biais d'une ré-
solution. Il existe de grandes diffé-
rences entre les zones de police en 
ce qui concerne la vitesse de trai-
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fraude doen bij de politie is best een moeilijke zaak, aangezien er toch 
wel wat specifieke kennis voor nodig is. In mijn politiezone – een zeer 
grote – heeft men voldoende kennis ter zake. Ik merk echter dat dit 
voor kleinere politiezones een stuk moeilijker is. De manier waarop 
men als burger beschermd wordt, mag niet afhangen van de grootte 
van de politiezone. Ik kan slechts wijzen op het belang van een goede 
uitwisseling van praktijken om ook efficiënt informatie door te geven, 
want deze strijd kan alleen maar worden gewonnen indien we hem sa-
men voeren. 
 

tement. Des connaissances spéci-
fiques sont requises pour une dé-
claration de fraude. La tâche est 
sensiblement plus ardue pour les 
petites zones de police que pour 
les grandes. La protection dont bé-
néficient nos concitoyens ne de-
vrait pas dépendre de leur lieu de 
résidence. L'échange de méthodes 
de travail efficaces est important. 
Nous devons coopérer si nous vou-
lons gagner cette bataille.  
 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 

 

04 Vraag van Jean-Marie Dedecker aan Alexander De Croo (eerste minister) over "De versnellende 

inflatie en het verlies aan koopkracht door de hoge energie- en brandstofprijzen" (55002510P) 

04 Question de Jean-Marie Dedecker à Alexander De Croo (premier ministre) sur "L'accélération de 

l'inflation et la perte de pouvoir d'achat en raison des prix élevés de l'énergie" (55002510P) 
 

04.01  Jean-Marie Dedecker (ONAFH): Mevrouw de voorzitster, mijn-

heer de premier, collega's, sedert het blauwe zwaailicht, Guy Verhof-
stadt, en de rode Johan Vande Lanotte in 2007 Electrabel hebben ver-
kocht aan Suez, nu ENGIE, is Electrabel een Vlaamse melkkoe gewor-
den. Een melkkoe die hier graast, die hier vetgemest wordt, maar die 
gemolken wordt in Parijs. Afgelopen week hebben we gezien dat ze 
nog 1,24 miljard euro van die woekerwinsten doorgestort hebben aan 
de Franse miljonairs, zoals u dat graag noemt, mijnheer Hedebouw. 
 
Mijnheer de minister, wat is het gevolg van onze energieproblemen? 
De inflatie is opgelopen tot meer dan 8 %. Als we de energie en de 
petroleum eruit halen, komen we aan amper 2 %. Wat doen wij? We 
kunnen de elektriciteit niet meer betalen. Afgelopen week heb ik alle 
partijen, in 1 mei-toespraken, horen spreken over de rijkentaks, koop-
krachtbijdragen, overwinstbijdragen en zelfs van het groene leger een 
oorlogsbijdrage.  
 
Mijn vraag is of u nu nog belastingen zal heffen, mijnheer de minister. 
Wat wordt die overwinstbijdrage? Wat wordt die koopkrachtbijdrage? 
We leven in een land waar 54 % van wat we produceren al teruggaat 
naar de overheid, met een totale belastingdruk van 43 % van ons BBP, 
na Frankrijk en Denemarken de hoogste van de wereld, met belastin-
gen op arbeid, heren communisten, van 41,2 %. Maar ook een belas-
ting op kapitaal, mijnheer Hedebouw, van 40 % en zelfs een vennoot-
schapsbelasting van 25 %. 
 
Kortom, wat zal er gebeuren om de koopkracht aan te zwengelen? 
 

04.01  Jean-Marie Dedecker (IN-

DEP): Depuis que Guy Verhofstadt 
et Johan Vande Lanotte ont vendu 
Electrabel à Suez en 2007, Electra-
bel est devenue une vache à lait 
flamande. Elle broute et est en-
graissée dans notre pays, mais est 
traite à Paris. La semaine dernière, 
un montant de 1,24 milliard d'euros 
de bénéfices usuraires a une fois 
de plus été transféré aux million-
naires français.  
 
La conséquence de nos problèmes 
en matière d'énergie est que l'infla-
tion a grimpé à plus de 8 %. Si 
nous faisons abstraction de l'éner-
gie et du pétrole, elle ne s'élève 
qu'à 2 %. Dans les discours du 1er 
mai, il était question de la taxe sur 
la fortune, de contributions au pou-
voir d'achat, de contributions sur 
les surprofits et même d'une contri-
bution de guerre. 
 
Va-t-on encore prélever des im-
pôts? À l'heure actuelle, 54 % de 
ce que nous produisons retourne 
vers les pouvoirs publics. La pres-
sion fiscale équivaut à 43 % du PIB 
et est ainsi la plus élevée au monde 
après la France et le Danemark. 
L'impôt sur le travail s'élève à 
41,2 %, l'impôt sur le capital à 40 % 
et l'impôt des sociétés à 25 %. 
 
Quelles mesures vont être prises 
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pour renforcer le pouvoir d'achat?  
 

04.02 Eerste minister Alexander De Croo: Mijnheer Dedecker, als u 

kijkt naar de inflatie in ons land en in heel Europa, ziet u dat de inflatie 
gedreven wordt door de energieprijzen. In de Verenigde Staten is het 
echter meer een monetair fenomeen. 
 
Het feit dat de inflatie gedreven wordt door energie, heeft niet per se te 
maken met het ene of het andere bedrijf. We zien in heel Europa dat 
de grondstofprijzen gestegen zijn. Daarom hebben wij bij de Europese 
Commissie al een aantal keer aangedrongen om het probleem voor de 
gas- en olieprijzen bij de wortel aan te pakken. We willen dus vermijden 
dat we als landen gedwongen worden om energie duur te moeten aan-
kopen op de internationale markten omdat landen bijvoorbeeld tegen 
elkaar uitgespeeld worden. We moeten dat doen in groep en onze Eu-
ropese omvang gebruiken. We moeten ook kijken naar maatregelen 
zoals prijsplafonnering wanneer we zien dat prijsverhogingen eigenlijk 
niet meer te rechtvaardigen zijn. 
 
We hebben in ons land ook maatregelen genomen. Ik zal niet in detail 
ingaan op het pakket van meer dan 3 miljard euro aan maatregelen die 
we genomen hebben om de energieprijs naar beneden te proberen 
krijgen. 
 
Het voornaamste element waarover men – volgens mij – in ons land te 
weinig spreekt, is een automatisch mechanisme: de indexering. In an-
dere landen begint men vandaag te onderhandelen over wat men zou 
kunnen doen om de lonen te verhogen. In ons land is dat iets wat au-
tomatisch gebeurt. In andere landen berust men; wij beschermen onze 
burgers tegen de stijgende prijzen. 
 
Dat gaat over bedragen die toch wel een verschil maken. Als men bij-
voorbeeld kijkt naar het loon van een kinderverzorger of -verzorgster 
ziet men dat zij aan het begin van het jaar een loon hadden van bij-
voorbeeld 1.850 euro. Nu hebben zij 100 euro netto meer. Een koppel 
dat bijvoorbeeld 3.700 netto verdient, heeft sinds het begin van het jaar 
al 180 euro netto meer. In andere landen berust men terwijl we in ons 
land actie ondernemen om mensen te beschermen tegen het verlies 
aan koopkracht. 
 
Het gaat dus over koopkracht, maar uiteraard ook over concurrentie-
kracht. Concurrentiekracht, jobcreatie en deze jobs behouden, zijn de 
koopkracht van morgen. Dat is een evenwicht in ons land waarbij we 
vandaag mensen beschermen. Als men dat vergelijkt met andere lan-
den, ziet men dat wij het vandaag beter doen dan in andere landen 
waar men nog steeds afwacht.  
 

04.02  Alexander De Croo, mi-

nistre: L'inflation en Belgique et en 
Europe est alimentée par les prix 
de l'énergie et la flambée des prix 
des matières premières. Nous 
avons déjà demandé à plusieurs 
reprises à la Commission euro-
péenne de s'attaquer à la racine du 
problème des prix élevés du gaz et 
du pétrole, afin que nous apparais-
sions comme un seul gros client 
européen en cas d'achats groupés. 
Nous devrions également songer à 
des mesures telles que le plafon-
nement des prix, lorsque plus rien 
ne justifie les augmentations de 
prix.  
 
La Belgique elle-même a déjà pris 
des mesures énergétiques à hau-
teur d'un montant de plus de 3 mil-
liards d'euros, mais nous devons 
absolument nous garder de sous-
estimer notre indexation automa-
tique des salaires. Contrairement à 
d'autres pays, nous pouvons, 
grâce à elle, protéger nos citoyens 
contre les hausses de prix. Par 
exemple, une personne travaillant 
dans le secteur de la petite enfance 
gagne aujourd'hui net 100 euros 
de plus qu'au début de l'année. Il 
s'agit donc de pouvoir d'achat, 
mais aussi, bien entendu, de com-
pétitivité. Avec la création d'em-
plois et la préservation de ces em-
plois, c'est le pouvoir d'achat de de-
main que nous sauvegardons. 
 

04.03  Jean-Marie Dedecker (ONAFH): Mijnheer de premier, u maakt 

zich er gemakkelijk van af wat de energie betreft. Wij betalen aan 
Frankrijk. U hebt het over de internationale prijs, maar wat hebben de 
Fransen gedaan? Zij hebben een prijsblokkering gedaan. Zij hebben 
een maximum gezet op de prijs van de elektriciteit. Wat doen wij? Wij 
betalen mee voor de Fransen. De overwinsten die hier gemaakt wor-
den gaan naar Parijs en wij betalen daarvoor. U bent met handen en 
voeten gebonden op basis van de afhankelijkheid van ENGIE, want u 
moet nu terug op uw knieën naar Parijs om de kerncentrales open te 
houden en om uw geld kwijt te geraken in gascentrales. Daar ligt de 
hond gebonden, mijnheer de premier. 

04.03 Jean-Marie Dedecker (IN-

DEP): Le premier ministre parle du 
prix international, mais la France a 
plafonné le prix de l'électricité et les 
surprofits réalisés ici vont à Paris. 
En raison de notre dépendance à 
l'égard d'ENGIE, le premier mi-
nistre doit supplier la France de 
garder les centrales nucléaires ou-
vertes et de placer notre argent 
dans des centrales au gaz.  
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Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

05 Vraag van Kathleen Verhelst aan Alexander De Croo (eerste minister) over "Het conflict tussen 

Rusland en Oekraïne en het zesde sanctiepakket van de EU" (55002515P) 

05 Question de Kathleen Verhelst à Alexander De Croo (premier ministre) sur "Le conflit entre la Russie 

et l'Ukraine et le sixième paquet de sanctions de l'Union européenne" (55002515P) 
 

05.01  Kathleen Verhelst (Open Vld): Mijnheer de eerste minister, er 

ligt een zesde pakket sancties op tafel tegen het regime van Poetin. 
Het gaat om financiële sancties, waarbij de Russische banken uit het 
internationale bankensysteem worden gegooid, en om economische 
sancties via het olie-embargo, waardoor de financiering van de oorlog 
van Poetin klappen krijgt. 
 
Dit toont opnieuw de eendracht en de kracht van Europa aan, wat we 
toejuichen. We moeten aan hetzelfde zeel trekken. Uit een bevraging 
in De Standaard blijkt dat we allemaal voor die sancties zijn, maar we 
moeten alert blijven. De bedrijven verkeren in zwaar weer. Het was al 
niet simpel tijdens de coronacrisis en met deze oorlog is het nog veel 
moeilijker geworden. Ondernemers moeten noodgedwongen op zoek 
naar nieuwe bevoorradingskanalen, moeten zichzelf heruitvinden en 
andere oplossingen zoeken. Daarnaast moeten ze ook afrekenen met 
de immense verhoging van de brandstof-, energie- en loonkosten. 
 
De impact voor de gezinnen zou op termijn gelukkig beperkt blijven, 
zoals blijkt uit een studie van UGent. De sancties die de burgers in hun 
portemonnee treffen, treffen echter ook de economie. Burgers en be-
drijven moeten samen het hoofd koel houden en het beleid moet de 
maatschappij kunnen geruststellen met realistische daadkracht. Niet 
de sancties zijn immers het echte probleem, wel de oorlog. 
 
Ik hoop dat we kunnen leren hoe we meer economische onafhankelijk-
heid en zelfredzaamheid kunnen verwerven, zodat we in de toekomst 
beter opgewassen zijn tegen een crisis met dergelijke prijsstijgingen. 
 
Mijnheer de eerste minister, hoe kan u ons geruststellen? 
 

05.01  Kathleen Verhelst (Open 

Vld): Un sixième train de sanctions 
contre le régime de Poutine est sur 
la table: les banques russes sont 
exclues du système bancaire inter-
national et l'on souhaite instaurer 
un embargo pétrolier, ce qui com-
pliquerait le financement de la 
guerre pour le régime de Poutine. 
Nous applaudissons l'unité euro-
péenne, mais nous ne devons pas 
sous-estimer les conséquences 
pour nos entreprises de la crise co-
rona et de cette guerre en Ukraine. 
Les entrepreneurs doivent trouver 
de nouvelles filières d'approvision-
nement et des solutions créatives, 
alors que les coûts du carburant, 
de l'énergie et de la main-d'œuvre 
s'envolent. Espérons que nos ci-
toyens et nos entreprises trouve-
ront la voie d'une plus grande indé-
pendance économique et d'une 
plus grande autonomie de façon à 
être plus résilients à l'avenir. Le 
premier ministre peut-il fixer le 
cap?  
 

05.02 Eerste minister Alexander De Croo: Mevrouw Verhelst, zoals u 

weet ligt er vandaag een zesde pakket sancties op tafel, waarin ons 
land een zeer actieve rol heeft gespeeld. Ons land heeft bijvoorbeeld 
de financiële sancties om de grootste Russische staatsbank volledig 
los te koppelen van het internationale betalingsverkeer uitgewerkt op 
basis van de kennis die wij hebben van onder meer SWIFT. 
 
Wij willen de oorlogskas van het Kremlin natuurlijk ook rechtstreeks 
kunnen raken. Dat doen we door de volledige uitfasering van de import 
van Russische olie tegen het einde van het jaar en de versnelde af-
bouw van onze afhankelijkheid van Russisch gas. De Europese Unie 
is zich stap voor stap van de Russische energie aan het loskoppelen. 
Dat is een goede zaak. Wij doen dat stap voor stap, omdat we willen 
vermijden dat we onze eigen Europese economie recht in een recessie 
duwen, wat mogelijk is als we dat te abrupt zouden doen. Dat zou onze 
burgers het leven nodeloos moeilijk maken. Het zou uiteindelijk ook de 
Oekraïners niet helpen als Europa in een zeer moeilijke positie komt te 
zitten. 
 

05.02  Alexander De Croo, mi-

nistre: Notre pays a joué un rôle 
très actif dans la confection de ce 
sixième paquet de sanctions. Ainsi, 
nous avons élaboré les sanctions 
visant à exclure la plus grande 
banque d'État de Russie du sys-
tème international de paiement, sur 
la base de notre expérience avec 
SWIFT. 
 
En allant progressivement vers une 
suppression complète des importa-
tions de pétrole russe d'ici la fin 
2022 et en accélérant la réduction 
de notre dépendance au gaz russe, 
nous touchons en outre directe-
ment au trésor de guerre du Kre-
mlin. Nous procédons étape par 



CRIV 55 PLEN 177 05/05/2022  

 

CHAMBRE-4E SESSION DE LA  55E LÉGISLATURE 2021 2022 KAMER-4E ZITTING VAN DE 55E ZITTINGSPERIODE 

 

7 

Ik pleit wel voor solidariteit. De Europese Unie heeft de voorbije maan-
den getoond beslissingen te kunnen nemen als één blok. Die eensge-
zindheid is het tegendeel van wat Rusland verwacht had. Rusland had 
verwacht dat we uit elkaar zouden worden gespeeld, maar we slagen 
er keer op keer in om sanctiepakketten goed te keuren waar alle 27 Eu-
ropese landen achter staan. 
 
Als we maatregelen nemen die zo drastisch zijn, moeten we vandaag 
ook al nadenken over de manier waarop onze bevolking en onze be-
drijven daarmee kunnen omgaan. Dat was ons pleidooi bij de Europese 
Commissie. Wij willen namelijk meer ambitie op dat niveau. Wij willen 
vandaag duidelijkheid over de manier waarop we ons met olie kunnen 
bevoorraden als die niet uit Rusland komt. Wij willen vandaag duide-
lijkheid over de manier waarop we collectief zullen aankopen, om te 
vermijden dat het ene land gaat opbieden tegen het andere. Daarom 
moeten we, zoals voor het gas, maatregelen zoals prijsplafonneringen 
kunnen nemen. Maatregelen nemen moeten we als één Europees blok 
doen. Onze bevolking beschermen moeten we ook in volle solidariteit 
en als één Europees blok doen. 
 

étape afin de protéger autant que 
possible notre économie euro-
péenne contre une récession. 
 
Je plaide cependant pour la solida-
rité, comme celle dont nous avons 
fait preuve ces derniers mois à la 
grande surprise de la Russie. Par 
ailleurs, nous devons réfléchir dès 
à présent à la manière dont la po-
pulation et les entreprises pourront 
faire face à cette situation. Nous 
voulons de la clarté quant à l'appro-
visionnement alternatif en pétrole 
et aux achats collectifs à l'échelon 
européen. C'est pourquoi, de 
même que pour le gaz, nous de-
vons pouvoir prendre, comme un 
bloc européen, des mesures telles 
que des plafonnements de prix afin 
de protéger la population.  
 

05.03  Kathleen Verhelst (Open Vld): Mijnheer de eerste minister, ik 

dank u voor het antwoord.  
 
Dit was geen een-tweetje, maar we konden een dergelijk antwoord 
misschien wel verwachten van een eerste minister die in alle voorzich-
tigheid en zeer weloverwogen onze stem vertegenwoordigt in Europa. 
Het is nu zeer belangrijk dat we solidair naar de oplossingen kijken 
voor ons land. Het is immers geen sinecure voor de bedrijven. 
 
Mijnheer Dermagne, ga alstublieft aan de slag om de mensen aan het 
werk te krijgen, nu er nog werk is en we nog economisch zelfredzaam 
zijn. We moeten de krachten bundelen en iedereen in Europa moet zijn 
beste beentje voorzetten om dit aan te kunnen. Hopelijk steunt ieder-
een deze oplossingen. 
 

05.03  Kathleen Verhelst (Open 

Vld): Nous pouvions nous attendre 
à cette réponse de la part d'un pre-
mier ministre qui nous représente 
au sein de l'Europe en faisant 
preuve de circonspection et de res-
ponsabilité. À présent, nous de-
vons surtout examiner de manière 
solidaire les solutions adaptées à 
notre pays. Je demande au mi-
nistre Dermagne de miser à fond 
sur l'emploi tant que nous sommes 
encore économiquement auto-
nomes.  
 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

06 Samengevoegde vragen van 

- Maggie De Block aan Alexander De Croo (eerste minister) over "De nakende executie van professor 
Djalali" (55002516P) 
- Ellen Samyn aan Alexander De Croo (eerste minister) over "De vrijlating van Iraans-Britse burgers en 
het lot van professor Djalali" (55002518P) 

06 Questions jointes de 

- Maggie De Block à Alexander De Croo (premier ministre) sur "L'exécution imminente du professeur 
Alexander De Croo (eerste minister)Djalali" (55002516P) 
- Ellen Samyn à Alexander De Croo (premier ministre) sur "La libération des citoyens irano-
britanniques et le sort du professeur Djalali" (55002518P) 
 

06.01  Maggie De Block (Open Vld): Mevrouw de voorzitster, mijnheer 

de eerste minister, collega's, reeds zes jaar, en dat is wat in een men-
senleven, zit professor Djalali zonder enige vorm van eerlijk proces on-
schuldig vast in een Iraanse cel, zonder de nodige medische hulp, zon-
der contact met de familie. Gisteren ontvingen wij een bijzonder ver-
ontrustend bericht van zijn vrouw. De executie zou nakend zijn, de da-

06.01  Maggie De Block (Open 

Vld): Cela fait six ans que le Pr Dja-
lali est détenu, sans aucune forme 
de procès équitable, sans assis-
tance médicale et sans contact 
avec sa famille, dans une cellule 
iranienne alors qu'il est innocent. 
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tum zou uiterlijk 21 mei zijn. Het is dus duidelijk dat Iran een gijzeldi-
plomatie hanteert om zijn belangen te verdedigen. 
 
Collega's, het Parlement is niet gauw eensgezind, maar twee jaar ge-
leden werd in december 2020 onze resolutie door alle fracties ge-
steund en eenparig goedgekeurd in het halfrond. Ondertussen is ieder-
een blijven strijden, samen, om hem uit de Iraanse cel te krijgen. Reeds 
zes jaar strijdt elke assemblee, samen met de familie, om hem uit de 
cel te krijgen. Nu voert Iran de druk op en moeten wij toch een versnel-
ling hoger schakelen. 
 
Mijnheer de premier, het is van het allergrootste belang dat elkeen op 
elk niveau doet wat mogelijk is om de uitvoering van de straf te verhin-
deren. Dat is in het verleden zo gebeurd en wij denken dat dat nu nog 
moet opgedreven worden. De executie mag niet worden uitgevoerd. 
 
Mijnheer de eerste minister, hoe zult u, nationaal, internationaal en  
Europees, alle middelen inzetten om die man, die professor, die fami-
lievader te verenigen met zijn vrouw, zijn kinderen, zijn familie en zijn 
vele vrienden? 
 

Selon sa femme, son exécution 
aura lieu le 21 mai au plus tard. 
L'Iran utilise clairement la diploma-
tie des otages pour défendre ses 
intérêts. Le Parlement a adopté 
une résolution à l'unanimité en dé-
cembre 2020 et depuis six ans, 
toutes les assemblées se battent 
au côté de sa famille pour le faire 
libérer. Nous devons tous nous dé-
mener jusqu'au bout pour empê-
cher son exécution.  
 
Comment le premier ministre mobi-
lisera-t-il tous les moyens à l'éche-
lon national et international afin d'y 
parvenir?  
 

06.02  Ellen Samyn (VB): Ik zal eerlijk zijn, mijnheer de eerste minis-

ter, ik zou hier vandaag liever niet hebben gestaan. Ik zou mijn vraag 
liever in de commissie hebben gesteld. Toen was het nog een vraag 
vol hoop, omdat er twee Brits-Iraanse burgers waren vrijgelaten. Aan 
die hoop kwam gisteren abrupt een einde, toen Iran via zijn persbureau 
bekendmaakte dat professor Djalali uiterlijk op 21 mei geëxecuteerd 
zal worden. 
 
Het is wreed, gruwelijk en onaanvaardbaar wat Iran aanricht. Zonder 
eerlijk proces, zonder een degelijk recht op verdediging wordt een man 
ter dood veroordeeld. Bovendien verblijft professor Djalali in erbarme-
lijke en onmenselijke omstandigheden. Toegang tot medische zorg 
wordt hem geweigerd en meermaals kregen wij het bericht dat hij ge-
folterd wordt. Iran heeft professor Djalali al verscheidene keren als hef-
boom gebruikt om België en Zweden tot toegevingen te dwingen. Men 
wilde hem ruilen tegen terroristen Assadi en Nouri, die respectievelijk 
in België en Zweden zijn veroordeeld. Het is geen toeval dat vandaag 
het proces van Assadi in het hof van beroep startte. 
 
Een ruil zou het regime enkel nog meer ertoe aansporen internationale 
gevangenen als pasmunt te gebruiken in onderhandelingen. Een col-
lega van professor Djalali, professor Gerlant van Berlaer, verwoordt 
het als volgt: "Het getuigt van een verregaand misprijzen voor mense-
lijkheid als je gevangenen met dubbele nationaliteit steeds weer als 
pasmunt inzet en met executie bedreigt om druk te zetten op andere 
landen." 
 
Hoe zal België de nakende executie, die gruweldaad stoppen? Zullen 
België en de Europese Unie krachtdadig reageren, indien Iran zijn 
plannen effectief uitvoert? Zult u stoppen met pleiten voor de nucleaire 
deal? Wat is uw visie op de verdere handelsbetrekkingen met Iran? 
 

06.02 Ellen Samyn (VB): J'aurais 

préféré poser cette question en 
commission, lorsque tous les es-
poirs étaient encore permis à la 
suite de la libération de deux ci-
toyens britannico-iraniens. À pré-
sent, l'Iran a fait savoir par l'inter-
médiaire de son agence de presse 
que le Pr Djalali serait exécuté au 
plus tard le 21 mai, sans pouvoir 
bénéficier d'un procès équitable, 
du droit à la défense ou de soins 
médicaux et alors qu'il est question 
de tortures. C'est cruel et inaccep-
table. 
 
L'Iran a utilisé à plusieurs reprises 
le Pr Djalali comme possible mon-
naie d'échange contre l'extradition 
des terroristes Assadi et Nouri par 
la Belgique et la Suède. Ainsi, le ré-
gime entend toujours se servir des 
prisonniers binationaux comme 
monnaie d'échange et brandit la 
menace de l'exécution pour ac-
croître la pression. 
 
Comment la Belgique empêchera-
t-elle cette exécution imminente? 
Et qu'en sera-t-il si l'Iran passe ef-
fectivement à l'acte?  
 

06.03 Eerste minister Alexander De Croo: Dank u beiden voor de vra-

gen over de Iraans-Zweedse professor Djalali.  
 
Het lot van dokter Djalali beroert de publieke opinie in gans de wereld 
en ook in ons land. We weten allemaal dat de man in ons land een tijd 

06.03  Alexander De Croo, mi-

nistre: En 2016, le professeur 
suédo-iranien Djalali a été arrêté 
par l'Iran sur une simple présomp-
tion d'espionnage. Allégations qu'il 
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actief is geweest aan de Vrije Universiteit Brussel.  
 
Zoals aangegeven is hij in 2016 aangehouden op verdenking van spi-
onage met betrekking tot buitenlandse vijanden. Dokter Djalali heeft 
die beschuldigingen steeds ontkend en heeft steeds aangegeven dat 
die afgedwongen zijn op basis van foltering.  
 
Ons land heeft de voorbije jaren meermaals contact opgenomen en 
contact gehad met Iran om die executie te kunnen vermijden. De FOD 
Buitenlandse Zaken volgt de situatie reeds jarenlang op op administra-
tief niveau en op politiek niveau. Wij hebben steeds gepleit op politiek 
niveau om die executie niet uit te voeren, we hebben steeds geïnfor-
meerd naar de fysieke en mentale gezondheidstoestand van professor 
Djalali en we hebben steeds gevraagd om toegang te kunnen krijgen 
tot hem. 
 
In de vorige regering hebben premier Michel, minister van Buiten-
landse Zaken Reynders en uzelf, mevrouw De Block, steeds contact 
genomen met uw Iraanse collega's om er bij hen op aan te dringen die 
executie niet te laten doorgaan. Ikzelf heb ook een brief gestuurd aan 
toenmalig president Rohani om duidelijk te vragen om die executie niet 
te laten doorgaan. Meer recent, op 19 februari en op 26 maart, heeft 
minister van Buitenlandse Zaken Wilmès gesproken met haar Iraanse 
homoloog en ook steeds gevraagd om die executie niet te laten door-
gaan.  
 
Het nieuws dat gisteren naar buiten kwam vanuit het Iraanse persbu-
reau, is bij Buitenlandse Zaken niet bevestigd. Het is bij de advocaat 
van dokter Djalali evenmin bevestigd en het is ook bij onze Zweedse 
collega's tot nu toe niet bevestigd. Niettemin zijn wij natuurlijk bijzonder 
bezorgd over de situatie van professor Djalali.  
 
Vanuit ons land zullen wij drie zaken doen. 
 
Ten eerste, de FOD Buitenlandse Zaken heeft hierover vandaag con-
tact gehad met de Iraanse ambassade en opnieuw aangedrongen op 
duidelijkheid en ons verzet tegen het uitvoeren van de doodstraf bena-
drukt.  
 
Ten tweede, ze heeft contact opgenomen met de Europese Dienst 
voor Extern Optreden en gevraagd dat de Europese gezant Mora, die 
volgende week in Teheran op bezoek zal zijn, dat dossier op dezelfde 
manier daar aankaart. 
 
Ten derde, heb ik een aantal weken geleden een gesprek aange-
vraagd met de Iraanse president de heer Raisi. Het dossier zal een van 
de onderwerpen zijn die ik wil aanbrengen. Op basis van het nieuws 
zullen we daar bijkomend de nadruk op leggen. 
 
Ten vierde, België is een rechtstaat. In een rechtstaat zijn het de recht-
banken en rechters, die op basis van een dossier of aanklacht rechts-
preken en recht uitvoeren. Met de onafhankelijkheid van onze recht-
banken en rechters, hoe delicaat het dossier ook is, maken wij het ver-
schil tussen een democratisch land als het onze en een autocratie zo-
als andere in de wereld. 
 

a toujours niées. Ces dernières an-
nées, notre pays a contacté l'Iran à 
plusieurs reprises pour éviter son 
exécution. Le SPF Affaires étran-
gères suit l'évolution de la situation. 
Plusieurs ministres du gouverne-
ment précédent ont contacté leurs 
homologues iraniens pour leur de-
mander d'empêcher l'exécution du 
professeur Djalali J'ai envoyé per-
sonnellement une lettre à l'ancien 
président Rohani. Les 19 février et 
26 mars derniers, la ministre Wil-
mès s'est entretenue avec son ho-
mologue iranien. Une fois de plus, 
elle a demandé d'empêcher l'exé-
cution du professeur Djalali. 
 
L'information diffusée hier par 
l'agence de presse iranienne n'a 
été confirmée ni par les Affaires 
étrangères, ni par l'avocat du doc-
teur Djalali, ni par le gouvernement 
suédois. Bien sûr, nous sommes 
inquiets. Les Affaires étrangères 
ont demandé instamment à 
l'ambassade iranienne à Bruxelles 
de faire preuve de clarté et ont sou-
ligné notre opposition à cette exé-
cution. Nous avons contacté le 
Service européen pour l'action ex-
térieure pour demander que l'émis-
saire européen Mora soulève cette 
question lors de sa visite en Iran la 
semaine prochaine. J'ai demandé 
une rencontre avec le président ira-
nien Raisi il y a quelques se-
maines. J'évoquerai le cas du pro-
fesseur Djalali au cours de cette 
conversation.  
 
La Belgique est un État de droit. 
Une justice indépendante fait la dif-
férence entre une démocratie et 
une autocratie.  
 

06.04  Maggie De Block (Open Vld): Ik dank u voor alle reeds gele- 06.04  Maggie De Block (Open 
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verde en nog te leveren inspanningen. Het komt erop aan een men-
senleven te redden. Als we daarin slagen, is dat een overwinning voor 
iedereen. 
 

Vld): Je remercie le premier mi-
nistre pour les efforts qui ont été 
faits. Si nous pouvons sauver ne 
fût-ce qu'une vie humaine, c'est 
une victoire pour tous.  
 

06.05  Ellen Samyn (VB): Wat de regering al veel langer had moeten 

doen, is het internationaal isoleren van Iran. Maar neen, integendeel. 
Met dat soort van regimes sloot België integendeel in 2019 samen met 
vijf andere Europese landen het handelskanaal Instex af. Het Vlaams 
Belang was toen de enige partij in het halfrond die zich hiertegen ver-
zette. 
 
Op enige diplomatieke openheid of politiek engagement van de zijde 
van Iran zullen we niet moeten rekenen. De aankondiging door Iran dat 
de executie van de heer Djalali zal plaatsvinden, doet Iran enkel en 
alleen maar om druk uit te oefenen. Misschien en hopelijk stelt men de 
executie opnieuw uit omdat het land, hoe cynisch ook uit, zijn troefkaart 
in de onderhandelingen niet kwijt wil raken. 
 
We mogen niet meegaan in die chantage. Een onschuldige man mag 
niet worden geruild met terroristen, maar moet onvoorwaardelijk wor-
den vrijgelaten. Zolang dat niet gebeurt, moeten er harde economische 
en diplomatieke sancties getroffen worden. 
 

06.05  Ellen Samyn (VB): Le gou-

vernement aurait dû isoler l'Iran sur 
la scène internationale depuis 
longtemps déjà. En 2019, la Bel-
gique a adhéré au canal commer-
cial Instex avec l'Iran. Seul le 
Vlaams Belang s'y est opposé. 
 
Il est fort possible que l'Iran reporte 
cette exécution afin de pouvoir 
continuer à brandir cet atout dans 
les négociations. Mais un homme 
innocent ne peut pas être échangé 
contre des terroristes. Tant qu'il 
n'est pas libéré sans condition, il 
faut prendre des sanctions écono-
miques et diplomatiques.  
 

L'incident est clos. 
Het incident is gesloten. 
 

07 Question de Nadia Moscufo à Pierre-Yves Dermagne (VPM Économie et Travail) sur "Les revendica-

tions du personnel du secteur non marchand adressées au gouvernement fédéral" (55002501P) 

07 Vraag van Nadia Moscufo aan Pierre-Yves Dermagne (VEM Economie en Werk) over "De aan de 

federale regering gerichte eisen van het personeel van de non-profitsector" (55002501P) 
 

07.01  Nadia Moscufo (PVDA-PTB): Madame la présidente, monsieur 

le vice-premier ministre, Sylvie, aide-familiale, Soignies, mars, 826 ki-
lomètres, 42 bénéficiaires de son aide, coût supplémentaire dû à l'aug-
mentation du carburant, 210 euros par mois. Elle dit: "Maintenant je 
dois couper dans des dépenses essentielles. Mercredi dernier, j'ai an-
nulé le dentiste sinon je n'avais plus assez d'argent pour faire le plein 
et terminer ma semaine de travail." Ceci est un des nombreux témoi-
gnages que vous avez reçus ce matin, monsieur le vice-premier mi-
nistre, lors de l'action devant le Parlement. 
 
Les aides-familiales, les infirmières, les éducateurs spécialisés, ces 
travailleuses du secteur non marchand ont un travail essentiel, travail-
lent à domicile, aident les personnes âgées, aident les personnes han-
dicapées, contribuent à ce que toutes ces personnes puissent avoir 
une vie digne et vivre en toute autonomie. Sauf que depuis l'augmen-
tation du prix du carburant, ils n'en peuvent plus! Pourtant, ils ne savent 
pas faire autrement que d'avoir une voiture, non seulement pour se 
rendre de leur domicile à leur lieu de travail mais aussi pour accomplir 
les missions dans le cadre de leur travail. C'est d'ailleurs une condition 
dans l'engagement; ils doivent rendre service aux bénéficiaires et les 
accompagner chez le médecin ou encore faire les courses. 
 
Ils ont interpellé le gouvernement wallon. La ministre Morreale les a 
renvoyés au fédéral. Le 1er avril, votre gouvernement a dégagé 30 mil-
lions en urgence pour aider les travailleurs suite à l'augmentation du 

07.01  Nadia Moscufo (PVDA-

PTB): Wij hebben vanochtend ge-
tuigenissen gehoord tijdens de ac-
tie voor het Parlement. 
 
Sinds de stijging van de brandstof-
prijzen is voor gezinshulpen, ver-
pleegkundigen en gespeciali-
seerde opvoeders de maat vol! Zij 
gebruiken hun auto voor het werk. 
Ze verlenen een dienst aan hun cli-
enten en begeleiden hen bij hun 
dagelijkse verplaatsingen. 
 
Ze hebben de Waalse regering 
hierover aangesproken, die hen 
naar de federale regering doorver-
wezen heeft. Op 1 april heeft uw 
regering 30 miljoen euro uitgetrok-
ken als noodmaatregel om de 
werknemers te helpen na de stij-
ging van de brandstofprijzen. Waar 
is dat geld? Wanneer wordt het vrij-
gegeven? Zult u rekening houden 
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prix des carburants. Monsieur le ministre où est cet argent? Quand cet 
argent sera-t-il débloqué? Allez-vous tenir compte de la spécificité de 
ces métiers à domicile et avez-vous entendu leurs revendications? 
 

met de eigenheden van deze thuis-
werkjobs en hebt u de eisen van de 
betrokken werknemers gehoord?  
 

07.02  Pierre-Yves Dermagne, ministre: Madame la présidente, ma-

dame la députée, je vous remercie pour votre question qui permet de 
mettre en lumière la situation délicate, particulière, impossible et même 
insupportable de milliers de travailleurs dans notre pays. 
 
J'ai effectivement eu le plaisir et l'honneur de recevoir, ce matin, une 
délégation de représentantes – majoritairement –, de travailleuses du 
non-marchand, et singulièrement de travailleuses du secteur de l'aide 
à domicile qui, comme vous l'avez évoqué, sont contraintes, aujour-
d'hui, comme c'était déjà le cas hier, de prendre leur véhicule pour aller 
au service de la population, rendre un service essentiel à notre société 
individuellement et collectivement. On a d'ailleurs pu constater la va-
leur de ce service durant la crise sanitaire et on peut encore le consta-
ter, aujourd'hui, au jour le jour.  
 
C'est la raison pour laquelle le gouvernement a décidé de débloquer, 
dans le cadre du contrôle budgétaire, une enveloppe de 30 millions 
d'euros et de soumettre celle-ci aux partenaires sociaux au sein du 
groupe des dix pour qu'ils puissent fixer une série de mesures, de  
priorités dans le cadre du soutien aux travailleurs et aux travailleuses. 
 
Malheureusement, à ce jour, les partenaires sociaux n'ont pas encore 
pu s'entendre sur une série de mesures concrètes. Il est bien entendu 
que, si dans les jours et les semaines qui viennent, ils restent sur un 
échec, il reviendra au gouvernement de fixer les conditions d'octroi de 
ces 30 millions. Il serait totalement incompréhensible et insupportable 
que ceux-ci ne bénéficient pas aux travailleurs et aux travailleuses et 
singulièrement à ceux et celles qui travaillent dans des secteurs 
comme celui de l'aide à domicile, du soutien au handicap, aux per-
sonnes en perte d'autonomie. C'est, pour moi, une priorité.  
 
J'ai eu la chance, ce matin, d'écouter Nathalie, Isabelle, Stéphanie et 
Annie qui nous ont fait part de leurs difficultés. Je me suis engagé, 
avec le représentant du premier ministre et avec un représentant du 
ministre des Finances, à étudier les propositions qu'elles ont déposées 
et à revenir le plus rapidement possible vers elles avec des solutions 
concrètes. 
 

07.02 Minister Pierre-Yves Der-

magne: Voor die duizenden werk-
nemers is de situatie ondraaglijk.  
 
Ik heb de vertegenwoordigsters 
van de werkneemsters uit de non-
profitsector en uit de thuishulpsec-
tor ontvangen.  
 
Het bedrag van 30 miljoen euro 
werd in de Groep van Tien aan de 
sociale partners voorgelegd, opdat 
zij in het raam van de ondersteu-
ning van de werknemers en werk-
neemsters een reeks maatregelen 
zouden kunnen vaststellen.  
 
De sociale partners zijn nog niet tot 
een vergelijk gekomen. Indien al 
hun pogingen falen, zal de regering 
de voorwaarden voor de toeken-
ning van die 30 miljoen euro bepa-
len. Dat is voor mij een prioriteit.  
 
Samen met een vertegenwoordiger 
van de eerste minister en een ver-
tegenwoordiger van de minister 
van Financiën heb ik mij er van-
morgen toe verbonden om de inge-
diende voorstellen te bestuderen 
en zo snel mogelijk met concrete 
oplossingen voor de dag te komen.  
 

07.03  Nadia Moscufo (PVDA-PTB): Monsieur le ministre, tout cela 

est bien beau! Nous partageons le même constat. C'est déjà bien. 
Mais, concrètement, pensez-vous que ces femmes – vous avez raison 
de dire que ce sont majoritairement des femmes – ont le temps d'at-
tendre que tout cela se concrétise? Ce n'est vraiment plus possible 
pour elles. 
 
Vous dites que les partenaires sociaux ne se sont pas encore mis d'ac-
cord sur votre enveloppe de 30 millions d'euros. Je le comprends car 
cela représente 1,5 euro par travailleur dans ce pays. Je peux donc 
déjà vous dire que cela ne sera pas suffisant. J'espère que vous tien-
drez compte de la spécificité de ces travailleurs qui ont vraiment besoin 
de leur voiture. 
 
Dans un deuxième temps, il faudra bien qu'on entame ce débat sur le 
blocage des prix pour que le prix du carburant à la pompe ne dépasse 

07.03  Nadia Moscufo (PVDA-

PTB): We delen dezelfde vaststel-
ling. Kunnen die werknemers, voor 
het merendeel vrouwen, nog wel 
op de verwezenlijking van dit alles 
wachten? Dat is niet langer moge-
lijk. 
 
30 miljoen euro vertegenwoordigt 
1,5 euro per werknemer. Dat zal 
niet volstaan. Ik hoop dat u reke-
ning zult houden met de specifieke 
aard van die werknemers. 
 
We moeten ook het debat over de 
prijsblokkering aangaan opdat de 
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pas 1,4 %. 
 
On ne travaille plus pour vivre mais pour survivre. Ce n'est plus pos-
sible! 
 

prijs van brandstof aan de pomp 
niet meer dan 1,4 % zou stijgen.  
 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

08 Vraag van Björn Anseeuw aan Pierre-Yves Dermagne (VEM Economie en Werk) over "Het 

inactiverend arbeidsmarktbeleid van de regering" (55002503P) 

08 Question de Björn Anseeuw à Pierre-Yves Dermagne (VPM Économie et Travail) sur "La politique 

d'inactivation du gouvernement en matière de marché de l'emploi" (55002503P) 
 

08.01  Björn Anseeuw (N-VA): Mevrouw de voorzitster, mijnheer de 

minister, als de Vlamingen vandaag iets vragen, dan is het wel koop-
kracht. De helft van de Vlamingen vindt de stijgende prijzen maat-
schappelijk probleem nr. 1. Ik begrijp hen ook.  
 
Moet de overheid dan alles oplossen? Neen, dat moet ze natuurlijk 
niet. U kan echter wel heel wat doen, niet het minst op het vlak van 
arbeidsmarktbeleid. U doet dat niet. Daar heb ik geen begrip voor. De 
grootste koopkrachtsprong voorwaarts die iemand kan maken, is im-
mers de sprong van een uitkering naar een inkomen uit arbeid. 
 
Het enige wat u tot nog toe hebt gedaan, is de uitkeringen verhogen. 
Nochtans, hoe meer mensen werken, hoe sterker onze sociale zeker-
heid is, hoe doortastender ook het sociaal beleid kan zijn. Vooral biedt 
werken kansen, niet alleen op het vlak van zelfontplooiing of op het 
vlak van meer sociale contacten, maar niet het minst ook op een goed 
inkomen en op meer koopkracht. Dat is wat de mensen vandaag nodig 
hebben. Wat doet u? U geeft opnieuw niet thuis. 
 
Vandaag zijn er 1,4 miljoen mensen in dit land die niet werken, maar 
dat op de ene of de andere manier wel zouden moeten kunnen doen. 
Tegelijk zijn er 196.000 openstaande vacatures, die niet ingevuld ge-
raken. Wanneer ze al ingevuld geraken, bijvoorbeeld in mijn eigen pro-
vincie West-Vlaanderen, dan is dat vooral omdat de Fransen die jobs 
komen invullen, terwijl onze buren uit Henegouwen dat nog altijd niet 
doen. Dat is heel erg opvallend, maar eigenlijk niet zo vreemd. De voor-
bije twee jaar hebt u immers niets anders gedaan dan stukje voor 
stukje en keer op keer werken in dit land minder aantrekkelijk te maken. 
Welnu, mijnheer de minister, u bewijst de mensen daarmee geen 
dienst. U bewijst de samenleving daarmee geen dienst. 
 
Daarom heb ik voor u de hiernavolgende vraag. Mijnheer de minister, 
hoe lang nog zal u met de huidige regering meer dan één miljoen men-
sen in dit land kansen blijven ontnemen op een fatsoenlijk inkomen en 
op meer koopkracht? 
 

08.01  Björn Anseeuw (N-VA): 

Pour la moitié des Flamands, le 
pouvoir d'achat constitue actuelle-
ment le principal problème social. 
Même si le gouvernement ne peut 
pas tout résoudre, il peut néan-
moins prendre des mesures sur le 
plan de la politique du marché de 
l'emploi. Le plus grand bond en 
avant est celui qui consiste à pas-
ser d'une allocation à un salaire lié 
à un emploi. Mais à ce jour le  
gouvernement n'a fait qu'augmen-
ter les allocations. 
 
Dans notre pays, 1,4 million de 
personnes ne travaillent pas. En 
même temps, il y a 196 000 em-
plois vacants qu'on ne parvient pas 
à pourvoir. En Flandre occidentale, 
les emplois vacants sont occupés 
par des Français, pas par nos voi-
sins du Hainaut. Ce n'est pas du 
tout étonnant de la part d'un mi-
nistre qui, petit à petit, rend le tra-
vail de moins en moins attrayant. 
Combien de temps le gouverne-
ment continuera-t-il à priver nos 
concitoyens de la possibilité de bé-
néficier d'un revenu décent et d'un 
plus grand pouvoir d'achat?  
 

08.02 Minister Pierre-Yves Dermagne: Mevrouw de voorzitster, mijn-

heer Anseeuw, of u dat nu leuk vindt of niet, de cijfers zijn er en ze 
liegen niet. Ondanks de ongekende crisis die we doormaken, staat de 
werkgelegenheidsgraad in België op een recordhoogte. 
 
Bij de start van de regering bedroeg de werkgelegenheidsgraad 
69,9 %, nu is dat 71,6 %, de hoogste werkgelegenheidsgraad in meer 
dan 20 jaar. De werkgelegenheid is met deze regering dus met 1,7 % 
gestegen. Dat vertaalt zich ook in een dalend aantal werkzoekenden. 

08.02  Pierre-Yves Dermagne, 

ministre: Le taux d'emploi se situe 
à un niveau record en dépit de la 
crise. Lorsque le gouvernement est 
entré en fonctions, ce taux s'élevait 
à 69,9 % et il atteint actuellement 
71,6 %, à savoir le pourcentage le 
plus élevé en 20 ans. Le nombre 
de demandeurs d'emploi est passé 
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Terwijl er in oktober 2020 337.300 werkzoekenden waren, waren er dat 
in december 2021 280.400. Dat komt neer op bijna 57.000 werkzoe-
kenden minder. En de werkloosheid daalt in de drie regio's. 
 
Er is nog een hele weg af te leggen. Daarom hebben we de minimum-
lonen verhoogd om een verschil te maken tussen werkloosheidsuitke-
ring en loon en daarom is door de regering in eerste lezing een reeks 
maatregelen goedgekeurd in het kader van de arbeidsdeal en de re-
integratie van zieken op de arbeidsmarkt. De wet houdende diverse 
bepalingen ligt momenteel voor advies bij de sociale partners en wordt 
binnenkort aan het Parlement voorgelegd. 
 
Tot slot, wil ik u eraan herinneren dat het activeringsbeleid sinds de 
zesde staatshervorming een regionale bevoegdheid is. 
 

de 337 300 personnes en octobre 
2020 à 280 400 en décembre 
2021. Le chômage baisse dans les 
trois régions. 
 
Nous avons déjà rehaussé les sa-
laires minimums pour accroître la 
différence avec une allocation de 
chômage. En outre, le gouverne-
ment a maintenant approuvé en 
première lecture une série de me-
sures dans le cadre de l'accord sur 
l'emploi et la réintégration des ma-
lades sur le marché du travail. Les 
partenaires sociaux doivent à pré-
sent rendre un avis sur cette loi. 
 
La politique d'activation est une 
compétence régionale.  
 

08.03  Björn Anseeuw (N-VA): Mijnheer de minister, weet u aan wie 

u mij doet denken? Aan Comical Ali. Er is geen enkel probleem. 
 
Er zijn 196.000 openstaande vacatures en steeds meer mensen in dit 
land hebben op het einde van hun geld een stukje maand over, maar 
voor u is er geen enkel probleem. U verwijst naar de regio's. Inderdaad, 
als de werkzaamheidsgraad in dit land de voorbije twee jaar is  
gestegen, is dat dankzij de inspanningen die Vlaanderen levert om 
werken aantrekkelijker te maken, onder andere met de jobbonus. Dat 
is een Vlaams beleid waar u frontaal tegen ingaat. 
 
Het is ondanks het beleid in Wallonië en ondanks de cijfers in Bussel 
dat de werkzaamheidsgraad in dit land stijgt, maar voor u is er geen 
probleem en u doet niets. Dat is bijzonder wraakroepend en asociaal 
op het moment dat steeds meer mensen zich hardop afvragen of ze op 
het einde van de maand nog de rekeningen zullen kunnen betalen. 
 

08.03  Björn Anseeuw (N-VA): Le 

ministre estime manifestement 
qu'aucun problème ne se pose, 
alors même qu'il y a près de 
200 000 emplois vacants et que de 
plus en plus de personnes ont du 
mal à joindre les deux bouts. Cette 
attitude crie vengeance et est aso-
ciale! Le ministre renvoie aux ré-
gions. L'augmentation du taux 
d'emploi est précisément le fruit 
des efforts de la Flandre et cette ré-
alisation s'est faite en dépit de la 
politique menée en Wallonie et à 
Bruxelles.  
 

L'incident est clos. 
Het incident is gesloten. 
 

09 Questions jointes de 

- Marie-Colline Leroy à Pierre-Yves Dermagne (VPM Économie et Travail) sur "L'accord annoncé sur la 
réforme du statut d'artiste" (55002497P) 
- Nahima Lanjri à Pierre-Yves Dermagne (VPM Économie et Travail) sur "Le statut d'artiste" (55002507P) 
- Christophe Bombled à David Clarinval (Classes moyennes, Indépendants, PME et Agriculture, 
Réformes institutionnelles et Renouveau démocratique) sur "La réforme attendue du statut d'artiste" 
(55002509P) 
- Leslie Leoni à Pierre-Yves Dermagne (VPM Économie et Travail) sur "La réforme du statut d’artiste" 
(55002513P) 

09 Samengevoegde vragen van 

- Marie-Colline Leroy aan Pierre-Yves Dermagne (VEM Economie en Werk) over "Het aangekondigde 
akkoord over de hervorming van het kunstenaarsstatuut" (55002497P) 
- Nahima Lanjri aan Pierre-Yves Dermagne (VEM Economie en Werk) over "Het kunstenaarsstatuut" 
(55002507P) 
- Christophe Bombled aan David Clarinval (Middenstand, Zelfstandigen, Kmo's en Landbouw, 
Institutionele Hervormingen en Democratische Vernieuwing) over "De verwachte hervorming van het 
kunstenaarsstatuut" (55002509P) 
- Leslie Leoni aan Pierre-Yves Dermagne (VEM Economie en Werk) over "De hervorming van het 
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kunstenaarsstatuut" (55002513P) 
 

09.01  Marie-Colline Leroy (Ecolo-Groen): Messieurs les ministres, 

j'imagine que vous n'êtes pas surpris de nous voir aujourd'hui devant 
vous. Quel réveil fracassant hier matin en entendant l'annonce d'un 
accord sur cette réforme des travailleurs et des travailleuses du secteur 
des arts! Une grande première étape a été franchie: celle qui consiste 
à reconnaître ce qu'ils et elles sont, ce qu'ils et elles vivent, ce qu'ils et 
elles demandent légitimement depuis un long moment – 20 ans déjà! 
 
Vous ne le savez peut-être que trop, cette réforme est essentielle à 
nos yeux. Essentielle parce qu'elle dit de nous ce que nous voulons 
comme projet de société. Une société qui reconnaît les risques de pré-
carité réels des travailleurs et des travailleuses des arts autant qu'elle 
reconnaît leur nécessité de nous faire vivre toutes et tous, autant 
qu'elle s'inscrit dans la reconnaissance du travail invisibilisé et des ré-
munérations intermittentes. Une société qui s'engage en faveur d'une 
meilleure protection sociale, plus juste et plus solidaire. 
 
Messieurs les ministres, je ne peux que vous inviter à poursuivre ce 
que vous avez entamé hier ou plutôt ce que vous entamerez demain, 
si tout va bien… Vous voyez ce que je veux dire. Je ne peux que vous 
inviter à poursuivre vos engagements de concertation, concertation en 
retournant vers le secteur, concertation vis-à-vis du Conseil national 
du Travail, concertation avec l'Institut pour l'égalité des femmes et des 
hommes. 
 
Mes questions sont simples: allez-vous tenir cet engagement et, sur-
tout, qu'en est-il de la suite? Quels sont les délais et quand entamerez-
vous la deuxième étape – pardonnez mon impatience –, deuxième 
étape tout aussi essentielle, puisqu'elle concerne les conditions de tra-
vail de l'ensemble de ces travailleurs et travailleuses?  
 
Je vous remercie. 
 

09.01 Marie-Colline Leroy (Ecolo-

Groen): Met deze hervorming van 
de kunstensector werd er een be-
langrijke stap gezet: de erkenning 
van de kunstenaars en van dat-
gene waar ze al 20 jaar om vragen. 
 
Deze hervorming belichaamt een 
maatschappelijk project dat even-
zeer de armoederisico's voor de 
werknemers in de kunstensector 
als hun noodzakelijke plaats in ons 
leven erkent. Ze kadert ook in de 
erkenning van het onzichtbare 
werk, van de onregelmatige ver-
goedingen en in het streven naar 
een rechtvaardiger en meer soli-
daire sociale bescherming. 
 
Ik vraag dat u zich houdt aan uw 
belofte om met de sector en met de 
NAR en het Instituut voor de gelijk-
heid van vrouwen en mannen over-
leg te blijven plegen. 
 
Zult u zich aan die belofte houden? 
Wanneer vat u met de tweede,  
essentiële fase betreffende de ar-
beidsvoorwaarden aan?  
 

09.02  Nahima Lanjri (CD&V): Mijnheer de minister, onze cultuur in 

stand houden kan enkel door cultuur te blijven creëren. Dit is een citaat 
van Johan Huizinga dat ons moet blijven inspireren. Wat is onze sa-
menleving immers zonder kunstenaars, zonder musici, theatermakers, 
schrijvers…? Elke dag brengen ze mensen samen door schoonheid en 
verwondering te creëren. 
 
Onze fractie is dan ook verheugd dat na twintig jaar eindelijk een nieuw 
kunstwerkattest is uitgewerkt dat deze groep een nieuwe ondersteu-
nende regeling biedt. Deze regeling zal de tewerkstelling en het pro-
fessionalisme in de cultuursector bevorderen en zal de mensen in de 
artistieke sector, ook starters, een betere toegang verlenen tot de so-
ciale zekerheid. Deze regeling sluit ook beter aan bij hun artistieke ac-
tiviteiten. Kortom, het kunstwerkattest zorgt ervoor dat kunstwerkers 
zich voortaan volledig kunnen toeleggen op hun werk, zijnde cultuur en 
artistieke activiteiten. 
 
De nieuwe regels zijn niet hier in een ivoren toren in het Parlement of 
op uw kabinet ontstaan. Ze zijn mee uitgewerkt door de mensen uit de 
sector zelf, die mee de pen hebben kunnen vasthouden. Dat is goed. 
 
Het is niet de bedoeling dat we iedereen uit de sector een basisinko-

09.02  Nahima Lanjri (CD&V): 

Notre société a besoin d'artistes. 
Notre groupe se réjouit dès lors 
qu'après 20 ans, une nouvelle at-
testation du travail des arts ait enfin 
été développée afin de soutenir les 
artistes. Ce nouveau dispositif fa-
vorise l'emploi et le professionna-
lisme dans le secteur culturel, per-
met un meilleur accès à la sécurité 
sociale et correspond mieux aux 
activités artistiques. En outre, il a 
été développé en collaboration 
avec le secteur. Une commission 
du travail des arts jugera si on peut 
parler, preuve à l'appui, d'une pra-
tique professionnelle et artistique. 
 
Comment le ministre veillera-t-il à 
ce que l'attestation du travail des 
arts offre de meilleures garanties 
d'emploi? Comment fera-t-il en 
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men geven, aangezien dit indruist tegen deze hervorming. Het zou bo-
vendien onrechtvaardig zijn tegenover werknemers en zelfstandigen 
uit andere sectoren die niet op een dergelijk basisinkomen kunnen re-
kenen. Men zal effectief moeten aantonen dat er sprake is van een 
professionele, artistieke praktijk om een dergelijk attest te krijgen. De 
nieuwe kunstwerkcommissie zal hierover oordelen. 
 
Ik heb twee vragen, mijnheer de minister. 
 
Hoe zal u ervoor zorgen dat dit kunstwerkattest effectief betere garan-
ties biedt op tewerkstelling? 
 
Hoe zal u zorgen voor een evenwichtige besluitvorming bij het toeken-
nen van dat attest? 
 

sorte que la délivrance de cette at-
testation repose sur un processus 
décisionnel équilibré?  
 

09.03  Christophe Bombled (MR): Messieurs les ministres, la réforme 

du statut d'artiste est sur le point d'aboutir. Ma formation politique s'en 
réjouit d'autant plus qu'il y a environ deux ans, elle avait indiqué sa 
vision du statut d'artiste au XXIe siècle et avait même fait le forcing pour 
que ce point figure dans l'accord de gouvernement. Une large concer-
tation a eu lieu avec le secteur et je dois souligner la bonne collabora-
tion qu'il y a eu entre vous deux, ministre des Indépendants et ministre 
de l'Emploi, ainsi qu'avec le ministre des Affaires sociales, pour aboutir 
à ce projet de réforme. Un vent favorable me revient selon lequel le 
statut serait simplifié, plus accessible, élargi aux intermittents et aux 
techniciens, qu'il serait plus responsabilisant et récompenserait le tra-
vail. Confirmez-vous ce vent favorable indiquant que cette réforme en 
tiendra compte?  
 
Ma deuxième question s'adresse davantage au ministre des Indépen-
dants. Le MR souhaite que ces travailleurs des arts soient de moins en 
moins dépendants financièrement et moins dépendants de l'ONEM. 
Quelles mesures envisagez-vous de prendre afin de favoriser l'accès 
au régime des indépendants à ces travailleurs des arts? Enfin, quel est 
le planning de cette réforme? En d'autres mots, quand pourra-t-elle 
être mise en place? Je vous remercie. 
 

09.03  Christophe Bombled 

(MR): De MR voerde destijds de 
forcing opdat dit punt in het regeer-
akkoord opgenomen zou worden 
en is dus blij met het welslagen van 
deze hervorming. In dat verband 
moet het overleg met de sector en 
de goede samenwerking met uw 
collega's, de heren Clarinval en 
Vandenbroucke, onderstreept wor-
den. Ik verneem dat het statuut 
eenvoudiger en toegankelijker 
wordt en dat het uitgebreid wordt 
naar de gelegenheidsmedewer-
kers en technici.  
 
Bevestigt u dat? De MR wil dat de 
kunstenaars financieel minder af-
hankelijk worden. Welke maatrege-
len zult u nemen opdat zij gemak-
kelijker toegang zouden krijgen tot 
het stelsel voor zelfstandigen? 
Wanneer zal deze hervorming uit-
gevoerd worden?  
 

09.04  Leslie Leoni (PS): Messieurs les ministres, sans le savoir, vous 

m'avez fait un beau cadeau hier, avec cet accord à l'aube de mes 
41 ans. C'est donc avec beaucoup d'émotion, de satisfaction, de joie, 
que depuis hier, je reçois des messages enthousiastes du secteur ar-
tistique. Ils sont soulagés; ils sont reboostés. Et surtout, le plus impor-
tant: ils se sentent entendus. 
 
Sur des plateaux de tournage, ce sont des jeunes preneurs de son et 
des jeunes comédiens qui ont applaudi en apprenant que l'accès au 
statut d'artiste serait facilité. C'est une jeune danseuse enceinte qui est 
soulagée, car l'impossibilité de danser pendant plusieurs mois pendant 
sa maternité ne la pénalisera pas pour garder son statut d'artiste. 
 
On peut dire que vous avez travaillé dur, que vous n'avez rien lâché. Il 
en est de même de l'ensemble du secteur. Au sein de la plateforme 
Working in the Arts, ils et elles ont débattu, ont fait valoir leurs posi-
tions, parfois différentes, ont trouvé des compromis, ont dû convaincre 
le monde politique, dont certains n'étaient pas acquis. 

09.04  Leslie Leoni (PS): Sinds 

gisteren krijg ik enthousiaste be-
richten van werknemers uit de 
kunstsector, die eindelijk het ge-
voel hebben dat hun stem gehoord 
wordt. U hebt veel werk verzet, 
maar zij ook: vanuit het platform 
Working in the Arts moesten kun-
stenaars compromissen uit de 
brand slepen en de politiek overtui-
gen. 
 
De meest in het oog springende 
punten zijn onder meer een kunst-
werkcommissie met een sterke 
vertegenwoordiging van kunste-
naars, aandacht voor 'beroepen in 
de schaduw', een betere sociale 
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Je mettrai surtout en avant la Commission du travail des arts, avec une 
représentation importante des travailleurs et des travailleuses du sec-
teur, la prise en compte du travail invisible et des métiers de l'ombre, 
une meilleure protection sociale, une facilité, le relèvement des alloca-
tions, la prise en compte des congés de maternité et de maladie, un 
soutien aux jeunes artistes et aux intermittents. 
 
Toutes ces revendications, nous les portons, nous, socialistes, depuis 
longtemps. Ici au Parlement, souvenez-vous du combat de Özlem 
Özen et de Ludivine Dedonder, qui ont réussi à faire voter leur propo-
sition pour faciliter l'accès au chômage des artistes et des techniciens, 
et le maintien de leurs droits pendant la crise du covid. 
 
Messieurs les ministres, aujourd'hui, pourriez-vous nous préciser les 
mesures contenues dans cette réforme, et nous donner un timing pré-
cis sur sa mise en œuvre? Je vous remercie. 
 

bescherming, hogere uitkeringen, 
aandacht voor zwangerschaps- en 
ziekteverlof, steun voor jonge kun-
stenaars en gelegenheidsmede-
werkers. Dat zijn allemaal zaken 
die al geruime tijd geëist worden 
door de socialisten, zoals me-
vrouw Özen en mevrouw Dedon-
der, die tijdens de coronacrisis een 
gemakkelijkere toegang tot werk-
loosheidsuitkeringen en het be-
houd van rechten voor kunstenaars 
hebben doen goedkeuren. 
 
Kunt u de maatregelen van deze 
hervorming toelichten en een pre-
cies tijdpad meedelen?  
 

09.05  Pierre-Yves Dermagne, ministre: Mesdames et messieurs les 

députés, je ne suis pas surpris de vos interpellations de ce jour. Je me 
réjouis d'avoir pu, avec mes collègues David Clarinval et Franck Van-
denbroucke, faire aboutir cette réforme attendue depuis plus de 
vingt ans par le secteur artistique, par ceux qui en sont la cheville ou-
vrière, ceux qui font que la création artistique et culturelle dans notre 
pays est une réalité. 
 
Nous leur devions cette réforme après des années de difficultés, ac-
centuées pendant la période de pandémie, avec notamment des me-
sures de gestion de crise qui ont été particulièrement difficiles à vivre 
pour les travailleurs du secteur culturel. 
 
Je suis fier de vous présenter cette réforme aujourd'hui. 
 

09.05 Minister Pierre-Yves Der-

magne: Ik ben blij dat ik samen met 
mijn collega's David Clarinval en 
Frank Vandenbroucke deze her-
vorming tot een goed einde ge-
bracht heb, want de mensen die in 
ons land de artistieke en culturele 
creatie levendig houden, wachten 
hier al meer dan twintig jaar op.  
 
Na zoveel moeilijkheden, die door 
de pandemie nog op de spits ge-
dreven werden, met name door de 
maatregelen voor het crisisbeheer, 
die voor de werknemers in de cul-
tuursector zeer moeilijk te verteren 
waren, waren wij hun deze hervor-
ming verschuldigd.  
 
Ik ben trots dat ik u deze hervor-
ming vandaag kan voorstellen.  
 

Samen met mijn collega's, David Clarinval en Frank Vandenbroucke, 
heb ik een brede consultatie opgezet in de kunstensector om samen 
concrete voorstellen voor de hervorming van het statuut te formuleren. 
Deze voorstellen zijn voor iedereen raadpleegbaar, aangezien zij on-
line werden gepubliceerd. Wij hebben de sector beloofd dat wij deze 
evenwichtige voorstellen zouden verdedigen. Dat is exact wat wij ge-
daan hebben. 
 
Het akkoord binnen de regering ligt in lijn met deze voorstellen en be-
houdt het DNA ervan. 
 

Avec mes collègues ministres, 
messieurs Clarinval et Vanden-
broucke, j'ai organisé une large 
consultation du secteur. Nous 
avons ensuite élaboré ensemble 
des propositions qui ont été pu-
bliées en ligne. J'ai défendu ces 
propositions équilibrées et l'accord 
trouvé au sein du gouvernement en 
est le prolongement.  
 

Ainsi, le futur statut de travailleur des arts sera rendu plus facile d'ac-
cès, qu'il concerne les artistes, les techniciens, ainsi que les travail-
leurs exerçant des fonctions de soutien. Il s'agira donc d'une réforme 
inclusive, qui met fin à des différences de traitement, voire à des dis-
criminations entre les différentes catégories de travailleurs du secteur 
artistique et culturel. 
 

De toegang tot het kunstenaarssta-
tuut zal vergemakkelijkt worden, 
zowel voor kunstenaars, technici 
als werknemers in ondersteunende 
functies. Er zal een einde gemaakt 
worden aan de verschillen in be-
handeling of discriminatie tussen 
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Les travailleurs des arts seront enfin reconnus comme des travailleurs 
à part entière. De nombreux témoignages nous ont été relatés, que ce 
soit en commission des Affaires sociales ou via la plateforme Work in 
the Arts, qui démontraient que beaucoup se sentaient harcelés par des 
règles administratives inadaptées à leur situation, à leur état et à leur 
travail. En effet, alors qu'ils travaillaient sur des projets, dans la créa-
tion, la recherche ou l'écriture, ils devaient souvent se justifier auprès 
de l'ONEM ou des organismes régionaux de leur disponibilité sur le 
marché du travail. Désormais, les travailleurs des arts pourront se con-
centrer pleinement sur leur activité culturelle et sur leur art. 
 
Les allocations sont également revalorisées. C'était un aspect impor-
tant, puisque la crise a jeté un éclairage cru sur les difficultés éprou-
vées quotidiennement par ces hommes et ces femmes du secteur cul-
turel qui, pour beaucoup, vivaient avec des revenus inférieurs au seuil 
de pauvreté. Je me réjouis de pouvoir annoncer devant vous une aug-
mentation des minima à 1 507,74 euros bruts/mois pour les isolés et 
les cohabitants et à 1 652,82 euros pour les chefs de ménage, lorsque 
ces travailleurs du secteur ne perçoivent pas de revenus dans le cadre 
de leurs activités. Bien entendu, notre volonté est qu'ils puissent, sans 
allocations, vivre de leur métier et de leur art au-delà du seuil de pau-
vreté. En tout cas, ce filet de sécurité, cette protection qui tient compte 
des particularités inhérentes à ces métiers et fonctions du secteur cul-
turel était absolument nécessaire. 
 

de categorieën werknemers in de 
kunst- en cultuursector. 
 
Uit de getuigenissen bleek dat veel 
kunstenaars zich bestookt voelden 
met onaangepaste administratieve 
regeltjes. Hoewel ze aan de slag 
waren op het gebied van creatie, 
onderzoek of als schrijver moesten 
ze zich tegenover de RVA of de ge-
westelijke instanties verantwoor-
den voor hun beschikbaarheid op 
de arbeidsmarkt. Nu zullen kunste-
naars zich volledig op hun kunst 
kunnen concentreren. 
 
Vele kunstenaars leefden onder de 
armoedegrens. Hun uitkeringen 
worden verhoogd: de minima wor-
den opgetrokken tot 1.507,74 euro 
bruto per maand voor alleenstaan-
den en samenwonenden, en tot 
1.652,82 euro voor gezinshoofden, 
wanneer die werknemers geen in-
komen uit hun activiteiten ontvan-
gen. Dat vangnet was cruciaal.  
 

Werknemers zullen dankzij deze hervorming ook meer auteursrechten 
kunnen innen, zonder te worden gepenaliseerd. Daarnaast wordt ook 
rekening gehouden met de situatie van jongeren die afstuderen in de 
kunsten. Zij zullen vlot door de commissie kunnen worden erkend. 
 
Er wordt ook rekening gehouden met de situatie van ouderen die mo-
menteel het kunstenaarsstatuut hebben, aangezien de voorwaarden 
voor de verlenging zullen worden versoepeld. 
 

Cette réforme permettra aux tra-
vailleurs de percevoir davantage 
de droits d'auteur. Les jeunes di-
plômés pourront être reconnus ai-
sément par la commission. Les 
conditions de prolongation pour les 
personnes qui ressortissent au  
statut d'artiste actuel seront assou-
plies.  
 

C'est une réforme qui responsabilise aussi les acteurs du secteur cul-
turel puisque la Commission du travail des arts sera composée à 50 % 
de représentants du secteur à côté de représentants des institutions 
de sécurité sociale et de représentants des partenaires sociaux. C'est 
dorénavant uniquement cette Commission qui délivrera les attestations 
de travailleurs des arts. Les artistes seront donc responsabilisés et im-
pliqués dans cette Commission ayant pour objet d'octroyer des attes-
tations et de fixer aussi un cadastre qui tienne compte des réalités du 
secteur par rapport aux prestations qui sont reconnues et qui entrent 
en ligne de compte pour l'obtention du statut. 
 
C'est enfin une réforme féministe puisque, avec une série de mesures, 
notamment la règle de la conversion du salaire, elle permettra aux tra-
vailleurs à temps partiel qui, comme dans d'autres secteurs, sont au-
jourd'hui majoritairement des femmes, d'accéder à un statut complet. 
 
L'alignement du statut de cohabitant sur celui d'isolé permettra égale-
ment de revaloriser les allocations de nombreux travailleurs, singuliè-
rement des femmes. 
 

De kunstwerkcommissie zal voor 
de helft samengesteld worden uit 
vertegenwoordigers van de sector, 
naast vertegenwoordigers van de 
sociale zekerheid en de sociale 
partners. Ze zal als enige gemach-
tigd zijn om attesten af te leveren 
en zal een kadaster opstellen 
waarin er – met betrekking tot de 
prestaties die erkend worden om 
het statuut te verkrijgen – rekening 
gehouden wordt met de reële ge-
plogenheden in de sector. 
 
Het betreft ook een feministische 
hervorming, waardoor vrouwen 
toegang krijgen tot een volwaardig 
statuut dankzij de regel van de 
loonomzetting, die gunstig is voor 
deeltijdwerkers, en de harmonise-
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Par ailleurs, le congé de maternité et le congé d'adoption seront main-
tenant pris en compte dans le cadre de cette réforme. 
 
J'en viens, madame la présidente, au dernier élément de réponse.  
 
C'est un sujet important. Il était essentiel de pouvoir faire le point sur le 
timing. La volonté est effectivement, le plus rapidement possible après 
nouvelle concertation du secteur et nouvelle concertation des parte-
naires sociaux, de pouvoir faire entrer en vigueur cette réforme de ma-
nière progressive, avec une entrée en vigueur du statut à partir de sep-
tembre de cette année et une montée en puissance des autres élé-
ments de la réforme. Effectivement, pour les autres phases, nous au-
rons aussi besoin de nos collègues des Communautés qui sont en par-
tie responsables, notamment pour les conditions de travail. 
 

ring van de statuten van samenwo-
nende en alleenstaande. In de her-
vorming wordt er rekening gehou-
den met het moederschaps- en het 
adoptieverlof.  
 
Na een nieuwe overlegronde met 
de sector en de sociale partners is 
het de bedoeling om deze hervor-
ming vanaf september 2022 ingang 
te doen vinden en om de andere 
elementen geleidelijk verder uit te 
bouwen. Voor de volgende fases 
zullen we ook de Gemeenschap-
pen nodig hebben, die met name 
bevoegd zijn voor de arbeidsvoor-
waarden.  
 

09.06  David Clarinval, ministre: Mesdames et messieurs les députés, 

tout d'abord, bon anniversaire à Mme Leoni et merci pour son cadeau 
aujourd'hui! Mes collègues Pierre-Yves Dermagne, Franck Vanden-
broucke et moi-même sommes en effet très heureux de pouvoir pré-
senter cette réforme des travailleurs des arts demain au Conseil des 
ministres. Comme l'a souligné Pierre-Yves Dermagne, il s'agit d'une 
réforme importante. Cela fait 20 ans que le secteur artistique attendait 
une avancée sur ce sujet et, on le sait, la crise sanitaire a été une pé-
riode compliquée pour les acteurs du monde de la culture. La situation 
est encore plus difficile aujourd'hui, après cette période de crise. 
 
Cette réforme est également une mesure qui a été prise à l'issue d'une 
large concertation avec les secteurs artistiques, à savoir – j'insiste – 
les secteurs subventionnés mais aussi les secteurs non subvention-
nés. On a souvent tendance à l'oublier, mais il existe un monde culturel 
non subventionné très important qui doit, lui aussi, pouvoir faire en-
tendre sa voix, voix qui a pu s'exprimer au cours de cette année de 
consultation. 
 
Cette réforme s'articule autour de quatre axes: tout d'abord, une sim-
plification, une seule procédure, une plateforme électronique qui  
permet d'éviter les multiples files dans les administrations, une com-
mission des artistes composée à parité de représentants du secteur 
artistique, mais aussi des administrations, des syndicats et du patro-
nat, en d'autres termes une commission équilibrée. 
 
Deuxième élément, cette réforme est très accessible. Nous avons sou-
haité garantir un accès plus large pour tous les travailleurs des arts, 
mais aussi pour les travailleurs dits "invisibles", c'est-à-dire les techni-
ciens ou les intermittents, qui doivent eux aussi pouvoir bénéficier de 
ce statut. De manière plus générale, il est donc désormais plus facile 
d'obtenir ce statut. 
 

09.06 Minister David Clarinval: 

Het stemt ons zeer tevreden dat we 
deze hervorming aan de minister-
raad kunnen voorleggen. De kun-
stensector wachtte al 20 jaar op 
een beter statuut. Door de gezond-
heidscrisis werd de situatie nog nij-
pender voor de cultuursector.  
 
De hervorming volgt op een brede 
consultatie. Ook de niet-gesubsidi-
eerde cultuursector werd gehoord. 
De hervorming leidt tot vereenvou-
diging: een enkele procedure op 
een elektronisch platform, die on-
derzocht wordt door een commis-
sie, die op evenwichtige wijze sa-
mengesteld is uit vertegenwoordi-
gers van de sector, van de  
administraties, van de vakbonden 
en van de werkgevers. Het statuut 
zal toegankelijker zijn voor de 
werknemers in de cultuursector, 
maar ook voor de technici.  
 

Deze doelstelling wordt bereikt via een kunstwerkattest voor starters 
dat geldig is gedurende drie jaar, ten gunste van jonge kunstenaars. 
Hiervoor gelden regels die soepeler zijn dan voor het normale attest. 
 

Cet objectif sera atteint par le biais 
d'une attestation travail des arts 
pour les débutants, valable pen-
dant trois ans et destinée aux 
jeunes artistes. Elle sera soumise à 
des règles plus souples que celles 
qui régissent l'attestation normale.  
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Cette réforme est également axée autour de la responsabilité car pour 
pouvoir renouveler cette attestation d'artiste ou de travailleurs des arts, 
les conditions seront un peu plus strictes. Il y aura des preuves à ap-
porter comme quoi on travaille réellement dans le secteur. C'est un 
élément important auquel nous tenions beaucoup et qui récompense 
le travail.  
 
Monsieur Bombled, vous avez parlé des indépendants et nous y avons 
évidemment été attentifs. Nous pensons que, sur base volontaire, le 
statut d'artiste doit pouvoir servir de tremplin pour l'obtention d'un statut 
d'indépendant. Concrètement, nous permettons de cumuler le statut 
d'indépendant accessoire avec le statut de travailleurs des arts jusqu'à 
un plafond de 9 600 euros. Nous doublons le montant des droits 
d'auteurs, qui sont cumulables avec ce statut de travailleur des arts. 
Nous élargissons à huit trimestres le statut de primostarter, ce qui per-
mettra aux artistes qui se lancent de pouvoir bénéficier de conditions 
favorables plus longtemps. 
 
Cette réforme est très équilibrée et elle était attendue par le secteur. 
Elle permettra de donner un coup de boost à ceux qui souhaitent se 
lancer en tant qu'indépendants. 
 
Nous espérons aboutir au mois de septembre de cette année pour la 
partie en lien avec le chômage et au mois de juin 2023 pour la partie 
en lien avec la Commission. Il y aura ensuite le deuxième chapitre à 
écrire avec les Communautés, au sein desquelles nous espérons que 
les ministres en charge de la Culture prendront des mesures aussi 
fortes que celles-ci. Nous faisons notre partie du travail et nous espé-
rons qu'ils feront la leur au bénéfice de tous les artistes. 
 

De hervorming is op de verant-
woordelijkheid gericht. De voor-
waarden voor de verlenging van 
het attest zullen strenger worden 
en men zal moeten bewijzen dat 
men in de sector werkt. We wilden 
werken belonen.  
 
Het kunstenaarsstatuut kan op vrij-
willige basis als opstapje naar het 
statuut van zelfstandige gebruikt 
worden. Het statuut van zelfstan-
dige in bijberoep kan tot 9.600 euro 
met het statuut van kunstwerker 
gecombineerd worden. Het bedrag 
van de auteursrechten dat met het 
statuut gecumuleerd kan worden, 
wordt verdubbeld. Het statuut van 
startend kunstenaar wordt tot acht 
kwartalen verlengd. Zo kunnen we 
degenen die zelfstandig onderne-
mer willen worden helpen. 
 
We hopen dat de hervorming in 
september 2022 afgerond zal zijn 
wat de werkloosheid betreft, en in 
juni 2023 wat de commissie betreft. 
Dan is er nog het hoofdstuk dat sa-
men met de Gemeenschappen op-
gesteld moet worden. We hopen 
dat de ministers van Cultuur met 
even krachtige maatregelen hun 
bijdrage zullen leveren.  
 

09.07  Marie-Colline Leroy (Ecolo-Groen): Messieurs les ministres, je 

vous remercie pour vos réponses.  
 
Je ne doute pas qu'au sein des Communautés, il y aura des ministres 
très attentifs aux avancées que vous proposez aujourd'hui. Une pre-
mière belle étape, on l'a dit, ce sont des avancées indéniables pour les 
jeunes, pour les femmes grâce à l'individualisation, grâce à la fin de la 
logique de contrôle, grâce au principe même de confiance envers ces 
travailleurs et travailleuses et grâce à l'élargissement du public con-
cerné. Il y a aussi deux éléments que vous avez cités, monsieur le 
ministre: l'élaboration du cadastre qui permettra une vraie évaluation 
dans trois ans, une évaluation qui permettra de réajuster s'il devait y 
avoir des laissés-pour-compte parce que ce n'est pas l'esprit de la ré-
forme et nous travaillerons à faire en sorte qu'il n'y ait plus personne 
qui passe entre les mailles du filet. 
 
Tant qu'on parle du travail invisibilisé, je veux remercier ceux qui ont 
beaucoup travaillé de manière invisible au sein du secteur pour cette 
réforme mais aussi au sein des cabinets. Je crois que c'est important 
(…) 
 

09.07 Marie-Colline Leroy (Ecolo-

Groen): In deze eerste fase krijgt 
de vooruitgang voor de jongeren 
en de vrouwen een concrete  
invulling: de individualisering, de 
stopzetting van de controlelogica, 
het vertrouwen jegens de werkne-
mers en de verbreding van het be-
trokken publiek. Dankzij de uitwer-
king van het kadaster zal het mo-
gelijk worden om de hervorming 
over drie jaar te evalueren en des-
gevallend bij te sturen. Ik dank ie-
dereen die hieraan meegewerkt 
heeft.  
 

09.08  Nahima Lanjri (CD&V): Heren ministers, ik denk dat de sector 

tevreden is dat er een nieuwe regeling komt, die een verbetering is van 

09.08  Nahima Lanjri (CD&V): Le 

secteur est satisfait de la nouvelle 
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de vorige regeling. Het is immers niet zo dat er twintig jaar niets is ge-
weest en dat er nu plots van alles verandert, mijnheer de minister. Dat 
mag ook u toegeven. Er komt nu inderdaad een verfijning van de be-
staande regeling. Dat is een goede zaak, zowel voor werknemers als 
voor zelfstandigen. Minister Clarinval zal daarvoor ook het nodige 
doen. 
 
De sector is ook heel tevreden dat hij aan de nieuwe regeling heeft 
mogen meewerken. Ik wil toch aan beide ministers vragen om het over-
leg met de sector gaande te houden, ook met de sociale partners en 
de deelregeringen. Dat zult u zeker doen in een tweede fase, bij de 
verdere uitwerking hiervan. 
 
Wij kijken ernaar uit om ook hier in het Parlement een discussie over 
deze nieuwe regeling te voeren en hierover te stemmen. Op die manier 
kunnen wij ook ons steentje bijdragen aan (…) 
 

réforme, ou plutôt de cette amélio-
ration du régime précédent. En ef-
fet, on ne peut affirmer qu'aucune 
action n'a été entreprise ces vingt 
dernières années. De plus, le sec-
teur se réjouit de la coopération. Je 
voudrais dès lors demander aux 
deux ministres de maintenir la con-
certation avec le secteur, les parte-
naires sociaux et les gouverne-
ments des entités fédérées, et ce 
également au cours de la deu-
xième phase.  
 

09.09  Christophe Bombled (MR): Messieurs les ministres, je vous 

remercie pour vos réponses, pour le travail initié, sans oublier votre 
enthousiasme. Cette réforme du statut d'artiste est nécessaire et tout 
comme les artistes, les intermittents et les techniciens, nous sommes 
impatients de sa mise en place car il se veut davantage reconnaissant 
et davantage valorisant. 
 
Je suis également satisfait de ce que le travail initié par ma formation 
politique ait pu servir de feuille de route à cette réforme. Nous nous 
réjouissons donc de pouvoir débattre ici dans les prochaines semaines 
de ce nouveau statut. 
 
Bon succès au statut des travailleurs des arts! 
 

09.09 Christophe Bombled (MR): 

De hervorming van het kunste-
naarsstatuut is nodig. Samen met 
de kunstenaars en de technici kij-
ken we reikhalzend uit naar een 
statuut dat meer erkenning biedt en 
beter gevaloriseerd wordt. Het 
werk dat door mijn politieke fractie 
aangevat werd, heeft als routekaart 
gediend. We kijken uit naar het 
aanstaande debat hierover.  
 

09.10  Leslie Leoni (PS): Exercer son métier, en vivre sans angoisse 

permanente du lendemain: tout travailleur, toute travailleuse y a droit 
et l'art, la culture ne doivent pas y échapper. 
 
Répéter un spectacle, réfléchir, chercher l'inspiration, écrire, acheter 
son matériel, tout cela participe du processus artistique du métier et du 
travail et la société en a besoin. Ce n'est pas une activité de second 
ordre. Ce n'est pas un secteur accessoire. La culture, c'est faire so-
ciété, c'est du vivre-ensemble, c'est nourrir les luttes. C'est essentiel et 
cette réforme l'affirme. 
 
Merci à vous mais aussi au secteur pour cette mobilisation, pour cette 
victoire. Cependant, je voudrais aussi dire que le statut est essentiel et 
que c'est tout un secteur qu'il faut soutenir. Là j'en appelle à vos col-
lègues des entités fédérées pour qu'à ce niveau aussi, un soutien mas-
sif soit apporté. 
 

09.10  Leslie Leoni (PS): Elke 

werknemer heeft het recht zijn be-
roep uit te oefenen zonder zich 
voortdurend zorgen te moeten ma-
ken over de dag van morgen. 
Kunst en cultuur mogen daarop 
geen uitzondering vormen. Repe-
teren, nadenken, inspiratie zoeken 
of schrijven, het zijn stuk voor stuk 
aspecten van het artistieke werk 
waar de samenleving nood aan 
heeft. Cultuur is geen quantité 
négligeable. Cultuur brengt men-
sen samen, cultuur is samenleven, 
cultuur draagt bij aan de strijd voor 
een betere samenleving. Cultuur is 
essentieel. Ik dank de sector voor 
zijn inzet en deze overwinning. De 
deelgebieden moeten de sector 
ook op alle mogelijke manieren 
steunen.    
 

L'incident est clos. 
Het incident is gesloten. 
 

10 Question de Nathalie Gilson à Vincent Van Quickenborne (VPM Justice et Mer du Nord) sur "Le 

nouveau mode opératoire consistant à injecter la drogue du violeur" (55002508P) 
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10 Vraag van Nathalie Gilson aan Vincent Van Quickenborne (VEM Justitie en Noordzee) over "De 

nieuwe modus operandi waarbij verkrachtingsdrugs via een injectie toegediend worden" (55002508P) 
 

10.01  Nathalie Gilson (MR): Madame la présidente, monsieur le mi-

nistre, on apprend, aujourd'hui, en lisant la presse, que des jeunes filles 
auraient été droguées dans une boîte de nuit à Liège. Le lendemain 
des faits, ayant des nausées et ne se sentant vraiment pas bien, elles 
se sont rendues à l'hôpital où, curieusement, on leur a dit d'aller se 
reposer. Elle se sont alors rendues dans un autre centre médical où on 
leur a fait un test et où on a constaté qu'elles avaient été droguées. 
Suite à cela, elles ont déposé plainte. Étant élèves à l'Académie de 
police, elles sont, sans doute, sensibilisées.  
 
On apprend aussi que, dans la province du Luxembourg, sept jeunes 
filles ont également développé des symptômes le lendemain d'une soi-
rée à laquelle elles avaient participé. Elles ne se sentaient pas bien et 
n'avaient aucun souvenir de ce qui s'était passé la veille. De plus, elles 
ont constaté qu'elles avaient une trace de piqûre. Il s'agit donc ici d'un 
nouveau phénomène. Ces jeunes filles ont vraisemblablement porté 
plainte. 
 
Par ailleurs, il semblerait qu'à Bruxelles, il serait difficile de trouver des 
statistiques spécifiques concernant les dépôts de plainte de personnes 
qui auraient été droguées, sans avoir le nom de la victime ou de la 
personne accusée. 
 
Monsieur le ministre, est-il exact qu'il n'est pas possible de reprendre 
dans les statistiques les dépôts de plainte de personnes qui auraient 
été droguées? Si tel est le cas, c'est interpellant. En effet, il faut pouvoir 
disposer de bonnes statistiques pour mener une politique pertinente. 
Pensez-vous qu'on assiste à un phénomène qui prend une certaine 
ampleur? Les centres de prévention et de prise en charge des vio-
lences sexuelles sont-il adaptés pour analyser et détecter ces subs-
tances? (…) 
 

10.01  Nathalie Gilson (MR): Vol-

gens berichten in de pers zouden 
er in een discotheek in Luik meisjes 
gedrogeerd zijn. De dag na de fei-
ten kregen zij in een ziekenhuis 
eerst de raad om te rusten. In een 
ander medisch centrum bracht een 
test vervolgens aan het licht dat 
men hen gedrogeerd had. Ze dien-
den een klacht in. Aangezien het 
leerlingen van de Politieacademie 
betrof, zijn ze hiervoor wellicht ge-
sensibiliseerd. In de provincie 
Luxemburg ontwikkelden zeven 
meisjes de dag na een avondje uit 
eveneens symptomen. Ze herin-
nerden zich niets van wat er tijdens 
de bewuste avond gebeurd was en 
stelden vast dat er op hun huid spo-
ren van een injectie te zien waren. 
Ze dienden eveneens een klacht 
in. In Brussel kan men maar moei-
lijk de hand leggen op statistieken 
over het aantal ingediende klach-
ten van mensen aan wie er drugs 
toegediend werden. 
 
Bevestigt u dat deze statistieken 
niet beschikbaar zijn? Ze zijn noch-
tans noodzakelijk opdat het beleid 
op een relevante manier gevoerd 
zou kunnen worden. Kunnen de 
preventiecentra en de zorgcentra 
na seksueel geweld verdovende 
middelen opsporen?  
 

10.02  Vincent Van Quickenborne, ministre: Madame la présidente, 

chère collègue, comme vous le savez, la lutte contre les violences 
sexuelles est une des priorités de ce gouvernement. Nous agissons 
dans quatre domaines. 
 
Le premier ne relève pas de la compétence de la Justice car il s'agit de 
prévention. Il faut faire en sorte que les exploitants d'établissements 
horeca ne ferment plus les yeux. De plus en plus d'initiatives sont 
prises, notamment à Bruxelles-Ville, à Gand et à Malines. Il existe un 
projet Angela, qui incite les personnes harcelées dans un bar à deman-
der à parler à Angela. De cette façon, la victime peut signaler subtile-
ment qu'elle a besoin d'aide. 
 
Deuxièmement, si l'agression a lieu malgré tout, il est important que 
les faits soient signalés directement, le plus rapidement possible, no-
tamment parce que les traces de GHB disparaissent du corps en moins 
de vingt-quatre heures.  
 
Je lance donc un appel à toutes les victimes: ne perdez pas une minute 

10.02 Minister Vincent Van Quic-

kenborne: De bestrijding van sek-
sueel geweld is een prioriteit van 
de regering. Opdat de uitbaters van 
horecazaken de ogen niet meer 
zouden sluiten voor dit probleem, 
werden er op het stuk van de pre-
ventie initiatieven genomen zoals 
het project 'Ask for Angela', waar-
door cafégangers die lastiggeval-
len worden, kunnen laten weten 
dat ze hulp nodig hebben.  
 
Indien er sprake is van spiking, 
moeten de feiten snel gemeld wor-
den, want de sporen van GHB ver-
dwijnen in minder dan 24 uur. Ik 
roep de slachtoffers ertoe op om zo 
snel mogelijk naar de politie te 
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et signalez au plus vite les faits à la police. Celle-ci vous conduira au 
centre de prise en charge des violences sexuelles de votre province, 
où les preuves seront directement recueillies. Un tel centre existe au-
jourd'hui à Bruxelles, à Liège et à Charleroi. Il en sera aussi ouvert un 
en province de Namur et de Luxembourg. 
 
Troisièmement, toutes les plaintes sont systématiquement suivies par 
le parquet, soyez-en assurée. J'ai pris contact avec le parquet de 
Bruxelles, que vous connaissez bien. Celui-ci dispose d'un pool distinct 
de magistrats spécialisés à cet effet. Pour les encodages, ce sont en-
core les encodages traditionnels, mais nous y travaillons. 
 
Quatrièmement, vous savez que le nouveau droit pénal sexuel prévoit 
explicitement des peines lourdes pour le spiking: jusqu'à 15 ans d'em-
prisonnement. Cela vaut aussi pour le needle spiking. Il s'agit donc de 
sanctions sévères.  
 
Je suis convaincu que tous les membres présents dans cet hémicycle 
partagent entièrement vos préoccupations. Le gouvernement y tra-
vaille.  
 

gaan, die hen zal begeleiden naar 
de zorgcentra na seksueel geweld, 
waar de bewijzen verzameld wor-
den. 
 
Alle klachten worden systematisch 
door het parket opgevolgd. Het 
Brusselse parket beschikt over ge-
specialiseerde magistraten. De re-
gistratie gebeurt nog op een traditi-
onele manier, maar daar wordt mo-
menteel aan gewerkt. Het nieuwe 
seksueel strafrecht voorziet in 
zware straffen voor spiking en 
needle spiking, die kunnen oplopen 
tot 15 jaar cel.  
 
Iedereen deelt uw bekommernis-
sen. De regering maakt hier werk 
van.  
 

10.03  Nathalie Gilson (MR): Monsieur le ministre, je vous remercie 

de votre réponse. 
 
Bien évidemment, pour nous libéraux, comme – je pense – pour tous 
les membres de cette assemblée, la sécurité est la première des liber-
tés. Par conséquent, il faut que toutes les jeunes filles et toutes les 
femmes puissent s'amuser en toute liberté, sans devoir rester cons-
tamment sur leurs gardes ou craindre qu'on ne leur administre une 
substance dans un verre ou au moyen d'une piqûre. De même, il im-
porte de sensibiliser tous les acteurs à cette violence – y compris dans 
la détection, puisque cette drogue disparaît du sang au bout de vingt-
quatre heures. 
 
Je me demande si la Conférence interministérielle ne devrait pas re-
mettre l'accent sur cet aspect. Il doit s'agir d'une lutte de tous les ins-
tants et à tous les niveaux.  
 

10.03  Nathalie Gilson (MR): De 

grootste vrijheid is veiligheid. 
Jonge vrouwen moeten plezier 
kunnen maken zonder bang te zijn 
dat er hun iets toegediend wordt. 
Alle betrokken actoren moeten ge-
sensibiliseerd worden voor deze 
vorm van geweld en voor een 
snelle opsporing ervan. De IMC 
zou zich kunnen buigen over wat 
een niet-aflatende strijd moet zijn 
die op alle niveaus gevoerd wordt.  
 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

11 Samengevoegde vragen van 

- Kris Verduyckt aan Tinne Van der Straeten (Energie) over "De transfer van 1,2 miljard euro over-
winsten van ENGIE naar Frankrijk" (55002499P) 
- Peter Mertens aan Tinne Van der Straeten (Energie) over "Het afromen van de overwinsten in de 
energiesector en het door Electrabel uitgekeerde dividend" (55002500P) 
- Kim Buyst aan Tinne Van der Straeten (Energie) over "De transfer van de winsten van ENGIE naar 
Parijs" (55002502P) 
- Bert Wollants aan Tinne Van der Straeten (Energie) over "De 1,2 miljard euro van ENGIE en de 
maatregelen tegen de hoge energieprijzen" (55002504P) 
- Reccino Van Lommel aan Alexander De Croo (eerste minister) over "De overwinsten in de 
energiesector" (55002506P) 
- Leen Dierick aan Alexander De Croo (eerste minister) over "De overwinsten" (55002511P) 
- Malik Ben Achour aan Tinne Van der Straeten (Energie) over "Het aan ENGIE gestorte Electrabel-
dividend van 1,2 miljard euro en de stijging van de energieprijzen" (55002514P) 

11 Questions jointes de 

- Kris Verduyckt à Tinne Van der Straeten (Énergie) sur "Le transfert de 1,2 milliard d'euros de 
surprofits d'ENGIE vers la France" (55002499P) 
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- Peter Mertens à Tinne Van der Straeten (Énergie) sur "L'écrémage des surprofits dans le secteur de 
l'énergie et le dividende distribué par Electrabel" (55002500P) 
- Kim Buyst à Tinne Van der Straeten (Énergie) sur "Le transfert des bénéfices d'ENGIE vers Paris" 
(55002502P) 
- Bert Wollants à Tinne Van der Straeten (Énergie) sur "Le 1,2 milliard d'euros d'ENGIE et les mesures 
de lutte contre la hausse des prix de l'énergie" (55002504P) 
- Reccino Van Lommel à Alexander De Croo (premier ministre) sur "Les surprofits dans le secteur de 
l'énergie" (55002506P) 
- Leen Dierick à Alexander De Croo (premier ministre) sur "Les surprofits" (55002511P) 
- Malik Ben Achour à Tinne Van der Straeten (Énergie) sur "Le dividende de 1,2 milliard d'euros 
d’Electrabel versé à ENGIE et la hausse des prix de l’énergie" (55002514P) 
 

11.01  Kris Verduyckt (Vooruit): Mevrouw de minister, 1,2 miljard euro 

is van het Belgische ENGIE Electrabel weggesluisd naar Frankrijk. Het 
geld dient niet om te investeren of om iets te doen aan onze hoge ener-
giefacturen, het gaat gewoon naar het Franse moederbedrijf en de 
aandeelhouders. Dat gebeurt op een moment waarop onze gezinnen 
met torenhoge facturen worden geconfronteerd, il faut le faire. Ik zie 
dat heel veel collega's na mij ook hun verontwaardiging daarover zullen 
komen uiten. We moeten echter ook niet naïef zijn. Dat is nu eenmaal 
de energiemarkt waarin we ons vandaag bevinden en waartegen ik 
toch wel wat fundamentele bezwaren heb. 
 
Ten eerste, is het vandaag zo dat men goedkope stroom als de duurste 
kan verkopen. Het maakt niet uit hoe de stroom gemaakt is; men kan 
hem verkopen alsof hij uit een gascentrale komt. De bedoeling van het 
model was echter dat de winsten in nieuwe, betaalbare en hernieuw-
bare productie geïnvesteerd zouden worden. Dat gebeurt niet, want 
het geld gaat naar de aandeelhouders. Dat is mijn eerste bezwaar. 
 
Mijn tweede bezwaar is dat er op hetzelfde moment in deze vrije ener-
giemarkt lidstaten zoals ons land in subsidies moeten voorzien om 
nieuwe productiesites te bouwen. Dat is natuurlijk helemaal de omge-
keerde wereld. 
 
Ten derde, kunnen we, op een moment dat de productie er is en heel 
veel winst opbrengt, niet eens aan de winsten. Blijkbaar heeft een heel 
slechte deal van de vorige regering, met onder andere de N-VA, ertoe 
geleid dat we niet aan de winsten van ENGIE kunnen geraken. We 
hebben er nog samen tegen gestreden. Vandaag zien we ervan echter 
de gevolgen. 
 
Mevrouw de minister, laat het heel duidelijk zijn: op een moment 
waarop mensen met heel hoge energiefacturen geconfronteerd wor-
den en energiebedrijven slapend rijk worden, moet er iets gebeuren. U 
hebt mij al gezegd dat u aan de fout van de vorige regering bijna niets 
kunt doen. Toch kan dit, mevrouw de minister, niet blijven duren. 
 
Mijn enige vraag vandaag voor u is dus: wat zult u doen? 
 

11.01  Kris Verduyckt (Vooruit): 

ENGIE Electrabel a transféré pas 
moins de 1,2 milliard d'euros vers 
sa maison mère, alors que nos mé-
nages sont confrontés à des fac-
tures exorbitantes. C'est pourquoi 
j'objecte fondamentalement au 
mode de fonctionnement actuel du 
marché de l'énergie. Aujourd'hui, il 
est possible de vendre de l'électri-
cité bon marché au prix le plus fort, 
quelle que soit la méthode de pro-
duction. Les bénéfices obtenus ne 
sont pas investis dans la produc-
tion d'énergie abordable et renou-
velable, mais remplissent les 
poches des actionnaires. Au même 
moment, sur le marché de l'énergie 
libéralisé, des États membres 
comme la Belgique sont obligés 
d'accorder des subventions pour 
faire construire de nouveaux sites 
de production. Et l'accord particu-
lièrement défavorable que le gou-
vernement précédent a conclu 
avec ENGIE ne nous permet 
même pas d'écrémer les béné-
fices. Cette situation ne peut conti-
nuer. Que compte faire la ministre?  
 

11.02  Peter Mertens (PVDA-PTB): Mevrouw de minister, u zei van-

daag in de krant dat niemand zich tijdens deze energiecrisis mag ver-
rijken. U zei hetzelfde in april, maart, februari en januari. U zegt al vijf 
maanden aan een stuk dat men zich niet zou mogen verrijken. Onder-
tussen ontbreken echter de daden om uw woorden kracht bij te zetten. 
 
U draalt. In januari hebt u gewacht op het rapport van de CREG. 
Daarna hebt u gewacht op de jaarrekening van ENGIE. Vervolgens 

11.02  Peter Mertens (PVDA-

PTB): La ministre déclare depuis 
plusieurs mois déjà que personne 
ne peut s'enrichir grâce à la crise 
énergétique, mais ces paroles ne 
sont pas traduites en actes. En at-
tendant, les ménages paient le prix 
fort alors qu'ENGIE Electrabel 
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hebt u de bal doorgespeeld naar de Europese Commissie. Vandaag 
schuift u de kwestie door naar de Nationale Bank. Diegenen die intus-
sen niet meer kunnen wachten – dat weet u zeer goed – dat zijn alle 
gezinnen die de eindafrekening krijgen en zich blauw betalen. 
 
Ondertussen wacht ENGIE Electrabel ook niet – dat weet u ook zeer 
goed – want die doet net datgene wat volgens u niet mag, namelijk 
slapend rijk worden. Vorig jaar schoof men 1,9 miljard euro door en dit 
jaar schuift men 1,2 miljard door naar het moederbedrijf in Frankrijk. 
Indien men hier zoals de vorige spreker zegt dat men niet kan ingrijpen, 
dan is dat een leugen. Deze regering weet dat ook. 
 
In Italië heeft men onlangs een overwinsttaks ingevoerd. U hebt zelf 
juridisch advies gevraagd over de mogelijkheid om een bijzondere taks 
op overwinsten in te voeren. Dat blijkt mogelijk te zijn. Het verhaaltje 
dat men niet aan dat geld kan, dat Groen, Vooruit en Vivaldi al maan-
denlang vertellen, is dus eenvoudigweg niet waar. Wij hebben geen 
nood aan meer maanden waarin loze beloften worden gedaan, maar 
wel aan daden, zodat die overwinsten effectief worden aangepakt. 
 

s'enrichit sans rien faire. Elle a 
transféré 1,9 milliard d'euros à la 
société mère l'année dernière et 
1,2 milliard d'euros cette année. 
 
Pourtant, le gouvernement peut bel 
et bien intervenir. Il peut instaurer 
une taxe sur les surprofits, comme 
l'a fait récemment l'Italie. Il ressort 
également d'un avis juridique de-
mandé par la ministre elle-même 
que cette possibilité existe. Il est 
donc tout simplement faux de pré-
tendre qu'on ne peut pas toucher à 
cet argent. Nous ne demandons 
pas des promesses mais des 
actes: attaquez-vous enfin à ces 
surprofits!  
 

11.03  Kim Buyst (Ecolo-Groen): Mevrouw de minister, collega's, 

3,4 miljard euro winst boeken op het moment dat de energieprijzen de 
pan uit swingen en Belgen moeite hebben om hun energiefactuur te 
betalen: het klinkt heel onwerkelijk. Maar als dan ook nog eens 1,2 mil-
jard daarvan doorgesluisd wordt naar het Franse moederbedrijf, dan is 
dat hallucinant en dan wordt de verontwaardiging daarover duidelijk 
breed gedeeld. Het klopt inderdaad, mijnheer Verduyckt, dat er heel 
wat vragen gesteld worden door verschillende fracties hier vandaag.  
 
Laat ons eens naar de feiten kijken. Ten eerste, het is door een beslis-
sing van de vorige regering dat energiereus ENGIE Electrabel een be-
lachelijk laag bedrag aan de Belgische Staat betaalt in vergelijking met 
de winst. Een snelle berekening van alle belastingen – vennootschaps-
belastingen, nucleaire bijdragen – leert ons dat Electrabel op zijn totale 
winst minder dan 10 % belastingen betaalt. Ten tweede, de vorige re-
gering ging op de knieën in het uitwerken van de nucleaire bijdrage en 
bekwam een minitaks op een maxiwinst. Ten derde, de vorige energie-
minister betonneerde deze regeling met alle mogelijk middelen, op 
vraag van het bedrijf – begrijpe wie begrijpen kan.  
 
Voor de Ecolo-Groenfractie is het duidelijk: een eerlijke heffing op over-
winsten moet er komen. Niet eentje met simpele slogans, maar een 
robuuste oplossing waarbij elke euro die opgehaald wordt gebruikt 
wordt om de facturen van de Belgen te verlichten. Dat is mijn vraag 
aan u, mevrouw de minister: welke stappen zult u ondernemen om een 
eerlijke bijdrage te krijgen op de megawinsten van de energiereus?  
 

11.03  Kim Buyst (Ecolo-Groen): Il 

semble irréel de voir un producteur 
d'énergie enregistrer un bénéfice 
de 3,4 milliards d'euros à un mo-
ment où les Belges éprouvent de 
grandes difficultés à payer leurs 
factures d'énergie. Il est même hal-
lucinant de constater que 1,2 mil-
liard de ce montant est transféré à 
la maison mère française. 
 
À la suite d'une décision prise par 
le précédent gouvernement, EN-
GIE Electrabel ne doit verser 
qu'une contribution minime à l'État 
belge. L'entreprise paie moins de 
10 % d'impôts sur ses bénéfices 
globaux et la contribution nucléaire 
est une mini-taxe sur un maxi-bé-
néfice. La précédente ministre de 
l'Énergie a même fait bétonner ce 
système à la demande d'ENGIE. 
 
Mon parti estime qu'il convient de 
lever une contribution équitable sur 
les surprofits, dont le produit serait 
utilisé pour alléger la facture des 
Belges. Quelles initiatives la mi-
nistre va-t-elle prendre pour obtenir 
cette contribution équitable du 
géant de l'énergie?  
 

11.04  Bert Wollants (N-VA): Mevrouw de minister, 1,2 miljard sluist 

ENGIE door naar zijn Franse aandeelhouder. Dat is het gevolg van een 
schimmige deal van een eerdere paarse regering. De heer Verduyckt 
kan u daar alles over vertellen. Dat klinkt wel heel erg wrang op een 
moment waarop de mensen hun energiefactuur niet meer kunnen be-
talen en roepen om meer maatregelen om daar iets aan te doen. 

11.04 Bert Wollants (N-VA): Le 

fait qu'ENGIE Electrabel puisse 
verser 1,2 milliard d'euros à sa so-
ciété mère en France est le résultat 
d'un accord nébuleux conclu par la 
coalition violette formée par un 
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Mevrouw de minister, u hebt al meermaals gezegd dat u de overwin-
sten van de energiesector wil aanpakken. Heel concreet wordt dat ech-
ter niet. Wij weten al helemaal niet wat u exact met die centen wil doen. 
 
U hebt het uzelf wel heel erg moeilijk gemaakt. U bleef onder impuls 
van groene dogma's de beslissing over de kerncentrales uitstellen. U 
bleef treuzelen, zodat de regering nu naar Parijs moet en al haar char-
mes moet bovenhalen om ENGIE te overtuigen van de broodnodige 
levensduurverlenging van de kerncentrales. Tegelijkertijd zoekt u een 
knuppel om diezelfde mensen meer belastingen te doen betalen. 
 
De vraag is hoe ernstig u het eigenlijk meent met die twee zaken. Met 
andere woorden, wat mogen de burgers en de bedrijven verwachten 
dat u aan de energiefactuur doet? Is uw aanpak van de overwinsten 
meer dan een stok die u achter de deur wil houden bij de onderhande-
lingen, waarbij u bewust gekozen heeft voor de slechtst mogelijke kaar-
ten, om de kerncentrales toch maar dicht de krijgen?  
 
Mevrouw de minister, ik kijk uit naar uw antwoord. 
 

gouvernement précédent. La mi-
nistre prétend vouloir lutter contre 
les surprofits du secteur de l'éner-
gie, mais elle est incapable de par-
venir à ses fins. Elle s'est, par ail-
leurs, mise elle-même dans une 
position très délicate. Au nom du 
dogme de l'écologie, elle n'a eu de 
cesse de reporter la décision de 
prolonger les centrales nucléaires, 
si bien que le gouvernement doit, à 
présent, se rendre à Paris afin d'im-
plorer ENGIE de garder les cen-
trales opérationnelles plus long-
temps que prévu. Et elle voudrait, 
dans le même temps, faire payer 
plus d'impôts à ENGIE? Le veut-
elle réellement ou s'agit-il simple-
ment d'une menace qu'elle utilise 
comme un moyen de dissuasion 
dans les négociations?  
 

11.05  Reccino Van Lommel (VB): Mevrouw de minister, ik sta te kij-

ken van de vele vragen die hier vandaag worden gesteld door de col-
lega's van de meerderheid en van hun verontwaardiging over de 1,2 
miljard euro dividenden die naar de Franse aandeelhouders zijn ge-
gaan. U lijdt allemaal aan geheugenverlies. 
 
Ik zal uw geheugen even opfrissen. Het is begonnen met de groenen 
die in 2003 een kernuitstap hebben beslist en daarmee de hele bevoor-
radingszekerheid op losse schroeven hebben gezet. De liberalen van 
de heren Verhofstadt, Dewael en Reynders dachten daarna dat het 
toch niet lang meer ging duren en verkochten onze kerncentrales dan 
maar aan Frankrijk, onder toeziend oog van de socialisten, toen met 
minister Freya Van den Bossche, die op alle niveaus in dit land de 
energiefactuur heeft laten exploderen. Dat zijn dan de socialisten die 
opkomen voor de werkende klasse. U bent de schuldige, u hebt ervoor 
gezorgd dat er nu woekerwinsten worden gegenereerd. U bestrijdt zo-
gezegd de multinationals, maar u hebt hen versterkt. 
 
Vandaag verlaagt u dit Parlement tot een toneelvereniging. De mensen 
nemen dit niet. Het meest trieste van al is dat de mensen die vandaag 
hun facturen niet kunnen betalen, moeten toezien hoe die aandeelhou-
ders in Frankrijk met hun dikke sigaren de biljetten aan het tellen zijn.  
 
Mevrouw de minister, de fouten blijven zich opstapelen. Met de kern-
uitstap, de actualiteit en de uitverkoop zien we waar onze energieaf-
hankelijkheid toe leidt. U moet zelfs schaliegas importeren, het meest 
vervuilende gas ter wereld, omdat u er anders niet komt. Hoe zal u dit 
oplossen? 
 

11.05  Reccino Van Lommel 

(VB): Je souhaiterais rafraîchir la 
mémoire des membres de la majo-
rité que les dividendes d'1,2 mil-
liard d'euros versés par ENGIE 
Electrabel à ses actionnaires fran-
çais indignent. Les germes de ce 
problème datent, en effet, de 2003, 
lorsque les écologistes, et leur re-
vendication radicale d'une sortie du 
nucléaire en 2025, ont mis en péril 
la sécurité d'approvisionnement. 
Ensuite, les partenaires libéraux du 
gouvernement ont vendu les cen-
trales nucléaires à la France, au su 
et au vu des socialistes dont la mi-
nistre de l'époque, Freya Van den 
Bossche, a fait exploser la facture 
énergétique à tous les niveaux 
dans notre pays. 
 
Les socialistes prétendent com-
battre les multinationales, alors 
qu'au départ ce sont eux qui les ont 
rendues plus fortes. Aujourd'hui, ils 
font leur petit numéro au Parle-
ment, mais la population n'en est 
plus dupe. Aujourd'hui, pour assu-
rer l'approvisionnement en  
énergie, il faut même recourir à 
l'exploitation très polluante du gaz 
de schiste.  
 
Que compte faire la ministre pour 
sortir de ce chaos?  
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11.06  Leen Dierick (CD&V): Mevrouw de minister, we zitten in een 

ongeziene energiecrisis. Veel gezinnen en bedrijven kijken tegen to-
renhoge energiefacturen aan. Miljoenen burgers maken zich zorgen 
over hun koopkracht en vinden dat die onder druk staat. Als men dan 
in het nieuws hoort dat Electrabel 1,24 miljard euro naar het Franse 
moederbedrijf versluist, dan voelt dat bijzonder wrang aan. Terwijl ma-
nagers hun winst en dividenden tellen, moeten heel veel gezinnen elke 
maand hun centen bij elkaar sprokkelen om rond te komen, om hun 
energiefactuur te kunnen betalen. Het voelt als een slag in het gezicht 
van iedereen die ploetert om rond te komen. 
 
Collega's, bedrijven mogen in crisissituaties uiteraard nog winst ma-
ken, maar als er sprake is van woekerwinsten, dan mogen we die niet 
zomaar ongemoeid laten. Ook CD&V vindt dat woekerwinsten moeten 
worden aangepakt, dat ze moeten worden afgeroomd, zodat we met 
die extra financiële middelen extra maatregelen kunnen nemen om de 
koopkracht van de gezinnen te versterken. 
 
Mevrouw de minister, u heeft al aangekondigd dat daaraan iets moet 
worden gedaan. U hebt verschillende maatregelen aangekondigd. Er 
is al een studie bij de Nationale Bank gevraagd en uw collega pleit voor 
de invoering van een crisisbelasting. Er zijn brieven verstuurd naar de 
CREG. Ook op Europees niveau zal u pleiten voor maatregelen. Op dit 
ogenblik ontbreekt het echter aan concrete acties en zijn er alleen maar 
aankondigingen. 
 
Mevrouw de minister, welke maatregelen zal u op korte termijn nemen 
om die woekerwinsten te monitoren en aan te pakken? Welke maatre-
gelen mogen we op Europees niveau verwachten om de energiecrisis 
verder onder controle te krijgen? 
 

11.06  Leen Dierick (CD&V): Le 

transfert d'un montant de 1,24 mil-
liard d'euros d'Electrabel à la mai-
son mère française laisse un goût 
très amer à un moment où les mé-
nages et les entreprises doivent vi-
der leurs fonds de tiroir pour payer 
les montants astronomiques de 
leurs factures d'énergie. Il va de soi 
que les entreprises peuvent encore 
faire des bénéfices même durant 
des crises. Toutefois, nous devons 
être en mesure d'écrémer des bé-
néfices excessifs et d'utiliser ces 
moyens financiers pour renforcer le 
pouvoir d'achat des ménages. 
 
La ministre a commandé une étude 
à la Banque nationale et des cour-
riers ont été envoyés à la CREG. 
De plus, elle insiste pour que des 
mesures soient prises sur le plan 
européen. Jusqu'à présent, nous 
ne voyons cependant pas d'actions 
concrètes. 
 
Quelles mesures la ministre pren-
dra-t-elle à court terme pour s'atta-
quer à ces bénéfices excessifs? 
Quelles mesures sont prévues à 
l'échelon européen pour maintenir 
la crise de l'énergie sous contrôle?  
 

11.07  Malik Ben Achour (PS): Madame la présidente, madame la 

ministre, cette semaine, les Belges ont appris qu'en 2021, Electrabel 
avait fait remonter 1,2 milliard d'euros de dividendes vers ENGIE, sa 
maison-mère; 1,2 milliard d'euros qui quittent le pays et s'envolent vers 
Paris. C'est un chiffre qui fait mal, madame la ministre, un chiffre qui 
fait très mal particulièrement à toutes ces personnes qui, tous les jours, 
dans leur boîte aux lettres, découvrent des factures d'énergie astrono-
miques, des factures d'énergie de 1 000, 1 500, 2 000 euros pour la 
régularisation, des factures de provision qui passent du simple au 
double voire au triple. Je résume donc la situation. D'un côté, 1,2 mil-
liard d'euros qui partent vers Paris pour payer les actionnaires d'ENGIE 
et, de l'autre côté, des factures qui explosent et qui rendent la vie des 
gens de plus en plus difficile. Franchement, c'est juste inconcevable! 
En disant cela, je ne suis pas dans la caricature. Je vous dis simple-
ment la réalité vécue par la majorité de la population.  
 
Nous savons que vous avez reçu du régulateur de la Banque nationale 
des études sur les moyens de récupérer les surprofits. Nous savons 
aussi que ce sujet est débattu au sein du gouvernement. Cependant, 
depuis plusieurs semaines, nous attendons et nous ne voyons rien ve-
nir. Qu'attendez-vous pour apporter une réponse à nos concitoyens? 
Nous ne pouvons plus accepter une telle injustice et il faut donc agir 
dans les plus brefs délais.  
 
Qu'en est-il des études commandées, madame la ministre? Qu'en est-

11.07  Malik Ben Achour (PS): 

Deze week vernam de Belgische 
bevolking dat Electrabel in 2021 
1,2 miljard euro aan dividenden 
doorsluisde naar ENGIE, het moe-
derbedrijf in Parijs. Dat cijfer doet 
pijn, in het bijzonder aan alle men-
sen die torenhoge energiefacturen 
in hun brievenbus krijgen. 
 
Van de regulator van de Nationale 
Bank zou u studies ontvangen heb-
ben over de manieren om die over-
winsten af te romen. Hoe zit dat 
precies? Wat zal de regering on-
dernemen? Hoe staat het met de 
plafonnering van de prijzen op de 
Europese markt?  
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il des discussions au sein du gouvernement? Le premier ministre s'est 
exprimé cette semaine. Est-il fermement à vos côtés dans ce combat? 
Envisagez-vous de prendre la main pour augmenter la rente nucléaire 
en cette période de crise? Quelles sont les nouvelles mesures que 
vous envisagez pour soutenir les ménages de ce pays? Enfin, qu'en 
est-il du plafonnement des prix sur le marché européen déjà évoqué, il 
y a plus d'un mois? 
 

11.08 Minister Tinne Van der Straeten: Mevrouw de voorzitster, col-

lega's, het Belgische Electrabel keert inderdaad meer dan 1,2 miljard 
euro dividenden uit aan zijn Franse moeder ENGIE. 
 
Mevrouw Buyst heeft dat hallucinant genoemd. Mevrouw Dierick heeft 
dat als wrang bestempeld. 
 
M. Ben Achour a dit: "Cela fait mal, c'est inconcevable." 
 
De optelsom van die drie beoordelingen is nog een onderschatting van 
de pijn die de mensen inderdaad voelen, wanneer elke maand hun 
energiefactuur in de bus valt. Het bedrijf maakt enorm hoge winsten op 
een moment waarop een recordaantal mensen moeite heeft de factu-
ren te betalen. Dat is niet alleen voor mij of voor u allen maar ook voor 
de hele regering onaanvaardbaar. 
 
Het gaat niet om een Belgische situatie. In heel Europa zijn er overwin-
sten ten gevolge van de hoge prijzen. Vandaag nog is bekend gewor-
den dat Shell een uitzonderlijke winst boekt. 
 

11.08  Tinne Van der Straeten, 

ministre: Electrabel paie en effet 
plus de 1,2 milliard d'euros de divi-
dendes à sa société mère fran-
çaise, ENGIE. Mme Dierick évoque 
un sentiment d'amertume, Mme 
Buyst est consternée et M. Ben 
Achour "n'en revient pas". La 
somme de tous ces propos ne suffit 
pas à décrire la douleur que les ci-
toyens ressentent lorsqu'ils reçoi-
vent leur facture énergétique. EN-
GIE réalise d'énormes bénéfices 
au détriment d'un nombre croissant 
de citoyens qui ne peuvent plus 
payer leurs factures. C'est inaccep-
table pour vous, pour moi et pour 
l'ensemble du gouvernement.  
 
Cette situation ne touche pas que 
la Belgique.  
 

C'est le plus gros bénéfice trimestriel de son histoire: 7,1 milliards de 
dollars. 
 

In heel Europa worden er super-
winsten geboekt door de stijging 
van de prijzen. Zo heeft Shell de 
grootste kwartaalwinst in zijn ge-
schiedenis opgetekend: 7,1 miljard 
dollar!  
 

In België wordt vandaag een klein deel van de winst van de kerncen-
trales, namelijk 38 %, belast, de zogenaamde repartitiebijdrage. Wan-
neer we dat percentage toepassen op de grote winsten geboekt van-
wege de hoge energieprijzen, gaat het om hoge bedragen. De ko-
mende jaren zal een bedrag tussen 500 en 600 miljoen euro geïnd 
worden. De vraag is of dat in verhouding staat met de extra winst die 
de producenten hebben geboekt ten gevolge van de hoge prijzen. We 
hebben aan de CREG en de Nationale Bank gevraagd om precies dat 
gegeven te objectiveren.  
 
Ik begrijp uw aller ongeduld. Ik bedank u ook voor uw herhaaldelijke 
vraag naar de voortgang. Ik heb echter meer tijd nodig dan anders. Ik 
zal u zeggen waarom ik iets meer tijd nodig heb; u weet dat ik als mi-
nister altijd antwoorden geef. Ik heb meer tijd nodig dan anders, omdat 
ik met handen en voeten gebonden ben door eerdere overeenkomsten 
gesloten door vorige regeringen. Volgens de juridische adviezen van 
onder andere de regulator, stellen we ons bloot aan schadevergoedin-
gen, als we snel snel handelen. We zouden met de ene hand nemen 
en met de andere hand moeten teruggeven. Hebben onze gezinnen 
daar iets aan? Onze gezinnen die elke maand hoge facturen krijgen, 
hebben daar niets aan. Zij hebben baat bij robuust en degelijk werk. 

Comme promis le 14 mars, le gou-
vernement va définir avant la fin du 
mois des critères permettant 
d'écrémer les bénéfices par le biais 
de l'Europe. Si nous n'y parvenons 
pas, le gouvernement effectuera 
lui-même cet écrémage au mois de 
juin.  
 
Nous nous tiendrons à notre enga-
gement et détecterons les béné-
fices dans le secteur de l'énergie, 
toutes technologies confondues. Si 
nous taxons les bénéfices, nous 
utiliserons l'intégralité des recettes 
pour réduire la facture des ci-
toyens. Personne ne devrait pou-
voir s'enrichir au cours de cette 
crise de l'énergie qui est la plus 
grave jamais survenue. Tout le 
monde est clairement de cet avis et 
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Daarom hebben we de cijfers, die wij ontvingen van de CREG, bezorgd 
aan de Nationale Bank. Die zal de regering nog voor het einde van de 
maand objectieve criteria aanreiken, criteria die ons moeten toelaten 
om de overwinsten, die onze economie en burgers schade berokke-
nen, te belasten. 
 
Zo zal de regering ook de deadline die zij zichzelf heeft opgelegd, ef-
fectief kunnen naleven. Op 14 maart hebben wij ons er inderdaad dui-
delijk toe geëngageerd om na te gaan hoe we die winsten via Europa 
kunnen afromen en dat als dat niet lukt via Europa, de regering dan in 
juni een eigen initiatief zou uitwerken. 
 
Ik kan u zeggen – ik ben kennelijk niet de enige, want u hebt dat alle-
maal hier bepleit – dat we ons aan dat engagement zullen houden, dat 
we achter de winsten in de energiesector zullen aangaan, over alle 
technologieën heen, en dat we, als we die winsten afromen, die inte-
graal zullen inzetten om de energiefacturen van onze burgers en be-
drijven te verlagen. 
 
Niemand mag zich verrijken door de grootste energiecrisis ooit. Ik ben 
hier vandaag niet de enige ben die dat zegt. U zegt dat allemaal en ik 
neem die steun mee, samen met de adviezen, die ik zal krijgen, voor 
het parlementaire werk, dat zal volgen, en naar onze besprekingen in 
de regering. 
 

je tiens compte de ce soutien.  
 

11.09  Kris Verduyckt (Vooruit): Mevrouw de minister, ik heb uw en-

gagement gehoord en wij rekenen op u. Ik heb inderdaad geluisterd en 
gehoord dat hier door heel veel partijen werd gezegd dat die superwin-
sten eraan moeten. De heer Mertens heeft wel niet naar mij geluisterd, 
want als ik uithaal naar die deal van de vorige regering, dan doe ik dat 
omdat de nucleaire rente vandaag inderdaad veel te laag is. U hoeft 
me dus geen woorden in de mond te leggen, mijnheer Mertens.  
 
Als ik kijk naar al die partijen die hier de afgelopen maanden heel pas-
sioneel voor kernenergie hebben staan pleiten, welnu, zij moeten van-
daag met ons vaststellen dat ENGIE de enige is die in deze winst pro-
fiteert. Er blijven straks twee kerncentrales open, dus laat ons dat op 
een rechtvaardige manier doen. Voor Vooruit betekent dat – heel sim-
pel – dat het geld gaat naar de mensen die hun facturen niet kunnen 
betalen en niet naar Franse aandeelhouders.  
 

11.09  Kris Verduyckt (Vooruit): 

Nous comptons sur la ministre pour 
s'attaquer aux surprofits mais 
M. Mertens ne doit pas me faire 
dire ce que je ne veux pas dire. Je 
réagis à l'accord conclu par le gou-
vernement précédent, car la rente 
nucléaire est beaucoup trop faible. 
Tous ceux qui ont plaidé pour le nu-
cléaire avec tant de passion au 
cours des derniers mois sont au-
jourd'hui forcés de constater 
qu'ENGIE est le seul à en avoir 
profité. Nous devons – parce que 
cela se justifie – garder en activité 
les deux plus récentes centrales 
nucléaires mais à nos yeux, cela si-
gnifie que l'argent doit aller aux 
gens qui ne peuvent pas payer 
leurs factures et pas aux action-
naires français d'ENGIE.  
 

11.10  Peter Mertens (PVDA-PTB): Collega’s, wat ik niet wil, is dat wij 

hier in juni terug staan en dat er effectief niets is gerealiseerd. Uiteraard 
ben ik daar bang voor, omdat ik hier in september, oktober, november 
en december ben tussengekomen en deze regering vier maanden lang 
gezegd heeft dat het probleem van overwinsten niet bestond. Vier 
maanden lang! In januari, februari, maart, april en mei – de vijf daarop-
volgende maanden – hebt u gezegd dat u het ging doen en dat u alle 
techniciteiten moest verzamelen. Welnu, er ligt een wetsvoorstel klaar 
waarmee we een ander mechanisme kunnen gebruiken, met name een 
extra bijdrage, zodanig dat men effectief die overwinsten kan aanpak-
ken. Als alle partijen van de meerderheid hier vandaag pleiten voor 

11.10  Peter Mertens (PVDA-

PTB): Je crains que je vais être 
obligé de revenir à cette tribune au 
mois de juin pour dénoncer que 
rien n'a été fait. Pendant quatre 
mois, nous avons pointé les sur-
profits et pendant quatre mois, le 
gouvernement a nié leur existence. 
Les cinq mois suivants, le gouver-
nement devait rassembler "toutes 
les technicités". Nous avons déjà 
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zo'n mechanisme, dan hoop ik dat dat ook omgezet wordt in daden en 
dat dat wetsvoorstel, waarvoor er juridisch advies bestaat, ook effectief 
wordt goedgekeurd, zodat we hier in juni niet terug staan met geen 
enkele maatregel.  
 

préparé une proposition de loi avec 
une méthode efficace pour s'atta-
quer aux surprofits, y compris un 
avis juridique. Il ne faut plus laisser 
se prolonger cette situation.  
 

11.11  Kim Buyst (Ecolo-Groen): Mevrouw de minister, dank u voor 

uw antwoorden.  
 
Ik wil kunnen zeggen tegen mijn mama van 70 jaar, die zich zorgen 
maakt over haar energiefactuur, en tegen al die mensen die bang zijn 
voor de eindafrekening die in hun brievenbus zal vallen, dat winst ma-
ken op de kap van een crisis, en winst maken op de kap van de men-
sen, voor de Groenen niet kan. Ik ben dus heel blij hier een minister te 
horen die hoewel het haar ongelooflijk moeilijk gemaakt werd door be-
slissingen uit het verleden, en hoewel zij aan handen en voeten gebon-
den is, toch alles uit de kast zal halen om die eerlijke bijdrage er te 
krijgen. 
 
Elke Belg heeft immers jaren meebetaald aan de versnelde afschrijving 
van de kerncentrales, en nu laat Electrabel de Belgen ook meebetalen 
aan de winstuitkering aan Parijs. Het is dus niet meer dan eerlijk dat 
wij Electrabel een faire bijdrage doen betalen. 
 

11.11  Kim Buyst (Ecolo-Groen): 

Pour nous, il est inacceptable de 
faire du profit sur le dos de nos con-
citoyens. Je me réjouis dès lors de 
l'engagement clair pris par la mi-
nistre. Elle mettra tout en œuvre 
pour faire en sorte qu'ENGIE Elec-
trabel paie une contribution équi-
table, bien qu'elle soit pieds et 
poings liés par des décisions prises 
dans le passé. Depuis des années, 
tous les Belges contribuent finan-
cièrement à l'amortissement des 
centrales nucléaires exploitées par 
ENGIE et aujourd'hui la même EN-
GIE les fait contribuer à la distribu-
tion de ses bénéfices en direction 
de Paris.  
 

11.12  Bert Wollants (N-VA): Mevrouw de minister, u hebt eigenlijk 

bevestigd dat u tot heden nog niets in handen hebt, dat u vandaag 
enkel de intentie hebt die u vorige week en vorige maand had, en die 
u misschien vorig jaar ook al had. Daar zijn wij geen stap verder mee. 
Wij moeten nu actie ondernemen. 
 
Ik vind het toch een beetje speciaal dat sommige partijen hier zeggen: 
de deal van de vorige regering was het toch niet helemaal. Wij moeten 
even teruggrijpen naar de deal die afgesloten is over Tihange 1. Hoe-
veel brengt die op per jaar? Anderhalf miljoen! Anderhalf miljoen brengt 
die deal op. Doel 1 en Doel 2 bijna twintig keer zoveel. Laten wij dus 
even ernstig blijven en eindelijk stappen ondernemen die correct zijn. 
 
Mevrouw de minister, over de verlenging van de kerncentrales hebt u 
niets gezegd. U hebt niets gezegd over de onderhandelingen, en daar 
begin ik mij nu ernstig zorgen over te maken. 
 

11.12  Bert Wollants (N-VA): Au 

fond, la ministre nous annonce 
qu'elle n'a encore rien obtenu et 
que ses intentions sont exactement 
les mêmes que la semaine der-
nière ou que le mois voire l'an der-
nier. Mais ses bonnes intentions ne 
nous servent à rien, nous devons 
passer à l'action. Je ne comprends 
pas les critiques formulées à l'en-
contre de l'accord conclu par le 
gouvernement précédent. L'accord 
concernant Doel 1 et 2 rapporte 
presque vingt fois plus que l'accord 
concernant Tihange 1. Par paren-
thèse, la ministre n'a rien dit au su-
jet des négociations sur la prolon-
gation de la durée de vie des cen-
trales nucléaires. Je commence à 
trouver son mutisme très inquié-
tant.  
 

11.13  Reccino Van Lommel (VB): Dank u wel, mevrouw de minister.  

 
Jullie zijn niet geloofwaardig. De kerncentrales werden verkocht aan 
Frankrijk, dat is een feit. De kernuitstap maakt ons afhankelijk van an-
dere bronnen, bijvoorbeeld schaliegas. Uit de actualiteit blijkt elke dag 
weer dat we met de rug tegen de muur staan. 
 
Alleen het Vlaams Belang en de bevolking hebben vandaag het recht 
om hier verontwaardigd te zijn. We hebben vastgesteld waar 23 jaar 
liberalisme toe leidt. We hebben vastgesteld wat sociaal zijn voor de 
socialisten betekent. We hebben vastgesteld wat groen zijn voor de 

11.13  Reccino Van Lommel 

(VB): L'attitude du gouvernement 
n'est tout de même pas crédible! 
Les centrales nucléaires sont ven-
dues à la France et la sortie du nu-
cléaire nous rend dépendants 
d'autres sources d'énergie. Nous 
sommes le dos au mur. Seuls le 
Vlaams Belang et la population 
sont en droit de s'indigner de cette 
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groenen betekent. Hadden jullie maar naar het Vlaams Belang geluis-
terd! Wij vonden de kernuitstap in 2003 onverantwoord. Wij vonden de 
uitverkoop van de kerncentrales aan Frankrijk onverantwoord. U had 
in 2003 massaal moeten investeren in nieuwe kerncentrales. Dan had-
den we nu op rozen gezeten. 
 

situation. Nous constatons aujour-
d'hui ce qu'apportent 23 années de 
libéralisme, ce que signifient les 
termes "social" pour les socialistes 
et "vert" pour les écologistes. Si 
seulement le gouvernement nous 
avait écoutés en 2003 concernant 
la sortie du nucléaire et la vente 
des centrales nucléaires, nous 
jouerions sur du velours aujour-
d'hui.  
 

11.14  Leen Dierick (CD&V): Dank u voor uw antwoord, mevrouw de 

minister.  
 
We begrijpen uiteraard dat het niet evident is om afspraken die in het 
verleden werden gemaakt, zomaar naast u neer te leggen. We begrij-
pen dat dit daarentegen op een omzichtige manier dient te gebeuren. 
Uitzonderlijke winsten vragen echter ook om uitzonderlijke maatrege-
len. Die woekerwinsten moeten wel degelijk afgeroomd worden, zodat 
we daarmee de koopkracht van de gezinnen verder kunnen ondersteu-
nen. 
 
We moeten ook zeer waakzaam zijn. Geld dat naar het buitenland 
wordt versluisd, zorgt voor een wrang gevoel. Bovendien moeten we 
erop letten dat er in België nog voldoende geld aanwezig blijft. Er wor-
den nog facturen verwacht, namelijk die voor de ontmanteling van de 
kerncentrales en die voor het beheer van het nucleair afval. Die factu-
ren mogen niet aan de gezinnen worden doorgerekend. Daar moeten 
we absoluut over waken. 
 
Ik neem akte van uw engagement en ik hoop dat er vrij snel concrete 
maatregelen worden genomen. Verder wens ik u zeer veel succes om 
samen met de premier verder te onderhandelen met Electrabel. 
 

11.14  Leen Dierick (CD&V): Nous 

comprenons que la ministre ne 
peut faire disparaître d'un coup de 
baguette magique des accords 
conclus dans le passé et qu'elle 
doit agir avec circonspection. Des 
bénéfices exceptionnels appellent 
des mesures exceptionnelles: ils 
doivent être lourdement imposés. 
Tout transfert d'argent vers l'étran-
ger suscite de l'amertume. Or nous 
avons absolument besoin d'argent 
dans notre pays pour gérer les dé-
chets nucléaires et démanteler les 
centrales. Je me réjouis de l'enga-
gement pris par la ministre et je lui 
souhaite bonne chance dans les 
négociations avec ENGIE.  
 

11.15  Malik Ben Achour (PS): Madame la ministre, je répète que 

cette situation est absolument injuste car il y a double peine. Non seu-
lement, les gens paient plein pot à travers leurs factures d'énergie 
mais, en plus, les bénéfices réalisés foutent le camp à l'étranger! C'est 
indécent! 
 
Je ne doutais pas, madame la ministre, que vous partagiez notre indi-
gnation mais, pour notre groupe, il va falloir frapper fort et aller plus loin 
en agissant très vite. Il faut récupérer les surprofits et les rendre aux 
ménages. Il faut augmenter la rente nucléaire. Il faut fixer les prix sur 
le marché de gros. Il faut imposer des marges bénéficiaires maximales. 
Enfin, il est essentiel de mettre en place un tarif social pour la classe 
moyenne. C'est tout cela qu'il faut faire en même temps. À situation 
exceptionnelle, réponse appropriée!  
 

11.15  Malik Ben Achour (PS): De 

mensen hebben torenhoge ener-
gierekeningen, en de winsten 
vloeien weg naar het buitenland: 
dat is onrechtvaardig en onfatsoen-
lijk! De superwinsten moeten de 
gezinnen ten goede komen, en we 
moeten de nucleaire rente verho-
gen, de groothandelsprijzen vast-
leggen en de winstmarges beper-
ken. Ten slotte moet er een sociaal 
tarief ingevoerd worden voor de 
middenklasse.  
 

L'incident est clos. 
Het incident is gesloten. 
 

12 Question de Catherine Fonck à Alexander De Croo (premier ministre) sur "Les mesures de soutien 

en matière d'énergie pour les copropriétés" (55002512P) 

12 Vraag van Catherine Fonck aan Alexander De Croo (eerste minister) over "De steunmaatregelen op 

het vlak van energie voor de mede-eigendommen" (55002512P) 
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12.01  Catherine Fonck (Les Engagés): Madame la ministre, c'est la 

énième fois depuis le 31 mars dernier que nous interpellons le gouver-
nement au sujet des locataires ou des propriétaires qui vivent en co-
propriété et qui se chauffent avec une chaudière collective au gaz ou 
au mazout. Ils ne bénéficient d'aucune aide énergétique du gouverne-
ment, ce qui est profondément injuste. Ils sont pourtant nombreux: 
1,5 million de ménages, dont beaucoup n'arrivent pas à nouer les 
deux bouts. Plus de 3 millions de Belges sont concernés. 
 
Certains membres du gouvernement font de grandes annonces à la 
radio en disant qu'il s'agit d'une petite erreur qui sera corrigée rapide-
ment mais ils ne font rien. D'autres membres du gouvernement pas-
sent leurs journées à renvoyer la patate chaude d'un côté à l'autre. Le 
ministre Dermagne renvoie vers le ministre Van Peteghem, qui renvoie 
vers vous ou vers Mme Lalieux, qui dit que ce n'est pas elle. Aujour-
d'hui, j'ai voulu interroger le premier ministre qui a décidé de ne pas 
répondre et de vous renvoyer la balle. 
 
Madame la ministre, c'est donc bien vous qui n'avancez pas. 
 
Je n'ai qu'une question. Quand les laissés pour compte par le gouver-
nement pour l'aide énergétique seront-ils enfin pris en considération et 
aidés? 
 

12.01  Catherine Fonck (Les En-

gagés): Wie in een gebouw in 
mede-eigendom woont en zich ver-
warmt met een collectieve verwar-
mingsketel, kan niet rekenen op 
energiesteun van de regering. Het 
gaat nochtans over 1,5 miljoen 
huishoudens. De premier heeft be-
slist niet te reageren en speelt u de 
zwartepiet toe.  
 
Wanneer zullen die gedupeerden 
eindelijk geholpen worden?  
 

12.02  Tinne Van der Straeten, ministre: Ma réponse est simple. Ces 

problèmes sont pris en compte et pas seulement par moi mais par 
M. Van Peteghem, M. Dermagne et Mme Lalieux. Et on ne se renvoie 
pas la balle! Nous menons un travail d'équipe! 
 
Certaines personnes rencontrent de grands problèmes et j'ai souvent 
rappelé que nous avons pris des mesures pour 3 milliards d'euros pour 
réduire les factures d'énergie. Je citerai par exemple la réduction de la 
TVA, la prime pour le chauffage et le tarif social élargi, qui aide aujour-
d'hui 2 millions de Belges. La semaine dernière, j'ai répondu aux ques-
tions de Mme Marghem et de M. Dallemagne sur le même sujet!  
 
Nous sommes en train de trouver des solutions pour aider ces mé-
nages. Quand il s'agit d'immeubles à appartements qui disposent d'un 
système de chauffage collectif au gaz, on parle d'un contrat qui n'est 
pas résidentiel mais professionnel car il n'y a qu'un seul point d'accès. 
 
La mesure prise à l'époque par le gouvernement se concentrait sur les 
contrats résidentiels. Ces habitants sont donc passés à côté de l'avan-
tage qui avait été décidé. Nous travaillons aujourd'hui à des solutions 
au sein du gouvernement. Je vous ai déjà dit la semaine passée qu'il 
y avait un financement complémentaire du Fonds gaz-électricité à hau-
teur de 56 millions d'euros. Ces fonds additionnels peuvent être utilisés 
pour aider ces personnes. 
 

12.02 Minister Tinne Van der 

Straeten: De regering houdt al re-
kening met hun problemen. De mi-
nisters kaatsen de bal niet terug 
naar elkaar. Ze delen bevoegdhe-
den en werken in teamverband. 
We hebben al 3 miljard euro uitge-
geven om de energiefactuur te 
drukken met de btw-verlaging, de 
verwarmingspremie en het uitge-
breid sociaal tarief.  
 
Voor appartementsgebouwen met 
een collectief verwarmingssysteem 
gaat het over een professioneel, 
niet-residentieel contract, omdat er 
slechts één toegangspunt is.   
 
Aangezien de maatregel focust op 
de residentiële contracten, grepen 
deze gezinnen naast het voordeel. 
De regering is op zoek naar een 
oplossing. De bijkomende financie-
ring van het Gas- en Elektriciteits-
fonds ten belope van 56 mil-
joen euro zal wellicht daarvoor be-
nut worden.  
 

12.03  Catherine Fonck (Les Engagés): Vous examinez, vous exami-

nez, vous examinez… Vous avez tellement bien examiné votre dossier 
quand vous avez pris votre décision fin mars, avec le gouvernement 
que, oui, trois millions de Belges sont passés à travers les mailles du 
filet, trois millions de Belges! Attendez, vous maîtrisez quand même 
votre dossier! Vous ne vous êtes pas rendu compte que trois millions 

12.03  Catherine Fonck (Les En-

gagés): Hoe kan men nu uit het oog 
verliezen dat 3 miljoen Belgen 
geen baat zullen hebben bij de 
steunmaatregelen op energievlak? 
Volgens de heer Dermine betrof 
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de Belges n'allaient pas pouvoir bénéficier de l'aide énergétique, ou 
vous avez juste fait semblant pour essayer d'éviter de la payer? 
 
Madame la ministre, franchement, votre réponse n'est pas sérieuse! 
Cela fait six semaines! J'ai entendu M. Dermine dire à la radio qu'il 
s'agissait d'une petite erreur qui serait corrigée très vite, pas de souci. 
Et les semaines passent, et rien ne bouge! Qu'attendez-vous? Qu'on 
soit en plein été pour que les citoyens n'aient plus besoin de se  
chauffer pour bénéficier de la TVA à 6 %? C'est cela que vous atten-
dez? 
 
Madame la ministre, vous avez déjà floué les gens fin mars et, aujour-
d'hui, vous les flouez encore! Vous savez quoi? Je reviendrai, chaque 
fois que ce sera nécessaire, tant qu'une solution concrète n'aura pas 
été trouvée et que ces personnes-là ne seront pas enfin aidées! 
 

het een kleine vergissing die snel 
rechtgezet zou worden, maar de 
weken verstrijken en er gebeurt 
niets. Wacht u tot de zomer aan-
breekt om de btw van 6 % toe te 
kennen voor verwarming die op dat 
moment niet meer nodig is? Zolang 
er geen oplossing is, zullen wij dit 
probleem blijven aankaarten!  
 

L'incident est clos. 
Het incident is gesloten. 
 

13 Question de François De Smet à Tinne Van der Straeten (Énergie) sur "L'embargo sur le gaz et le 

pétrole en provenance de Russie" (55002517P) 

13 Vraag van François De Smet aan Tinne Van der Straeten (Energie) over "Het embargo op gas en olie 

uit Rusland" (55002517P) 
 

13.01  François De Smet (DéFI): Madame la ministre, 52 milliards 

d'euros! C'est la somme astronomique et hallucinante que les pays de 
l'Union européenne paient à la Russie en combustibles fossiles, et ce, 
seulement depuis le début de la guerre. Cela commence à se savoir: 
nous sommes assez peu dépendants de la Russie en matière de gaz: 
6 %. Toutefois, l'année dernière, le tiers de notre pétrole en provenait. 
 
Il faut pouvoir le dire: sanctionner la Russie pour aider l'Ukraine cons-
titue un acte nécessaire sur le plan humanitaire et pour notre sécurité, 
mais cela a un prix. En cas d'embargo sur le gaz et le pétrole en pro-
venance de ce pays, nous devrons trouver d'autres fournisseurs, selon 
nous, à très court terme. 
 
Hier, la présidente de la Commission européenne a confirmé une in-
terdiction progressive de tout le pétrole russe, en commençant par les 
livraisons de brut dans les six mois et des produits raffinés d'ici la fin 
de l'année. Cela m'amène à ma principale question: le gouvernement 
prévoit-il de s'aligner sur le calendrier européen en ce qui concerne 
l'arrêt des importations de pétrole et de gaz russes ou prévoit-il un em-
bargo plus rapide? Dans la négative, pourquoi ne pouvons-nous pas 
devancer la décision et le rythme d'arrêt d'importation que recom-
mande l'Union? 
 
Ensuite, même si nous soutenons le principe de cet embargo, nous 
nous devons évidemment d'en anticiper les conséquences. Et je suis 
sûr que vous y travaillez déjà. Comment le gouvernement anticipe-t-il 
les éventuelles conséquences sur les prix? Par ailleurs, êtes-vous déjà 
à la recherche de fournisseurs capables de se substituer à la Russie 
en cas d'application rapide de cet embargo ou en avez-vous déjà 
trouvé? 
 

13.01  François De Smet (DéFI): 

De EU-lidstaten hebben 52 mil-
jard euro aan Rusland betaald voor 
hun fossiele energie sinds het be-
gin van de oorlog in Oekraïne. Rus-
land sancties opleggen om Oekra-
ine te helpen is nodig, maar daar 
zullen we een hoge prijs voor beta-
len: als er een embargo op Rus-
sisch gas en Russische olie opge-
legd wordt, moet er een alternatief 
gezocht worden.  
 
Zal de regering het Europese tijd-
pad voor de invoerstop volgen of 
zal ze sneller een embargo opleg-
gen? Hoe anticipeert ze op de ge-
volgen voor de prijzen? Hebt u an-
dere leveranciers gevonden?  
 

13.02  Tinne Van der Straeten, ministre: Monsieur De Smet, cela fait 

aujourd'hui 71 jours que la guerre en Ukraine a débuté. Depuis 
71 jours, la Russie bombarde les villes ukrainiennes et détruit des 

13.02 Minister Tinne Van der 

Straeten: In 71 dagen tijd heeft de 
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écoles, des hôpitaux et des maisons. Depuis 71 jours, des citoyens et 
des enfants meurent en Ukraine. 
 
L'Union européenne a déjà pris cinq trains de sanctions pour arrêter la 
machine de guerre russe. Hier, la Commission européenne a proposé 
une sixième série de sanctions. L'une d'entre elles consiste en un em-
bargo progressif du pétrole d'ici la fin de l'année. Afin de pouvoir entrer 
en vigueur, le nouveau paquet doit être approuvé par les 27 États 
membres de l'Union européenne. Dans tous les cas, la Belgique, quant 
à elle, se tient prête. 
 
Actuellement, nous importons 30 % de pétrole à partir de la Russie. 
 
C'est une part considérable mais nous sommes préparés. Grâce à nos 
ports, nous avons accès au marché mondial. Grâce à nos raffineries 
au port d'Anvers, nous pouvons raffiner du pétrole brut de diverses ori-
gines. 
 
Le marché belge – je ne parle pas de l'État belge – est capable de 
trouver des alternatives. Il a néanmoins besoin d'un certain temps 
d'adaptation. C'est pourquoi il est bon que la proposition d'embargo 
soit progressive, étape par étape. Cet embargo progressif est surtout 
un moyen de frapper Poutine là où cela fait mal tout en gardant le con-
trôle de notre propre sécurité d'approvisionnement et, autant que pos-
sible, sur la volatilité des prix. 
 
Que faisons-nous pour maîtriser les prix? Je vous rappelle que nous 
avons une task force Russie qui examine notamment les consé-
quences pour le pétrole, le gaz et l'uranium. C'est cette task force qui 
veille et effectue un monitoring continu des effets sur les prix du mar-
ché pour que nous, gouvernement, nous puissions anticiper et interve-
nir quand c'est nécessaire. Mais la solution la plus efficace à plus long 
terme est de passer à des énergies renouvelables et d'augmenter 
notre indépendance énergétique. 
 

Europese Unie vijf sanctiepakket-
ten afgekondigd om de Russische 
oorlogsmachine een halt toe te roe-
pen. Gisteren heeft de Commissie 
een zesde sanctiepakket voorge-
steld, met onder meer een olie-em-
bargo, dat geleidelijk zal worden in-
gesteld tegen het einde van het 
jaar. Voordat die maatregelen van 
kracht worden, moeten ze goedge-
keurd worden door de 27 lidstaten. 
België is daartoe bereid.  
 
Dankzij onze havens hebben we 
toegang tot de wereldmarkt. Dank-
zij de raffinaderijen in Antwerpen 
kunnen we ruwe olie van diverse 
oorsprong verwerken. De Belgi-
sche markt kan alternatieven vin-
den maar heeft tijd nodig om zich 
aan te passen. Het progressieve 
embargo stelt ons in staat presi-
dent Poetin te raken waar het pijn 
doet, terwijl onze bevoorradingsze-
kerheid gehandhaafd blijft.  
 
Een taskforce houdt de impact op 
de prijzen in het oog zodat de rege-
ring kan anticiperen en ingrijpen. 
De oplossing op lange termijn is 
over te schakelen op hernieuwbare 
energie en onze energieonafhan-
kelijkheid te vergroten.  
 

13.03  François De Smet (DéFI): Madame la ministre, je vous remer-

cie pour votre réponse qui contient des éléments édifiants et rassu-
rants. 
 
Effectivement, on ne peut pas continuer à envoyer à M. Poutine 
800 millions d'euros chaque jour qui contribuent à alimenter ses forces 
de guerre. Ce sixième paquet est extrêmement important. 
 
Je me réjouis du courage des États membres, dont la Belgique, de se 
passer du pétrole, du gaz et des combustibles russes sachant que c'est 
parfois moins facile pour d'autres pays que pour nous. Je suis heureux 
de la solidarité européenne à cet égard. 
 
Je pense que l'avenir est d'arriver à se passer non seulement du pé-
trole et du gaz en provenance de Russie mais, à terme, du gaz tout 
court. Je vous rejoins donc en partie: ce qu'il nous faut, c'est une indé-
pendance énergétique. En Europe, elle doit se bâtir sur deux piliers 
que sont le renouvelable et le nucléaire. Je suis certain que c'est le 
chemin que nous finirons par prendre. 
 

13.03  François De Smet (DéFI): 

Ik prijs de moed van de lidstaten 
die zich voorbereiden om het zon-
der Russische olie te doen, in de 
wetenschap dat het voor sommige 
moeilijker is. Uiteindelijk zullen we 
het helemaal zonder olie en gas 
moeten doen. De Europese ener-
gieonafhankelijkheid zal uiteinde-
lijk op twee pijlers rusten, kernener-
gie en hernieuwbare energie.  
 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
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14 Vraag van Dries Van Langenhove aan Alexander De Croo (eerste minister) over "De plannen van de 

EU inzake arbeidsmigratie" (55002505P) 

14 Question de Dries Van Langenhove à Alexander De Croo (premier ministre) sur "Les projets de 

l'Union européenne en matière de migration professionnelle" (55002505P) 
 

14.01  Dries Van Langenhove (VB): Mevrouw de voorzitster, geachte 

staatssecretaris Mahdi, collega's, alles wordt duurder. Mensen krijgen 
hun winkelkar niet meer gevuld, de facturen kunnen op het einde van 
de maand niet meer worden betaald en massamigratie zorgt al jaar en 
dag voor gigantische problemen in de samenleving. Ook de voorzitter 
van de socialisten erkende terecht dat hij zich niet meer herkent in onze 
eigen hoofdstad. We staan dus voor gigantische problemen. 
 
Wat is de oplossing volgens uw vriendjes van de Europese Commissie, 
mijnheer de staatssecretaris? Zij lanceren een nieuw plan waarin staat 
dat we voor de digitale en groene transformatie – laat het ons the great 
reset noemen, want eerlijk duurt altijd het langst – nog meer massami-
gratie nodig hebben. 
 
Heeft iemand van u ooit meegemaakt dat een probleem opgelost wordt 
door het groter te maken? Dat is namelijk net wat de Europese Com-
missie wil doen. Ze stelt dat we meer arbeidsmigranten nodig hebben. 
Als men weet – volgens de cijfers van professor Baert – dat 44 % van 
de vreemdelingen in dit land op actieve leeftijd niet werkt en geen werk 
zoekt, waarom moet men dan op vraag van de Europese Commissie 
nieuwe arbeidskrachten halen in Nigeria, Senegal en Bangladesh? 
Waarom haalt men ze niet gewoon hier in Brussel? Het loopt hier vol 
met arbeidskrachten die nog kunnen worden ingeschakeld en geacti-
veerd. Dat is ongelooflijk. 
 
Om het al helemaal absurd te maken, staat er in dat plan ook dat we 
deze landen extra ontwikkelingshulp zullen geven omdat wij migranten 
van daar naar hier halen. Dat is werkelijk een absurde situatie op het 
moment dat onze mensen het zo moeilijk hebben om nog rond te ko-
men. 
 
Ik vraag me oprecht af, mijnheer Mahdi, of u deze absurde, totaal knet-
tergekke plannen van de Europese Commissie zult volgen om nog 
meer massamigratie te organiseren of zult u eindelijk uw gezond ver-
stand gebruiken? 
 

14.01 Dries Van Langenhove 

(VB): Tout devient plus cher et la 
migration de masse entraîne de-
puis des années d'énormes pro-
blèmes sociétaux. En guise de so-
lution, la Commission européenne 
lance un nouveau plan: pour la 
transformation numérique et verte, 
on souhaite attirer de la nouvelle 
main d'œuvre du Nigeria, du Séné-
gal et du Bangladesh. Dans notre 
pays, 44 % des étrangers en âge 
de travailler ne travaillent pas. 
Pourquoi ne pas les faire venir à 
Bruxelles?  
 
Le plan prévoit également que 
nous donnions une aide au déve-
loppement supplémentaire à ces 
pays en guise de compensation. 
C'est tout bonnement absurde, 
alors que notre population a tant de 
mal à boucler ses fins de mois. 
 
Le secrétaire d'État adhérera-t-il 
aux projets insensés de la Com-
mission européenne?  
 

14.02 Staatssecretaris Sammy Mahdi: Mevrouw de voorzitster, mijn-

heer Van Langenhove, u hebt zowaar dingen gezegd waarmee ik het 
eens ben, namelijk dat alles duurder wordt, dat is effectief zo, en dat er 
mensen zijn die geactiveerd kunnen en moeten worden. Wij moeten er 
effectief voor zorgen dat iedereen die hier is ook effectief aan het werk 
wordt gesteld. 
 
U verwijst naar cijfers van het aantal inactieven in België. In vergelijking 
met onze buurlanden zijn wij inderdaad de slechtste leerling van de 
klas. Dat is niet omdat iemand anders betere migranten heeft of meer 
gemotiveerde migranten, maar omdat wij mensen moeten activeren en 
een beter integratiebeleid moeten hebben. De Vlaamse regering zet 
vandaag stappen op dat vlak. Ik denk bijvoorbeeld aan de verplichte 
inschrijving bij de VDAB, een van de keuzes van deze Vlaamse rege-
ring en een terechte keuze. Er worden dus stappen gezet. 
 
De Commissie heeft een voorstel gedaan. Het is geen plan, het is een 

14.02  Sammy Mahdi, secrétaire 

d'État: La vie devient effectivement 
plus chère et certaines personnes 
peuvent et doivent en effet être ac-
tivées. Les chiffres de la Belgique 
sont pires que ceux de ses voisins 
en matière d'inactivité. L'activation 
ainsi qu'une politique d'intégration 
améliorée sont nécessaires. Le 
gouvernement flamand prend des 
mesures en la matière, telles que 
l'obligation de s'inscrire au VDAB. 
 
La Commission européenne a for-
mulé une proposition. Le président 
du Vlaams Belang a récemment in-
diqué que même en activant toutes 
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voorstel dat besproken moet worden. Wij moeten goed opletten en 
daarmee verstandig omgaan. Wij hebben elkaar onlangs gezien, uw 
voorzitter gaf toen aan dat zelfs indien men iedereen activeert, men 
toch nog arbeidsmigratie nodig zal hebben. Men moet daarmee dan 
wel op een verstandige manier omgaan. Men heeft de juiste selectieve 
arbeidsmigratie nodig, op basis van de noden op onze arbeidsmarkt. 
Daaraan moet worden gewerkt. 
 
Ten slotte, men moet er inderdaad voor zorgen dat de arbeidsmarkt en 
arbeidsmigratie op de juiste manier werken. Vergeet echter niet dat 
men een verstandig arbeidsmigratiebeleid nodig heeft om er net voor 
te zorgen dat alles niet te duur wordt en dat wij iets kunnen doen aan 
de koopkracht. De mensen die 70 jaar geleden naar België zijn geko-
men om hier in onze mijnen te werken, om hier onze spoorwegen aan 
te leggen, hebben het model mee uitgebouwd waarvan u en ik kunnen 
genieten. Betekent dit dat men blind moet zijn voor de problemen van 
bepaalde vormen van migratie? Zeker niet. Als u echter doet alsof ie-
dere vorm van arbeidsmigratie een probleem is, ga ik u nog heel vaak 
horen spreken over hoe duur alles is, hoe problematisch het allemaal 
is. En dan zult u daaraan, vanwege uw model, mee schuldig zijn.  
 

les personnes qui peuvent l'être, 
une migration de travailleurs reste-
rait nécessaire. Nous avons besoin 
d'une migration de travail adéquate 
et sélective basée sur les besoins 
de notre marché du travail. Une po-
litique intelligente de migration de 
travail s'impose pour éviter un ren-
chérissement du coût de la vie et 
améliorer le pouvoir d'achat. Les 
personnes qui ont émigré en Bel-
gique il y a 70 ans pour y travailler 
ont contribué à façonner le modèle 
dont nous bénéficions  
actuellement.  
 

14.03  Dries Van Langenhove (VB): Mijnheer Mahdi, mijnheer de 

staatssecretaris, als er één partij verantwoordelijk is voor de malaise 
waarin wij ons vandaag bevinden, zal dat toch wel de CD&V zijn, die 
al sinds mensenheugenis aan de macht is en verantwoordelijk is voor 
het gefaalde verhaal van de arbeidsmigratie van de voorbije tientallen 
jaren. Die partij is verantwoordelijk voor de samenlevingsproblemen en 
de totale 'vervreemdeling' in enclaves als Molenbeek, Borgerhout, Vil-
voorde en Machelen, hier niet zo ver vandaan. Het is toch wel de CD&V 
die daarvoor verantwoordelijk is. 
 
Ik merk dat u opnieuw het plan van de Europese Commissie niet te-
genspreekt en dat u dus binnenkort aan de mensen zal moeten uitleg-
gen dat zij hun winkelkar niet meer kunnen vullen, hun energiefactuur 
niet meer kunnen betalen en zich niet meer thuis voelen in hun eigen 
dorpen en wijken. 
 
Dat u met de huidige regering niettemin het plan van de Europese 
Commissie wil uitvoeren, om nog meer massamigratie naar hier te ha-
len en voor die massamigratie nog eens extra ontwikkelingshulp te be-
talen, is werkelijk absurd en te gek voor woorden. 
 

14.03  Dries Van Langenhove 

(VB): Si un groupe est responsable 
du malaise actuel, c'est bien le 
groupe CD&V, qui est au pouvoir 
depuis des temps immémoriaux et 
porte la responsabilité de l'échec 
de la migration professionnelle des 
dernières décennies et des pro-
blèmes sociétaux dans des en-
claves tels que Molenbeek, Bor-
gerhout, Vilvorde et Machelen. Il 
est consternant que le secrétaire 
d'État ne s'insurge pas contre le 
projet de la Commission euro-
péenne.  
 

L'incident est clos. 
Het incident is gesloten. 
 
De voorzitster: Einde van de mondelinge vragen. 
 

15 Renvoi d'amendements en commission 

15 Verzending van amendementen naar een commissie 

 
J'ai reçu un amendement au projet de loi portant des dispositions diverses urgentes en matière de santé, 
n° 2320/1.  
Ik heb een amendement ontvangen op het wetsontwerp houdende diverse dringende bepalingen inzake 
gezondheid, nr. 2320/1. 
 
Je vous propose de renvoyer cet amendement en commission de la Santé et de l’Égalité des chances 
(art. 93, n° 1, du Règlement). 
Ik stel u voor het amendement te verzenden naar de commissie voor Gezondheid en Gelijke Kansen (art. 93, 
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nr. 1, van het Reglement). 
 
Pas d'observation? (Non) 
Il en sera ainsi. 
 
Geen bezwaar? (Nee) 
Aldus zal geschieden. 
 

Projets de loi et propositions 

Wetsontwerpen en voorstellen 

 

16 Projet de loi transposant la Directive (UE) 2019/1153 du Parlement Européen et du Conseil du 

20 juin 2019 fixant les règles facilitant l’utilisation d’informations financières et d’une autre nature aux 
fins de la prévention ou de la détection de certaines infractions pénales, ou des enquêtes ou des 
poursuites en la matière, et abrogeant la décision 2000/642/JAI du Conseil (2573/1-4) 

16 Wetsontwerp tot omzetting van Richtlijn (EU) 2019/1153 van het Europees Parlement en de Raad 

van 20 juni 2019 tot vaststelling van regels ter vergemakkelijking van het gebruik van financiële en 
andere informatie voor het voorkomen, opsporen, onderzoeken of vervolgen van bepaalde strafbare 
feiten, en tot intrekking van Besluit 2000/642/JBZ van de Raad (2573/1-4) 
 
Discussion générale 
Algemene bespreking 
 
La discussion générale est ouverte. 
De algemene bespreking is geopend 
 
Les rapporteurs, Mme Hugon et M. Vanbesien, s'en réfèrent au rapport écrit. 
 

16.01  Joy Donné (N-VA): Mevrouw de voorzitster, mijnheer de minis-

ter, collega's, men is snel geneigd om wetgeving die richtlijnen omzet 
in het kader van de bestrijding van grote georganiseerde misdaad en 
witwassen gewoon goed te keuren. Het is ook een heel technische 
bundel die voor het grootste stuk een pure omzetting betreft van wat 
nog niet in Belgisch recht is omgezet. Ik wil hier echter een aantal niet-
technische kanttekeningen bij maken. 
 
De Gegevensbeschermingsautoriteit (GBA) maakt sinds 2020 een al-
gemene opmerking met betrekking tot het CAP en het openstellen van 
de informatie rond de banksaldi. Er is een verzoek tot vernietiging van 
die wet bij het Grondwettelijk Hof lopende. In afwachting van die uit-
spraak blijft de GBA verwijzen naar het advies dat ze in 2020 bij die 
wet gegeven heeft. Er wordt een veel te verregaande centralisatie van 
zeer veel financiële informatie van burgers en bedrijven opgezet door 
middel van die wet. In het kader van de omzetting van deze richtlijn 
wordt er nog een andere overheidsinstantie toegevoegd die ongebrei-
deld toegang zal hebben tot al die informatie, namelijk het Centraal 
Orgaan voor de Inbeslagneming en de Verbeurdverklaring (COIV). Ik 
kijk met heel veel aandacht uit naar de uitspraak van het Grondwettelijk 
Hof in dezen, wat dit blijft voor ons een zeer belangrijke zaak. 
 
Wat betreft de omzetting, hier wordt een aantal extra informatiekanalen 
geopend. Het COIV gaat met buitenlandse homologen informatie uit-
wisselen. Daar komt nu Europol bij. Er wordt ook nog een onrecht-
streeks kanaal geopend. Parketten kunnen nu ook met buitenlandse 
parketten informatie uitwisselen die zij van de eigen CFI hebben beko-
men. Als die informatie eenmaal bij de CFI zit, kan die dus eigenlijk 
veel gemakkelijker dan nu het geval is beginnen te circuleren, ook naar 

16.01 Joy Donné (N-VA): Il s'agit 

en grande partie d'un texte très 
technique. Le Point de Contact 
central (PCC) et la divulgation 
d'informations sur les soldes ban-
caires font l'objet d'une requête en 
annulation devant la Cour constitu-
tionnelle. Pendant ce temps, 
l'Autorité de protection des don-
nées (APD) continue de renvoyer à 
son avis de 2020 selon lequel la loi 
permet une centralisation trop 
poussée d'un grand nombre 
d'informations financières de ci-
toyens et d'entreprises. Avec la 
transposition de cette directive, 
l'Organe central pour la Saisie et la 
Confiscation (OCSC) aura égale-
ment accès, désormais, à ces in-
formations. En outre, un certain 
nombre de canaux supplémen-
taires sont ouverts: il y aura un 
échange d'informations avec des 
instances étrangères analogues, 
avec Europol et avec des parquets 
étrangers.  
 
Dès lors que ces informations sont 
en possession de la CTIF, elles 



CRIV 55 PLEN 177 05/05/2022  

 

CHAMBRE-4E SESSION DE LA  55E LÉGISLATURE 2021 2022 KAMER-4E ZITTING VAN DE 55E ZITTINGSPERIODE 

 

37 

het buitenland. 
 
Ik wil daar een dubbele bedenking bij maken. De eerste heeft te maken 
met andere wetgeving, vanuit helikopterzicht. Er is heel wat wetgeving 
die de toegangspoorten opent naar het CAP en ook naar de informatie 
die aanwezig is bij andere overheidsinstanties. U bent bezig met een 
wetsontwerp rond dataretentie in de commissie voor Justitie dat ge-
rechtelijke overheden ook weer zal toelaten om metadata op te vragen 
bij internetproviders. Mijn bedenking hierbij is dat er geen sancties zijn 
bij een ander gebruik van de gegevens die in het kader van deze wet-
geving worden opgevraagd. De gegevensuitwisseling gaat al heel ver. 
Ik heb in de commissie gevraagd hoe men zal verhinderen dat de ge-
rechtelijke overheden die deze informatie aanwenden die gegevens 
ook aanwenden in andere dossiers, bijvoorbeeld in een ander strafdos-
sier. In het ontwerp staat dat er telkens opnieuw toelating moet worden 
gevraagd aan de CFI, maar hoe zal dat worden gecontroleerd? Hoe 
gaat men dat controleren als het over een buitenlands parket gaat? 
 
In de commissie verwees u naar artikel 138 van de antiwitwaswet in 
antwoord op mijn vraag hierover, maar dat artikel gaat niet over sanc-
ties wanneer informatie voor andere dan de oorspronkelijk goedge-
keurde doeleinden wordt gebruikt of wanneer gegevens zonder voor-
afgaande toestemming vanuit de CFI aan andere afdelingen, organi-
saties of autoriteiten worden bezorgd. Zelfs als dergelijke sancties mo-
gelijk zouden zijn, meen ik bovendien niet dat een parket een ander 
parket zou vervolgen omdat er geen toestemming werd gevraagd aan 
de CFI voor het gebruik van de gegevens voor andere dan de oor-
spronkelijk goedgekeurde doeleinden.  
 
Mijn conclusie in dezen is dat er wel heel veel informatie gaat circule-
ren, ook naar het buitenland, maar dat er niet in de vereiste controle-
instrumenten wordt voorzien. Die bezorgdheid verklaart waarom wij het 
ontwerp niet zullen goedkeuren.  
 
Wij zullen ons onthouden, hoewel het ontwerp los van deze bedenkin-
gen wel een aantal goede elementen bevat. 
 

peuvent circuler beaucoup plus fa-
cilement qu'aujourd'hui, y compris 
vers l'étranger. De nombreuses lé-
gislations ouvrent la voie au PCC 
et aux informations disponibles au-
près d'autres instances publiques. 
Le ministre élabore en ce moment 
un projet de loi sur la rétention de 
données, lequel permettrait aux 
autorités judiciaires de demander 
des métadonnées aux fournisseurs 
Internet. Il n'existe toutefois pas de 
sanctions en cas d'utilisation  
différente des données deman-
dées dans le cadre de cette législa-
tion. Une autorisation doit, certes, 
être sollicitée à chaque fois auprès 
de la CTIF, mais comment va-t-on 
exercer un contrôle s'il s'agit d'un 
parquet étranger? Le ministre a fait 
référence à ce sujet à l'article 138 
de la loi antiblanchiment, mais ce 
n'est pas pertinent en l'occurrence. 
Je ne vois d'ailleurs pas un parquet 
en poursuivre un autre. Nous nous 
abstiendrons lors du vote, pour les 
raisons précitées, et ce même si le 
projet contient plusieurs éléments 
positifs.  
 
 

16.02  Christian Leysen (Open Vld): Mevrouw de voorzitster, colle-

ga's, het gaat hier om de omzetting van een Europese richtlijn, met een 
heel scala van kleine technische aanpassingen en verbeteringen.  
 
Het moet duidelijk zijn dat de bestrijding van grote georganiseerde cri-
minele fraude hoog op de agenda moet staan, maar ik formuleer hierbij 
ook de bedenking dat we erover moeten waken dat we het onderne-
men voor die 98 % van de bedrijven die correct werken niet zodanig 
moeilijk maken dat zij op een bepaald moment afhaken. Er zijn daar 
genoeg voorbeelden van. De administratieve rompslomp die al die 
maatregelen met zich meebrengen, is soms niet in verhouding met de 
zoektocht naar grote fraude of criminele organisaties. Ik meen dat men 
ook moet oppassen dat die informatie niet verkeerd wordt gebruikt. 
 
Daarom vraag ik de minister en zijn collega van Financiën om te bekij-
ken of bepaalde richtlijnen niet op Europees niveau moeten worden 
geherevalueerd, om te komen tot een redelijk evenwicht tussen con-
trolemaatregelen, de administratieve procedures die de banken wor-
den opgelegd, en de vrijheid van ondernemen. Er moet worden gecon-
troleerd, maar dan op een aanvaardbare en verantwoorde manier. 
 

16.02  Christian Leysen (Open 

Vld): Cette transposition d'une di-
rective européenne contient une 
série de modifications et de correc-
tions techniques mineures. Même 
si la priorité doit être accordée à la 
lutte contre la grande fraude crimi-
nelle organisée, nous ne pouvons 
pas rendre la tâche de plus de 
98 % des entreprises à ce point dif-
ficile qu'elles risqueraient de décro-
cher en raison de la lourdeur admi-
nistrative. Nous devons également 
veiller à ce que ces informations ne 
soient pas utilisées à mauvais es-
cient. C'est pourquoi je demande 
aux ministres de la Justice et des 
Finances d'examiner si certaines 
directives ne doivent pas être réé-
valuées à l'échelon européen, en 
vue de trouver un juste équilibre. 
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Mijn fractie gaat dit wetsontwerp goedkeuren, maar ik wou deze bood-
schap toch meegeven. 
 

Mon groupe approuvera néan-
moins le projet de la loi à l'examen.  
 

16.03 Minister Vincent Van Quickenborne: Mevrouw de voorzitster, 

onderhavig wetsontwerp betreft de strijd tegen witwassen, terrorisme 
en zware georganiseerde criminaliteit. In ons land werken twee instel-
lingen zich daarvoor uit de naad, het COIV en de CFI. Ik moet vaststel-
len dat de politieke kennis over die instellingen niet groot is en dat er 
daarover niet veel wordt gesproken. Ik was vanochtend nog op bezoek 
bij het COIV, dat sinds 2003 bevoegd is voor de inbeslagnames en de 
verbeurdverklaringen. 
 
Eigenlijk komt het neer op follow the money. Collega De Wit kent dat 
heel goed en gebruikt die frase zo goed als elke maand in de commis-
sie voor Justitie, en dat is terecht. Ga achter de middelen, de activa 
van de zware criminelen aan. Welnu, die twee organisaties zijn aange-
steld om ons te helpen in de strijd tegen terrorisme, witwassen en 
zware georganiseerde criminaliteit. Ze doen dat goed, maar ze zouden 
nog wat meer bekendheid moeten krijgen. 
 
Onderhavig wetsontwerp moet toelaten dat gegevens met gelijkaar-
dige instellingen in het buitenland kunnen worden gedeeld. Die vorm 
van criminaliteit stopt immers niet aan de grenzen. Er moet dus een 
goede informatie-uitwisseling zijn en dat is de strekking van de richtlijn. 
 
Ik noteer enige gevoeligheid in verband met de privacy. Als liberaal ben 
ik daar uiteraard ook gevoelig voor. De vraag is of daaraan wordt tege-
moetgekomen. De CFI kan vandaag al het CAP consulteren. Vanaf 
2022 zullen de saldi in het CAP worden opgenomen, maar ze zullen 
niet kunnen worden uitgewisseld met het buitenland. We hebben dus 
niet gekozen voor gold-plating. De toegang tot die gegevens voor bui-
tenlandse instellingen en vice versa is wel degelijk proportioneel en 
verdedigbaar. 
 
U vraagt wie die instellingen controleert en hoe we er zeker van kunnen 
zijn dat ze dat op een correcte manier doen en daarvan geen misbruik 
maken. De specifieke wetgeving van 18 september 2017 is heel dui-
delijk. Die beschrijft ook strafrechtelijke sancties, onder andere ook 
voor het misbruik van vertrouwelijke informatie. Bovendien staan de 
CFI en het COIV onder leiding van magistraten. Men kan van die ma-
gistraten toch een correcte houding verwachten? 
 
Mochten die instellingen slecht werken, dan zijn er natuurlijk altijd nog 
instanties zoals de Hoge Raad voor de Justitie, die daarop kan toezien. 
 
Collega's, wij zijn niet over een nacht ijs gegaan bij de omzetting van 
de richtlijn. Wij houden ons strikt aan wat Europa ons voorschrijft. Ik 
betreur het dan ook ten zeerste dat een belangrijke partij als de N-VA 
instrumenten in de strijd tegen terrorisme en tegen zware criminaliteit 
deels aan onze twee agentschappen wil ontzeggen. Nogmaals, ik deel 
de bekommernis over de privacy, maar in voorliggend ontwerp wordt 
daaraan tegemoetgekomen. Dames en heren van de N-VA, inzonder-
heid mijnheer Donné, ik hoop dus dat ik u met mijn repliek heb kunnen 
overtuigen. 
 

16.03  Vincent Van Quicken-

borne, ministre: Ce projet de loi 
concerne la lutte contre le blanchi-
ment, le terrorisme et la grande cri-
minalité organisée. L'OCSC et la 
CTIF sont extrêmement actifs dans 
ces domaines. Il s'agit en réalité 
d'adopter l'approche “suivez l'ar-
gent”: la chasse aux moyens des 
grands criminels. Ce projet de loi 
permet de partager ces données 
avec des institutions similaires à 
l'étranger, car la criminalité ne s'ar-
rête pas aux frontières. 
 
En tant que libéral, je suis bien en-
tendu également sensible à  
l'argument du respect de la vie pri-
vée. La CTIF peut toutefois consul-
ter le PCC dès à présent. À partir 
de 2022, les soldes figureront dans 
le PCC, mais ils ne seront pas 
échangés avec l'étranger. 
L'échange de données avec des 
institutions étrangères est bel et 
bien proportionnel et défendable. 
S'agissant des contrôles, la législa-
tion du 18 septembre 2017 prévoit 
des sanctions pénales. L'utilisation 
abusive d'informations confiden-
tielles relève également de cette lé-
gislation. De plus, la CTIF et 
l'OCSC sont dirigés par des magis-
trats.  
 
Nous n'avons pas agi dans la pré-
cipitation pour transposer la direc-
tive. Nous respectons strictement 
les règles prescrites par l'Europe. Il 
est regrettable que la N-VA veuille 
en partie priver nos deux agences 
de ces instruments pour des rai-
sons de respect de la vie privée. 
Notre projet répond à ces préoccu-
pations.  
 

16.04  Joy Donné (N-VA): Mijnheer de minister, ik apprecieer het uit-

gebreide antwoord. Ik heb u enkel mijn bedenkingen meegegeven. De 
stemmen van de N-VA-fractie van de oppositie in welke richting ook 

16.04  Joy Donné (N-VA): Quel 

que soit le vote de la N-VA, notre 
attitude ne bloquera pas ce texte. 



CRIV 55 PLEN 177 05/05/2022  

 

CHAMBRE-4E SESSION DE LA  55E LÉGISLATURE 2021 2022 KAMER-4E ZITTING VAN DE 55E ZITTINGSPERIODE 

 

39 

zullen uw tekst niet tegenhouden. De oppositie heeft weinig voordelen, 
maar kan wel haar ongezouten mening geven en een bedenking tegen 
de stroom in formuleren, wanneer dat nodig is. 
 
Dat is net het punt. U hebt het over de strijd tegen het terrorisme. Daar-
voor moet alles wijken. Dat is zoals de strijd tegen fiscale fraude. Elke 
nuance in de repliek is dan vaak niet geoorloofd. De oppositie moet 
dan maar mee politiek correct denken en alles goedkeuren. 
 
Daarin willen wij niet meegaan. Onze stem vandaag, zijnde een ont-
houding, laat u toe door te gaan met uw tekst. Wij willen de tekst niet 
tegenhouden. Ik hoop echter dat onze stem doet nadenken over het 
feit dat de slinger soms te ver doorslaat in een bepaalde richting. Dat 
is niet alleen in het voorliggende dossier het geval. Dat komt ook in 
andere dossiers naar voren. 
 
Daarom heb ik mijn bemerkingen gemaakt. Ze moeten dan ook niet 
worden gezien als een kritiek op onze Belgische instellingen, zijnde het 
COIV of de CFI. Dat zijn goedwerkende instellingen. Ik heb het echter 
over het feit dat er poorten worden opengezet, ook naar het buitenland. 
 
U kunt ook niet controleren wat er in het buitenland gebeurt. U erkent 
dat ook impliciet met uw aankondiging dat het COIV wel toegang krijgt 
tot de in het CAP geregistreerde banksaldi, maar dat die gegevens niet 
internationaal mogen worden uitgewisseld. Dat u internationale uitwis-
seling van die gegevens niet toelaat, is precies omdat u veel minder 
controle hebt. Welnu, die controle ontbreekt ook bij de uitwisseling van 
andere informatie. Hiermee wou ik ons standpunt nog wat verduidelij-
ken. 
 
Ik hoop dat u ook inziet dat onze bedenkingen uitgaan van een ge-
rechtvaardigde kritische geest wanneer het gaat over de omzetting van 
Europese richtlijnen gebaseerd op grote termen zoals de strijd tegen 
witwassen of fraude. 
 

L'opposition nous permet de don-
ner notre avis sans ambages et de 
formuler des réserves à contre-
courant lorsque c'est nécessaire. 
Évoquer la lutte contre le terro-
risme ne nous dispense pas d'ap-
porter quelques nuances. Notre 
abstention ne bloquera pas la 
transposition de la directive mais 
sera, nous l'espérons, matière à ré-
flexion. Notre critique demeure in-
changée: nous ne disposons pas 
des possibilités de contrôle néces-
saires lorsqu'il s'agit d'institutions 
étrangères.  
 

La présidente: Quelqu'un demande-t-il encore la parole? (Non) 
Vraagt nog iemand het woord? (Nee) 
 
La discussion générale est close. 
De algemene bespreking is gesloten. 
 
Discussion des articles 
Bespreking van de artikelen 
 
Nous passons à la discussion des articles. Le texte adopté par la commission sert de base à la discussion. 
(Rgt 85, 4) (2573/4) 
Wij vatten de bespreking van de artikelen aan. De door de commissie aangenomen tekst geldt als basis voor 
de bespreking. (Rgt 85, 4) (2573/4) 
 
L'intitulé en français a été modifié par la commission en "projet de loi transposant la directive (UE) 2019/1153 
du Parlement européen et du Conseil du 20 juin 2019 fixant les règles facilitant l’utilisation d’informations 
financières et d’une autre nature aux fins de la prévention ou de la détection de certaines infractions pénales, 
ou des enquêtes ou des poursuites en la matière, et abrogeant la décision 2000/642/JAI du Conseil". 
Het opschrift in het Frans werd door de commissie gewijzigd in "projet de loi transposant la direc-
tive (UE) 2019/1153 du Parlement européen et du Conseil du 20 juin 2019 fixant les règles facilitant l’utilisa-
tion d’informations financières et d’une autre nature aux fins de la prévention ou de la détection de certaines 
infractions pénales, ou des enquêtes ou des poursuites en la matière, et abrogeant la décision 2000/642/JAI 
du Conseil". 
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Le projet de loi compte 13 articles. 
Het wetsontwerp telt 13 artikelen. 
 
Aucun amendement n'a été déposé. 
Er werden geen amendementen ingediend. 
 
Les articles 1 à 13 sont adoptés article par article. 
De artikelen 1 tot 13 worden artikel per artikel aangenomen. 
 
La discussion des articles est close. Le vote sur l'ensemble aura lieu ultérieurement. 
De bespreking van de artikelen is gesloten. De stemming over het geheel zal later plaatsvinden. 
 

17 Proposition de résolution visant à conclure une convention relative à l’organisation d’un programme 

de prise en charge de patients souffrant de démence précoce à un stade modéré ou avancé (1376/1-7) 
- Proposition de résolution demandant la mise en place par le gouvernement fédéral d'un Plan 
"Alzheimer, démence et maladies apparentées" (537/1-2) 

17 Voorstel van resolutie tot het sluiten van een overeenkomst betreffende een programma voor de 

tenlasteneming van patiënten die lijden aan dementie op jonge leeftijd in een matig-gevorderd stadium 
(1376/1-7) 
- Voorstel van resolutie over het verzoek aan de federale regering om een "Plan ziekte van Alzheimer, 
dementie en aanverwante ziekten" uit te werken (537/1-2) 
 
Propositions déposées par: 
Voorstellen ingediend door: 
- 1376: Els Van Hoof 
- 537: Catherine Fonck. 
 
Discussion 
Bespreking 
 
Le texte adopté par la commission sert de base à la discussion. (Rgt 85, 4) (1376/6) 
De door de commissie aangenomen tekst geldt als basis voor de bespreking. (Rgt 85, 4) (1376/6) 
 
L'intitulé a été modifié par la commission en "proposition de résolution visant à mettre en place un trajet de 
soins pour les personnes souffrant de démence précoce à un stade modéré à avancé". 
Het opschrift werd door de commissie gewijzigd in "voorstel van resolutie tot een zorgtraject voor personen 
met dementie op jonge leeftijd in een matig tot vergevorderd stadium". 
 
La discussion est ouverte. 
De bespreking is geopend. 
 

17.01  Gitta Vanpeborgh, rapporteur: Mevrouw de voorzitster, ik zal 

kort verslag uitbrengen gezien de drukke agenda.  
 
Het verslag heeft betrekking op twee resoluties: het voorstel van reso-
lutie over het verzoek aan de federale regering om een 'Plan ziekte van 
Alzheimer, dementie en aanverwante ziekten' uit te werken van me-
vrouw Fonck van Les Engagés, en het voorstel van resolutie tot het 
sluiten van een overeenkomst betreffende een programma voor de ten-
lasteneming van patiënten die lijden aan dementie op jonge leeftijd in 
een matig-gevorderd stadium.  
 
De vergaderingen hebben plaatsgevonden op 15 juni, 21 september 
en 5 oktober 2021, en op 19 april 2022.  
 
Tijdens de vergadering van 15 juni 2021 heeft mevrouw Fonck ge-
vraagd om haar voorstel van resolutie toe te voegen aan de bespreking 

17.01  Gitta Vanpeborgh, rappor-

teur: Cette résolution a été discu-
tée les 15 juin, 21 septembre, 5 oc-
tobre 2021 et le 19 avril 2022. Le 
15 juin, Mme Fonck a demandé 
que sa proposition de résolution 
sur un plan Alzheimer, démence et 
maladies apparentées soit fusion-
née avec la discussion de la propo-
sition de résolution de Mme Van 
Hoof sur la prise en charge des pa-
tients souffrant de démence pré-
coce. Le 19 avril, la commission a 
décidé d'utiliser la proposition de 
Mme Van Hoof comme base à la 
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van het voorstel van resolutie van mevrouw Van Hoof. 
 
Op de vergadering van 19 april 2022 heeft de commissie beslist om 
het voorstel van resolutie van mevrouw Els Van Hoof als basis voor de 
bespreking te nemen. 
 
Tijdens de vergaderingen van 15 juni en 21 september werd beslist om 
schriftelijke adviezen in te winnen. Ik zal ze niet overlopen, maar ze 
hebben in ieder geval bijgedragen aan een vruchtbare discussie in de 
commissie voor Gezondheid en Gelijke Kansen. 
 
Ik ga niet dieper in op de inleidende uiteenzettingen, noch op de alge-
mene bespreking, noch op de bespreking. Dit is allemaal terug te vin-
den in het verslag van de consideransen en van het verzoekende ge-
deelte of de amendementen. Het is duidelijk dat er wel wat amende-
menten zijn ingediend, besproken en gestemd.  
 
Ik wil dit verslag afsluiten met te stellen dat het voorstel van resolutie 
met inbegrip van alle amendementen, van de technische verbeteringen 
bij naamstemming uiteindelijk eenparig werd aangenomen. 
 

discussion. La commission a de-
mandé des avis écrits et de nom-
breux amendements ont été dépo-
sés. La proposition amendée a été 
adoptée à l'unanimité.  
 

17.02  Kathleen Depoorter (N-VA): Mevrouw de voorzitster, collega's, 

een voorstel van resolutie voor het behandelen en ondersteunen van 
patiënten die lijden aan dementie op jonge leeftijd is uiteraard iets wat 
de N-VA-fractie zal steunen. 
 
Dit is immers een zeer zwaar probleem. Patiënten die op jongere leef-
tijd geconfronteerd worden met één van de vele vormen van dementie 
komen vaak terecht in een heel moeilijke familiale situatie, en in een 
heel moeilijke zorgsituatie. Die vereist een interdisciplinaire aanpak, 
die vereist heel veel expertise. Bovendien hebben die patiënten vaak 
nog een gezin waar zij voor moeten zorgen en waar zij wegvallen. 
 
Zeker op het moment dat de diagnose al is gesteld en die patiënten op 
het kruispunt komen tussen normaal voort functioneren en echt ziek 
worden, slaat de paniek toe in de getroffen gezinnen. Wij moeten dat 
als maatschappij absoluut inzien, en wij moeten hen ondersteunen, zo-
wel op financieel vlak als op zorgvlak. 
 
Wij moeten ervoor zorgen dat de signalen van de zorgverstrekkers vol-
doende snel worden opgevangen en dat de patiënt de nodige zorg 
krijgt. 
 
Er zijn verschillende stadia in deze ziekte: het stadium waarin men nog 
thuis woont, het stadium waarin men naar een dagorganisatie gaat, en 
uiteindelijk het stadium waarin men opgenomen wordt. 
 
De N-VA-fractie heeft al vaker aangekaart dat de volledige organisatie 
van de geestelijke gezondheidszorg steun zou moeten krijgen. Wij heb-
ben ook een bijkomend voorstel van resolutie ingediend waarin wij de 
problemen in de geestelijke gezondheidszorg aankaarten. Wij doen 
daarin een aantal concrete voorstellen om de patiënten beter te bege-
leiden. Daarin hebben wij het ook over de patiënten met dementie, 
jongdementie. 
 
Wij stellen heel duidelijk dat patiënten met jongdementie heel vaak uit 
de boot vallen. Patiënten met jongdementie vallen niet onder patiënten 
met een beperking, en ondervinden daardoor een aantal substantiële 

17.02 Kathleen Depoorter (N-

VA): La N-VA soutient cette propo-
sition de résolution sur le traite-
ment des patients atteints de dé-
mence à un âge précoce. Ces  
personnes se retrouvent dans une 
situation familiale et de soins diffi-
cile. Une approche intermultidisci-
plinaire est nécessaire. La société 
doit les soutenir, aussi bien finan-
cièrement qu'au niveau des soins. 
Les signaux des soignants doivent 
être perçus suffisamment tôt. Cette 
maladie a plusieurs stades: celui 
où le patient vit encore chez lui, ce-
lui où il se rend dans un centre 
d'accueil de jour et le stade où il est 
admis. 
 
La N-VA a introduit une résolution 
supplémentaire sur les problèmes 
de tous les soins de santé mentale, 
avec des propositions pour un 
meilleur encadrement des patients, 
y compris ceux atteints de dé-
mence précoce. Ils ne sont bien 
souvent pas pris en compte. 
Comme ils ne sont pas considérés 
comme des patients en situation de 
handicap, ils sont défavorisés par 
rapport aux autres patients. Cer-
tains soins psychologiques et psy-
chiatriques ne relèvent pas du ré-
gime pour les produits d'assu-
rance. Les frais et la charge des 
soins sont particulièrement impor-
tants pour ces familles.  
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nadelen ten opzichte van andere patiënten. Wij zien heel duidelijk dat 
de psychologische zorg ontoereikend is. Bepaalde psychologische en 
psychiatrische zorg valt niet onder de regeling voor de verzekerings-
producten. De kosten voor deze families zijn dus zeer groot, en ook de 
zorglast is voor deze families zeer groot. 
 
Een psychiatrische opname van langer dan een jaar komt ook niet in 
aanmerking voor de maximumfactuur. Onze fractie heeft daarvoor 
amendementen ingediend waarop ik later terugkom. 
 
In de resolutie wordt ook heel veel verwezen naar de deelstaten, col-
lega's. Sta mij toch even toe om u er nogmaals op te wijzen dat het 
heel wat eenvoudiger zou zijn voor de patiënt, de organiserende over-
heid en de zorgverstrekkers als de deelstaten bevoegd zouden zijn 
voor een homogeen pakket Volksgezondheid. Dat zou absoluut het 
antwoord moeten zijn. 
 
Het is toch wel bijzonder dat daarvan volgens de ene partij in het re-
geerakkoord gewag gemaakt wordt en volgens de andere partij dan 
weer niet. Evenmin kunnen we vandaag, 2,5 jaar na datum, een ver-
eenvoudiging van de organisatie van de gezondheidszorg vaststellen. 
 
Waarom verwijs ik naar het regeerakkoord, collega's? Bijzonder in dit 
voorstel van resolutie is considerans D. Die verwijst naar het regeerak-
koord waarin onderzoek naar een zorgtraject voor personen met jong-
dementie is opgenomen. Nu vind ik het toch bijzonder dat mensen die 
deel uitmaken van de meerderheid met een resolutie hun eigen rege-
ring moeten aansporen om het regeerakkoord uit te voeren. Dat kan 
uiteraard en wij zijn een partner om daarover na te denken. Nog raar-
der – ik heb de beleidsnota van 2020 er nog eens bijgenomen – is  dat 
het woord dementie, jongdementie of alzheimer er helemaal niet in 
voorkomt. Ik stel dus vast dat jongdementie een heel belangrijke prio-
riteit is voor een, weliswaar, kleinere partner binnen de regering, maar 
dat deze partner toch niet voldoende overredingskracht had om binnen 
de ministerraad de minister van Volksgezondheid aan te zetten om 
werk te maken van wat er in het regeerakkoord staat en van wat er 
voor een bepaalde groep patiënten essentieel is in hun zorgtraject. 
 
Wij zullen het voorstel van resolutie, zoals gezegd, steunen, maar ik 
zou graag nog twee amendementen aanstippen die de meerderheid 
niet heeft goedgekeurd en waarvoor ik geen wetenschappelijke, ethi-
sche of andere argumentatie heb kunnen vinden. 
 
Een van onze amendementen kwam er na het advies van de Alzheimer 
Liga Vlaanderen en vraagt om de thuiszorg van patiënten met jongde-
mentie beter te organiseren. Ik heb dat punt al vaker in de commissie 
aangehaald. Psychiatrische thuisverpleegkundigen kunnen een heel 
belangrijke rol spelen in de omkadering van patiënten met jongdemen-
tie. Er zijn echter maar twee nomenclaturen die hiervoor in voege zijn. 
Ik heb minister Vandenbroucke herhaaldelijk gezegd dat een uitbrei-
ding van de nomenclaturen en van de zorgtaak van de psychiatrische 
thuisverpleegkundigen een essentieel verschil zou kunnen vormen 
voor patiënten met jongdementie. Hoe langer die patiënten in de thuis-
context kunnen worden opgevangen, hoe beter voor de maatschappij 
in veel gevallen en hoe warmer voor de familie. Het is toch heel jammer 
dat een dergelijk gefundeerd voorstel dat afkomstig is van de Alzhei-
mer Liga Vlaanderen, die heel veel expertise heeft opgebouwd, niet 
werd goedgekeurd. 

 
La proposition de résolution fait ré-
férence, à plusieurs reprises, aux 
entités fédérées. Il serait plus 
simple pour les patients, pour 
l'autorité organisatrice et pour les 
prestataires de soins, de transférer 
la santé publique aux entités fédé-
rées sous la forme d'un ensemble 
homogène de compétences. 
 
Il est frappant que les membres de 
la majorité doivent demander à leur 
gouvernement, par le biais d'une 
résolution, d'exécuter l'accord de 
gouvernement. Le considérant D 
renvoie à l'accord de gouverne-
ment, lequel précise qu'une trajec-
toire de soins spécifique pour les 
patients atteints de démence pré-
coce sera examinée. De même, il 
est étonnant que la note de poli-
tique générale de 2020 ne fasse 
même pas mention de démence. Il 
s'agit d'un thème important pour 
l'un des partenaires – plus modeste 
– du gouvernement, mais ce parte-
naire n'est pas parvenu à inciter le 
ministre de la Santé publique à 
concrétiser ce qui figure dans l'ac-
cord de gouvernement.  
 
Deux de nos amendements ont 
malheureusement été rejetés sans 
argumentation valable. L'un de ces 
amendements a été présenté à la 
suite de l'avis de l'ASBL Alzheimer 
Liga Vlaanderen, qui demande une 
meilleure organisation des soins à 
domicile. J'ai indiqué à plusieurs 
reprises au ministre qu'un élargis-
sement des nomenclatures et des 
tâches en matière de soins des in-
firmiers psychiatriques à domicile 
peut faire une différence essen-
tielle pour les patients atteints de 
démence précoce.  
 
Un autre amendement porte sur le 
cadre financier. Les admissions en 
soins psychiatriques pour une du-
rée supérieure à un an ne sont pas 
couvertes par le maximum à factu-
rer. Bien que la majorité recon-
naisse ce problème, elle a estimé 
que cette question méritait un dé-
bat fondé. Il est cependant parfai-
tement possible de demander 
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Een tweede amendement dat door mijn fractie werd ingediend en niet 
werd goedgekeurd, gaat over de financiële omkadering. Alle partijen 
erkennen dat psychiatrische opnames van langer dan een jaar niet on-
der de maximumfactuur vallen. Collega's, u zegt daarover dat dit een 
gefundeerd debat verdient, maar dat hebben wij gehouden in de com-
missie en u erkent het probleem, dus het is toch jammer dat wij er niets 
aan doen en dat het niet werd meegenomen. Uiteindelijk gaat het im-
mers over een voorstel van resolutie en bent u perfect bij machte om 
te vragen dat wordt onderzocht of de kosten voor patiënten die lang-
durig worden opgenomen in een psychiatrisch ziekenhuis, ook onder 
de maximumfactuur kunnen vallen. Ten tweede, ook de verzekerings-
producten zijn niet inbegrepen. Hospitalisatieverzekeringen kunnen 
niet in het kader van een psychiatrische of psychologische problema-
tiek worden gebruikt. Dat leidt ertoe dat veel patiënten met toch een 
zeer zware problematiek in de kou blijven staan. 
 

d'examiner ce point dans une pro-
position de résolution. Le fait qu'il 
ne puisse pas être recouru aux as-
surances hospitalisation pour un 
problème d'ordre psychiatrique a 
également pour conséquence que 
de nombreux patients sont laissés 
pour compte.  
 

17.03  Patrick Prévot (PS): Chers collègues, quelques mots pour dire 

que, comme nous l'avons fait en commission, nous soutiendrons le 
texte de Mme Van Hoof. Nous avons d'ailleurs travaillé à la rédaction 
de plusieurs amendements avec d'autres collègues pour améliorer la 
portée de cette résolution et cela notamment sur la base des avis que 
nous avions reçus. Cette résolution est importante puisqu'elle permet 
de structurer la prise en charge des patients atteints de démence pré-
coce via notamment la mise en place d'un trajet de soins, comme le 
prévoit d'ailleurs l'accord de gouvernement. Une attention spécifique, 
en tout cas particulière, devra également être apportée à la continuité 
des soins entre l'hospitalier, le résidentiel et le domicile afin que l'en-
semble du territoire soit couvert de manière efficiente en matière de 
soins proposés. L'implication des entités fédérées dans le cadre de la 
prise en charge de l'accompagnement et du soutien de ces patients 
est évidemment essentielle. On l'a dit et répété au sein de la commis-
sion. Elle est essentielle vu la répartition des compétences en la ma-
tière et il faudra donc une collaboration et une concertation très impor-
tante avec celles-ci. On le sait. Je l'ai dit et cela a été rappelé dans le 
cadre des travaux notamment. Un travail y est déjà réalisé ou est en 
tout cas en cours de réalisation puisque la prise en charge de la dé-
mence précoce fait notamment partie de la déclaration de politique ré-
gionale du côté wallon. Voilà chers collègues, je ne serai pas beaucoup 
plus long et je remercie une nouvelle fois les collègues pour le travail 
mené.  
 

17.03  Patrick Prévot (PS): Wij 

steunen de resolutie van me-
vrouw Van Hoof, die het mogelijk 
maakt om de tenlasteneming van 
patiënten die lijden aan dementie 
op jonge leeftijd te structureren via 
een zorgtraject zoals ingeschreven 
in het regeerakkoord. Wij hebben 
wel amendementen ingediend.  
 
Door in te zetten op de zorgconti-
nuïteit tussen het ziekenhuis en de 
thuisomgeving moet erop  
toegezien worden dat het hele 
grondgebied optimaal bestreken 
wordt. Het overleg met de deelge-
bieden moet voorrang krijgen, met 
name in Wallonië, waar de tenlas-
teneming van patiënten die lijden 
aan dementie op jonge leeftijd deel 
uitmaakt van de gewestelijke be-
leidsverklaring.  
 

17.04  Dominiek Sneppe (VB): Collega's, dit voorstel is een eerste 

aanzet om het probleem van dementie en specifiek jongdementie op 
de agenda te zetten, wat het Vlaams Belang met veel plezier steunt. 
We hopen evenwel dat het niet alleen bij deze resolutie stopt en dat de 
regering hiervan werk zal maken, uiteraard samen met de deelstaten 
en in overleg met alle betrokkenen. We hopen ook dat het Vlaams de-
mentieplan verder zal worden uitgerold, maar dat is natuurlijk iets voor 
in het Vlaams Parlement. 
 
Collega's, ook in dit dossier zit weer een communautair probleempje. 
Daarvoor verwijs ik naar de opmerkingen van het RIZIV, waarin een 
situatieschets wordt gegeven van de toestand na de zesde staatsher-
vorming. Zo blijkt dat het RIZIV de kostprijs van de volledige zorg van 
patiënten betaalt, die verblijven in instellingen die ondertussen volledig 
tot de bevoegdheid van de deelstaten behoort. Only in Belgium, zou ik 
zeggen. Ook de juridische dienst van de Kamer verwijst hier naar de 

17.04 Dominiek Sneppe (VB): 

C'est avec grand plaisir que le 
Vlaams Belang soutient cette initia-
tive de mettre la problématique de 
la démence précoce à l'ordre du 
jour. Nous espérons que le gouver-
nement s'attellera à la tâche, en 
collaboration avec les entités fédé-
rées. De nouveau, un problème 
communautaire se pose. L'INAMI 
doit encore payer l'intégralité des 
soins dispensés aux patients qui 
séjournent dans une institution dé-
tenue par les entités fédérées de-
puis la sixième réforme de l'État. 
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bevoegdheidsverdeling. 
 
Het beste zou zijn, althans volgens ons, dat niet alleen de bevoegdhe-
den naar de deelstaten worden overgedragen, maar dat daaraan ook 
de nodige budgetten worden gekoppeld. Vlaanderen heeft immers een 
geüpdatet dementieplan, alleen ligt de financiering voor terugbetalin-
gen, nomenclatuurverstrekking enzovoort nog grotendeels op federaal 
niveau. Dat is voor het Vlaams Belang niet logisch en al zeker niet ef-
ficiënt. Mevrouw Fonck legt met haar amendementen nog eens de vin-
ger op de wonde. Vlaanderen pakt het probleem aan met een heus 
dementieplan. In Wallonië moet de eerste letter nog op papier worden 
gezet.  
 
Collega's, dit voorstel is een goede aanzet om het probleem van jong-
dementie op de agenda te zetten. Dat is meer dan nodig, maar we 
hopen dat het niet bij deze resolutie blijft. 
 

Selon nous, il convient de transfé-
rer non seulement les compé-
tences, mais également les bud-
gets y afférents. La Flandre dis-
pose d'un plan démence actualisé, 
mais le financement des rembour-
sements et des prestations de la 
nomenclature est encore fédéral. 
Cette situation est illogique et inef-
ficace. En outre, si la Flandre s'at-
taque au problème, la Wallonie n'a 
encore élaboré aucun plan. Nous 
espérons que cette résolution 
aboutira à la mise en place d'une 
véritable politique.  
 

17.05  Els Van Hoof (CD&V): Mevrouw de voorzitster, collega's, ik wil 

mijn uiteenzetting graag beginnen door de resolutie op te dragen aan 
een gewezen diensthoofd in het Parlement, in de Kamer. De persoon 
in kwestie was een bibliothecaris bij wie jongdementie werd vastge-
steld toen hij 59 jaar was. Hij is twee jaar geleden helaas op veel te 
jonge leeftijd overleden. Ik ontmoette Paul in Leuven, in woon-zorgcen-
trum De Wingerd. Hij was één van de inspiratiebronnen die aan de 
basis van deze resolutie liggen.  
 
Mensen die deze diagnose krijgen, krijgen vaak te maken met misver-
standen, onbegrip en moeten veel te snel hun job opgeven. Nochtans 
verdienen ook zij levenskwaliteit. Nochtans is het belangrijk te beseffen 
dat zij veel dingen wel nog kunnen, door het mooie VRT-programma 
Restaurant Misverstand hebben we dat vastgesteld. 
 
Om de problematiek even in kaart te brengen, kan ik zeggen dat men 
in België bij ongeveer 5.500 mensen de diagnose vaststelt vóór de 
leeftijd van 65 jaar. Er zijn inderdaad ernstige moeilijkheden op het li-
chamelijke, cognitieve, gedragsmatige en psychiatrische niveau. Deze 
leiden tot geheugenverlies en veranderingen op vlak van persoonlijk-
heid en stemmingswisselingen. 
 
Daardoor is interdisciplinaire zorg nodig, zowel op het vlak van thuis- 
of dagzorg, in ziekenhuizen en in woon-zorgcentra. Bovendien verloopt 
het aftakelingsproces bij personen met jongdementie veel sneller dan 
bij mensen bij wie dementie pas op latere leeftijd wordt vastgesteld. De 
zorgvragen zijn bijgevolg ook veel groter dan bij ouderen met demen-
tie.  
 
Het probleem is – dat hebben we ook kunnen vaststellen bij het lezen 
van de talrijke adviezen die we hebben ontvangen – dat er zeer veel 
zorgvragen zijn waar geen antwoord op wordt geboden. Ik denk dat 
iemands wereld instort op het ogenblik waarop de diagnose wordt vast-
gesteld. Ik denk dat we onvoldoende ondersteuning voorzien voor de 
patiënten en hun families. 
 
Het is een lappendeken dat vandaag bestaat uit tegemoetkomingen 
waarnaar zelf moet worden gezocht door patiënten met jongdementie 
en vooral voor hun naasten. Bovendien is het niet alleen complex, 
maar ook onvoldoende. Het is ook verspreid over verschillende be-
leidsniveaus. Daar is al afdoende naar verwezen. 

17.05  Els Van Hoof (CD&V): Les 

patients chez qui une démence 
précoce est diagnostiquée sont 
souvent confrontés à des malen-
tendus et à l'incompréhension et 
doivent renoncer à leur emploi 
beaucoup trop tôt. Ils méritent 
pourtant également une qualité de 
vie et sont encore en mesure d'ef-
fectuer de nombreuses tâches. 
 
Chaque année, environ 5 500 per-
sonnes reçoivent ce diagnostic 
avant l'âge de 65 ans. Elles ont be-
soin de soins interdisciplinaires, 
tant sur le plan des soins à domicile 
et de jour que dans les hôpitaux et 
les maisons de repos et de soins. 
De nombreuses demandes de 
soins restent sans réponse.  
 
Il existe un patchwork d'interven-
tions dans lequel les patients et 
leurs proches doivent se retrouver 
tout seuls. Ce qui existe est insuffi-
sant et éparpillé entre les différents 
niveaux de pouvoir. Il y a une 
grande différence entre les ré-
gions. Le plan démence flamand 
est une étape importante, mais de 
nombreuses initiatives encore doi-
vent compter sur les profits des ac-
tions caritatives pour pouvoir sou-
tenir les patients.  
 
Un soutien financier plus important 
est donc nécessaire et il faut un 
partage d'expertise. Avec cette ré-
solution, le CD&V veut poser une 
base solide pour les soins spéciali-
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Bovendien is er een groot verschil tussen Vlaanderen, Wallonië en 
Brussel op vlak van het aanbod en initiatieven. Er is inderdaad een 
Vlaams dementieplan. De heer Vandeurzen heeft destijds gespeciali-
seerde zorg voorzien in verschillende woon-zorgcentra en heeft ook 
een terugbetaling voorzien van de factuur. Dat is een heel belangrijk 
signaal. Heel wat initiatieven, ook in Vlaanderen, moeten echter leven 
van het verkopen van wijn of pannenkoeken om dagelijkse ondersteu-
ning te voorzien aan personen met jongdementie en hun familie. Zij zijn 
dus afhankelijk van benefieten. Dat kan toch niet in een welvarend land 
zoals België. We moeten dus een stukje financieel soelaas bieden voor 
mensen die thuis verblijven of in een dagverzorgingscentrum of zie-
kenhuis verblijven, en niet alleen in een woon-zorgcentrum. Er moet 
ook aan expertisedeling worden gedaan. Daar is ongelooflijk veel nood 
aan. 
 
Met deze resolutie wil de CD&V een sterke basis leggen voor de ge-
specialiseerde zorg en financiële ondersteuning organiseren voor pa-
tiënten, hun families en mantelzorgers en die beter inrichten. Ik heb 
deze resolutie destijds opgemaakt, samen met De Wingerd, en heb 
verwezen naar de bibliothecaris van het Parlement. Woonzorgnet-
Dijleland en het Expertisecentrum Dementie Vlaanderen hebben hier 
ook aan meegewerkt. Zij zijn heel blij met deze resolutie. Er wordt in-
derdaad verwezen naar het regeerakkoord, maar het Parlement moet 
een dubbel signaal geven en werken naar die concrete uitwerking. We 
mogen dit niet op de lange baan schuiven. Er staat heel wat in het 
regeerakkoord om te onderzoeken. Wij hebben het hier meer concreet 
gemaakt. 
 
In de commissie werd ook een interessante discussie gevoerd. De 
amendementen waren ook interessant. Er zijn daarnaast schriftelijke 
adviezen geweest. Bij het voeren van het onderzoek mogen we geen 
voorafnamen doen, maar we moeten die elementen meenemen en on-
derzoeken. Dan moeten we kijken welk het beste zorgtraject zou  
kunnen zijn voor personen met jongdementie. 
 
Er zijn daarover inderdaad verwijzingen in het regeerakkoord. Ook in 
het Vlaams dementieplan werd belang gehecht aan wat het federale 
niveau ter zake zal doen. Belangrijk is dat wij nu de opdracht geven 
aan het Federaal Kenniscentrum, de FOD Volksgezondheid en het 
RIZIV, om de best practices, die wel bestaan, zij het versnipperd over 
Vlaanderen, een beetje Brussel en Wallonië, in kaart te brengen, ten-
einde te bekijken op welke manier wij daar het best mee omgaan. 
 
Wij doen dat niet loos. Ik heb immers al heel veel resoluties goedge-
keurd in het Parlement. Hier is echter een deadline aan gekoppeld. 
Een en ander moet binnen het jaar gebeuren. Uiterlijk voor juni 2023 
moeten wij een zicht hebben op de best practices maar ook op het 
onderzoek naar het beste zorgtraject dat zal worden gevoerd. Ik heb 
heel veel amendementen gezien, onder andere van mevrouw Fonck 
maar ook van mevrouw Depoorter. Daaraan moet echter invulling wor-
den gegeven in het onderzoek. Ze moeten ook worden meegenomen, 
om na te gaan of het om goede elementen gaat die wij kunnen opne-
men in een zorgtraject. Ik kan ook een aantal voorbeelden geven. Laat 
ons echter het onderzoek afwachten, waarop een duidelijke timing en 
deadline staat. 
 
Belangrijk is ook dat het in overleg gebeurt met degenen die ervaring 

sés et organiser un soutien finan-
cier. À cette fin, nous avons notam-
ment collaboré avec la structure 
d'hébergement et de soins De Win-
gerd, Woonzorgnet-Dijleland et 
l'Expertisecentrum Dementie 
Vlaanderen.  
 
Il a été convenu dans l'accord de 
gouvernement d'examiner plu-
sieurs éléments. Avec cette résolu-
tion, nous désirons rendre les 
choses plus concrètes. Nous de-
vons examiner quel serait le meil-
leur trajet de soins pour les per-
sonnes atteintes de démence pré-
coce. Nous chargeons le Centre 
d'expertise fédéral, le SPF Santé 
publique et l'INAMI de répertorier 
les bonnes pratiques, et ce au plus 
tard pour juin 2023. Les amende-
ments de Mme Fonck et Mme De-
poorter peuvent également être 
examinés dans ce cadre. 
 
Le tout se fait en concertation avec 
les parties concernées, les pa-
tients, les proches et les aidants 
proches. Nous veillons à ce qu'une 
expertise soit développée. Il est  
demandé au niveau fédéral de tra-
vailler avec des médecins de réfé-
rence pour la démence à un âge 
précoce au niveau des hôpitaux. 
Le partage d'expertise avec les 
établissements de soins, les pa-
tients, leurs proches et les soins de 
première ligne est essentiel dans 
ce cadre. 
 
Tous les groupes cibles doivent 
être impliqués. Les patients doivent 
être accompagnés à tous les 
stades de la maladie, aussi bien à 
leur domicile que dans le centre 
d'accueil de jour, la maison de re-
pos et de soins et à l'hôpital.  
 
De nombreuses compétences ap-
partiennent aux entités fédérées. 
Des formes de logement et de 
soins appropriées sont néces-
saires. Le soutien financier et l'ac-
compagnement psychique doivent 
être renforcés, les informations doi-
vent être rendues plus accessibles 
et les avantages doivent être oc-
troyés automatiquement. Grâce au 
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hebben, zoals de betrokken stakeholders, de patiënten, de naasten en 
de mantelzorgers. Belangrijk is uiteraard ook dat wij ervoor zorgen dat 
expertise wordt opgebouwd. Ik verwijs heel concreet naar een punt dat 
voor de meerderheid van belang was, namelijk het verwijzen naar de 
referentiearts. Wij hebben referentieartsen voor woon-zorgcentra die 
hun kennis delen. Op andere niveaus gebeurt dat echter niet. Ook 
Vlaanderen bekijkt nu om dat te organiseren op het niveau van de huis-
artsen en van de thuiszorg. 
 
Ook het federale niveau heeft een verantwoordelijkheid, om dat te or-
ganiseren op het niveau van de ziekenhuizen en ervoor te zorgen dat 
voor jongdementie, waarvan weinig artsen kennis hebben, kennis 
wordt gedeeld in bepaalde regio's en er een outreach gebeurt naar de 
zorginstellingen alsook dat verbinding wordt gemaakt met de patiën-
ten, hun naasten en de eerstelijnszorg. Die expertisedeling is van bij-
zonder belang. Wij willen natuurlijk alle doelgroepen daarbij betrekken. 
In de resolutie wordt ook gewag gemaakt van het gematigde tot verge-
vorderde stadium. Wij bedoelen daarmee dat vanaf thuis tot in het dag-
verzorgingscentrum, het woon-zorgcentrum en in het ziekenhuis de 
patiënt moet worden vastgegrepen samen met zijn of haar mantelzor-
ger. 
 
Dat is ook van belang. Men heeft verwezen naar de deelstaten, daar 
liggen heel wat bevoegdheden. We hebben een aantal signalen willen 
meegeven waaruit toch duidelijk blijkt dat de manier waarop we er van-
daag mee omgaan eigenlijk niet de juiste is.  
 

développement d'un trajet de soins 
spécifique et à une concertation 
avec les entités fédérées, nous de-
vons parvenir à des soins plus spé-
cialisés afin d'alléger la charge fi-
nancière pour les patients et leur 
famille et offrir aux personnes at-
teintes de démence précoce la 
meilleure qualité de vie possible.  
 

We hebben eigenlijk alleen het probleem van de woon-zorgcentra op 
te lossen. Ik denk dat wanneer men op jonge leeftijd is, het niet aange-
naam is in een woonvorm te leven waar de meesten 40 jaar ouder zijn 
en men er permanent moet tussen opereren. Het is van belang dat we 
ervoor zorgen dat de mensen zich er ook gaan thuis voelen, in aange-
paste woon- en zorgvormen.  
 
De financiële ondersteuning en psychische begeleiding moeten we ook 
gaan bekijken in relatie met de deelstaten, naast de toegankelijkheid 
en de transparantie van de informatie en de automatische toekenning 
van de voordelen. De ontwikkeling van een specifiek zorgtraject en het 
overleg met de deelstaten zijn aspecten die cruciaal zijn om uiteindelijk 
te komen – dat is de doelstelling – tot meer gespecialiseerde zorg en 
om de financiële druk op de patiënt en de familie te verlichten. 
 
Jongdementie treft in België inderdaad duizenden mensen en het is 
heel zwaar, zowel psychisch als financieel. Op een bepaald moment 
heb ik Paul terug meegenomen naar het Parlement om nog eens een 
bezoek te brengen, ook aan zijn bureau. Hoewel hij zich niet kon uit-
drukken, zag ik heel duidelijk dat hij daar gelukkig van werd. Dat is wat 
we moeten doen: levenskwaliteit toevoegen aan het dagdagelijkse le-
ven van deze patiënten. Laten we mensen met jongdementie nog zien 
als verlangende wezens, die ook genieten van die levenskwaliteit. Dat 
is wat we met dit voorstel trachten te doen.  
 
Bijkomende middelen zijn nodig. Expertise en samenwerking tussen 
de verschillende overheden en de zorginstellingen zijn dan ook drin-
gend nodig om aan alle zorgvragen van mensen met jongdementie te 
voldoen.  
 
Ik dank iedereen voor de goede samenwerking, ook in de commissie, 
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en ik hoop op uw steun straks tijdens de stemming. Dank u wel. 
 

17.06  Sofie Merckx (PVDA-PTB): Mevrouw de voorzitster, het is po-

sitief dat er aandacht is voor de problematiek van jongdementie. Wie 
getroffen wordt door jongdementie, krijgt het zwaar te verduren: de pa-
tiënt lijdt aan ernstig geheugenverlies en soms aan psychiatrische 
stoornissen en wordt daardoor op jonge leeftijd werkonbekwaam; hij of 
zij wordt sterk afhankelijk, heeft nood aan psychiatrische zorg en moet 
soms in een rusthuis worden opgenomen. Dat alles gaat gepaard met 
een belangrijk inkomensverlies. Het is geen lachertje wanneer de jong-
dementerende, die voor de diagnose vaak nog werkte, op 60 % van 
het loon terugvalt, terwijl het huis nog moet worden afbetaald of kin-
deren op de universiteit zitten. Bovendien is de ziekte vooralsnog on-
omkeerbaar en zullen jongdementerenden niet meer terug aan het 
werk kunnen. 
 
Tot zover de gedeelde vaststellingen. Iedereen is het erover eens dat 
er werk gemaakt moet worden van een aanpak en dat er aandacht 
moet zijn voor het dossier. Wij zullen het voorstel van resolutie dus ook 
steunen. 
 
Laat ik evenwel even inpikken op het verloop van de werkzaamheden. 
Oorspronkelijk vroeg u in uw voorstel, dat heel concreet was, naar een 
conventie naar het voorbeeld van de conventie voor patiënten met de 
ziekte van Huntington, eveneens een neurologische aandoening, 
waardoor de overheid een groter deel in de kosten op zich neemt. 
 
Na het advies van het RIZIV dat de deelstaten sinds de zesde staats-
hervorming bevoegd zijn voor oplossingen voor de meeste problemen 
van personen die een grote afhankelijkheid ontwikkelen en autonomie 
verliezen, denk maar aan het verblijf in een woon-zorgcentrum, werd 
het voorstel zo uitgehold dat er een vage tekst overblijft waarbij drie 
van de zes vragen uiteindelijk gericht zijn aan onder andere de 
Vlaamse regering, in casu CD&V-minister Beke.  
 
Het is een goede zaak dat hier in het Parlement een voorstel van reso-
lutie wordt goedgekeurd, maar de PVDA staat klaar om het probleem 
van mensen met jongdementie ook in het Vlaams Parlement aan te 
kaarten en we hopen dat u dat ook zult doen. 
 
Een eerste belangrijke probleem is de prijs van de woon-zorgcentra. 
Wie kan meer dan 2.000 euro per maand betalen aan zo'n centrum, 
terwijl de partner die vaak in goede gezondheid nog is, nog thuis woont 
en kinderen aan de universiteit studeren. Wat onderneemt minister 
Beke tegen de hoge prijzen van de woon-zorgcentra? Voorlopig onder-
neemt hij alleszins niet veel. 
 
Het tweede probleem zijn de lange wachtlijsten – maar liefst 20.000 
Vlamingen – voor het Vlaamse persoonsgebonden budget waar men-
sen met autonomieverlies of mensen met een handicap, wat ook het 
geval kan zijn bij mensen met jongdementie, recht op hebben. Het kan 
niet de bedoeling zijn dat mensen met jongdementie onderaan op die 
wachtlijst terechtkomen. De PVDA is tegen het persoonsgebonden 
budget dat wordt toegewezen aan de betrokkenen om te besteden aan 
zorg naar keuze. Dat is voor ons geen oplossing, want het brengt 
enorm veel problemen op het terrein met zich. Onzes inziens moet de 
overheid instaan voor kwaliteitsvolle en toegankelijke zorg op een col-
lectieve manier. 

17.06  Sofie Merckx (PVDA-PTB): 

Il est positif que l'on prête attention 
à la question des personnes at-
teintes de démence précoce. 
Celles-ci sont en incapacité de tra-
vail à un âge encore jeune, déve-
loppent une grande dépendance, 
ont besoin de soins psychiatriques 
et sont confrontées à une perte de 
revenus.  
 
Nous soutiendrons la proposition 
de résolution à l'examen, mais 
nous avons quelques observations 
à formuler. Au début, la proposition 
de résolution était très concrète. 
Dans l'avis qu'il a rendu, l'INAMI a 
souligné que la plupart des pro-
blèmes que connaissent les per-
sonnes atteintes de démence pré-
coce relèvent désormais de la 
compétence des régions. La pro-
position de résolution est alors de-
venue beaucoup plus vague. Trois 
des six demandes sont en fait 
adressées au gouvernement fla-
mand. Nous espérons dès lors que 
les problèmes – notamment celui 
des prix élevés dans les centres de 
soins résidentiels – seront  
également soulevés au Parlement 
flamand.  
 
En Flandre, plus de 20 000 per-
sonnes figurent sur la liste d'attente 
pour l'obtention d'un budget  
personnalisé. Lorsque c'est enfin 
leur tour, elles doivent elles-
mêmes décider à quoi elles consa-
creront ce budget. Selon le PTB, il 
incombe aux pouvoirs publics de 
résoudre ce problème de manière 
collective et de garantir des soins 
de qualité et accessibles.  
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Volgens ons moeten dus concretere maatregelen worden genomen. 
We wachten af wat er in het Vlaams Parlement en door de Vlaamse 
regering zal worden ondernomen om jongdementerende te helpen. 
 

17.07  Gitta Vanpeborgh (Vooruit): Mevrouw de voorzitster, Vooruit 

zal onderhavig voorstel van resolutie net als in de commissie steunen 
en wel om de volgende redenen. 
 
Ik zal hier en daar inpikken op wat de collega's hebben gezegd.  
 
Ten eerste, het voorstel komt tegemoet aan een duidelijk engagement 
in het federaal regeerakkoord. Daarin staat dat "voor personen met de-
mentie op jonge leeftijd een specifiek zorgtraject zal worden onder-
zocht". 
 
Mevrouw Depoorter, ik heb de beleidsnota niet meer nagelezen, zoals 
u hebt gedaan, maar ik weet wel dat daarin sprake is van zorgtrajecten 
en dat die ter harte worden genomen. Ik ga ervan uit dat onder andere 
jongdementie daarin een plaats kan vinden. 
 
Ten tweede, het voorstel van resolutie stuurt aan op een toch wel prag-
matische aanpak. In tegenstelling tot mevrouw Merckx vind ik de tekst 
heel concreet. Er wordt aandacht besteed aan de verschillende fases 
bij jongdementie, bepalingen die na amendering werden ingevoegd. 
Bovendien wordt de regering gevraagd om concreet vorm te geven aan 
het zorgtraject aan de hand van good practices. Ik ben ervan overtuigd 
dat die goede praktijken bestaan en dat we moeten leren om over dat 
muurtje te kijken. 
 
Mevrouw Depoorter, ik meende u te horen zeggen dat u droomt van 
een Vlaamse gezondheidszorg. Wij zijn nog altijd overtuigd van een 
federale gezondheidszorg, waarin de verschillende entiteiten zeer 
goed samenwerken. Ik ben ervan overtuigd dat een uitwisseling van 
goede praktijken, die er ongetwijfeld bestaan op niveau van de deel-
staten en het federale niveau, concrete resultaten en verbetering kan 
opleveren. 
 
Ten derde, het voorstel van resolutie legt de verantwoordelijkheid waar 
ze vandaag zou moeten liggen, en stuurt tegelijkertijd ook heel terecht 
aan op samenwerking. Samenwerking is meer dan ooit noodzakelijk in 
dit toch wel complexe zorglandschap. Ik denk dat we het daarover wel 
eens zijn. Zoals we hebben gehoord en gelezen, is het belangrijk dat 
wie op jonge leeftijd met de ziekte wordt geconfronteerd en zich in een 
precaire situatie bevindt, weet wat zijn of haar statuut is, wat de voor-
delen eraan verbonden zijn en op welke financiële steun men recht 
heeft. 
 
Dat is vandaag immers nog altijd niet duidelijk en dat moet worden ver-
holpen. 
 
Dergelijke concrete maatregelen vindt men terug in het voorstel van 
resolutie. Zo wordt er verzocht werk te maken van de maximale auto-
matische toekenning van rechten, wat absoluut welkom is voor alle pa-
tiënten met jongdementie. Ergens anders wordt er gepleit voor aange-
paste zorgnormen. Het kan inderdaad niet de bedoeling zijn dat die 
patiënten van bij het begin tot het einde in een woon-zorgcentrum te-
rechtkomen. 

17.07  Gitta Vanpeborgh 

(Vooruit): Cette résolution répond à 
un engagement clair de l'accord de 
gouvernement fédéral, où l'on peut 
lire qu'une trajectoire de soins spé-
cifique sera examinée pour les pa-
tients atteints de démence pré-
coce. Les trajectoires de soins sont 
également évoquées dans la note 
de politique générale. 
 
Les auteurs de la proposition de ré-
solution préconisent également 
une approche pragmatique. Con-
trairement à ce qu'a déclaré 
Mme Merckx, la résolution est très 
concrète. Ainsi, les diverses 
phases de la démence précoce 
sont prises en considération et il 
est demandé de créer des trajec-
toires de soins concrètes basées 
sur des bonnes pratiques.  
 
Mme Depoorter rêve de soins de 
santé flamands, mais mon groupe 
préfère des soins de santé fédé-
raux avec une excellente coopéra-
tion entre les entités. La proposi-
tion de résolution à l'examen place 
la responsabilité là où elle devrait 
être. Les citoyens qui se trouvent 
dans cette situation précaire doi-
vent avoir une idée claire de leur 
statut, de leurs avantages et du 
soutien financier auquel ils ont 
droit. L'octroi automatique maximal 
de ces droits est également de-
mandé. Comme le but n'est pas 
que les personnes concernées fi-
nissent toujours dans des maisons 
de repos, il est également question 
des formes de soins adaptées. 
 
La résolution a pour objectif de 
faire un pas en avant pour les 
quelque 5 500 victimes de la dé-
mence précoce, dans le respect 
des responsabilités de chacun. Je 
regrette que Mme Depoorter 
trouve cela étrange. Il est de notre 
devoir, en tant que députés, y com-
pris de la majorité, de demander la 
mise en œuvre des engagements. 
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Kortom, wat ons betreft, onderhavig voorstel van resolutie beoogt met 
respect voor ieders verantwoordelijkheid toch een stap vooruit voor de 
naar schatting 5.500 slachtoffers van jongdementie, die dagelijks ge-
confronteerd worden met fysieke, lichamelijke, psychische, cognitieve 
problemen en die dan ook nog eens hun weg moeten zoeken in het 
complexe zorglandschap. 
 
Mevrouw Depoorter verwondert zich over ons pleidooi. Ik kan alleen 
maar betreuren dat we, als wij onze federale ministers op hun verant-
woordelijkheid wijzen of duidelijk maken dat bepaalde engagementen 
moeten worden uitgevoerd, in een hoekje worden geplaatst, net zoals 
wanneer we dat niet zouden doen. Ik meen dat het onze taak is, als 
parlementsleden, ook al maken wij deel uit van de meerderheid, terug 
te komen op bepaalde genomen engagementen en erop te hameren 
dat die uitgevoerd worden. 
 
Hopelijk wordt er na de unanieme goedkeuring in commissie en mis-
schien in plenaire vergadering met de resolutie aan de slag gegaan en 
niet alleen federaal. Ik hoop dat alle partijen het onderwerp ook zullen 
aankaarten bij de deelstaten, want uiteindelijk gaat het om een ge-
deelde verantwoordelijkheid. 
 

Tous les partis ont adopté la propo-
sition de résolution en commission. 
J'espère que chaque parti soulè-
vera également cette question au-
près de son entité fédérée car 
après tout, il s'agit d'une responsa-
bilité partagée.  
 

17.08  Kathleen Depoorter (N-VA): Collega, uiteraard is het uw taak 

als parlementslid om met uw ministers te werken aan de uitvoering van 
het regeerakkoord. Wat echter zo bijzonder is, is dat het vertrouwen zo 
laag is, dat er een datum in de tekst werd opgenomen, want vóór 2023 
moet uw minister een onderzoek naar het zorgpad begonnen zijn. Als 
er in de beleidsnota geen sprake is van jongdementie en de collega 
van CD&V aandringt op een onderzoek naar het traject in het eerste 
kwartaal van 2023, dan kan ik niet anders dan vaststellen dat het ver-
trouwen in de werking niet optimaal is. 
 
U verwees ook naar de beleidsnota van 2022. Het gaat daarin inder-
daad over zorgtrajecten en ik zal u even voorlezen waarover die gaan: 
diabetes, obesitas, perinataalzorgtraject en pre- en postabdominale or-
gaantransplantatie. Dat is dus geen jongdementie, collega. Men hoeft 
geen dokter te zijn om dat te kunnen interpreteren. Het stond er dus 
niet in. Daarom begrijp ik dat de collega van CD&V, die dat traject ter 
harte neemt, de regering er toch nog eens op wil wijzen. 
 
Ten derde, hebt u heel duidelijk gesteld dat u als Vooruitfractie voor de 
federale gezondheidszorg bent. Hoe interpreteert u echter het regeer-
akkoord? Ik heb namelijk van elke partij een andere interpretatie ge-
hoord. Wij hebben gelezen dat er toch wel werk gemaakt zal worden 
van een uniforme overheveling van bevoegdheidspakketten. Ik heb de 
collega's van de MR zich daar al tegen horen uitspreken. U spreekt 
zich daar nu zelf tegen uit. Wat zult u ermee doen? U hebt nog twee 
jaar tijd. 
 

17.08  Kathleen Depoorter (N-

VA): Bien entendu, il appartient aux 
députés de collaborer avec les mi-
nistres afin de mettre en oeuvre 
l'accord de gouvernement. Je 
constate seulement que la con-
fiance au sein de la majorité est 
particulièrement faible, puisqu'une 
date est fixée et que le CD&V ré-
clame une étude sur le trajet. La 
note de politique générale évoque 
en effet des trajets de soins, mais 
pas pour la démence précoce. 
 
Le groupe Vooruit est donc favo-
rable à des soins de santé fédé-
raux. Comment ce groupe inter-
prète-t-il alors l'accord de gouver-
nement, qui prévoit la réalisation 
d'un transfert uniforme de blocs de 
compétences? Vooruit dispose en-
core de deux ans.  
 

17.09  Catherine Fonck (Les Engagés): Madame la présidente, chers 

collègues, force est de constater que la Belgique accuse un très sé-
rieux retard dans la prise en charge des patients souffrant de la mala-
die d’Alzheimer. Il y a les patients souffrant de la maladie d'Alzheimer 
et de démence de manière plus globale et de toutes les maladies ap-
parentées de manière précoce mais il y a aussi tous ceux que vous ne 
citez pas et qui, pourtant, vivent des moments particulièrement difficiles 
avec des prises en charge pas nécessairement adaptées et surtout 

17.09  Catherine Fonck (Les En-

gagés): België heeft een grote ach-
terstand wat betreft de behandeling 
van patiënten met de ziekte van 
Alzheimer of aanverwante ziekten, 
zowel op het stuk van de behande-
ling, het zorgaanbod, de opleiding 
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avec des proches qui sont à leurs côtés pendant des périodes extrê-
mement longues. 
 
Si nous accusons un sérieux retard en Belgique, c'est à la fois dans la 
prise en charge, l'offre de soins adaptée à domicile ou en institution, la 
formation du personnel soignant, le manque de soutien aux aidants 
proches, l'offre de capacités suffisantes en matière de diagnostic, de 
diagnostic précoce et d'annonce de diagnostic et tout ce qui concerne 
la recherche préventive et thérapeutique. 
 
C'est d'autant plus crucial que les projections indiquent malheureuse-
ment que le nombre de personnes souffrant en Belgique de la maladie 
d’Alzheimer, de démence ou de maladies apparentées sera, en 2030, 
d'environ 260 000 et, en 2050, d'environ 390 000. 
 
C'est évidemment la raison pour laquelle j'avais déposé une proposi-
tion et je continue à plaider pour la mise en place d'un plan Alzheimer, 
démence et maladies apparentées. Certes, il y a des responsabilités à 
différents niveaux de pouvoir. Cependant, c'est une évidence, en ma-
tière de santé publique que, s'il n'y a pas à un moment donné de pilo-
tage avec un cap donné et une obligation claire à l'intention des diffé-
rents niveaux de pouvoir de travailler ensemble à une approche non 
seulement ambitieuse mais également parfaitement coordonnée, 
toutes ces personnes et leurs proches seront encore et toujours, de-
main et après-demain, dans des situations extrêmement difficiles et 
pénibles à vivre sans prise en charge et sans approche adaptée. Il suf-
fit de comparer ce qui se fait en la matière chez nous avec ce qui se 
passe dans d'autres pays de l'Union européenne. 
 
Vous n'avez pas voulu avoir une vision plus large et vous avez préféré 
vous focaliser sur les patients souffrant de démence précoce. À travers 
ma proposition de résolution, je persiste, pour ma part, à avoir une vi-
sion plus large. C'est la raison pour laquelle, madame la présidente, je 
disjoins ma proposition de la proposition de résolution de 
Mme Van Hoof. 
 
J'en arrive au contenu de la résolution à l'examen qui s'attarde spécifi-
quement aux personnes souffrant de démence précoce. Cette ap-
proche est tout à fait indispensable pour ces patients. Une convention 
de soins au niveau national pour ceux-ci constitue un élément positif. 
J'y mets, cependant, deux bémols. Premièrement, il ne faut pas que 
ce soient juste de vagues intentions. J'attends donc de voir quelle sera 
la suite qui y sera réservée par le gouvernement. Deuxièmement, il est 
totalement indispensable de prévoir également un trajet de soins pour 
ceux que vous laissez de côté dans le cadre de cette proposition de 
résolution. Je pense ici aux personnes qui souffrent de démence pré-
coce, mais qui ne seront pas concernées par ce trajet de soins, compte 
tenu des groupes cibles bénéficiaires très restrictifs prévus dans le 
cadre de cette dernière.  
 
Si la proposition de résolution qui nous est soumise répond de manière 
correcte à la situation, avec les structures qui ont été mises en place 
du côté néerlandophone – raison pour laquelle je la voterai –, je re-
grette que, vu les groupes cibles hyper restrictifs, de très nombreux 
patients qui vivent sur le territoire de la Région de Bruxelles-Capitale, 
mais aussi sur le territoire de la Wallonie ne pourront pas bénéficier 
d'un trajet de soins tel que prévu dans la proposition de résolution.  
 

van het personeel, de ondersteu-
ning van de mantelzorgers, onze 
diagnosecapaciteit als alles wat 
betrekking heeft op het onderzoek.  
 
In 2030 zullen er naar verwachting 
circa 260.000 personen aan de-
mentie lijden, en in 2050 zouden 
dat er 390.000 zijn. Het is de hoog-
ste tijd om een langetermijnbeleid 
uit te stippelen, in samenspraak 
met de andere beleidsniveaus. Ik 
had een voorstel ingediend en blijf 
pleiten voor de invoering van een 
alzheimerplan.  
 
U hebt er de voorkeur aan gegeven 
u te focussen op patiënten met 
jongdementie. Ik blijf voorstander 
van een bredere visie en ik splits 
mijn resolutie van het voorstel van 
mevrouw Van Hoof af. In uw reso-
lutie kan de nationale zorgovereen-
komst een goede zaak zijn als de 
regering er ook echt gevolg aan 
geeft. Er moet een zorgtraject ko-
men voor degenen die u buiten be-
schouwing laat, gelet op de beper-
kingen ten aanzien van de doel-
groepen die voor steun in aanmer-
king komen. Ik zal voor deze reso-
lutie stemmen omdat ze aan de si-
tuatie in het Nederlandstalig lands-
gedeelte tegemoetkomt, maar ik 
betreur dat de patiënten uit Brussel 
en Wallonië geen aanspraak op 
een zorgtraject kunnen maken.  
 
Ik zal er alles aan doen opdat de 
Franstaligen niet in de steek gela-
ten worden. Ik betreur dat minister 
Morreale aangekondigd heeft dat 
er aan Waalse zijde geen extra ini-
tiatieven zouden komen en dat de 
financiële impact nihil zou zijn. De 
patiëntenverenigingen hebben mij 
op dit probleem geattendeerd. Ik 
heb de amendementen voor een 
betere tenlasteneming van deze 
patiënten en voor de ondersteu-
ning van hun naaste omgeving op-
nieuw ingediend.  
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Je puis vous assurer que, de mon côté, je ferai tout pour que le ministre 
change les catégories que vous avez prévues dans cette résolution, 
sinon les francophones seront clairement laissés de côté.  
 
Je regrette les propos de la ministre Morreale qui a été interrogée, le 
10 février 2022, sur le contenu de ce texte.  
 
Cela vous fait rire au Parti Socialiste? Je vous encourage à prendre 
contact avec les associations de patients, qui m'ont alertée et qui met-
tent en évidence ce problème – à raison.  
 
Le 10 février 2022 donc, la ministre Morreale, au Parlement wallon, a 
clairement dit qu'il n'y aurait pas de déploiement supplémentaire du 
côté wallon, qu'il n'y aurait aucun impact financier, signant là son ab-
sence totale de volonté de prévoir un accompagnement adapté pour 
les personnes souffrant de démence précoce. C'est extrêmement in-
terpellant. Je continuerai, avec les associations de patients, à tenter de 
faire bouger les lignes afin que ce trajet de soins, s'il est mis en place, 
puisse également bénéficier aux personnes vivant sur le territoire de la 
Région de Bruxelles-Capitale et de la Wallonie. 
 
C'est évidemment aussi pour cette raison qu'en lien avec les associa-
tions de patients concernées, j'ai déposé les amendements qui vous 
sont de nouveau soumis ici en plénière. Madame la présidente, je con-
tinuerai, pour ce qui me concerne, à plaider pour une approche beau-
coup plus ambitieuse, pour une prise en charge de tous les patients et 
le soutien à leurs proches, quel que soit l'âge auquel le diagnostic de 
démence est établi et quel que soit l'âge des patients. 
 
La présidente: Quelqu'un demande-t-il encore la parole? (Non) 
Vraagt nog iemand het woord? (Nee) 
 
La discussion est close. 
De bespreking is gesloten. 
 
*  *  *  *  * 
Amendements déposés: 
Ingediende amendementen: 
Considérant/Considerans F(n) 
  • 20 – Catherine Fonck (1376/7) 
Demande/Verzoek 2/1(n) 
  • 21 – Catherine Fonck (1376/7) 
Demande/Verzoek 7(n) 
  • 22 – Catherine Fonck (1376/7) 
*  *  *  *  * 
 
Réservés: les amendements. 
Aangehouden: de amendementen. 
 
Le vote sur les amendements réservés et sur l’ensemble de la proposition aura lieu ultérieurement. 
De stemming over de aangehouden amendementen en over het geheel van het voorstel zal later plaatsvin-
den. 
 

18 Proposition de résolution relative aux travailleurs frontaliers en télétravail (2365/1-5) 

18 Voorstel van resolutie met betrekking tot thuiswerkende grenswerknemers (2365/1-5) 

 
Proposition déposée par:  
Voorstel ingediend door: 
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Steven Matheï, Nathalie Muylle, Jef Van den Bergh, Servais Verherstraeten, Jan Briers, Nahima Lanjri, Anja 
Vanrobaeys, Benoît Piedboeuf. 
 
Discussion 
Bespreking 
 
Le texte adopté par la commission sert de base à la discussion. (Rgt 85, 4) (2365/4) 
De door de commissie aangenomen tekst geldt als basis voor de bespreking. (Rgt 85, 4) (2365/4) 
 
La discussion est ouverte. 
De bespreking is geopend. 
 
Mme Cécile Cornet, rapporteur, renvoie à son rapport écrit.   
 

18.01  Joy Donné (N-VA): Mevrouw de voorzitster, collega's, dat het 

lot van de grenswerknemers ons na aan het hart ligt hebben we ook al 
bewezen bij de bespreking van het ontwerp houdende diverse bepa-
lingen inzake Financiën van december 2021. Wij zullen ook dit voorstel 
steunen. Een beleid dat telewerk voor grenswerknemers bevordert is 
belangrijk. Het heeft voordelen voor zowel de werknemers als de werk-
gevers. Het zorgt voor een vermindering van het aantal reisbewegin-
gen, een beter evenwicht tussen werk- en privéleven, een hogere aan-
trekkelijkheid van vacatures enzovoort. 
 
In de commissie hebben wij al gezegd dat wij de omvang van de reso-
lutie te beperkt vinden. Ik verwijs naar het Benelux-voorstel, dat niet 
alleen van toepassing is op thuiswerkende grenswerknemers maar ook 
de mogelijkheid biedt om in afstandskantoren te werken. Het Benelux-
voorstel heeft bovendien ook oog voor zelfstandige ondernemers, uit-
oefenaars van vrije beroepen, bedrijfsleiders en gedetacheerde amb-
tenaren. Zij mogen in een beleid van telewerk zeker niet vergeten wor-
den. 
 
De resolutie focust op een structurele oplossing voor thuiswerkende 
grenswerknemers, geïnspireerd op de regeling die nu reeds in Luxem-
burg en Frankrijk geldt. Als oplossing wordt hier naar voren geschoven 
om het aantal toegelaten dagen van arbeid buiten de werkstaat voor 
de grenswerknemers eenvormig op 48 te brengen, wat neerkomt op 
ongeveer een dag per week. 
 
Wij vragen dat er bij de uit te voeren studie op wordt gelet dat de uit-
komst in een voldoende flexibele regeling voorziet, zodat rekening kan 
worden gehouden met de verschillende gevallen van thuiswerk, werk 
via afstandskantoren, een werknemer die naast het telewerk in zijn 
woonland een dag per week klanten bezoekt, een werknemer die in 
meer dan een land werkt, een deeltijdse werknemer, situaties van tij-
delijke werkloosheid, overgangsrecht voor werknemers die nu bewust 
kiezen voor een fiscale splitsregeling enzovoort. 
 
De resolutie vordert een studie naar de economische en budgettaire 
effecten op het vlak van de fiscale en de socialezekerheidsregeling. 
Zeker even belangrijk voor ons is dat er ook rekening wordt gehouden 
met de gevolgen van telewerk op het toepasselijke arbeidsrecht. Eerst 
moet een antwoord worden gegeven op de vraag welk arbeidsrecht 
van toepassing is. Het arbeidsrecht evolueert in onze buurlanden naar 
een recht op telewerk gedurende twee dagen per week. In dat kader 
rijst de vraag of een werkgever grensarbeiders een andere of een be-
perktere thuiswerkregeling mag opleggen dan werknemers die in het 

18.01 Joy Donné (N-VA): Une po-

litique favorisant le télétravail pour 
les travailleurs frontaliers est favo-
rable aussi bien pour les travail-
leurs que les employeurs. Elle ré-
duit le nombre de déplacements, 
offre un meilleur équilibre entre tra-
vail et vie privée, et augmente l'at-
tractivité des postes vacants. 
 
Nous soutenons donc cette propo-
sition de résolution, même si nous 
trouvons sa portée trop limitée. La 
proposition de l'Assemblée Inter-
parlementaire Benelux fait non 
seulement référence aux travail-
leurs frontaliers qui télétravaillent, 
mais accorde également de l'atten-
tion aux entrepreneurs indépen-
dants, aux professions libérales, 
aux chefs d'entreprise et aux fonc-
tionnaires détachés. Elle tient, en 
outre, compte de la possibilité de 
travailler dans des bureaux à dis-
tance. 
 
Il est proposé, dans cette résolu-
tion, de fixer le nombre de jours de 
travail autorisés en dehors de l'État 
où l'activité est exercée à 48, ce qui 
revient à 1 jour par semaine. Nous 
demandons que le règlement soit 
rendu suffisamment flexible, au vu 
des conditions de travail  
particulières auxquelles sont con-
frontés les travailleurs frontaliers. 
 
Par ailleurs, la résolution demande 
de faire réaliser une étude sur les 
effets économiques et budgétaires 
du régime de télétravail pour la fis-
calité et la sécurité sociale. À nos 
yeux, les conséquences du télétra-
vail sur le droit du travail applicable 
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land van de werkgever wonen. Het Benelux-verdrag voorziet in dezen 
expliciet in een gelijke behandeling van de Nederlandse, Belgische en 
Luxemburgse onderdanen op het vlak van de arbeidsvoorwaarden. 
 
Tot slot lijkt het niet overbodig om ook eens de gevolgen voor de werk-
gever in rekening te brengen. Wat zijn de gevolgen wanneer een 
grenswerker een dag meer of minder telewerkt? Ontstaat er in zijn 
hoofde een personele vaste inrichting of een Belgische inrichting door 
het telewerk? Dient hij al dan niet een dubbele payrolladministratie te 
voeren en bedrijfsvoorheffing in te houden? Wijzigt de sociale verze-
kering van de werknemer? En wat zijn de gevolgen inzake de opbouw 
voor een aanvullend pensioen? 
 
Ter conclusie van mijn tussenkomst, wij steunen ten volle de oproep 
dat grenswerkers – dus dat is ruimer dan werknemers – meer dagen 
zouden kunnen telewerken. Wat vooral van belang is, is te voorzien in 
een voldoende flexibele regeling, zodat een wijzigend arbeidsrecht en 
wijzigende arbeidsvoorwaarden de fiscale en socialezekerheidsrech-
telijke toestand van werknemer en werkgever op hun beurt niet telkens 
wijzigt.  
 
Wij hopen dat degenen die het studiewerk zullen verrichten waartoe 
deze resolutie oproept dit verslag ook zullen lezen en rekening zullen 
houden met de aandachtspunten die ik zojuist naar voren heb ge-
bracht. Dat verklaart ook waarom ik hier een vrij saaie, technische uit-
eenzetting heb gegeven: het is minder bestemd voor de bühne, maar 
eerder voor het verslag en de mensen die het verslag zullen lezen. 
Dank u. 
 

doivent également être réperto-
riées. Quel droit du travail s'ap-
plique? Un employeur peut-il impo-
ser aux travailleurs frontaliers un 
autre régime de télétravail que ce-
lui des autres travailleurs? Le 
Traité Benelux prévoit un traite-
ment égal des ressortissants néer-
landais, belges et luxembourgeois 
en matière de conditions de travail.  
 
Les conséquences pour les em-
ployeurs doivent également être 
examinées. Je songe notamment 
aux conséquences sur le plan de 
l'administration, du précompte pro-
fessionnel, de l'assurance sociale 
du travailleur ou de la constitution 
d'une pension complémentaire. 
 
En bref, nous soutenons l'appel 
lancé dans la résolution à per-
mettre aux travailleurs frontaliers 
de télétravailler davantage, mais 
nous souhaiterions que l'étude de-
mandée tienne également compte 
des points d'attention que je viens 
de soulever.  
 

18.02  Mélissa Hanus (PS): Madame la présidente, tout d'abord, je 

tiens à saluer la mise à l'agenda de cette proposition et je félicite mes 
collègues concernés pour leur travail effectué dans ce domaine. 
 
La crise sanitaire a permis de rendre obligatoire ce qui auparavant était 
impensable: l'augmentation du nombre de jours de télétravail pour les 
travailleurs frontaliers, par l'instauration de conventions temporaires 
entre pays frontaliers. Le principe était le suivant: j'exerce ma fonction 
en télétravail et je reste imposé fiscalement dans le pays de mon em-
ployeur. 
 
Si le télétravail comporte bien sûr des limites, il ne s'agit pas ici de le 
généraliser à 100 % pour les frontaliers. Le télétravail comporte  
toutefois nombre d'avantages majeurs pour les régions transfronta-
lières. On citera notamment la diminution des embouteillages - je 
pense à ceux qui traversent tous les matins la E411 pour aller au 
Grand-Duché de Luxembourg -, mais aussi à une meilleure conciliation 
entre vie privée et vie professionnelle ou encore à un geste pour le 
climat, un geste pour la planète. 
 
Offrir un cadre adapté pour le télétravail des frontaliers n'est pas, on le 
sait, chose aisée. On notera, par exemple, le travail initié par le Parle-
ment Benelux, qui a adopté une résolution demandant aux différents 
gouvernements d'élaborer une solution pour améliorer la situation des 
travailleurs frontaliers à domicile, ou encore l'initiative qui a été mise 
en place, le Fonds pour les communes frontalières belges, si essentiel 
à nos communes dans le sud de la province de Luxembourg, qui nous 
permet de mener des politiques adaptées à nos citoyens de zones ru-
rales transfrontalières. 

18.02  Mélissa Hanus (PS): Door 

de coronacrisis werd het aantal te-
lewerkdagen voor grensarbeiders 
noodgedwongen opgetrokken via 
tijdelijke overeenkomsten tussen 
de landen. De betrokkenen kunnen 
dus van thuis uit werken en belast 
worden in het land van de werkge-
ver. Het grensoverschrijdend tele-
werk leidt tot minder files, maakt 
het mogelijk om werk en privéleven 
op elkaar af te stemmen en is kli-
maatvriendelijk.  
 
Het Benelux-parlement heeft een 
resolutie aangenomen waarin de 
regeringen ertoe opgeroepen wor-
den de situatie van de grensarbei-
ders die thuiswerken te verbeteren. 
Er werd bovendien een fonds in het 
leven geroepen voor de  
grensgemeenten. We hopen dat de 
regering tijdens de onderhandelin-
gen zal vasthouden aan het voor-
stel van de 48 telewerkdagen. Er is 
nood aan een structurele oplos-
sing.  
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La proposition des 48 jours comme nombre de jours de télétravail est 
un geste, une étape que ce Parlement belge pose dans ce long débat 
du télétravail transfrontalier. C'est un chiffre. Nous verrons si ce gou-
vernement le retient dans les négociations, mais il s'agit, de toute fa-
çon, d'un pas supplémentaire dans la bonne direction. 
 
Au-delà du chiffre, c'est une solution structurelle qui est nécessaire en 
matière de télétravail transfrontalier et c'est ce qui est proposé et de-
mandé dans ce texte. 
 
Chaque travailleur, qu'il soit transfrontalier ou local, doit être traité en 
toute égalité. Ce gouvernement devra dès lors être attentif aux écueils 
que d'éventuels abus pourraient comporter. 
 
Droit du travail, sécurité sociale et fiscalité juste demeurent nos priori-
tés. 
 
Toutefois, aujourd'hui, c'est un débat important pour les milliers de tra-
vailleurs concernés qui est ouvert à l'initiative de ce Parlement. Bravo 
pour le travail effectué! Nous donnons maintenant notre confiance à 
notre ministre des Finances pour négocier dans le sens de ce texte 
parlementaire. 
 

Het recht op werk, de sociale ze-
kerheid en een rechtvaardige fisca-
liteit, dat zijn onze prioriteiten. We 
gaan ervan uit dat elke werknemer 
over de hele lijn gelijk behandeld 
moet worden en vertrouwen er dus 
op dat de minister van Financiën 
de strijd aanbindt met de mogelijke 
misbruiken en onderhandelingen 
voert in de zin van de resolutie.  
 

18.03  Wouter Vermeersch (VB): Mevrouw de voorzitster, ik woon zelf 

op een tiental minuten van de Frans-Vlaamse grens in het zuiden van 
West-Vlaanderen en ik heb dan ook met bijzondere interesse het voor-
liggende voorstel van resolutie gevolgd, ook omdat nergens anders in 
het land de krapte op de arbeidsmarkt zo nijpend is als in de provincie 
West-Vlaanderen, zeker in het zuiden daarvan. Grenswerk is daar dus 
absoluut van belang. 
 
De collega's die het voorstel van resolutie hebben ingediend, hebben 
zeer terecht gewezen op de noodzaak om thuiswerk voor grensarbei-
ders te vergemakkelijken, zonder dat het voor hen problemen met zich 
meebrengt op bijvoorbeeld het vlak van dubbele belasting, zowel be-
lasting in het land van tewerkstelling als in het land van herkomst. Er 
kunnen ook problemen ontstaan op het vlak van sociale verzekeringen 
of de sociale zekerheid. Wij begrijpen dan ook dat de collega's vrezen 
voor de negatieve gevolgen op de inkomsten van het land door al dat 
telewerk, ook grensoverschrijdend, maar tezelfdertijd zien zij ook het 
positieve belang in van een dynamische arbeidsmarkt, wat de alge-
mene economie ten goede komt. Wij zullen het voorstel van resolutie 
dan ook goedkeuren. 
 
Ik zei al dat ik zelf op tien minuten rijden van de Frans-Vlaamse grens 
woon in West-Vlaanderen, maar ik woon ook op vijf minuten van een 
belangrijk monument. Als u de E17 oversteekt vanuit Rijsel richting 
Kortrijk, ziet u aan de rechterkant een gigantisch, betonnen monument 
met vier punten die de windrichtingen weergeven. Een van die punten 
wijst richting Frankrijk. Dat monument heet De Sjouwer en werd opge-
richt als een bedanking voor de vele Frans-Vlamingen, de  
Noord-Fransen die dagelijks de grens oversteken en die – in tegenstel-
ling tot bij de arbeidsmigratie van staatssecretaris Mahdi – ook dage-
lijks terugkeren naar hun land van herkomst, zoals het hoort. Het werd 
ook al even aangehaald door collega Anseeuw tijdens de mondelinge 
vragen daarnet, want de situatie in België is toch bijzonder uniek. Zelfs 
internationaal wekt de provincie West-Vlaanderen interesse, omdat zij 

18.03  Wouter Vermeersch (VB): 

Nulle part ailleurs dans le pays, la 
pénurie de main-d'œuvre n'est 
aussi aiguë que dans le sud-ouest 
de la Flandre, à la frontière franco-
flamande. Le travail transfrontalier 
y est très important. 
 
La proposition de résolution sou-
ligne donc, à juste titre, la néces-
sité de faciliter le télétravail pour 
les travailleurs transfrontaliers, afin 
qu'ils n'aient pas à craindre une 
double imposition ou des pro-
blèmes de sécurité sociale. En 
outre, nous comprenons que les 
éventuels effets négatifs du télétra-
vail transfrontalier pour les fi-
nances publiques et l'intérêt d'un 
marché de l'emploi dynamique  
doivent être mis en balance. C'est 
pourquoi nous soutiendrons la pro-
position de résolution. 
 
À la frontière franco-flamande, près 
de la E17, se dresse De Sjouwer, 
un monument en béton érigé en 
l'honneur des nombreux Français 
du Nord qui traversent chaque jour 
la frontière pour venir travailler 
dans notre pays. Il s'agit en fait 
d'une situation assez singulière.  
 
La province de Flandre occidentale 
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de laagste werkloosheid van het land heeft. 
 
De Belgische provincie met de hoogste werkloosheid is Henegouwen. 
De provincies met de minste en de meeste werkloosheid grenzen aan 
elkaar. Men zou kunnen aanvoeren dat Henegouwers niet in West-
Vlaanderen gaan werken door de taalbarrière. Niets is echter minder 
waar, want de statistieken tonen aan dat er dubbel zoveel woon-werk-
verkeer is tussen Nord-Pas-de-Calais in Noord-Frankrijk, en de provin-
cie West-Vlaanderen, dan woon-werkverkeer tussen Henegouwen en 
West-Vlaanderen. De taalbarrière is voor Noord-Fransen en Walen 
identiek. Het verschil kan echter worden verklaard door de ongeremde 
hangmat van de werkloosheid, waar veel Walen in blijven liggen. Werk-
loosheid wordt in sommige Waalse gezinnen van generatie op genera-
tie doorgegeven. We moeten dat probleem durven te benoemen. Het 
legt de arbeidsuitdaging van dit land volledig bloot.  
 
Naast de activering van grote groepen werkloze allochtonen in dit land, 
moeten we ook van de activering van grote groepen werklozen in Wal-
lonië een absolute prioriteit maken. Onze West-Vlaamse bedrijven en 
ondernemers moeten noodgedwongen een beroep doen op de ar-
beidsreserve van Noord-Frankrijk in plaats van die van Henegouwen. 
Daarom steunen wij initiatieven met betrekking tot die grensarbeid. Dat 
is belangrijk. Het is echter veel belangrijker dat we het probleem tussen 
Henegouwen en West-Vlaanderen eindelijk oplossen. Ik herhaal dat 
de taalbarrière identiek is voor Noord-Frankrijk. Blijkbaar slagen we er 
niet in om Henegouwers aan te trekken voor de West-Vlaamse bedrij-
ven die nochtans arbeidskrachten nodig hebben. 
  
 

affiche les statistiques de chômage 
les plus faibles du pays, tandis que 
la province voisine, celle du Hai-
naut, connaît le taux de chômage 
le plus élevé. Cette différence ne 
peut être attribuée à la barrière lin-
guistique étant donné que le 
nombre de Français venant travail-
ler en Flandre occidentale depuis 
le Nord-Pas-de-Calais est deux 
fois supérieur à celui des Hen-
nuyers. Pourtant, la barrière lin-
guistique est tout aussi importante 
pour les Français. La grande diffé-
rence réside dans le fait que les 
Wallons du Hainaut préfèrent opter 
pour le confort du chômage, parfois 
de génération en génération. C'est 
pourquoi nos entreprises de 
Flandre occidentale sont con-
traintes de faire appel à des travail-
leurs frontaliers du nord de la 
France. 
 
En bref, nous soutenons les initia-
tives visant à accroître l'attrait du 
travail frontalier, mais il est encore 
plus important que nous nous atta-
quions enfin au problème de la mo-
bilité des travailleurs entre le Hai-
naut et la Flandre occidentale. Les 
entreprises de cette province fla-
mande ont besoin de ces travail-
leurs wallons.  
 

18.04  Benoît Piedboeuf (MR): Madame la présidente, je suis désolé, 

mais avec ce que je viens d'entendre, on peut pervertir tous les dos-
siers. Pour ma part, je vais plutôt vous parler des frontaliers belges, qui 
sont bien formés en Wallonie et qui vont notamment travailler au 
Grand-Duché, parce qu'ils apportent la science et la formation qui sont 
excellentes en Wallonie. 
 
Ce dossier chemine depuis longtemps car il porte une vieille revendi-
cation. Je remercie donc mon collègue Matheï d'avoir pris l'initiative de 
cette proposition de résolution, que j'ai cosignée. Évidemment, un 
chiffre est un chiffre. Un certain dynamisme peut s'en retrouver en-
travé. Nous nous rendons compte que, pour toute une série de diri-
geants d'entreprise belges qui travaillent à l'étranger, le dépassement 
du nombre de 24 jours découle de leurs déplacements dans le monde 
entier en raison de leur fonction. Ensuite, le fisc belge les rattrape au 
motif qu'ils auraient dépassé le nombre de jours et il les taxe. C'est 
évidemment très désagréable et c'est anti-économique. De plus, les 
gouvernements des pays voisins en ont marre de répondre à des de-
mandes de renseignement du fisc belge et d'avoir des soucis avec les 
travailleurs qui sont rattrapés par celui-ci. 
 
C'est une vieille revendication à propos de laquelle un accord de prin-
cipe avait été conclu sous la législature précédente entre les ministres 

18.04  Benoît Piedboeuf (MR): 

Een aantal Belgische bedrijfslei-
ders die in het buitenland werken, 
overschrijden de drempel van 24 
dagen door hun vele verplaatsin-
gen. De fiscus belast ze navenant, 
wat oneconomisch is. De buurlan-
den hebben er genoeg van dat ze 
moeten antwoorden op verzoeken 
om inlichtingen van de Belgische 
fiscus, en van het feit dat dat pro-
blemen oplevert voor de Belgische 
werknemers.  
 
Tijdens de vorige legislatuur was er 
een principeakkoord over een 48 
dagendrempel. De fiscale admini-
straties werd verzocht wijzigingen 
in het dubbelbelastingverdrag voor 
te bereiden, maar er werd geen 
vooruitgang geboekt op dat gebied. 
De administratie verzet zich door te 
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Gramegna et Van Overtveldt, entre les premiers ministres Charles Mi-
chel et Xavier Bettel, autour d'un chiffre de 48 jours. Les administra-
tions fiscales avaient été chargées de préparer des modifications de la 
convention préventive de double imposition – cela concernait le volet 
luxembourgeois. Finalement, le dossier n'a pas avancé, en raison 
d'une résistance de l'administration, qui estime que cela revient à une 
perte de souveraineté, celle-ci empêchant de rentrer des recettes fis-
cales. Or ce n'est pas exactement le cas, bien entendu. En effet, qu'un 
travailleur frontalier travaille quelques jours supplémentaires dans 
l'État ne change en rien sa situation. Par conséquent, il n'y a pas plus 
ou moins d'impôts; on lui offre simplement un peu plus de souplesse. 
 
Alors, pourquoi 48 jours? D'abord, parce qu'une résolution du Parle-
ment Benelux – votée à l'unanimité – réclame ce nombre de jours. En-
suite, nous essayons de viser un jour par semaine. Cela permet un peu 
plus de confort dans la gestion de sa vie privée, dans les déplace-
ments, avec des conséquences sur la production de CO2 dans les em-
bouteillages. C'est pourquoi le ministre écologiste luxembourgeois est 
tellement attiré par cette extension qui réduirait la circulation dans la 
capitale grand-ducale. 
 
Mais le problème est le même, les collègues l'ont évoqué, avec la 
France, l'Allemagne et les Pays-Bas, d'où la résolution qui avait été 
prise. Tout le monde est d'accord sur cette extension. 
 
Maintenant, il y a le problème fiscal et le problème lié à la sécurité so-
ciale. On sait qu'il existe une limitation européenne par rapport aux 
25 % de prestations hors de l'État. Il faut donc harmoniser cela. 
 
La recommandation qui a été initiée par mon collègue Matheï demande 
à ce qu'on travaille sur ces deux volets-là et qu'on réalise une évalua-
tion. On dit en effet qu'en concluant ce type d'accord, on atteint à la 
souveraineté fiscale de la Belgique, il faut faire la démonstration que 
ce n'est pas le cas. C'est un facteur de dynamisme. C'est un facteur de 
développement économique. Il est donc important que nous y travail-
lions. 
 
On va relayer le message au ministre des Finances, même s'il l'a déjà 
entendu. Il était parvenu, notamment avec le Grand-Duché de Luxem-
bourg, à passer de 24 à 34 jours. On demande un effort supplémen-
taire et on demande d'harmoniser le système au niveau international. 
Il faut que les travailleurs belges puissent circuler dans l'OCDE avec 
cette faculté aussi de télétravailler. 
 
C'est une proposition de résolution mais nous allons suivre l'intérêt du 
ministre pour la résolution et on va essayer de peser de tout notre poids 
pour avancer vers la concrétisation de cette proposition. J'ai vu qu'il 
existait une proposition de loi pour augmenter le nombre de jours. C'est 
un travail qui se mène étape par étape: on a fait 24, puis 34. Quand on 
sera à 48, peut-être demandera-t-on un peu plus mais, pour l'instant, 
nous visons un jour par semaine. C'est la raison pour laquelle le groupe 
MR va soutenir avec enthousiasme cette proposition de résolution. 
 

wijzen op een verlies van soeverei-
niteit en fiscale ontvangsten. In een 
resolutie die unaniem goedgekeurd 
werd door het Benelux-parlement 
wordt om die 48 dagen gevraagd. 
Het betreft één dag per week, 
waardoor de betrokken werkne-
mers hun privéleven en hun ver-
plaatsingen vlotter kunnen regelen, 
wat ook een impact heeft op de 
CO2-productie.  
 
Er bestaat een Europese beper-
king voor de arbeidstijd buiten de 
woonstaat: harmonisatie is der-
halve geboden. In de aanbeveling 
wordt er gevraagd om aan beide 
onderdelen te werken en de effec-
ten van die wijziging op de belas-
tingontvangsten te evalueren. 
Voorts wordt er gevraagd het sys-
teem op internationaal niveau te 
harmoniseren: het vrij verkeer van 
werknemers moet gegarandeerd 
kunnen worden met de mogelijk-
heid om ook te telewerken.    
 
De MR-fractie zal dit voorstel van 
resolutie volmondig steunen.  
 

18.05  Steven Matheï (CD&V): Mevrouw de voorzitster, collega's, ons 

land is een kleine, open economie in het centrum van Europa, met een 
goed werkende grensoverschrijdende arbeidsmarkt. Dat resulteert in 
heel wat grenswerknemers, in totaal 90.000 in België. De vorige spre-

18.05 Steven Matheï (CD&V): Le 

bon fonctionnement du marché du 
travail frontalier en Belgique nous 
vaut un grand nombre de travail-
leurs frontaliers. Nous avons hérité 
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kers haalden al een aantal regio's aan. In Limburg zijn er 15.000 men-
sen die elke dag in bijvoorbeeld Nederland gaan werken. Op zich is dat 
goed en heel belangrijk. Dat draagt immers bij tot de economische 
groei en is ook heel positief voor de werkzaamheidsgraad. Dit is na-
tuurlijk niet van vandaag op morgen zo geworden, het is historisch zo 
gegroeid, net als de regels die dit alles in goede banen leiden. Als we 
actief willen zijn in een internationale context, moeten er afspraken 
worden gemaakt. Voor de grenswerknemers moeten er concreet fis-
cale afspraken zijn in de dubbelbelastingverdragen en ook afspraken 
rond de sociale zekerheid. Dit is Europees geregeld.  
 
Toen kwam er corona. Met corona kwam natuurlijk ook het thuiswerk. 
Ondertussen kunnen we zeggen dat dit een echte blijver zal zijn. In de 
coronaperiode was thuiswerk op gegeven momenten verplicht, dan wel 
heel sterk aanbevolen. Dat had natuurlijk effect. Ook die grenswerkers 
gingen dus thuis werken. Toen ontstond er een probleem, want de his-
torisch gegroeide regels rond dubbelbelastingverdragen en rond de 
RSZ waren niet gemaakt om ook thuis te werken. Concreet wilde dat 
zeggen dat wanneer een grenswerknemer één dag thuis werkte, hij of 
zij voor die dag in België en niet in het andere land belast zou worden. 
Vallen onder twee fiscale systemen brengt natuurlijk een hele admini-
stratieve rompslomp met zich mee. Hetzelfde geldt voor de sociale ze-
kerheid. Ook daar lag er een grens. Voor sommige van die grenswerk-
nemers zorgde dat bovendien voor het potentieel verlies van bepaalde 
voordelen. Er waren dus heel wat nadelen verbonden aan het thuis-
werk. 
 
Gelukkig hebben België en onze buurlanden in een tijdelijke oplossing 
voorzien tijdens de coronaperiode. Er zijn stelselmatig akkoorden af-
gesloten met onze buurlanden om ervoor te zorgen dat het thuiswerk, 
dat verplicht of sterk aanbevolen was, geregeld was. Concreet bete-
kende dit dat de thuisgewerkte dagen eigenlijk werden gezien als da-
gen die op de werkplaats gewerkt zouden zijn. Er waren dus geen na-
delige fiscale gevolgen en geen nadelige gevolgen inzake de RSZ. Die 
tijdelijke akkoorden nemen natuurlijk een einde. Concreet zullen ze 
stoppen op 30 juni van dit jaar. 
 
De roep is dus groot om te streven naar en te werken aan een defini-
tieve oplossing voor thuiswerk. Dat is dan ook de aanleiding voor deze 
resolutie. Ook in de toekomst zullen grenswerknemers immers moeten 
kunnen thuiswerken zonder rompslomp, fiscale nadelen of andere pro-
blemen. Een oplossing is met de huidige regels niet eenvoudig, maar 
het is wel belangrijk dat die stap wordt gezet. Daarom worden in de 
resolutie een aantal zaken heel concreet aangegeven. Op lange ter-
mijn zouden we moeten evolueren naar een nieuwe, internationale de-
finitie van thuiswerk. Dat moet worden gerealiseerd op OESO- en Eu-
ropees niveau en zal nog wat tijd vergen. Daarnaast kunnen er op kor-
tere termijn, met de huidige regels, afspraken worden gemaakt om voor 
grensarbeiders minstens één dag per week thuiswerk mogelijk te ma-
ken. Dat schuift ook het Benelux-parlement in een aanbeveling naar 
voren, zoals al is vermeld. Ook de heer Piedboeuf heeft daarvoor geij-
verd.  
 
Concreet vraagt deze resolutie om op de lange termijn te werken en 
op kortere termijn al te evolueren naar minstens één dag thuiswerk per 
week voor grenswerknemers. Daarnaast vraagt deze resolutie een im-
pactstudie om na te gaan wat de economische, financiële en budget-
taire gevolgen zijn van zo'n thuiswerkregeling.  

cette situation du passé et les 
règles qui encadrent le travail fron-
talier ont été développées progres-
sivement. Les accords fiscaux, les 
conventions préventives de la 
double imposition et les règles de 
sécurité sociale sont régis par l'Eu-
rope. 
 
Durant la crise sanitaire, le télétra-
vail a gagné en importance, y com-
pris pour les travailleurs frontaliers. 
Les règles n'étant pas conçues 
pour ce type de travail, les travail-
leurs frontaliers ont soudain dû 
payer des impôts dans un autre 
pays pour les jours de télétravail. 
Dépendre de deux systèmes fis-
caux entraîne une importante 
charge administrative et même la 
sécurité sociale devient un pro-
blème inextricable. Le télétravail a 
entraîné des inconvénients pour 
certains de ces travailleurs fronta-
liers. 
 
En définitive, la Belgique et les 
pays voisins ont décidé que les 
jours de télétravail seraient consi-
dérés comme des jours où le travail 
est effectué sur le site de l'entre-
prise. Ce régime prendra fin le 
30 juin. Nous déposons dès lors 
une résolution dans laquelle nous 
demandons que le travail à domi-
cile soit également correctement 
encadré pour ce groupe de travail-
leurs. À plus long terme, nous de-
vons évoluer vers une nouvelle dé-
finition internationale du télétravail 
qui serait régie par l'OCDE et par 
l'Europe. Un tel système n'est pas 
envisageable à court terme et dans 
l'intervalle, nous pourrions prévoir, 
avec les règles actuelles, un jour 
de télétravail par semaine pour les 
travailleurs frontaliers. 
 
Une des demandes figurant dans 
la résolution vise également à faire 
réaliser une étude sur l'incidence 
économique, financière et budgé-
taire d'un règlement de télétravail. 
Il s'agit d'une étape importante 
pour une évolution positive pour les 
travailleurs et les employeurs con-
cernés. J'espère que cette résolu-
tion pourra compter sur un soutien 
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Deze resolutie is dus een eerste maar wel heel belangrijke stap in een 
evolutie, zodat grenswerknemers niet worden afgestraft als ook zij, net 
zoals andere werknemers, thuiswerken. Thuiswerk heeft immers een 
positieve impact op zowel de werknemer, die een betere balans kan 
creëren tussen gezin en werk, als op de werkgever. 
 
Ik bedank alvast iedereen die in de commissie en in dit Parlement heeft 
bijgedragen tot de totstandkoming van deze resolutie, ook de advise-
rende organisaties. Ik hoop dat we straks bij de stemming ook op uw 
steun kunnen rekenen om deze resolutie massaal goed te keuren. 
 

massif de la part des membres.  
 

18.06  Anja Vanrobaeys (Vooruit): Mevrouw de voorzitster, collega's, 

ik ben tevreden dat deze resolutie hier vandaag op zoveel draagvlak 
kan rekenen. Voor mij moeten grenswerkers, net zoals Belgische werk-
nemers, verder kunnen telewerken, zonder dat ze daarvoor afgestraft 
worden op het vlak van hun belastingen. De afgesloten dubbelbelas-
tingverdragen bevatten immers nog altijd regels uit de tijd dat quasi 
elke werknemer nog elke dag naar kantoor ging.  
 
Ondertussen is de wereld veranderd. We hebben corona gehad en 
toen werd iedereen verplicht om thuis te werken. We hebben dan ook 
gemerkt dat er veel meer functies dan we ooit dachten voor telewerk 
in aanmerking komen. Men heeft toen alle reeds vaststaande regels 
geneutraliseerd om daarvan geen negatieve fiscale gevolgen of gevol-
gen op het vlak van de sociale zekerheid te hebben. 
 
Deze neutralisaties lopen echter eind juni af. De tijd voor de grenswer-
kers dringt. Veel van hen zitten vol spanning te kijken naar wat er zal 
gebeuren. Ondertussen, ook al is corona voorbij, geeft meer dan de 
helft van de werknemers hier in België aan dat ze willen blijven tele-
werken, misschien niet voltijds, maar toch enkele dagen per week. 
Deze wens is voor grenswerkers niet anders. De voordelen zijn alom 
gekend: een betere combinatie van werk- en gezinsleven, files vermij-
den of toch tijd winnen door het openbaar vervoer niet te nemen. Deze 
voordelen zijn opnieuw niet anders voor grenswerkers. 
 
Als er echter tegen eind juni niets gebeurt, dreigen de grenswerkers 
die nu ook verder telewerken twee maal belastingen te moeten betalen 
of toch een aantal voordelen van hun hypothecaire aftrek te verliezen. 
Ik denk toch dat we dat jonge gezinnen die hier in België hun gezins-
leven uitbouwen niet moeten aandoen. 
 
Daarom is telewerk bij grenswerkers voor mij al langer dan vandaag 
een aandachtspunt. Al meer dan een jaar geleden heb ik zelf een re-
solutie opgesteld voor een betere omkadering van structureel telewerk, 
waarin ik ook amendementen heb ingediend om deze situatie goed te 
regelen. 
 
Ik dank de heer Matheï voor zijn initiatief. We hebben in de commissie 
voor Financiën de minister daarover verschillende keren vragen ge-
steld omdat we ons zorgen maakten over de grenswerkers die bleven 
telewerken. Daarom heb ik mij onmiddellijk aangesloten bij het initiatief 
van de heer Matheï, zodat we die situatie kunnen uitklaren en vooral 
een oplossing kunnen bieden aan al die mensen die nu niet weten wat 
er na juni zal gebeuren. 
 
Naast voordelen zijn er echter ook nadelen verbonden aan telewerk. 

18.06  Anja Vanrobaeys (Vooruit): 

Il est positif que l'initiative visant à 
faire en sorte que les travailleurs 
frontaliers puissent télétravailler 
aussi bien que les autres travail-
leurs bénéficie d'un large soutien. 
Cela nécessite d'apporter des mo-
difications à la réglementation, car 
les règles existantes datent d'une 
époque où pratiquement tout le 
monde se rendait au bureau 
chaque jour ouvrable. 
 
Durant la crise du Covid-19, les 
règles ont été neutralisées de sorte 
que les travailleurs frontaliers ne 
soient pas désavantagés, ni sur le 
plan fiscal, ni sur celui de la sécu-
rité sociale. Ces adaptations expi-
reront à la fin du mois de juin. Les 
travailleurs attendent anxieuse-
ment une réaction du gouverne-
ment, car tout comme la moitié des 
autres travailleurs, ils souhaitent 
continuer à travailler partiellement 
à domicile. Si rien ne change d'ici 
fin juin, les travailleurs frontaliers 
devront payer des impôts dans 
deux pays et certains perdront di-
vers avantages liés à leurs déduc-
tions hypothécaires. 
 
Il y a plus d'un an, j'ai élaboré une 
résolution sur le télétravail structu-
rel et, à l'époque, j'ai également 
présenté des amendements visant 
à régler adéquatement la situation 
des travailleurs frontaliers.  
 
C'est dès lors très volontiers que 
j'ai rejoint l'initiative de M. Matheï. 
 
Je suis favorable à la mise en place 
d'un régime adéquat pour les tra-
vailleurs frontaliers, mais je suis 
également demandeuse d'un 
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Er is minder sociaal contact met de collega's, maar vooral neemt ook 
de werkdruk toe. Tijdens de coronacrisis zeiden heel veel werknemers 
dat ze maar mails bleven beantwoorden en maar bleven doorwerken 
en dat de grens tussen werk en gezin vervaagde. Ik vind het belangrijk 
dat er naast de regeling voor de telewerkende grenswerkers ook een 
goed collectief kader komt voor structureel telewerk, zodat werkne-
mers de rekeningen, die zij nu toch al meer dan twee jaar betalen, niet 
zouden moeten blijven betalen en er ook aandacht is voor de arbeids-
omstandigheden thuis. Dit sluit een beetje aan bij de resolutie die ik in 
de commissie voor Sociale Zaken heb ingediend en waarin ik vroeg 
om het recht op deconnectie. Dat wordt nu door de regering in de ar-
beidsdeal opgenomen, maar ik dring nog altijd aan op een goed omka-
derd arbeidsrecht en op een goede telewerkvergoeding voor de men-
sen die thuiswerken. 
 
In die zin sluit ik mij aan bij de vraag die hier al werd gesteld. In de 
resolutie wordt gevraagd dat er een impactstudie zou komen over de 
fiscale, economische en budgettaire gevolgen, maar ik vind het belang-
rijk dat daarin ook het recht op een comfortabele bureau en dito bu-
reaustoel wordt opgenomen alsook dat er aandacht is voor het welzijn 
van de telewerkers en hun hogere facturen. Dat is immers niet anders 
voor grenswerkers dan voor Belgische werknemers. 
 
Op het vlak van de sociale zekerheid is het ook belangrijk dat er wordt 
geharmoniseerd. Frankrijk heeft onder zijn voorzitterschap de herzie-
ning en actualisering van de verordening op de Europese agenda ge-
plaatst. Ik hoop dat er daar snel vooruitgang wordt geboekt, want het 
kan niet de bedoeling zijn dat wanneer grenswerkers telewerken zij ge-
waarborgd loon, sociale bescherming en pensioenrechten zouden ver-
liezen. 
 
Collega's, ik zal in ieder geval de uitvoering van de resolutie door de 
regering heel nauwgezet opvolgen, want grenswerkers verwachten 
een oplossing en zitten er zenuwachtig op te wachten. Ik hoop in ieder 
geval dat er voor eind juni al een eerste stap gezet kan worden.  
 
Voor onze fractie is deze resolutie dan ook een eerste stap vooruit, die 
48 dagen, die nauw aansluit bij wat unaniem beslist is door het Bene-
lux-parlement. 
 
Grenswerkers die zich heel mobiel en flexibel opstellen, moeten net als 
Belgische werknemers hun intrede kunnen doen in het 21e-eeuwse di-
gitale tijdperk, maar dan wel met de nodige garanties een goede om-
kadering. 
 

cadre approprié pour le télétravail 
structurel pour tous. De nombreux 
travailleurs indiquent en effet que 
le télétravail accroît la charge de 
travail et que la limite entre travail 
et vie de famille s'estompe. Il con-
vient aussi de s'intéresser aux con-
ditions de travail à domicile et aux 
coûts qui en découlent. Dans une 
résolution déposée en commission 
des Affaires sociales, j'ai insisté sur 
l'importance du droit à la décon-
nexion, d'un encadrement correct 
du droit du travail et du versement 
d'une indemnité de télétravail suffi-
sante. 
 
L'étude d'incidence qui a déjà été 
demandée précédemment ici 
même devrait également porter sur 
le matériel utilisé à domicile, le 
bien-être des télétravailleurs et 
l'augmentation des factures.  
 
L'harmonisation est également im-
portante dans le domaine de la sé-
curité sociale. La France a inscrit la 
révision et l'actualisation du règle-
ment à l'ordre du jour européen. 
J'espère que des progrès seront 
réalisés rapidement, car il est inac-
ceptable que les travailleurs fronta-
liers perdent leur salaire garanti, 
leur protection sociale et leurs 
droits en matière de pension lors-
qu'ils télétravaillent. 
 
Je suivrai de près la mise en œuvre 
de la résolution, car les travailleurs 
frontaliers attendent une solution. 
J'espère qu'une première étape 
pourra être franchie avant la fin du 
mois de juin. Ces 48 jours, qui sui-
vent de près ce qui a été décidé à 
l'unanimité par le Parlement Bene-
lux, constituent un premier pas. 
 
Les travailleurs frontaliers, très mo-
biles et flexibles, doivent pouvoir 
entrer dans l'ère numérique au 
même titre que les travailleurs 
belges, mais avec les garanties né-
cessaires et un encadrement effi-
cace.  
 

18.07  Josy Arens (Les Engagés): Madame la présidente, je suis très 

heureux d'avoir ce débat en séance plénière aujourd'hui. Malheureu-
sement, je n'ai pas pu participer à la réunion de commission, puisque 

18.07  Josy Arens (Les Engagés): 

Gelukkig is het slechts een voorstel 
van resolutie. In de meeste van de 
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j'avais une intervention dans une autre commission au même moment. 
 
Je dirais heureusement que ce n'est qu'une proposition de résolution. 
Je suis bourgmestre d'une commune dans laquelle 60 % de la popula-
tion active travaille au Grand-Duché de Luxembourg. Dans la plupart 
des communes, c'est plus de 40 % ou de 50 %. Cela signifie que pra-
tiquement chaque foyer est concerné par cette problématique. Je qua-
lifie donc ce dossier d'important. 
 
Mais permettez-moi de revenir brièvement sur l'historique de ce dos-
sier car il ne faut pas oublier l'histoire. Le 16 mars 2015, Jo-
han Van Overtveldt, alors ministre des Finances, annonce que les 
frontaliers habitant en Belgique et travaillant au Grand-Duché de 
Luxembourg pourront désormais travailler en dehors du Luxembourg 
24 jours par an tout en restant imposés au Luxembourg. Cet accord 
amiable entre en vigueur le 1er janvier 2015. Pour qu'il soit entériné par 
le Parlement, nous avons dû, chers collègues, attendre 2 044 jours. 
Cet accord était d'application alors qu'il n'était même pas approuvé par 
le gouvernement. C'est l'administration qui me le signalait.  
 
Lors de mes premières interventions à la suite de mon retour au Par-
lement fédéral, j'ai été plus que surpris de voir que les 24 jours n'étaient 
pas entérinés par le Parlement et n'avaient jamais été présentés au 
Parlement. Nous avons donc eu cette approbation voici quelques mois 
et j'ai pu, à l'époque, avoir un débat avec la ministre des Affaires étran-
gères, Mme Sophie Wilmès. 
 
Le 5 décembre 2017, cet accord fait l'objet d'un avenant à la conven-
tion fiscale belgo-luxembourgeoise visant à éviter la double imposition. 
Il est signé par les gouvernements belge et luxembourgeois mais n'est 
toujours pas soumis au Parlement, comme je l'ai déjà dit. 
 
Le 18 mai 2019 est pour moi une date très importante dans cette évo-
lution. Le 18 mai 2019, deux premiers ministres – pas un! –, 
Charles Michel, premier ministre belge, et Xavier Bettel, premier mi-
nistre grand-ducal, communiquent ensemble en disant qu'un nouvel 
accord amiable vient d'être établi entre la Belgique et le Grand-Duché 
de Luxembourg. 
 
Les travailleurs frontaliers auront désormais le droit de travailler 
48 jours par an en dehors du pays employeur tout en y restant impo-
sés.  
 
Je n'ai pas compté le nombre de mails que j'ai reçus de la part de tra-
vailleurs tous métiers confondus qui demandaient légitimement des in-
formations complémentaires quant aux dates d'entrée en vigueur. Mais 
je ne disposais pas de ces informations, tout simplement parce que 
l'annonce n'avait été faite que par deux ministres qui s'étaient adressés 
à la presse. Pour qu'ils s'expriment devant le Parlement, il faudra pro-
bablement encore attendre 2 044 jours! 
 
Cette annonce en grande pompe s'est quand même heurté à une réa-
lité importante: comment faire approuver 48 jours alors que les 24 jours 
préalablement annoncés n'étaient pas encore approuvés par le Parle-
ment? 
 
La proposition de résolution qui est soumise au vote de la Chambre 
aujourd'hui vise à demander au gouvernement d'étudier la possibilité. 

betrokken gemeenten werkt de 
helft van de beroepsbevolking in 
het Groothertogdom Luxemburg.  
 
In 2015 heeft toenmalig minister 
van Financiën Johan Van Overt-
veldt aangekondigd dat grenswer-
kers 24 dagen per jaar buiten 
Luxemburg zouden kunnen wer-
ken, terwijl ze daar belast zouden 
blijven. De overeenkomst zou op 
1 januari 2015 in werking treden. 
We hebben 2.044 dagen moeten 
wachten op de bekrachtiging door 
het Parlement. Deze overeen-
komst was van toepassing, ook al 
was ze niet door de regering goed-
gekeurd! In 2017 werd die over-
eenkomst gewijzigd om dubbele 
belasting te voorkomen. Ze werd 
door de Belgische en de Luxem-
burgse regering ondertekend maar 
werd nog steeds niet aan het Par-
lement voorgelegd. Op 18 mei 
2019 hebben de Belgische eerste 
minister Charles Michel en de 
groothertogelijke premier Xavier 
Bettel een nieuwe regeling in on-
derlinge overeenstemming aange-
kondigd.  
 
De grenswerknemers zullen voort-
aan het recht hebben om 48 dagen 
per jaar buiten de werkstaat te wer-
ken, terwijl ze wel in dat land belast 
blijven. Hoe kunnen we die 48 da-
gen echter goedkeuren wanneer 
de eerder aangekondigde 24 da-
gen nog niet door het Parlement 
goedgekeurd werden?  
 
In dit voorstel van resolutie wordt 
de regering verzocht de mogelijk-
heid te onderzoeken… Ik dacht dat 
u om de onmiddellijke toepassing 
zou vragen! Wat een stap achter-
uit! Dat is het gevoel dat bij de 
grenswerknemers leeft, zoals ze 
me trouwens dagelijks laten weten.  
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Où sommes-nous? Il s'agit bien d'étudier la possibilité, monsieur Ma-
theï! J'étais pourtant certain que vous alliez demander une mise en 
œuvre immédiate. Quel recul par rapport à ce qui avait été conclu avec 
le Grand-Duché de Luxembourg! Comment est-il possible d'arriver à 
une telle situation? En tant que membres de ce Parlement, nous nous 
dévalorisons nous-mêmes. C'est inacceptable! 
 
Bien évidemment, je regarde les collègues qui habitent aux autres fron-
tières de ce pays qui – il est vrai – ne sont pas concernés par cet ac-
cord, mais qui pouvaient se baser sur ce dernier pour revendiquer la 
même solution.  
 
Je voudrais voter favorablement cette proposition de résolution, mais 
ce faisant, j'accepterais de marquer mon accord sur le fait d'étudier la 
possibilité alors que nous avions déjà obtenu un accord. Le texte qui 
nous est proposé aujourd'hui n'est donc pas une avancée, mais cons-
titue un réel recul. C'est en tout cas le sentiment des travailleurs fron-
taliers qui me le font savoir quotidiennement. 
 
Vous pouvez réagir avec la tête, monsieur Piedboeuf, telle est la réalité 
du terrain! Cependant, il est vrai que le 18 mai 2019, nous étions en 
pleine campagne électorale! Il fallait donc surenchérir pour gagner les 
élections.  
 
En 2019, monsieur Piedboeuf, deux premiers ministres considéraient 
que c'était possible puisqu'ils l'avaient annoncé. S'ils considéraient que 
c'était possible, c'est parce qu'ils disposaient des études nécessaires. 
Qui oserait prétendre le contraire? Prétendre le contraire signifierait 
que ces ministres-là n'étaient pas vraiment compétents, soyons clairs! 
 

18.08  Benoît Piedboeuf (MR): Je ne voulais pas intervenir ni contra-

rier mon ami, Josy Arens. Mais il n'a pas écouté ce que j'ai dit. Nous 
avions eu des réunions au cabinet du ministre des Finances, Jo-
han Van Overtveldt, avec son collaborateur, Pierre Gramegna et son 
collaborateur, moi-même et mon collaborateur, Thierry Joie, et nous 
nous étions accordés ensemble pour faire passer, par rapport au 
Grand-Duché de Luxembourg, le chiffre de 24 à 48. Les administra-
tions fiscales des deux côtés de la frontière ont été chargées de pré-
parer la modification de la convention préventive de double imposition 
pour faire passer le chiffre de 24 à 48.  
 
Comme je l'ai dit, les administrations fiscales sont extrêmement réti-
centes, notamment l'administration fiscale belge qui estime, comme je 
l'ai expliqué, que c'est une perte de souveraineté. C'est la raison pour 
laquelle l'administration n'a pas avancé beaucoup dans la rédaction 
d'un avenant à la convention préventive de double imposition. Nous 
avons donc remis la pression. Et, en effet, Charles Michel et Xa-
vier Bettel ont confirmé l'accord intervenu entre Pierre Gramegna, Jo-
han Van Overtveldt et moi quand j'étais présent. La volonté était 
d'aboutir. Certes, cela n'a pas encore abouti mais la proposition de 
Steven Matheï va bien plus loin que cela puisqu'elle concerne tous les 
pays environnants et donc tous les travailleurs frontaliers.    
 
Le ministre actuel Van Peteghem est parvenu à passer de 24 
à 34 jours, bien que nous lui ayons recommandé de passer à 48 jours, 
mais il y avait encore des freins de son administration. Vous pouvez le 
lui demander. Il vous le dira lui-même. Dès lors, on n'est pas encore 
arrivé à 48 jours. Ce que je vous ai aussi dit, c'est qu'on y va étape par 

18.08  Benoît Piedboeuf (MR): 

Minister van Financiën Johan Van 
Overtveldt, Pierre Gramegna, ikzelf 
en onze medewerkers waren over-
eengekomen het aantal telewerk-
dagen van 24 tot 48 op te trekken. 
De fiscale administraties kregen de 
opdracht om de wijziging van het 
dubbelbelastingverdrag voor te be-
reiden om het aantal van 24 op 48 
te brengen.  
 
De fiscale administraties staan hier 
zeer weigerachtig tegenover, om-
dat zij dit als een verlies aan soe-
vereiniteit beschouwen. Daarom 
heeft de regering niet veel vooruit-
gang geboekt bij het opstellen van 
een avenant. We hebben de druk 
dus weer opgevoerd. We zijn er 
nog niet, maar het voorstel van 
Steven Matheï gaat verder, het be-
treft alle omringende landen. 
 
Minister Van Peteghem is erin ge-
slaagd het aantal telewerkdagen 
van 24 tot 34 op te trekken. Wij 
hadden hem geadviseerd het  
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étape et qu'on finira par arriver à ce chiffre alors que vous proposez 
que ce soit encore plus. Pour nous, la seule chose qui soit sûre, c'est 
qu'on avance. On est passé de 24 à 34 jours. On espère bien passer 
à 48 jours avec les collègues et avec la recommandation Benelux que 
j'ai déposée avec Yves Evrard et qui a été votée à l'unanimité. Nous 
avançons pas à pas et nous voulons régler le problème pour tous les 
pays environnants parce qu'il y a un intérêt pour tous les pays environ-
nants et pour nos travailleurs frontaliers. 
 

aantal te verhogen tot 48, maar zijn 
administratie stond op de rem. Uit-
eindelijk zullen we tot 48 komen. 
De aanbeveling van het Benelux-
parlement werd unaniem aangeno-
men. We gaan stap voor stap voor-
uit.  
 

18.09  Josy Arens (Les Engagés): Je suis vraiment déçu, cher col-

lègue Piedboeuf, parce que vous confirmez que le poids des ministres 
est nul par rapport au poids de l'administration. Or, en ce qui me con-
cerne, j'ai toujours cru que le politique décidait et que l'administratif 
exécutait. Surtout quand il fait des annonces publiques aussi fortes que 
celle du 18 mai 2019. 
 
Le 18 mai 2019, cher collègue Piedboeuf, deux premiers ministres li-
béraux, Charles Michel et Xavier Bettel, annoncent en grande pompe 
les 48 jours entre la Belgique et le Grand-Duché de Luxembourg et, x 
années après, on se rend compte que vous nous demandez d'étudier 
la possibilité. Vous vous rendez compte du recul que vous nous pro-
posez? Mais c'est extraordinaire pour ce Parlement! Comment est-ce 
possible d'en arriver là? 
 
Nous, Les Engagés, nous demandons au gouvernement qu'il passe 
aux actes et qu'il respecte les promesses faites par Charles Michel, 
premier ministre de l'époque, et par Xavier Bettel, premier ministre à 
l'époque et premier ministre encore aujourd'hui! Les Engagés deman-
dent aussi au gouvernement qu'il aille plus loin. Un jour par semaine, 
ce n'est pas assez, il faut être clair. Les syndicats belges nous disent 
qu'on s'oriente vers deux jours par semaine. Faut-il encore discriminer 
les travailleurs frontaliers par rapport aux travailleurs belges travaillant 
en Belgique? Je ne m'y retrouve plus! 
 
Ce qui se passe aujourd'hui ne correspond plus à la réalité du terrain 
depuis la fin de la crise sanitaire. Cela ne correspond plus à la réalité 
des travailleurs, comme le font remarquer les syndicats interrogés sur 
le texte. Selon la tendance d'organisation du travail actuelle, ce sont 
généralement deux jours de télétravail par semaine qui sont autorisés. 
 
Je sais que les règles en matière de sécurité sociale ne permettent pas 
à un travailleur de prester plus de 25 % de son horaire depuis son lieu 
de résidence. Toutefois, en attendant, profitons de ce qui est possible! 
Jusqu'à 25 %, c'est possible, d'où mon amendement pour arriver à 
25 % dès maintenant, puisque cela est possible. Il suffit de poursuivre 
les négociations et pas d'étudier! Étudier, c'est pour ceux qui veulent 
soit étudier soit encommissionner, et cela ne se concrétisera jamais 
sur le terrain! Nous demandons – nous exigeons – que tout cela soit 
mis en œuvre immédiatement. 
 
En attendant que cette règle soit renégociée au niveau européen, il 
faut que le gouvernement permette dès à présent, comme je l'ai dit, 
aux travailleurs frontaliers de télétravailler 25 % de leur temps de tra-
vail sur une année, c'est-à-dire 55 jours au lieu des 48 jours. 
 
J'ai donc déposé un amendement qui est très important pour tous les 
travailleurs frontaliers. Ils sont tous très attentifs à l'évolution de ce pro-
blème. 

18.09  Josy Arens (Les Engagés): 

Ik ben teleurgesteld. U bevestigt 
dat ministers in vergelijking met de 
administratie totaal geen gewicht in 
de schaal werpen. Hoe is het zover 
kunnen komen?  
 
Les Engagés vragen dat de rege-
ring de door Charles Michel en Xa-
vier Bettel gedane beloften zou na-
komen! Men moet zelfs verder 
gaan. Eén telewerkdag per week is 
onvoldoende. De Belgische vak-
bonden zeggen dat we in de rich-
ting van twee dagen per week 
gaan. Op die manier zouden de 
grenswerknemers weer gediscrimi-
neerd worden in vergelijking met 
de Belgische werknemers die in 
België werken.  
 
Mijn amendement strekt ertoe met 
onmiddellijke ingang 25 % telewerk 
mogelijk te maken, dus 55 dagen in 
plaats van 48, zoals bepaald in de 
regels inzake de sociale zekerheid.  
 
Met deze tekst strooit men enkel 
zand in de ogen van de grenswer-
kers om hen te kalmeren in af-
wachting van nieuwe verklaringen 
in 2024, aangezien de verkiezings-
campagne al in de lucht hangt. 
 
Het voorliggende voorstel betekent 
een achteruitgang in vergelijking 
met het akkoord uit 2019. Ik be-
houd dan ook mijn amendement, 
dat cruciaal is voor de toekomst 
van de grensarbeid.  
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Cette proposition de résolution inquiète les travailleurs frontaliers car, 
pour eux, les 48 jours étaient acquis. Ils faisaient confiance aux deux 
premiers ministres. Ce texte n'est que de la poudre aux yeux des tra-
vailleurs pour les calmer, pour les endormir en attendant de nouvelles 
déclarations en 2024, puisque la campagne électorale commence tout 
doucement à arriver. 
 
L'actuelle proposition de résolution n'est qu'un recul important par rap-
port à l'accord du 18 mai 2019. 
 
Cher collègue Piedboeuf, n'oublions pas qu'il faut 2 044 jours entre 
l'accord pour les 48 jours et l'entérinement par ce Parlement. Je ne 
pensais pas possible que les 24 jours n'étaient pas encore entérinés 
par ce Parlement. C'était pourtant la réalité. Quand les 48 jours seront-
ils finalement une réalité? 
 
Je maintiens mon amendement et je compte vraiment sur les amis qui 
veulent réellement défendre les frontaliers pour le soutenir car il est 
vital pour l'avenir du travail frontalier. 
 

18.10  Steven Matheï (CD&V): Geachte collega’s, ik wil even zeggen 

dat ik het er niet mee eens ben dat deze resolutie een stap terug is. 
Het gaat wel degelijk over 90.000 grensarbeiders, waarvan 35.000 in 
de provincies Luik en Luxemburg, maar de rest, 55.000 elders in Bel-
gië. 
 
Wanneer zetten we een stap terug? Wanneer we niets doen. Deze re-
solutie is de aanzet om een definitieve oplossing te krijgen op lange 
termijn. Daarvoor moeten discussies gevoerd worden op het internati-
onale niveau. Wij moeten realistisch zijn, dat zal niet van vandaag op 
morgen gebeuren. Echter, op korte termijn kunnen wij binnen bepaalde 
regels een akkoord afsluiten om tot minstens één dag per week over 
te gaan. Zelfs voor die realistische piste is nog altijd het akkoord van 
de buurlanden nodig, voor alle duidelijkheid. It takes two to tango. Dat 
geldt ook voor dat akkoord. Ik ben het er dus niet mee eens dat dit een 
stap terug is. Integendeel, als wij nu niets doen, zitten wij helemaal 
vast. 
 
Dit is een belangrijke stap vooruit, een eerste stap, waarna de interna-
tionale discussie, op Europees vlak, op OESO-vlak, kan volgen. 
 

18.10 Steven Matheï (CD&V): Je 

ne pense absolument pas que la 
proposition de résolution à l'exa-
men soit un pas en arrière. Nous 
parlons de 90 000 travailleurs 
transfrontaliers: 35 000 dans les 
provinces de Liège et de Luxem-
bourg, et les 55 000 restants dans 
les autres provinces. Cette propo-
sition de résolution est l'amorce 
d'une solution définitive à long 
terme, qui nécessitera des discus-
sions internationales. En attendant, 
nous pourrons rapidement parvenir 
à un consensus afin d'autoriser au 
moins un jour par semaine, ce qui 
nécessitera d'ailleurs également 
un accord des pays voisins. Il s'agit 
dès lors d'un premier pas impor-
tant.  
 

18.11  Josy Arens (Les Engagés): Je confirme ce que j'ai déjà dit: 

c'est un pas en arrière très important puisque nous avions l'accord né-
gocié par deux premiers ministres, le premier ministre belge et le pre-
mier ministre luxembourgeois. Monsieur Matheï, vous les amis du 
CD&V, vous auriez dû vous accrocher à cet accord pour faire progres-
ser les différentes conventions entre les autres pays. C'est là que vous 
avez commis une erreur monumentale. Tout était là! Deux premiers 
ministres avaient fait une annonce officielle. 
 
C'est d'ailleurs repris dans le rapport du Parlement Benelux. C'est clai-
rement dit: un accord de principe pour passer le nombre de jours d'ac-
tivité professionnelle dans le pays de résidence de 24 à 48 a été passé 
entre les gouvernements belge et luxembourgeois le 18 mai 2019. 
C'est une date importante dans toutes ces conventions. Il est vrai qu'à 
un moment donné nous étions - je le reconnais; je l'ai déjà dit - en 
pleine campagne électorale mais peu m'importe! Une déclaration faite 

18.11  Josy Arens (Les Engagés): 

We hadden het akkoord van de 
twee eerste ministers, van België 
en van Luxemburg. U en de CD&V, 
mijnheer Matheï, hadden zich aan 
dat akkoord moeten houden om 
vooruitgang te boeken bij de over-
eenkomsten met de andere lan-
den. In het verslag van het Bene-
lux-parlement staat dat beide rege-
ringen op 18 mei 2019 een akkoord 
bereikten om het aantal dagen be-
roepsbezigheid in het land van ver-
blijf te verhogen van 24 tot 48. Als 
de afspraken van twee eerste mi-
nisters niet nagekomen worden, 
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par deux premiers ministres a quand même un certain poids! Si les 
premiers ministres ne sont même plus respectables, je ne sais pas vers 
quoi nous allons en politique! 
 

weet ik niet waar we naartoe gaan!  
 

18.12  Benoît Piedboeuf (MR): Madame la présidente, je ne veux pas 

allonger le débat mais je dois dire une chose importante. Comme 
M. Arens l'a signalé, dans la proposition Benelux qui est aussi une pro-
position de résolution, il est bien fait référence aux accords de principe, 
mais comme tous les accords de principe, ils doivent être mis en œuvre 
par des légistes et les légistes n'ont pas fait leur boulot. C'est vrai! Mais 
ce n'est ni le premier ministre luxembourgeois ni le premier ministre 
belge qui n'ont pas fait leur boulot, ce sont les légistes. 
 
Indépendamment de cet aspect – parce que là, on est en train de jouer 
à faire de la politique –, M. Matheï a fait une remarque importante con-
cernant les travailleurs indépendants. Il est vrai que dans la résolution 
Benelux, nous les avions visés. Ce n'est pas encore le cas ici, notam-
ment parce que les travailleurs indépendants ont en général un éta-
blissement stable et à partir de ce moment, ils se posent moins ce type 
de questions. Par contre, que se passe-t-il actuellement? En période 
covid, comme il y a eu interdiction de se rendre dans l'État voisin 
puisque le Grand-Duché de Luxembourg avait fermé ses frontières, 
certains indépendants, notamment des avocats qui prestent au Luxem-
bourg, n'ont pas passé la frontière puisque ce n'était pas possible mais 
ont travaillé à domicile et maintenant ils ramassent un redressement 
fiscal de la part du fisc belge! 
 
C'est quand même extraordinaire! Des avocats, qui sont des indépen-
dants et qui doivent prester au Grand-Duché, n'ont pas pu s'y rendre 
parce que la frontière était fermée à cause du covid… et le fisc belge 
vient les taxer! Vous dites que c'est le politique qui détient le pouvoir, 
tandis que l'administration doit obéir. Or, preuve est apportée que ce 
n'est pas le cas! Et je le regrette autant que vous, cher M. Arens. L'ad-
ministration fiscale devait élaborer une modalité de modification de la 
convention préventive de double imposition. Elle ne l'a pas fait. Nous 
voyons à présent que le fisc belge est en train de rattraper des indé-
pendants qui n'ont pas pu passer la frontière. Dans quel pays vivons-
nous? 
 
Nous y travaillons. Comme l'a dit Steven Matheï, nous avons élargi le 
champ, puisque nous visons tous les pays voisins. Il s'agit donc d'une 
avancée majeure qui suit, au demeurant, la résolution du Parlement 
Benelux. 
 
J'en ai fini, madame la présidente. 
 

18.12  Benoît Piedboeuf (MR): In 

het Benelux-voorstel is er sprake 
van principeakkoorden, maar die 
moeten door juristen uitgevoerd 
worden en zij hebben hun werk niet 
gedaan. De eerste ministers van 
België en Luxemburg hebben hun 
werk gedaan, maar niet de juristen! 
 
In de Benelux-resolutie hebben we 
ons op de zelfstandigen gericht. 
Hier is dat niet het geval, vooral 
omdat ze gewoonlijk een vaste 
zaak hebben. Sommige zelfstandi-
gen – met name advocaten – werk-
ten tijdens de coronacrisis echter 
van thuis uit, omdat het Groother-
togdom Luxemburg zijn grenzen 
gesloten had. En nu schotelt de 
Belgische fiscus hun een aange-
paste belastingaanslag voor!  
 
Dat is hoogst merkwaardig! Advo-
caten die vanwege covid niet in het 
Groothertogdom Luxemburg kon-
den gaan werken, worden plots 
door de Belgische fiscus belast! U 
zegt dat de politiek de macht in 
handen heeft en dat de administra-
tie moet volgen. Dat is hier echter 
niet het geval en ik betreur dat! De 
belastingadministratie had het dub-
belbelastingverdrag moeten aan-
passen, maar heeft dat niet ge-
daan. Nu zijn het de zelfstandigen 
die het gelag betalen.  
 
Wij trekken de zaak nu recht en 
verruimen het toepassingsveld, 
aangezien we alle buurlanden in 
het vizier nemen. Dat is een grote 
stap voorwaarts die aansluit op de 
resolutie van het Benelux-parle-
ment.  
 

18.13  Mélissa Hanus (PS): Madame la présidente, je vous remercie 

de me céder à nouveau la parole. 
 
Je souhaitais seulement intervenir à propos de cette histoire de "retour 
en arrière" et de "régression". Je ne suis pas ici pour juger le bilan de 
mes aînés au cours des précédentes législatures, mais je tiens simple-
ment à souligner le travail en dehors des périodes de campagne élec-
torale qui est accompli par ce Parlement pour avancer dans le bon 
sens. 

18.13  Mélissa Hanus (PS): Men 

kan niet beweren dat de door dit 
Parlement geleverde inspanningen 
niets voorstellen. Er kan geen 
sprake zijn van een achteruitgang, 
wanneer wij precies een hoger 
aantal telewerkdagen voorstaan 
dan wat in de huidige regeling mo-
gelijk is. Om stappen voorwaarts te 
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On ne peut pas parler de "régression" à partir du moment où nous sug-
gérons un nombre de jours plus élevé que ne le prévoit le régime en 
vigueur pour le moment. Pour avancer sur le plan du télétravail et en 
faveur des frontaliers, le Parlement accomplit un acte décisif qui n'a 
pas été engagé depuis plusieurs années. 
 
On peut dire qu'en province de Luxembourg, nous avons "une ardeur 
d'avance". On peut également estimer que le Parlement tente aujour-
d'hui de progresser dans ce dossier - et c'est à souligner.  
 

zetten op het vlak van het telewerk 
en ten voordele van de grenswerk-
nemers neemt het Parlement een 
doorslaggevend initiatief door van-
daag in dit dossier vorderingen te 
maken.  
 

18.14  Josy Arens (Les Engagés): C'est un recul par rapport à ce qui 

nous avait été garanti par deux premiers ministres. Qu'on soit en cam-
pagne électorale ou non, les deux premiers ministres nous avaient clai-
rement annoncé l'accord entre la Belgique et le Grand-Duché de 
Luxembourg. Je suis heureux de voir que M. Piedboeuf m'ait rejoint sur 
cet aspect: les politiques décident et les administrations exécutent. 
Mais nous sommes dans une situation où ce sont les administratifs qui 
décident et les politiques qui ne peuvent même plus réagir ni exécuter.  
 
Sur le terrain, c'est la catastrophe pour une série de travailleurs fronta-
liers. C'est scandaleux! 
 

18.14  Josy Arens (Les Engagés): 

Dit is een stap achteruit ten op-
zichte van de belofte van twee eer-
ste ministers, die duidelijk hadden 
aangekondigd dat hun respectieve 
landen een akkoord hadden geslo-
ten. De heer Piedboeuf is me bijge-
treden op dit punt: politici beslissen 
en administraties voeren uit. Maar 
dit is de omgekeerde wereld, en 
dat is een ramp voor de grenswer-
kers!  
 

La présidente: Quelqu'un demande-t-il encore la parole? (Non) 
Vraagt nog iemand het woord? (Nee) 
 
La discussion est close. 
De bespreking is gesloten. 
 
*  *  *  *  * 
Amendement déposé: 
Ingediend amendement: 
Demande/Verzoek 3 
  • 5 – Josy Arens (2365/5) 
*  *  *  *  * 
 
Réservé: l'amendement. 
Aangehouden: het amendement. 
 
Le vote sur l'amendement réservé et sur l’ensemble de la proposition aura lieu ultérieurement. 
De stemming over het aangehouden amendement en over het geheel van het voorstel zal later plaatsvinden. 
 

19 Projet de loi modifiant les livres Ier, VI et XV du Code de droit économique (2473/1-7) 

- Proposition de loi modifiant la loi du 25 juin 1993 sur l'exercice et l'organisation des activités 
ambulantes et foraines en vue d'interdire la vente à domicile de contrats d'énergie aux particuliers et 
aux indépendants (162/1-4) 

19 Wetsontwerp houdende wijziging van boeken I, VI en XV van het Wetboek van economisch recht 

(2473/1-7) 
- Wetsvoorstel tot wijziging van de wet van 25 juni 1993 betreffende de uitoefening en de organisatie 
van ambulante en kermisactiviteiten, teneinde een verbod in te stellen op de huis-aan-huis-verkoop 
van energieleveringscontracten aan huishoudelijke afnemers en zelfstandigen (162/1-4) 
 
Proposition déposée par: 
Voorstel ingediend door: 
Sophie Thémont, Christophe Lacroix, Patrick Prévot, Mélissa Hanus, Daniel Senesael, Malik Ben Achour, 
Philippe Tison, Melissa Depraetere, Kris Verduyckt, Leslie Leoni. 
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Discussion générale 
Algemene bespreking 
 
La discussion générale est ouverte. 
De algemene bespreking is geopend. 
 
De rapporteurs, de heer Van Lommel en mevrouw Van Bossuyt, verwijzen naar het schriftelijk verslag. 
 

19.01  Anneleen Van Bossuyt (N-VA): Mijnheer de minister, wat nu 

voorligt, namelijk de omnibusrichtlijn, voorziet er onder meer in dat er 
meer transparantie moet zijn over de prijsverminderingen. Wij zien im-
mers maar al te vaak dat er in een soldenperiode valse kortingen wor-
den toegekend. Er geldt dan een korting van 30 % op een prijs… (Ge-
luidsprobleem) 
 
Ik vertelde net dat één van de elementen in de omnibusrichtlijn is dat 
prijsverminderingen echte prijsverminderingen moeten zijn. Er moet 
dus meer transparantie over bestaan. Met andere woorden, wanneer 
een handelaar of winkelier een prijsvermindering van bijvoorbeeld 
30 % op de basisprijs aankondigt, dan moet die basisprijs ook de prijs 
van het product zijn die dertig dagen voordien gold. Soms merken wij 
immers dat er valse prijsverminderingen zijn. In de soldenperiode wordt 
de prijs waarop wordt geafficheerd dat er 30 % korting geldt, zijnde de 
basisprijs, dan bijvoorbeeld 30 % hoger gelegd. Daardoor betaalt de 
klant dus eigenlijk hetzelfde als voorheen. 
 
Het is dus zeker een goed element dat het ontwerp bepaalt dat de ba-
sisprijs effectief als referentieprijs moet worden gebruikt. Alleen is er 
een ander element dat daardoor in het gedrang komt. Het gaat om iets 
wat wij in heel veel steden kennen, namelijk de traditionele braderijen. 
Dat zijn evenementen waarnaar vaak door heel veel mensen wordt uit-
gekeken. Ze vormen een gelegenheid voor een familie-uitstap en bie-
den steden ook de mogelijkheid om toeristen en anderen te lokken. 
Een braderij is een evenement waarbij winkels bepaalde producten 
voor heel lage prijzen verkopen, bijvoorbeeld overtollige stock of een 
heel oude collectie. Vaak vinden die braderijen plaats in juni. 
 
Door het voorliggende voorstel dreigen deze braderijen echter te ver-
dwijnen, omdat tijdens de soldenperiode de prijs van dertig dagen voor-
dien als referentie voor de basisprijs moet worden genomen. Laat dat 
nu echter net de braderijprijs zijn. Daardoor zouden de solden bij wijze 
van spreken valse solden zijn, als wat hier voorligt strikt wordt toege-
past. 
 
Het probleem is dat de richtlijn die in het wetsontwerp wordt omgezet 
maximale harmonisatie beoogt. Met andere woorden, de lidstaten kun-
nen dus niet in uitzonderingen voorzien. Niet elke lidstaat heeft bijvoor-
beeld zulke braderijen. Op dat vlak zitten we dus vast, tenzij we een 
andere interpretatie hanteren, want het doel van de richtlijn is consu-
mentenbedrog vermijden. Consumenten zijn zich er natuurlijk vol-
doende van bewust dat braderijprijzen geen normale maar reeds ver-
laagde prijzen zijn. Als men tijdens de solden niet zou verwijzen naar 
de braderijprijzen maar naar de andere basisprijzen, dan is dit geen 
misleiding. Aan de hand van deze lezing zouden de braderijen buiten 
schot kunnen blijven. 
 
Ik heb u hier al eerder vragen over gesteld, niet alleen tijdens de be-
spreking maar ook voordien. U heeft toen verwezen naar de maximale 

19.01  Anneleen Van Bossuyt (N-

VA): La directive Omnibus stipule 
notamment qu'il doit être fait 
preuve d'une transparence accrue 
concernant les réductions de prix 
et qu'il doit s'agir de réductions ré-
elles. Lorsque, par exemple, une 
réduction de prix de 30 % est an-
noncée sur le prix de base, ce prix 
de base doit correspondre à celui 
applicable 30 jours plus tôt, et ce 
pour éviter les réductions sur des 
prix augmentés artificiellement. Il 
convient à cet égard d'accorder 
une attention particulière aux bra-
deries traditionnelles, à l'occasion 
desquelles des magasins vendent 
certains produits – comme leur 
stock excédentaire ou une très an-
cienne collection – à très bas prix. 
Ces braderies sont souvent organi-
sées au mois de juin. Une interpré-
tation stricte de la directive Omni-
bus pourrait qualifier les soldes des 
braderies de fausses soldes.  
 
La directive vise une harmonisation 
maximale et, par conséquent, les 
États membres ne peuvent autori-
ser aucune exception. Si toutefois 
on ne se réfère pas pendant les 
soldes aux prix bradés mais aux 
autres prix de base, il n'est pas 
question de tromperie. Le ministre 
a "promis" que l'Inspection écono-
mique fermerait les yeux, de sorte 
que les prix bradés ne soient pas 
considérés comme des prix de 
base. Nous l'espérons et c'est 
pourquoi, par prudence à cet 
égard, mon groupe s'abstiendra 
lors du vote sur le projet de loi dont 
nous soutenons sans nul doute 
l'objectif général.  
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harmonisatie waardoor een uitzondering niet mogelijk zou zijn. U heeft 
echter ook beloofd – tussen aanhalingstekens, voor zover men politici 
kan vragen om beloftes te doen – om de Economische Inspectie een 
oogje dicht te laten knijpen, zodat de braderijprijzen niet als basisprij-
zen worden aangemerkt en de braderijen toch kunnen doorgaan. Wij 
hopen dat het in de praktijk effectief zo zal gebeuren.  
 
Daarom zal mijn fractie zich onthouden bij de stemming over het wets-
ontwerp, net zoals we dat in de commissie hebben gedaan. We willen 
namelijk een zekere voorzichtigheid inbouwen, omdat we hopen dat er 
voor de braderijen een oogje wordt dichtgeknepen zodat deze niet in 
het gedrang komen. De algemene doelstelling van het wetsontwerp 
kunnen we zeker steunen. 
 

19.02  Leslie Leoni (PS): Madame la présidente, monsieur le ministre, 

chers collègues, au nom de mon groupe, je me réjouis de ce projet de 
loi qui contient des dispositions importantes en vue d'augmenter la pro-
tection des consommateurs. Je pense en particulier au volet qui a trait 
à la réglementation des réductions de prix et à l'indication du prix de 
référence. Cette problématique est régulièrement mise en évidence, 
notamment à l'occasion du Black Friday. Nous voyons trop souvent 
des professionnels peu scrupuleux tromper le consommateur sur le 
montant des réductions. Cette mesure vise donc à mieux combattre 
ces pratiques. 
 
Ce projet de loi vise également à étendre le champ d'application de la 
protection du consommateur aux services numériques qui s'échangent 
non pas contre de l'argent, mais contre la mise à disposition de don-
nées personnelles. Cette évolution va donc dans le bon sens.  
 
En outre, je voudrais mentionner les mesures visant à mieux contrôler 
les sites d'avis sur internet, lutter contre les faux avis, interdire aux en-
treprises de manipuler les consommateurs en supprimant les avis né-
gatifs. En effet, les consommateurs ont droit à une information correcte 
et non biaisée.  
 
Chers collègues, ce projet de loi permettra de mieux protéger les con-
sommateurs, ce qui est, pour nous, essentiel. Mais je voudrais encore 
souligner une mesure très importante pour mon groupe, à savoir la 
mesure qui a trait à l'habilitation pour mieux réglementer la vente de 
porte-à-porte dans les secteurs où des abus sont constatés. Ce point 
est, comme je le disais, très important. Nous avions d'ailleurs déposé 
une proposition de loi portant sur cet aspect précis. Nous visions, en 
particulier, la vente de porte-à-porte de contrats de gaz et d'électricité 
pour lesquels des abus sont dénoncés, depuis des années, par le mé-
diateur de l'énergie. 
 
Chers collègues, le PS veut que des mesures soient prises pour éviter 
que des démarcheurs sans scrupule profitent de l'augmentation du prix 
de l'énergie et de la peur qu'elle suscite pour arnaquer les gens. Nous 
savons que la vente de porte-à-porte de l'énergie est un secteur cri-
tique. Des rapports du médiateur de l'énergie décrivent les techniques 
bien rodées des démarcheurs et qui établissent le profil du public ciblé, 
à savoir les personnes âgées ou fragilisées. Il faut donc agir. 
 
La directive Omnibus que nous transposons aujourd'hui nous donne 
une large gamme d'actions possibles pour réglementer strictement ce 
secteur où trop d'abus sont répertoriés. 

19.02  Leslie Leoni (PS): Het 

wetsontwerp bevat belangrijke be-
palingen om de consumentenbe-
scherming te verbeteren. De regel-
geving met betrekking tot de  
prijsverminderingen en de vermel-
ding van de referentieprijs strekt er-
toe misleidende aankondigingen in 
verband met het bedrag van de 
korting, die regelmatig vastgesteld 
worden in het kader van Black Fri-
day, tegen te gaan. Het toepas-
singsgebied van de consumenten-
bescherming wordt uitgebreid tot 
de digitale diensten die aangebo-
den worden in ruil voor persoons-
gegevens. Andere maatregelen 
strekken ertoe de reviewwebsites 
beter te controleren, het plaatsen 
van valse reviews tegen te gaan en 
het manipuleren van consumenten 
door het verwijderen van negatieve 
reviews te verbieden. Consumen-
ten hebben recht op correcte infor-
matie. 
 
Een van de maatregelen strekt er-
toe de deur-aan-deurverkoop beter 
te regelen voor sectoren waar er 
misbruiken vastgesteld worden. 
We hadden een wetsvoorstel inge-
diend met betrekking tot de deur-
aan-deurverkoop van gas- en elek-
triciteitscontracten, want daarvoor 
stelt de Ombudsdienst voor Ener-
gie al jaren misbruiken aan de 
kaak. Andere maatregelen moeten 
voorkomen dat gewetenloze verko-
pers van de stijging van de ener-
gieprijs profiteren. Uit de verslagen 
van de Ombudsdienst blijkt dat de 
verkopers oudere of kwetsbare 
personen benaderen. Er moet dus 
opgetreden worden!  
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Je sais, monsieur le ministre, que vous y veillez et que c'est un dossier 
sur lequel vous travaillez. J'espère que vous pourrez très prochaine-
ment annoncer des mesures très concrètes à ce sujet.  
 
Chers collègues, je ne serai pas plus longue dans mon intervention. 
Comme vous l'aurez compris, c'est un projet qui va dans le bon sens 
pour le consommateur et nous le soutiendrons avec beaucoup d'en-
thousiasme.  
 

 
De Omnibusrichtlijn biedt ons een 
scala aan mogelijke acties ter re-
glementering van deze sector, 
waar het lijstje wantoestanden veel 
te lang is. De minister maakt er 
werk van en ik hoop dat hij binnen-
kort maatregelen zal aankondigen.  
 
Dit wetsontwerp is een goede zaak 
voor de consument en wij zullen 
het dan ook steunen.  
 

19.03  Reccino Van Lommel (VB): Dank u wel, mevrouw de voorzit-

ster.  
 
Collega's, mijnheer de minister, dit wetsontwerp zorgt natuurlijk voor 
de handhaving en modernisering van de regels rond consumentenbe-
scherming.  
 
Consumentenbescherming is een heel belangrijk iets. We merken 
vaak aan de vragen die gesteld worden aan u als minister en aan uw 
collega De Bleeker als het gaat om consumentenbescherming, dat er 
nog te veel wanpraktijken bestaan. 
 
Het is een tweeledig wetsontwerp. Eerst en vooral gaat het niet alleen 
over een informatieverplichting, maar ook over overeenkomsten die 
worden afgesloten buiten verkoopsruimten en het feit dat wanneer er 
prijsverlagingen zijn er ook een referentieprijs moet worden vermeld. 
Er is daarjuist ook al naar verwezen dat men vaak het 'erbij en eraf'-
principe hanteert, waarbij de mensen het gevoel hebben dat ze een 
korting krijgen maar in de praktijk gewoon evenveel betalen als anders. 
Het tweede luik is dat dit wetsontwerp er ook in voorziet dat er een stok 
is om te slaan op het moment dat er een inbreuk of inbreuken worden 
vastgesteld. Ik denk dat dat zeker een goede zaak is.  
 
Mijnheer de minister, wij hebben tijdens de commissie ook een aantal 
bedenkingen geuit. Eerst en vooral is het goed dat dit wetsontwerp een 
grensoverschrijdend karakter heeft. Dat is positief als we spreken over 
inbreuken die uiteindelijk plaatsvinden buiten België of schade die zich 
zou voordoen buiten België, of als de onderneming die de inbreuk 
pleegt ook gevestigd is buiten België enzovoort. Wij stellen ons echter 
vragen bij de controleerbaarheid van een en ander. We hebben dat 
ook aangehaald in de commissie en u hebt ons wat dat betreft niet echt 
gerust kunnen stellen.  
 
Wat wij daarnaast hebben aangehaald en nog steeds overeind blijft, 
zijn een aantal acties die worden uitgesloten van het toepassingsge-
bied. Er werd daarnet al naar verwezen: de in vele steden en gemeen-
ten jaarlijks terugkerende braderijen, waar met dit wetsontwerp toch 
wel een aantal problemen opduiken. Die braderijen zijn een Vlaams of 
Belgisch fenomeen dat niet zomaar voorkomt in andere Europese lid-
staten, het is iets dat echt ingeburgerd is bij ons en vaak plaatsvindt 
voorafgaand aan de solden.  
 
Ik ben ervan overtuigd dat die braderijen niet alleen positief zijn voor 
de handelaren, maar ook voor de consument, die op dat ogenblik een 
aantal koopjes kan doen. Die Europese richtlijn geeft ons nu eenmaal 

19.03  Reccino Van Lommel 

(VB): Le projet de loi à l'examen 
prévoit l'application et la moderni-
sation des règles en matière de 
protection des consommateurs. Il 
ne concerne pas uniquement l'obli-
gation d'information, mais égale-
ment les contrats conclus en  
dehors d'un espace de vente et 
l'obligation de mentionner un prix 
de référence en cas de réduction 
de prix. Par ailleurs, le projet fournit 
un moyen de répression en cas de 
constatation d'une infraction. Nous 
trouvons positif que le projet de loi 
ait littéralement un caractère trans-
frontalier, mais nous nous posons 
des questions quant à la contrôla-
bilité. Le ministre n'a pas été en 
mesure de nous rassurer sur ce 
point. 
 
Pour les nombreuses braderies, un 
phénomène typiquement belge, 
cette nouvelle loi pose problème. 
La directive européenne ne laisse 
que peu de marge pour y déroger.  
 
Le ministre a déclaré que si le prix 
de référence était finalement men-
tionné, l'Inspection économique 
l'autoriserait tacitement. Je com-
prends ce raisonnement, mais il ne 
s'agit pas d'une véritable base lé-
gale qui confère une sécurité juri-
dique aux commerçants. Les bra-
deries ne sont pas seulement tou-
chées, mais également d'autres 
catégories prévues par l'ancienne 
loi sur les pratiques du commerce. 
Je pense aux diminutions de prix 
selon le produit, comme une diffé-
rence entre la livraison à domicile 
et le retrait ou une réduction pour 
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zeer beperkte bewegingsruimte om daarvan af te wijken en dat vinden 
we bijzonder spijtig.  
 
U hebt in de commissie wel gezegd dat, als de referentieprijs uiteinde-
lijk wordt vermeld, u dat oogluikend door de Economische Inspectie 
zou laten toestaan. Ik begrijp dat, maar dat is geen wettelijke basis. Dat 
zorgt niet voor de nodige rechtzekerheid. Ik denk dat die rechtszeker-
heid van belang is voor onze handelaren. 
 
We hebben het nu gehad over de braderijen, maar er zijn nog andere 
categorieën die vroeger bestonden in de oude wet op de marktpraktij-
ken en die hierdoor worden getroffen. Ik denk bijvoorbeeld aan de prijs-
verminderingen die afhankelijk zijn van de wijze waarop een transactie 
tot stand komt, bijvoorbeeld een afhaling tegenover een thuisbezorging 
of prijsverminderingen bij een wijziging van de samenstelling, de staat 
of de inhoud van het product. Ik denk dan onder meer aan licht bescha-
digde producten. 
 
Er is al heel veel gezegd over de marktpraktijken inzake energiecon-
tracten. Mijn collega verwees ook al naar de huis-aan-huisverkopen. 
Het is de bedoeling om misbruiken zo goed mogelijk aan te pakken. Ik 
denk dat er op dat vlak veel werk is. We zullen dat met dit wetsontwerp 
alleen niet kunnen oplossen. Ik denk dat er nog heel wat andere  
maatregelen nodig zijn om dit een halt toe te roepen, want de huis-aan-
huisverkopen vormen toch wel een belangrijk probleem. Er worden 
zelfs bedrijfjes opgericht die in opdracht van energiemerken van deur 
tot deur gaan en daarbij zelfs mensen inzetten die een schijnzelfstan-
digheid hebben. Zij gaan met een team van vier of vijf mensen de baan 
op om te gaan aanbellen. Ik denk dat dit geen goede praktijk is omdat 
mensen zich daardoor laten verrassen. De mensen die er weinig van 
kennen laten zich dan rollen. 
 
In de commissie heb ik echter ook gewezen op energiecontracten die 
niet alleen van deur tot deur worden verkocht, want de wetgeving gaat 
specifiek over overeenkomsten op afstand buiten verkoopsruimten. 
Hoe vaak gebeurt het echter niet dat, wanneer men een supermarkt of 
een elektrowinkel binnenkomt, ook daar mensen staan om een ener-
giecontract te verkopen? Dat vind ik zelfs nog veel erger dan een ener-
giecontract van deur tot deur verkopen, want mensen die gaan winke-
len, hebben totaal geen informatie bij, hebben geen referentiefactuur 
van hun contract en dergelijke bij en hebben niet eens de mogelijkheid 
om die documenten erbij te nemen. Wanneer men zo wordt aange-
klampt, zet men makkelijk zijn handtekening, maar voor men thuis-
komt, heeft men al spijt dat men zijn handtekening heeft gezet of merkt 
men dat men gerold is.  
 
Dit soort praktijken moet zeker een halt worden toegeroepen. Dat kan 
niet met het voorliggend wetsontwerp, maar u moet dat zeker in de 
komende periode, wanneer u de problematiek verder bekijkt, mee op-
nemen, desnoods in de gedragscode die bestaat tussen de overheid 
en de energieaanbieders. 
 
Wij hebben alle pro's en contra's van het wetsontwerp naast elkaar ge-
legd. Ik heb daarnet al gezegd dat wij vraagtekens plaatsen bij een en 
ander, bijvoorbeeld bij het feit dat u zegt dat de Economische Inspectie 
een oogje zal dichtknijpen in het geval van de braderijen. Ik vind dat 
altijd gevaarlijk. Er is natuurlijk de ratio legis en de manier waarop wet-
ten worden toegepast, maar het mag nooit naar rechtsonzekerheid 

un produit légèrement endom-
magé. 
 
Ce projet de loi entend également 
s'attaquer aux abus qu'entraîne le 
démarchage porte-à-porte de con-
trats d'énergie. Toutefois, davan-
tage de mesures seront néces-
saires à cet égard. Le démarchage 
porte-à-porte constitue vraiment un 
problème majeur. De petites entre-
prises sont par exemple créées, 
qui recourent à de faux indépen-
dants pour faire du porte-à-porte 
pour le compte de fournisseurs 
d'énergie.  
 
La législation porte spécifiquement 
sur les contrats hors établisse-
ment. Or il arrive aussi qu'on se 
fasse accoster par un vendeur de 
contrats d'énergie à l'entrée d'un 
magasin d'électronique. C'est 
même encore pire, car dans cette 
situation les personnes visées 
n'ont absolument aucune informa-
tion sur elles concernant leur con-
trat actuel. Le projet de loi à l'exa-
men ne remédie en rien à cette si-
tuation. Ce point pourrait-il éven-
tuellement être intégré dans le 
code de conduite entre les autori-
tés et les fournisseurs d'énergie? 
 
Malgré les réflexions que nous ins-
pirent certains points, nous sou-
tiendrons ce projet, qui contient de 
nombreux éléments positifs.  
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gaan. Er zitten echter ook heel veel nuttige elementen in het ontwerp 
en daarom zullen wij het straks steunen. 
 

19.04  Melissa Depraetere (Vooruit): Mevrouw de voorzitster, het is 

een heel omvangrijk wetsontwerp, ik wil er graag één puntje uitlichten. 
Dit wetsontwerp geeft de opportuniteit om eindelijk iets te gaan doen 
aan de deur-aan-deurverkoop of huis-aan-huisverkoop van energie-
contracten. Zeker met de energiecrisis waarin wij ons bevinden, zien 
wij dat heel veel consumenten daarmee opnieuw geconfronteerd wor-
den. Dat blijkt ook uit het aantal klachten bij de Ombudsdienst voor 
Energie. Als de prijzen onzeker zijn, zijn er steeds mensen die daarvan 
profiteren en daarvan gebruikmaken om mensen die niet goed meer 
weten waar ze het beste contract kunnen krijgen, sneller te overhalen 
met een deur-aan-deurpraatje. Het is een wezenlijk probleem. Het is 
ook een probleem waarvan lang werd gezegd dat wij vanwege Euro-
pese wetgeving weinig of eigenlijk niets konden doen. Met dit  
wetsontwerp krijgen wij alsnog de mogelijkheid om daarop toch in te 
grijpen en om daarvoor toch in een strengere regulering te voorzien. 
 
Mijnheer de minister, ik verwacht dan ook dat u het wetsontwerp zult 
aangrijpen om via koninklijk besluit een aantal zaken te reguleren en 
daarop strikter toe te zien. Het is meer dan noodzakelijk. 
 

19.04  Melissa Depraetere 

(Vooruit): Ce projet offre enfin la 
possibilité d'agir par rapport à la 
vente de porte-à-porte de contrats 
d'énergie. De nombreux consom-
mateurs doivent certainement y 
être régulièrement confrontés, sur-
tout au vu de la crise de l'énergie 
actuelle. En particulier les per-
sonnes qui ne sont pas correcte-
ment informées se laissent souvent 
convaincre trop vite par les dis-
cours des vendeurs en porte-à-
porte. On a longtemps affirmé que 
nous ne pouvions pas agir en rai-
son de la législation européenne. 
Ce projet de loi nous permet toute-
fois de prévoir une réglementation 
plus stricte. J'attends du ministre 
qu'il prenne rapidement les arrêtés 
royaux requis.  
 

19.05  Pierre-Yves Dermagne, ministre: Madame la présidente, je re-

mercie les députés pour le soutien global qui est apporté à ce projet de 
loi et à sa philosophie. Je crois que c'est un élément important. C'est 
la transposition d'une directive européenne, comme cela a été dit, avec 
pour certains aspects, très peu, voire pas de marge de manœuvre. 
 

19.05 Minister Pierre-Yves Der-

magne: Ik dank de volksvertegen-
woordigers voor hun steun voor dit 
wetsontwerp. Bij de omzetting van 
deze Europese richtlijn in nationaal 
recht is er voor bepaalde aspecten 
weinig bewegingsruimte.  
 

Mevrouw Van Bossuyt heeft een goede samenvatting van de wettelijke 
context gegeven en van wat mogelijk is met de richtlijn inzake brade-
rijen. Ik pleit inderdaad voor een pragmatische aanpak vanuit de Eco-
nomische Inspectie qua braderijen. Dat is inderdaad een deel van onze 
handelscultuur. Het is belangrijk om dat te promoten. 
 

En ce qui concerne les braderies, 
je préconise effectivement une ap-
proche pragmatique de l'Inspection 
économique. Les braderies font 
partie de notre culture commer-
ciale. Nous devons les promouvoir.  
 

Nous aurons des réunions avec l'Inspection économique concernant la 
manière d'aborder cet élément de notre patrimoine commercial qui fait 
la joie de nos villes et de nos villages. 
 
S'agissant de la question des contrats d'énergie en porte à porte et leur 
interdiction, une réflexion a été lancée suite au nombre important de 
plaintes déposées auprès du médiateur Énergie. Nous travaillons, sur 
la base de plusieurs avis consultatifs, à la régulation de ce phénomène. 
 

We zullen met de Economische In-
spectie vergaderen over de manier 
waarop dit aspect van ons com-
merciële erfgoed aangepakt moet 
worden. 
 
Naar aanleiding van de vele klach-
ten bij de Ombudsdienst voor Ener-
gie wordt er nagedacht over een 
verbod op de huis-aan-huisver-
koop van energiecontracten. Op 
basis van adviezen werken we aan 
de regulering van het fenomeen.  
 

De heer Van Lommel heeft ook andere omstandigheden en voorbeel-
den aangehaald. We moeten voor deze problematiek een duidelijke 
aanpak ontwikkelen. Dat zal in de komende weken gebeuren. 
 

M. Van Lommel a également cité 
d'autres circonstances et exem-
ples. Nous développerons une ap-
proche claire pour ces sujets au 
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cours des prochaines semaines.  
 

La présidente: Quelqu'un demande-t-il encore la parole? (Non) 
Vraagt nog iemand het woord? (Nee) 
 
La discussion générale est close. 
De algemene bespreking is gesloten. 
 
Discussion des articles 
Bespreking van de artikelen 
 
Nous passons à la discussion des articles. Le texte adopté par la commission sert de base à la discussion. 
(Rgt 85, 4) (2473/7) 
Wij vatten de bespreking van de artikelen aan. De door de commissie aangenomen tekst geldt als basis voor 
de bespreking. (Rgt 85, 4) (2473/7) 
 
Le projet de loi compte 38 articles. 
Het wetsontwerp telt 38 artikelen. 
 
Aucun amendement n'a été déposé. 
Er werden geen amendementen ingediend. 
 
Les articles 1 à 38 sont adoptés article par article. 
De artikelen 1 tot 38 worden artikel per artikel aangenomen. 
 
La discussion des articles est close. Le vote sur l'ensemble aura lieu ultérieurement. 
De bespreking van de artikelen is gesloten. De stemming over het geheel zal later plaatsvinden. 
 

20 Projet de loi portant des dispositions diverses en matière d'intermédiation dans le secteur financier 

et des assurances (2389/1-6) 

20 Wetsontwerp houdende diverse bepalingen inzake bemiddeling in de financiële en de verzekerings-

sector (2389/1-6) 
 
Discussion générale 
Algemene bespreking 
 
La discussion générale est ouverte. 
De algemene bespreking is geopend 
 
De rapporteur, mevrouw Houtmeyers, verwijst naar het schriftelijk verslag. 
 
Quelqu'un demande-t-il la parole? (Non) 
Vraagt iemand het woord? (Nee) 
 
La discussion générale est close. 
De algemene bespreking is gesloten. 
 
Discussion des articles 
Bespreking van de artikelen 
 
Nous passons à la discussion des articles. Le texte adopté par la commission sert de base à la discussion. 
(Rgt 85, 4) (2389/6) 
Wij vatten de bespreking van de artikelen aan. De door de commissie aangenomen tekst geldt als basis voor 
de bespreking. (Rgt 85, 4) (2389/6) 
 
Le projet de loi compte 23 articles. 
Het wetsontwerp telt 23 artikelen. 
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Aucun amendement n'a été déposé. 
Er werden geen amendementen ingediend. 
 
Les articles 1 à 23 sont adoptés article par article. 
De artikelen 1 tot 23 worden artikel per artikel aangenomen. 
 
La discussion des articles est close. Le vote sur l'ensemble aura lieu ultérieurement. 
De bespreking van de artikelen is gesloten. De stemming over het geheel zal later plaatsvinden. 
 

21 Proposition de loi portant prolongation des diverses mesures sur le plan du droit du travail au 

bénéfice des secteurs des soins et de l'enseignement dans le cadre de la lutte contre la propagation 
du coronavirus COVID-19 (2610/1-5) 

21 Wetsvoorstel houdende verlenging van diverse arbeidsrechtelijke maatregelen ten behoeve van de 

zorgsector en het onderwijs in het raam van de strijd tegen de verspreiding van het coronavirus COVID-
19 (2610/1-5) 
 
Proposition déposée par: 
Voorstel ingediend door: 
Sophie Thémont, Florence Reuter, Cécile Cornet, Nathalie Muylle, Tania De Jonge, Anja Vanrobaeys, Evita 
Willaert. 
 
Discussion générale 
Algemene bespreking 
 
La discussion générale est ouverte. 
De algemene bespreking is geopend. 
 

21.01  Catherine Fonck, rapporteur: Je renvoie au rapport écrit, ma-

dame la présidente. 
 

21.01  Catherine Fonck, rappor-

teur: Ik verwijs naar het schriftelijk 
verslag.  
 

21.02  Björn Anseeuw (N-VA): Mevrouw de voorzitster, collega's, 

over de inhoud van onderhavig wetsvoorstel kunnen wij het kort hou-
den: het gaat over de verlenging van enkele maatregelen die al een 
hele tijd geleden genomen werden naar aanleiding van de covidcrisis, 
maatregelen die keer op keer werden verlengd. 
 
Het moet mij van het hart dat de tekst veeleer een exponent is van het 
regeringsbeleid inzake onze arbeidsmarkt. Anderhalf jaar na het aan-
treden van de regering komt men niet verder dan het keer op keer ver-
lengen van ad-hocmaatregelen, zonder dat er ook maar één debat ten 
gronde wordt gevoerd. Dat is bijzonder kwalijk, omdat er op onze ar-
beidsmarkt toch heel wat noden zijn, die structureel aangepakt moeten 
worden. Maar dat gebeurt eigenlijk niet. Eender welke crisis, of het nu 
de oorlog in Oekraïne is of de coronacrisis, is blijkbaar goed om zich 
achter te verschuilen en fundamentele debatten uit de weg te gaan. 
Dat vind ik toch bijzonder kwalijk en betreurenswaardig. 
 
Ik kan niet anders dan tot het besluit komen dat de meerderheid ken-
nelijk niet in staat is akkoorden over structurele hervormingen op onze 
arbeidsmarkt tot stand te brengen. 
 
Ik heb vanmiddag nog pertinente vragen gesteld aan de minister van 
Werk, minister Dermagne. Zijn antwoord was vrij laconiek en kwam 
erop neer dat er eigenlijk geen probleem zou zijn, dat alles goed gaat, 
dat alles zelfs beter gaat. Nochtans moeten alsmaar meer mensen zich 
op het eind van de maand de vraag stellen of en hoe zij hun facturen 
zullen kunnen betalen, worden bijna 200.000 vacatures niet ingevuld 

21.02  Björn Anseeuw (N-VA): 

Cette proposition de loi prolonge à 
nouveau des mesures prises en ré-
ponse à la crise sanitaire. En ce qui 
concerne la politique du marché de 
l'emploi, le gouvernement s'est 
contenté de prolonger successive-
ment les mesures ponctuelles, 
sans entamer de débat de fond. 
Pourtant, il existe de nombreux be-
soins auxquels il faut répondre 
structurellement. Toute crise 
semble constituer un bon prétexte 
pour rester dans ses retranche-
ments.  
 
La majorité est apparemment inca-
pable de conclure des accords sur 
des réformes structurelles de notre 
marché de l'emploi. Lorsque j'ai in-
terrogé le ministre de l'Emploi cet 
après-midi, il n'a même pas re-
connu l'existence d'un problème, 
alors que l'on dénombre près de 
200 000 postes vacants et pas 
moins de 1,4 million de chômeurs 
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en zouden 1,4 miljoen mensen in dit land kunnen werken, maar doen 
ze dat niet. 
 
Bijna twee jaar na het aantreden van de regering is er nog niet één 
activerende maatregel genomen en moeten wij het in onderhavige 
tekst stellen met de driemaandelijkse verlenging van ad-hocmaatrege-
len, waarvan er sommigen zelfs structureel verankerd zouden moeten 
kunnen worden. Ik zal er eentje uitlichten, de tijdelijke terbeschikking-
stelling van werknemers aan een andere werkgever of in een andere 
sector. Dat is eigenlijk een ontzettend goede manier om mensen te 
laten proeven van iets anders, in plaats van ze te laten verzanden in 
een bore-out of een burn-out of wat dan ook. Het is de perfecte manier 
om de persoonlijke ontwikkeling op de arbeidsmarkt te stimuleren, als-
ook om werknemers de kans te geven aan de slag te blijven waar zij 
anders veel sneller zouden uitvallen, hetzij in werkloosheid, hetzij in 
arbeidsongeschiktheid. 
 
Maar zelfs daarover wordt het debat niet gevoerd. De N-VA heeft in dat 
verband wetsvoorstellen ingediend, onder andere voor de tijdelijke ter-
beschikkingstelling van de werknemers aan andere werkgevers en an-
dere sectoren. De vivaldimeerderheid slaagt er blijkbaar niet in om het 
debat nog maar te openen, laat staan daar akkoorden over te sluiten. 
 
We kunnen er niet omheen dat de maatschappelijke kosten, die we 
uiteindelijk allemaal samen zullen betalen, alleen maar kunnen oplo-
pen. Wie heeft in onze samenleving geen nood aan een goed en sta-
biel inkomen? De beste sprong voorwaarts op vlak van koopkracht is 
er een uit de inactiviteit richting inkomen uit arbeid. Maar de regering 
is er nog niet in geslaagd om ook maar één activerende maatregel te 
nemen. Ze komt niet verder in haar arbeidsdeal dan het moderniseren 
van een aantal regels uit ons arbeidsrecht. Daar is op zich niets fouts 
mee, maar dat is veel te weinig. Dat is echt onvoldoende en onder-
maats. 
 
We zijn nu bijna twee jaar later en ik kan niet anders dan besluiten dat 
deze legislatuur verloren zal zijn voor arbeidsmarktbeleid en werkgele-
genheidsbeleid. Dat kan niet zomaar worden opgelost door de vol-
gende keer te proberen beter te doen. Het zal veel meer tijd kosten om 
de achterstand weg te werken dan het kostte om die op te lopen. Dat 
vind ik bijzonder kwalijk. Daarmee raak ik aan de essentie van voorlig-
gende tekst. Over de inhoud kan men van gedachten wisselen en dat 
is al vaak gebeurd, maar het feit is dat we opnieuw ad-hocmaatregelen 
moeten verlengen in de plaats van ook maar één structureel arbeids-
marktdebat te voeren in het Parlement en in commissie en dat is bij-
zonder betreurenswaardig. 
 

ou de personnes inactives. Le gou-
vernement n'a pas encore pris une 
seule mesure d'activation.  
 
Le projet de loi à l'examen contient 
des mesures ponctuelles qui de-
vraient être ancrées structurelle-
ment, telles que la possibilité de 
mettre temporairement des travail-
leurs à la disposition d'un autre em-
ployeur ou d'un autre secteur, mais 
il n'y a jamais eu de débat sur la 
question. La N-VA a déposé une 
proposition de loi à ce sujet. 
 
Sans mesures structurelles, les 
coûts sociaux augmenteront. Sur le 
plan de la politique du marché de 
l'emploi, la législature actuelle est 
une législature perdue. Une fois de 
plus, nous devons décider de pro-
longer des mesures ponctuelles 
sans pouvoir avoir un débat  
structurel sur le marché de l'emploi 
au Parlement.  
 

21.03  Sophie Thémont (PS): Madame la présidente, chers collègues, 

il est vrai que cette proposition de loi répond à la nécessité de garantir 
la continuité des services dans les secteurs des soins et de l'enseigne-
ment puisque ces secteurs restent confrontés à des problèmes d'ab-
sentéisme dus au covid-19. Il était donc ici nécessaire de prolonger 
des mesures déjà mises en oeuvre dans la loi du 14 février dernier 
mais qui sont arrivées à échéance le 31 mars 2022. 
 
À la demande du CNT, le secteur des soins a été consulté directement 
tant pour les dispositions adoptées dans la loi du 14 février 2022 que 
pour la prolongation d'aujourd'hui. C'est d'ailleurs à leur demande 
qu'une disposition spécifique a été ajoutée en matière de concertation 

21.03  Sophie Thémont (PS): Met 

dit wetsvoorstel wordt er tegemoet-
gekomen aan de noodzaak om de 
continuïteit van de dienstverlening 
in de zorgsector en het onderwijs, 
die nog steeds met een ernstig pro-
bleem van ziekteverzuim te kam-
pen hebben als gevolg van de co-
ronapandemie, te vrijwaren. Het 
was dan ook nodig de maatregelen 
die bij de wet van 14 februari 2022 
ingevoerd werden maar die op 
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sociale: l'obligation d'examiner d'abord en interne, en concertation 
avec les syndicats, s'il existe des solutions alternatives aux mesures. 
Les mesures seront prises uniquement s'il n'existe pas d'alternative en 
interne. De plus, l'application des mesures sera examinée chaque mois 
au sein de l'organe de concertation concerné. Les mesures prendront 
fin le 30 juin 2022. Les étudiants disposeront par contre, à ce moment-
là, de la totalité de leur quota de 475 heures de travail par an, puisque 
les heures prestées durant le premier et, maintenant, le deuxième tri-
mestre 2022 seront neutralisées et n'entrent donc pas en compte dans 
le quota d'heures annuel. Ainsi, durant les vacances d'été qui sont évi-
demment une période de congé importante, les étudiants auront toute 
la latitude pour assurer les remplacements nécessaires au repos du 
personnel soignant. 
 

31 maart 2022 afliepen, te verlen-
gen. 
 
De zorgsector werd geraadpleegd, 
zowel over de bepalingen van de 
wet van 14 februari 2022 als over 
de verlenging van vandaag. Het is 
overigens op vraag van de zorg-
sector dat er een specifieke bepa-
ling toegevoegd werd: de verplich-
ting om eerst intern, in overleg met 
de vakbonden, na te gaan of er al-
ternatieve oplossingen voor de 
maatregelen bestaan. Bovendien 
zal de uitvoering van de maatrege-
len maandelijks geëvalueerd wor-
den in het betrokken overlegor-
gaan. De maatregelen zullen op 
30 juni 2022 aflopen. 
 
De uren die door studenten tijdens 
het eerste en tweede kwartaal van 
2022 gepresteerd worden, zullen 
geneutraliseerd worden en worden 
dus niet in aanmerking genomen 
voor hun jaarlijkse urenquotum. Ze 
zullen tijdens de zomervakantie 
dus vervangingen kunnen uitvoe-
ren.  
 

La présidente: Madame Thémont, je vous remercie pour le caractère succinct de votre intervention. 
 

21.04  Hans Verreyt (VB): Mevrouw de voorzitster, het is vandaag 

5 mei en wederom moeten wij over wetgeving stemmen met terugwer-
kende kracht. Dat is een kwalijke gewoonte van deze regering. Zeker 
in dit gegeven, want wij zijn reeds twee jaar bezig, het gaat om de ver-
lenging van maatregelen van de laatste twee jaar. Het is spijtig dat wij 
zelfs daarover niet op tijd over wetgeving kunnen stemmen.  
 
Arbeidsrechtelijke maatregelen van deze aard nemen met terugwer-
kende kracht, zou eigenlijk verboden moeten zijn. Wij zouden onszelf 
moeten opleggen dat wij dat niet doen. Het is immers geen definitieve 
oplossing. Door steeds met terugwerkende kracht te werken, moeten 
wij bepaalde informatie ook met terugwerkende kracht bezorgen en 
moeten wij degenen die onder het stelsel vallen, beloven dat het wel in 
orde zal komen, binnen vijf of zes weken, tegen dan zal het wel gere-
geld kunnen worden. Dat is geen correcte communicatie van de over-
heid.  
 
De personeelstekorten waarover het in de eerste plaats gaat en waar-
mee men ons nog steeds om de oren slaat, zijn geen nieuwe perso-
neelstekorten. De problemen met handen te kort aan de bedden in de 
zorg of voor het schoolbord bestonden reeds voor de coronacrisis. Als 
wij vandaag debatteren over de zoveelste verlenging van de be-
staande maatregelen, zou ik liever hebben dat wij debatteren over of 
onze tijd en werk steken in een structurele oplossing voor die handen 
die te kort zijn in de zorg of die handen die te kort zijn voor het school-
bord.  

21.04  Hans Verreyt (VB): Nous 

devons à nouveau voter une légis-
lation à effet rétroactif. Il s'agit du 
prolongement de mesures prises 
ces deux dernières années et pour-
tant, nous ne pouvons à nouveau 
pas voter dans les temps. En réa-
lité, il devrait être interdit de pren-
dre des mesures avec effet ré-
troactif en droit du travail. 
 
Les pénuries de personnel dans 
les soins et l'enseignement exis-
taient déjà avant la pandémie. Au 
lieu de prolonger des mesures pour 
l'énième fois, il vaudrait mieux éla-
borer une solution structurelle. 
 
Il y a un large groupe d'inactifs 
dans notre pays, principalement en 
Région wallonne et bruxelloise, 
mais le gouvernement ne prend 
aucune mesure d'activation, tout 
au plus quelques mesures "bidons" 
comme aller chercher des travail-
leurs migrants au Moyen-Orient.  
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Dan kom ik aan echt activerende maatregelen, het zat vanmiddag ook 
in het vragenuurtje. Er is een grote groep inactieven in ons land, voor-
namelijk in het Waals Gewest en in het Brussels Gewest. En dan zijn 
er de nepmaatregelen die deze regering voorstelt, namelijk om nog een 
deel arbeidsmigranten uit het Midden-Oosten in te vliegen. Wij moeten 
in de eerste plaats zoeken aan de andere kant van de taalgrens, dat is 
iets eenvoudiger. Het zou trouwens ook iets meer oplossen dan op-
nieuw een vliegtuig vol met arbeidsmigranten.  
 
Het opnieuw toelaten van opeenvolgende arbeidsovereenkomsten van 
bepaalde duur is iets waartegen wij ons verzetten. Met betrekking tot 
mensen die in tijdelijke werkloosheid verkeren, de manier waarop het 
vandaag wordt opgelost, draagt onze goedkeuring niet weg. De tijde-
lijke werkloosheid heeft zeker de voorbije jaren een grote schok opge-
vangen, maar die crisis is vandaag over, de economie leeft op als nooit 
tevoren, de zoektocht naar werkwilligen in Vlaanderen is zeer groot. Er 
staan tienduizenden jobs open die maar niet ingevuld geraken.  
  
Ik denk dus dat we deze periode nu eindelijk moeten afsluiten. Als er 
dan toch nog bepaalde zeer specifieke gevallen zijn, moeten we daar-
voor specifieke maatregelen nemen. We mogen de algemene maatre-
gelen dus niet blijven verlengen. De zomer is ook in het land, laat ons 
deze periode eindelijk afsluiten en naar de toekomst kijken. We kunnen 
dus de coronacrisis en de slechte maatregelen die daarop volgden, 
afronden. 
 

 
Notre parti s'oppose à l'autorisation 
des contrats de travail successifs à 
durée déterminée. Le chômage 
temporaire a permis d'absorber un 
choc majeur au cours des deux 
dernières années, mais nous cons-
tatons actuellement un rebond éco-
nomique et des dizaines de milliers 
d'emplois restent vacants. Il est 
grand temps de clôturer cette pé-
riode et de cesser de prolonger 
toutes ces mesures générales et 
mauvaises.  
 

21.05  Nadia Moscufo (PVDA-PTB): Madame la présidente, nous 

sommes ici face à une prolongation de mesures de flexibilisation du 
travail qui date de l'époque du tout début de la pandémie. Selon nous, 
nous ne sommes plus du tout dans la même situation. C'est vrai que la 
pandémie n'est pas encore complètement derrière nous, mais ces me-
sures étaient initialement dues au fait qu'il y avait beaucoup de gens 
malades à cause du covid et beaucoup de mises en quarantaine. Cela 
a fortement diminué aujourd'hui. 
 
Quelles sont ces prolongations en question? Je vais en citer quelques-
unes. Il s'agit de donner la possibilité de conclure des contrats de tra-
vail à durée déterminée successifs aux travailleurs qui se trouvent en 
chômage temporaire ou encore de la mise à disposition de travailleurs 
auprès d'utilisateurs dans ces deux secteurs que sont les soins de 
santé et l'enseignement. Cela signifie qu'un travailleur pourrait être 
transféré dans une autre école ou dans un autre hôpital. Cela donne 
aussi la possibilité de suspendre son interruption de travail pour retour-
ner au travail. Il en va d'ailleurs de même pour les prépensionnés. Cela 
permet aussi de neutraliser les heures des étudiants dans ces deux 
secteurs-là. 
 
Il va de soi que, pour nous, il n'est pas possible de continuer encore 
longtemps avec cette prolongation de flexibilité. Il est vrai qu'on a sou-
tenu les quelques garde-fous et les demandes qui avaient été faites 
par les partenaires sociaux, comme par exemple la mesure relative au 
fait que l'employeur ne peut pas utiliser la période de chômage tempo-
raire en remplacement du délai de préavis. Il y a aussi d'autres pays 
qui vont beaucoup plus loin, comme l'Espagne qui a carrément interdit 
les licenciements lorsqu'une entreprise fait usage du chômage tempo-
raire pour le covid ou les effets de la crise en Ukraine. Nous pensons 
qu'on pourrait aussi s'inspirer de cette politique menée en Espagne à 

21.05  Nadia Moscufo (PVDA-

PTB): We hebben het hier over een 
verlenging van maatregelen voor 
de flexibilisering van de arbeid, die 
dateren van het begin van de pan-
demie, toen vele werknemers ziek 
waren of quarantaine moesten 
houden. Momenteel bevinden we 
ons helemaal niet meer in dezelfde 
situatie.  
 
Er is hier sprake van een sterke 
toename van het aantal arbeids-
overeenkomsten van bepaalde 
duur, van de terbeschikkingstelling 
van werknemers tussen de ver-
schillende entiteiten, van de op-
schorting van arbeidsonderbrekin-
gen of nog van de neutralisering 
van door studenten gepresteerde 
uren.  
 
Ook al hebben wij de door de soci-
ale partners geformuleerde eisen 
ondersteund, het is duidelijk dat het 
voor ons niet meer mogelijk is om 
voort te gaan met deze verlenging 
van de flexibiliteit. Wij zijn van me-
ning dat er in deze twee sectoren 
inderdaad structurele problemen 
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ce sujet. 
 
Pour le reste, nous pensons qu'il existe effectivement des problèmes 
structurels dans ces deux secteurs qui méritent vraiment des réponses 
structurelles à long terme, que l'on attend toujours et que l'on ne voit 
pas arriver, comme l'attractivité des métiers mais aussi les horaires qui 
doivent être plus corrects et des rémunérations décentes pour pouvoir 
diminuer la charge de travail et éviter le nombre de burn-out. 
 
Rappelons que, ce matin, les enseignants manifestaient encore à 
Liège pour réclamer des mesures structurelles devant leur permettre 
d'exercer correctement leur métier. Pour toutes ces raisons, mis à part 
quelques articles, nous ne pourrons pas soutenir cette proposition de 
loi. 
 

bestaan, maar ook dat die proble-
men structurele oplossingen ver-
dienen, zoals maatregelen voor de 
aantrekkelijkheid van de beroepen, 
correctere uurroosters, fatsoenlijke 
lonen en een redelijke werklast. Wij 
kunnen dit wetsvoorstel niet steu-
nen.  
 

21.06  Catherine Fonck (Les Engagés): Madame la présidente, en-

tendre ma collègue socialiste expliquer que la prolongation de la pos-
sibilité d'engager des étudiants au deuxième trimestre allait garantir la 
continuité des soins dans les services de soins de santé, franchement, 
chers collègues, c'est vraiment le pompon! Je vous le dis, c'est heur-
tant pour le personnel des soins de santé. 
 
Savez-vous qu'il y a aujourd'hui 6 000 postes d'infirmiers vacants? Six 
mille! Il y a jusqu'à 30 % de lits d'hôpitaux qui sont fermés par manque 
d'infirmiers, et vous venez nous expliquer ici que quelques étudiants 
vont permettre de garantir la continuité des soins. Mesurez-vous com-
bien votre propos est heurtant? Et il l'est encore plus quand, la même 
semaine, vous faites voter en commission un projet de loi qui licencie 
les soignants non vaccinés, qui leur interdit d'exercer de manière tota-
lement disproportionnée et injustifiée, comme l'ont d'ailleurs clairement 
énoncé le Conseil Supérieur de la Santé et la task force Vaccination. 
 
Permettez-moi de vous dire que la manière dont vous présentez les 
choses est bien évidemment totalement inacceptable. Avec ce dispo-
sitif tel qu'il existe, en pratique, vous voulez compenser les licencie-
ments de soignants non vaccinés par l'engagement d'étudiants non 
formés aux soins de santé et non vaccinés. Reconnaissez quand 
même que vous avez du mal à assurer un minimum de crédibilité et de 
cohérence par rapport aux propos que vous venez de tenir ici. 
 
Nous attendons toujours en ce domaine un plan d'attractivité ambitieux 
et solide pour les infirmiers, y compris à propos de leurs conditions de 
travail, de la conciliation avec leur vie de famille, de leur rémunération, 
de la reconnaissance de la pénibilité au regard de la pension. Voilà 
autant de thèmes sur lesquels le gouvernement ne bouge pas d'un iota. 
 
Cela étant, je le répète, le nombre d'étudiants ne permettra absolument 
pas de compenser la pénurie d'infirmiers et la fermeture de lits hospi-
taliers que nous connaissons aujourd'hui. Nous avons toujours sou-
tenu, en plus d'un plan d'attractivité pour le métier d'infirmier, les dis-
positions en faveur de l'engagement d'étudiants. Si vous le prévoyez 
au deuxième trimestre, je ne peux m'empêcher – comme je l'ai fait en 
commission – de plaider au travers d'un amendement pour une prise 
en considération du troisième trimestre. En effet, il inclut la période de 
juillet-août, durant laquelle le personnel hospitalier et des maisons de 
repos enregistre une baisse. De plus, c'est en ce moment que les va-
cances d'été sont organisées dans les hôpitaux et les maisons de re-

21.06  Catherine Fonck (Les En-

gagés): Wat mijn socialistische col-
lega hier beweert, met name dat de 
continuïteit van de zorgverlening 
gewaarborgd zal worden door stu-
denten aan te nemen, is ronduit be-
ledigend voor het personeel in de 
gezondheidszorg! Weet u dat er 
momenteel 6.000 vacatures zijn 
voor verpleegkundigen? En dat tot 
30 % van de ziekenhuisbedden 
wegens gebrek aan verpleegkundi-
gen niet gebruikt kan worden! En u 
hebt het over het inschakelen van 
studenten? 
 
U wilt niet-gevaccineerd zorgper-
soneel ontslaan, wat volstrekt bui-
ten proportie is, en hen vervangen 
door studenten van wie u niet eens 
weet of ze gevaccineerd zijn!  
 
We wachten op een ambitieus plan 
om verpleegkundigen aan te trek-
ken, maar de regering doet niets. 
 
Studenten zullen het tekort aan 
verpleegkundigen niet compense-
ren. We steunen de bepalingen om 
studenten in dienst te nemen. Hoe-
wel u die indienstnemingen in het 
tweede kwartaal plant, zijn ze no-
dig in het derde kwartaal – zoals 
wordt voorgesteld in het amende-
ment dat ik indien. In juli en augus-
tus is er minder personeel in de zie-
kenhuizen en woonzorgcentra. Het 
is nu echter dat de zomervakanties 
ingepland worden. Hen zeggen dat 
ze voor het derde kwartaal tot het 
laatste moment moeten wachten, 
is een miskenning van hun organi-
satie. 
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pos. Ce n'est ni le 1er juin ni le 15 juin qu'elles sont planifiées. Au de-
meurant, c'est déjà le cas dans plusieurs établissements. Dès lors, ex-
pliquer qu'il faudra attendre la dernière minute pour le troisième tri-
mestre revient à totalement méconnaître l'organisation au sein de ces 
institutions et le besoin d'anticipation pour la période estivale, notam-
ment quant à l'engagement d'étudiants sur le plan logistique. Je vous 
soumets donc cet amendement relatif au troisième trimestre. 
 
On nous a aussi expliqué en commission que les partenaires sociaux 
n'avaient pas encore exprimé leur avis. Dans le fond, nous ne le con-
naissons toujours pas, puisque – malgré nos demandes – vous ne 
nous l'avez pas transmis. 
 
Chers collègues, si vraiment vous êtes attentifs à la réalité des institu-
tions de soins de santé et à leur organisation, il ne faut pas le prévoir 
pour le deuxième trimestre mais il faut le prévoir dès maintenant pour 
les deuxième et troisième trimestres. C'est l'objet de l'amendement. 
Nous verrons alors si vous êtes attentifs à la réalité ou si vous ne l'êtes 
que dans le discours. 
 

 
In de commissie werd ons gezegd 
dat de sociale partners hun advies 
nog niet uitgebracht hadden en we 
kennen dat nog steeds niet.  
 
Hebt u echt oog voor de realiteit of 
blijft het bij mooie woorden? We 
zullen het snel te weten komen.  
 

21.07  Sophie Thémont (PS): Je souhaite donner quelques éléments 

de réponse. Il y a eu une concertation avec les partenaires sociaux. 
D'ailleurs, dans son avis du 7 décembre 2021, le Conseil National du 
Travail a demandé au gouvernement de consulter directement le sec-
teur sur ces mesures. Une réunion a été organisée le 13 dé-
cembre 2021 entre la cellule politique du ministre du Travail et les re-
présentants des travailleurs et des employeurs du secteur de la santé 
tant publique que privée. Elle concernait les mesures qui seraient 
prises pour le premier trimestre 2022 dans la loi du 14 février. 
 
À la suite de cette consultation, une disposition sur la concertation so-
ciale a été introduite dans les textes. Cette disposition n'existait pas 
pour les périodes précédentes, à savoir la concertation sur l'utilisation 
des mesures au sein des organes de participation. Il a été également 
convenu lors de cette réunion de procéder à une évaluation et de con-
sulter à nouveau sur une éventuelle prolongation. Cette concertation a 
eu lieu le 11 mars 2022. 
 
Il est vrai qu'il n'y a pas d'organe officiel de consultation et donc pas 
d'avis ou de texte officiel mais j'imagine que le secteur peut sans doute 
confirmer que la concertation a bien eu lieu. 
 
Là encore, il y a eu une demande des syndicats sur une disposition qui 
a été ajoutée, à savoir l'obligation d'examiner en interne, en concerta-
tion avec les syndicats, s'il existe des solutions alternatives avant de 
recourir aux mesures de soutien.  
 
Quant à la prolongation des mesures pour les étudiants pour l'été que 
vous proposez, les partenaires sociaux n'ont pas demandé de prolon-
gation après le 30 juin. S'agissant du travail des étudiants, puisque 
vous avez soulevé en commission que cela risquerait de poser pro-
blème pour le personnel hospitalier durant les vacances scolaires, j'ai 
dit que les 475 heures des étudiants étaient neutralisées. 
 
Cela veut dire que pour les mois de juillet et août, les étudiants auront 
encore les 475 heures disponibles. C'est pour cette raison qu'on pen-
sait qu'il n'y aurait pas de problème durant les vacances d'été. Vous 
aviez en effet indiqué en commission que cela poserait problème pour 

21.07  Sophie Thémont (PS): Op 

13 december 2021 vond er een 
overleg plaats tussen de beleidscel 
van de minister van Werk en de 
werknemers- en de werkgevers-
vertegenwoordigers uit de gezond-
heidssector, teneinde voor het eer-
ste kwartaal van 2022 maatregelen 
te nemen. Naar aanleiding hiervan 
werd er een bepaling over het soci-
aal overleg in de teksten opgeno-
men. Tijdens dezelfde vergadering 
werden er afspraken gemaakt over 
de modaliteiten voor een eventuele 
verlenging. Dat overleg vond plaats 
op 11 maart 2022.  
 
Bij gebrek aan een officieel over-
legorgaan bestaat er hierover geen 
officiële tekst. De sector zou echter 
wellicht bevestigen dat dit overleg 
plaatsgevonden heeft.  
 
De verplichting om overleg te ple-
gen over alternatieve oplossingen 
alvorens een beroep te doen op 
steunmaatregelen werd trouwens 
op vraag van de vakbonden toege-
voegd.  
 
De sociale partners hebben tot slot 
niet gevraagd dat de maatregelen 
voor studenten na 30 juni verlengd 
zouden worden.  
 
Aangezien de 475 uren voor stu-
denten geneutraliseerd worden, 
zullen die nog beschikbaar zijn 
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que le personnel infirmier prenne ses jours de congé et pour son rem-
placement. 
 

voor juli en augustus. Tijdens de 
vakantie zou er dus geen probleem 
zijn.  
 

21.08  Catherine Fonck (Les Engagés): Je prends bonne note, ma-

dame la présidente de la commission des Affaires sociales, que doré-
navant, il suffit de dire qu'il y a eu un avis des partenaires sociaux avec 
qui on a parlé un jour pour que ce soit pris en considération pour tous 
les textes examinés en commission des Affaires sociales. Dont acte! 
Parce qu'à ma connaissance, à la date du 11 mars 2022, les parte-
naires sociaux n'ont pas dit qu'il ne fallait pas envisager de prolonga-
tion au troisième trimestre. Quand on ne donne pas d'avis alors qu'on 
les rend obligatoires pour tous les autres textes, reconnaissez, chers 
collègues, madame la présidente, que cela pose un certain nombre de 
questions. 
 
J'ose espérer que vous aurez l'honnêteté intellectuelle de le recon-
naître. 
 
Sur le troisième trimestre, il n'y a donc pas eu de concertation et je ne 
vois pas pourquoi vous justifiez le refus de l'extension au troisième tri-
mestre, c'est-à-dire juillet, août et septembre, parce que soi-disant les 
partenaires sociaux ne l'auraient pas dit. Désolée, chers collègues, 
mais ce n'est pas le reflet de la réalité. 
 
Enfin, pour ce qui concerne les vacances, en commission vous nous 
avez expliqué que les étudiants devaient pouvoir prendre des congés. 
Je pense qu'en juin, les étudiants sont en blocus et généralement, c'est 
plutôt pendant les vacances qu'ils ont un peu de temps. Donc oui, si 
on prévoit une extension de ce qui avait été fait pour le premier tri-
mestre, extension ici au deuxième trimestre, il est évidemment logique 
de le prévoir aussi pour le troisième trimestre pour que les dispositions 
puissent être prises pour une organisation suffisamment anticipée. 
 

21.08  Catherine Fonck (Les En-

gagés): Ik neem er akte van dat het 
volstaat te zeggen dat de sociale 
partners in een gesprek een advies 
gegeven hebben om dat advies te 
laten gelden voor de teksten die in 
de commissie voor Sociale Zaken 
voorliggen. 
 
Op 11 maart hebben de sociale 
partners niet gezegd dat een ver-
lenging tot het derde kwartaal niet 
overwogen moet worden. Als de 
adviezen niet gegeven worden die 
voor de andere teksten nochtans 
verplicht zijn, roept dat vragen op. 
Er is geen overleg gepleegd over 
het derde kwartaal. Ik begrijp niet 
waarom u op basis van het stilzwij-
gen van de sociale partners wei-
gert om de maatregel uit te breiden 
tot het derde kwartaal. 
 
In juni leggen de studenten exa-
mens af, maar ze hebben tijd tij-
dens de vakantie. Als we de maat-
regel voor het eerste kwartaal 
doortrekken naar het tweede, is het 
logisch om dat ook te doen voor het 
derde kwartaal in het kader van 
een planmatige organisatie.  
 

La présidente: Quelqu'un demande-t-il encore la parole? (Non) 
Vraagt nog iemand het woord? (Nee) 
 
La discussion générale est close. 
De algemene bespreking is gesloten. 
 
Discussion des articles 
Bespreking van de artikelen 
 
Nous passons à la discussion des articles. Le texte adopté par la commission sert de base à la discussion. 
(Rgt 85, 4) (2610/4) 
Wij vatten de bespreking van de artikelen aan. De door de commissie aangenomen tekst geldt als basis voor 
de bespreking. (Rgt 85, 4) (2610/4) 
 
L’intitulé a été modifié par la commission en "proposition de loi portant prolongation des diverses mesures 
sur le plan du droit du travail au bénéfice des secteurs des soins et de l'enseignement dans le cadre de la 
lutte contre la propagation du coronavirus COVID-19, concernant la suspension du délai de préavis donné 
par l'employeur pendant une période de chômage temporaire pour cause de force majeure résultant de la 
situation de guerre en Ukraine et concernant la clause d'écolage". 
Het opschrift werd door de commissie gewijzigd in "wetsvoorstel houdende verlenging van diverse arbeids-
rechtelijke maatregelen ten behoeve van de zorgsector en het onderwijs in het raam van de strijd tegen de 
verspreiding van het coronavirus COVID-19, met betrekking tot de schorsing van de door de werkgever 
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gegeven opzeggingstermijn tijdens een periode van tijdelijke werkloosheid wegens overmacht ten gevolge 
van de oorlogsituatie in Oekraïne en met betrekking tot het scholingsbeding". 
 
La proposition de loi compte 18 articles. 
Het wetsvoorstel telt 18 artikelen. 
 
*  *  *  *  * 
Amendements déposés: 
Ingediende amendementen: 
Art. 13 
  • 8 – Catherine Fonck (2610/5) 
Art. 14 
  • 9 – Catherine Fonck (2610/5) 
Art. 16 
  • 10 – Catherine Fonck (2610/5) 
Intitulé/Opschrift 
  • 11 – Catherine Fonck (2610/5) 
*  *  *  *  * 
 
Conclusion de la discussion des articles: 
Besluit van de artikelsgewijze bespreking: 
 
Réservés: les amendements et les articles 13, 14 et 16. 
Aangehouden: de amendementen en de artikelen 13, 14 et 16. 
 
Adoptés article par article: 1 à 12, 15, 17 et 18. 
Artikel per artikel aangenomen: 1 tot 12, 15, 17 en 18. 
*  *  *  *  * 
 
La discussion des articles est close. Le vote sur les amendements et les articles réservés ainsi que sur 
l'ensemble aura lieu ultérieurement. 
De bespreking van de artikelen is gesloten. De stemming over de aangehouden amendementen, de aange-
houden artikelen en over het geheel zal later plaatsvinden. 
 

22 Proposition de loi modifiant l'arrêté royal du 1er décembre 1975 portant règlement général sur la 

police de la circulation routière et de l'usage de la voie publique, en ce qui concerne la réglementation 
des engins de déplacement motorisés (2354/1-8) 

22 Wetsvoorstel tot wijziging van het koninklijk besluit van 1 december 1975 houdende algemeen 

reglement op de politie van het wegverkeer en van het gebruik van de openbare weg, wat de reglemen-
tering van gemotoriseerde voortbewegingstoestellen betreft (2354/1-8) 
 
Proposition déposée par: 
Voorstel ingediend door: 
Joris Vandenbroucke, Laurence Zanchetta, Marianne Verhaert, Jef Van den Bergh, Kim Buyst, Nicolas Pa-
rent. 
 
Discussion générale 
Algemene bespreking 
 
La discussion générale est ouverte. 
De algemene bespreking is geopend. 
 
De rapporteurs, de heren Raskin en Roggeman, verwijzen naar het schriftelijk verslag. 
 

22.01  Wouter Raskin (N-VA): Mevrouw de voorzitster, collega's, e-

steps, monowheels en andere gemotoriseerde voortbewegingtoestel-
len waren vroeger veeleer speelgoed. Vandaag verschijnen zij steeds 
meer in het straatbeeld als effectief vervoermiddel. Er is ook een 

22.01  Wouter Raskin (N-VA): Les 

trottinettes électriques, les mono-
roues et autres engins de déplace-
ment motorisés sont de plus en 
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nieuwe niche voor deelsteps, vooral in grotere steden. Wij kunnen niet 
om die nieuwe realiteit heen, temeer daar die toestellen zich ook in het 
verkeer begeven. Dat gebeurt niet altijd vlekkeloos, onder andere door 
een gebrek aan regelgeving. 
 
Collega's, experts hebben al veelvuldig naar dat gebrek aan regelge-
ving verwezen. Ook artsen, die significante stijgingen van letselonge-
vallen zien, soms zelfs met zwaargewonden, slaan ons ter zake met 
cijfers om de oren. Helaas kunnen wij niet zeggen dat er nog nooit do-
delijke ongevallen met dergelijke toestellen zijn gebeurd. Ik mag dus 
wel stellen dat de vraag naar minimumregels breed gedragen is. 
 
Minimumregels is het juiste woord als men het wetsvoorstel van de 
heer Vandenbroucke gelezen heeft. Dat voorstel is niet overdreven re-
gelgevend, het is niet te beperkend. Het komt tegemoet aan een be-
staande vraag en nood, zonder al te beperkend te zijn. Het gaat grosso 
modo over het invoeren van een leeftijdsgrens voor toestellen met een 
stevig vermogen dat de snelheid bepaalt. Het gaat over het feit dat wij 
slechts één persoon per toestel toelaten. Het gaat tevens over het prin-
cipe van een verbod op het gebruik ervan op het voetpad, behoudens 
een aantal uitzonderingen. 
 
Mevrouw de voorzitster, ik had het gevoel dat de tekst die werd inge-
diend door de heer Vandenbroucke positief werd onthaald door zowat 
alle fracties. Hierdoor konden wij er in de commissie onmiddellijk mee 
aan de slag gaan, door het opvragen van een aantal adviezen. Mijn-
heer Vandenbroucke, u weet nog dat die adviezen grosso modo alle-
maal positief waren. Ik ga nu enigszins kort door de bocht, maar eigen-
lijk was iedereen die werd bevraagd, zowel Centrex en politiemensen 
als Vias institute, het in grote lijnen eens met wat de heer Vanden-
broucke voorstelde. 
 
Mevrouw de voorzitster, dat gevoel werd kamerbreed gedeeld, ware 
het niet dat er toch één negatief advies was. Wij vielen echter van onze 
stoel toen wij zagen wie de auteur van het negatieve advies was. Dat 
was immers niemand minder dan de minister van Mobiliteit, de heer 
Gilkinet. Hij stelde de heer Vandenbroucke voor om de tekst te her-
schrijven en er een voorstel van resolutie van te maken. In dit Parle-
ment worden wekelijks tal van voorstellen van resolutie goedgekeurd. 
Ik wil daarover niet meewarig doen, maar het blijven slechts voorstellen 
van resolutie, aanbevelingen aan de regering om bepaalde zaken in 
gang te zetten. Deze tekst is echter een wetsvoorstel dat concrete im-
pact zou hebben. Minister Gilkinet stelde de heer Vandenbroucke voor 
om zijn plan te laten varen. Wellicht heeft de minister de ambitie om 
toch iets uit het regeerakkoord te realiseren, bijvoorbeeld de herziening 
van de wegcode, en wilde hij die pluim zelf op zijn hoed steken. We 
zullen er nooit het fijne van weten, maar zijn advies was er. 
 
De conclusie was dat bijna iedereen voorstander was behalve de mi-
nister, die zijn gewaardeerde vivaldicollega uit het Parlement dat suc-
ces blijkbaar niet gunde. 
 
Ik zal de heer Joris Vandenbroucke niet citeren, maar hij heeft allicht 
gedacht: "Mijnheer Gilkinet, dat gaat u niet bepalen." Het siert de heer 
Joris Vandenbroucke dat hij voet bij stuk hield en zijn tekst dus hele-
maal niet herwerkt heeft tot een voorstel van resolutie. Hij wist dat hij 
door veel experts en parlementsleden over de fracties heen werd ge-
steund. We hebben dan tegen de wil in van de minister verder aan die 

plus présents dans le paysage ur-
bain. Ces engins sont également 
utilisés dans la circulation, ce qui 
ne se déroule pas toujours sans 
anicroche, notamment en raison 
d'un manque de réglementation. 
La demande de règles minimales 
bénéficie dès lors d'un large sou-
tien. La proposition de loi de 
M. Vandenbroucke répond à cette 
demande: le texte n'est ni exagéré-
ment régulateur, ni trop restrictif. Il 
s'agit, grosso modo, de l'instaura-
tion d'une limite d'âge, de la limita-
tion à une seule personne par en-
gin et du principe d'une interdiction 
de son utilisation sur les trottoirs.  
 
La proposition de loi a été positi-
vement accueillie en commission 
et un certain nombre d'avis ont été 
immédiatement demandés, qui 
étaient en fait tous essentiellement 
positifs. Un seul avis négatif a été 
formulé, celui du ministre de la Mo-
bilité. Il a demandé à M. Vanden-
broucke de transformer sa proposi-
tion de loi en proposition de résolu-
tion. Le ministre a peut-être l'ambi-
tion de réaliser un point de l'accord 
de gouvernement – la réforme du 
code de la route, par exemple – et 
de récolter ainsi les louanges. Il est 
tout à l'honneur de M. Vanden-
broucke d'avoir tenu bon et d'avoir 
continué à travailler sur le texte 
sans en faire une proposition de ré-
solution. Dans quel monde vivons-
nous, en effet, si nous laissons tout 
simplement le gouvernement dé-
terminer nos travaux?  
 
Le texte a été amélioré par des 
amendements de la commission, 
par des contributions de  
collaborateurs extérieurs et grâce à 
une excellente note légistique du 
service juridique de la Chambre, ce 
qui a permis d'aboutir à la présente 
proposition de loi, que nous adop-
terons tout à l'heure.  
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tekst gewerkt. De heer Vandenbroucke wilde er ook terecht verder aan 
werken. Waar zijn we immers aanbeland als we onze werkzaamheden 
laten bepalen door de regering? Dan kunnen we beter allemaal thuis-
blijven. Dat is niet de manier waarop we horen te werken. 
 
De tekst die voorlag is via amendementen vanuit de commissie en met 
bijdragen van externen nog enigszins verfijnd met betrekking tot een 
aantal technische voorschriften, parkeerregels en de reeds vermelde 
uitzonderingen op de leeftijdsgrens. Die verfijning was ook mogelijk 
dankzij de wetgevingstechnische nota van de juridische dienst van de 
Kamer, die ik nogmaals wil bedanken voor het afgeleverde werkstuk. 
 
Ook dat werkstuk heeft de uiteindelijke tekst nog grondiger gemaakt. 
Zo zijn we aanbeland bij de tekst die in de commissie werd goedge-
keurd en die hier vandaag voorligt. Deze tekst was initieel van de hand 
van collega Vandenbroucke en werd gefinetuned door de commissie-
leden, tegen de wil van de regering in. Dat mag hier ook wel worden 
vermeld. De tekst die hier voorligt, was initieel niet gewenst door de 
regering en werd bewerkt, besproken en verbeterd. 
 
Collega Vandenbroucke, net als twee weken geleden in de commissie 
zullen wij uw wetsvoorstel steunen. 
 

22.02  Nicolas Parent (Ecolo-Groen): Madame la présidente, je re-

mercie l'auteur du texte, M. Vandenbroucke, d'avoir permis l'organisa-
tion du débat sur le cadre législatif encadrant la micro-mobilité. 
 
Comme déjà évoqué en commission, ce débat a permis de rappeler, 
de par les avis reçus, les enjeux de cette régulation. Il y a, d'une part, 
la sécurité routière avec l'explosion des accidents impliquant les trotti-
nettes. Au niveau belge, Vias recense un millier d'accidents de ce type 
et environ 400 dans la seule Région bruxelloise pour l'année 2021 et 
c'est uniquement la face visible de l'iceberg, c'est-à-dire les accidents 
répertoriés. D'autre part, il y a la cohabitation des modes de déplace-
ment avec les conflits avec les autres modes actifs, les risques de col-
lision avec les piétons, le stationnement anarchique qui gêne ceux-ci 
et les PMR. 
 
Le texte aujourd'hui proposé va permettre de renforcer la sécurité des 
utilisateurs des engins de micro-mobilité via la limitation d'âge, l'inter-
diction de voyager à plusieurs sur une trottinette, l'imposition d'un ma-
tériel de visibilité. Il va permettre aussi de protéger les autres usagers 
via l'interdiction de circuler sur les trottoirs et la possibilité d'instaurer 
des zones sans stationnement et de stationnement réservé bien iden-
tifiées. 
 
Comme nous l'avons mentionné, un des enjeux de nos travaux était 
d'être en cohérence avec le travail interfédéral mené au niveau des 
gouvernements et initié parallèlement. On ne peut pas reprocher au 
ministre de la Mobilité de se préoccuper de mobilité. Il aurait été incom-
préhensible d'adopter des mesures pour devoir déjà les adapter 
quelques semaines plus tard en fonction de leur accord. Il y avait aussi 
des enjeux de lisibilité pour les observateurs et le grand public. C'est 
pourquoi nous avons effectivement temporisé, le temps que le travail 
du groupe interfédéral aboutisse, entre le fédéral et les entités fédé-
rées. 
 

22.02  Nicolas Parent (Ecolo-

Groen): Met de regulering van in-
novatieve kleine elektrische ver-
voermiddelen kunnen een aantal 
uitdagingen aangepakt worden: de 
verkeersveiligheid, gezien het toe-
nemende aantal ongevallen met 
steps, en de co-existentie van de 
verschillende vervoerwijzen, met 
inbegrip van het risico op botsingen 
met voetgangers en het wildparke-
ren. 
 
Dankzij dit wetsvoorstel zal het er 
voor de gebruikers van deze  
vervoermiddelen veiliger op wor-
den door de leeftijdsbeperking, het 
verbod om er met meer dan één 
persoon mee te rijden en de ver-
plichting om reflectoren aan te 
brengen voor meer zichtbaarheid. 
Ook zullen de andere weggebrui-
kers beschermd worden door het 
gebruik van deze vervoermiddelen 
op trottoirs te verbieden en door 
goed afgebakende parkeerzones 
aan te leggen. 
 
We hebben de voltooiing van de 
werkzaamheden van de interfede-
rale werkgroep over hetzelfde on-
derwerp afgewacht. Aangezien de 
samenwerking tussen de Gewes-
ten op het vlak van de verkeersvei-
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L'avis des Régions était par ailleurs important dans ce dossier. La coo-
pération des Régions est importante lorsqu'on évoque les enjeux de 
sécurité routière. Je m'étonne que la N-VA ait voulu que le fédéral 
tranche dès le mois de février sans attendre l'avis de la Flandre que 
nous n'avons reçu qu'à la mi-mars, après l'accord du fédéral et des 
Régions. Si c'est un plaidoyer pour la hiérarchie des normes, on peut 
lancer le débat, monsieur Raskin. Je suis ouvert. 
 
Néanmoins, après des années de vide législatif qui a laissé s'installer 
le chaos sur terrain, nous avançons en reliant deux dynamiques cons-
tructives pour notre pays: celle du fédéralisme de coopération, puisque 
nous respectons le cadre de l'accord interfédéral sur le sujet, et celle 
d'une majorité qui va de l'avant de manière constructive et rapidement 
en laissant au Parlement le soin de conclure, en tout cas dans cette 
commission. Je peux comprendre l'aigreur – et la leur laisse – de ces 
personnes opposées à ces dynamiques positives. 
 
La micro-mobilité peut contribuer à lutter contre la congestion automo-
bile en centre-ville. Il était cependant nécessaire de fixer un cadre clair 
pour garantir une meilleure sécurité pour l'ensemble des usagers et la 
cohabitation entre les modes de déplacement. Avec ce texte, ce sera 
chose faite. Encore merci à l'auteur! 
 

ligheid belangrijk is, ben ik ver-
baasd over de gehaastheid van de 
N-VA, die wilde dat de federale re-
gering in februari zou beslissen, 
zonder het advies van Vlaanderen 
af te wachten. Wij geven de voor-
keur aan een samenwerkingsfede-
ralisme en wijzen erop dat de 
meerderheid het aan het Parle-
ment heeft overgelaten om dit tot 
een goed einde te brengen.  
 

22.03  Mélissa Hanus (PS): Madame la présidente, chers collègues, 

il y a six jours, un article de presse titrait: "La trottinette électrique n'est 
pas un jeu. Un accident peut laisser des séquelles physiques fonction-
nelles, esthétiques et psychiques". 
 
Successivement, deux études nous rappellent que la sécurité en trot-
tinette demeure aléatoire et reste encore un phénomène sensible à de 
nombreux paramètres distincts les uns des autres.  
 
L'une de ces études réalisée dans un hôpital bruxellois démontre que 
80 % des patients concernés par une chute en trottinette ont réalisé 
leur chute seuls, mais toujours dans un contexte hostile. Chers col-
lègues, la ville, ce n'est pas une piste plate. Elle demeure remplie 
d'obstacles auxquels sont confrontés les utilisateurs de trottinette.  
 
Cette proposition de loi vise à encadrer et non à interdire. Si on cons-
tate une augmentation des accidents de trottinettes, il faut mettre ceux-
ci en perspective. En effet, ces accidents sont bien moins graves que 
les accidents de motos ou de scooters.  
 
Avec ce texte, et vu la croissance de l'usage des trottinettes, on redé-
finit notre mobilité qui s'oppose progressivement de plus en plus au 
monopole de la voiture individuelle. Légères et peu volumineuses, les 
trottinettes ont pris leur place dans l'espace public parce qu'elles ré-
pondent à un besoin de mobilité alternative.  
 
Qu'il s'agisse de stationnement ou de cohésion et de respect des 
autres moyens de mobilité, ce texte permet, chers collègues, d'avancer 
en la matière. Il était effectivement temps de donner un cadre en per-
mettant notamment aux gestionnaires de voiries de remettre de l'ordre 
avec, par exemple, des zones de stationnement adéquates et dédiées. 
Ce texte nous permet d'avancer et de régler la place de la trottinette 
sur nos routes. 
 
Bien sûr, nous sommes conscients que les questions relatives à la 

22.03  Mélissa Hanus (PS): Twee 

opeenvolgende studies tonen aan 
dat een e-step niet echt verkeers-
veilig is. In 85 % van de ongevallen 
met de e-step is het slachtoffer al-
leen gevallen maar dat gebeurde 
wel altijd in een vijandige context. 
 
We moeten ook wel toegeven dat 
de ongevallen met een e-step min-
der erg zijn dan die met een motor 
of een scooter. Onze mobiliteitsge-
woonten veranderen en knagen 
aan het monopolie van de auto. Dit 
voorstel strekt er niet toe te verbie-
den maar een kader te scheppen 
voor het gebruik van de e-step. 
 
Het was tijd om een kader aan te 
reiken zodat de wegbeheerders te-
rug orde kunnen scheppen, met 
name door geschikte parkeerzones 
voor e-steps aan te leggen. Er 
moeten nog een aantal belangrijke 
kwesties worden geregeld zoals de 
levensduur, de voorwaarden voor 
de productie, de import of de  
recyclage van deze tuigen.  
 
Ik dank de indiener voor zijn initia-
tief, en ook mijn fractie voor haar 
snelle steun voor dit voorstel.  
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place de la trottinette dans une économie durable, qu'il s'agisse de sa 
durée de vie, de production, d'importation et de recyclage, sont autant 
de défis auxquels nous devons encore nous attaquer. 
 
Je remercie l'auteur pour son initiative, ainsi que mon groupe pour son 
soutien rapide à cette proposition.  
 

22.04  Frank Troosters (VB): Mevrouw de voorzitster, collega's, het 

betreft hier een wetsvoorstel inzake de regelgeving rond het gebruik 
van de e-step. Het is onbetwistbaar dat dit voorstel noodzakelijk was, 
de e-step is de laatste jaren immers uitgegroeid tot een erg populair 
vervoersmiddel dat niet meer uit het straatbeeld weg te denken is.  
 
Hoe populairder een vervoersmiddel wordt, hoe meer het gebruikt 
wordt en hoe meer ongevallen het ook met zich meebrengt. Helaas 
vormt de e-step daarop geen uitzondering. In 2020 gebeurden enkel in 
Vlaanderen al meer dan 200 ongevallen met een e-step, waarbij he-
laas zelfs twee doden te betreuren vielen. We hebben allemaal al e-
stepgebruikers van allerlei leeftijden gezien die aan hoge snelheid over 
het voetpad scheuren. We werden in de media ook geconfronteerd met 
artsen en chirurgen die vertelden welke zware kaak-, gezichts- of an-
dere letsels zij moesten behandelen als gevolg van ongevallen met 
dergelijke steps. Daarom alleen al was het hoog tijd dat er een en an-
der werd afgebakend inzake de regelgeving. 
 
In die zin is het Vlaams Belang ook blij met de aanpassingen die mid-
dels dit wetsvoorstel worden doorgevoerd. Zo worden bijvoorbeeld 
voortbewegingstoestellen die sneller dan stapvoets rijden gelijkgesteld 
aan fietsers, met de voorziene uitzondering voor rolstoelgebruikers. Er 
is ook het verbod om passagiers te vervoeren. Het inhoudelijke werd 
door de vorige sprekers al geschetst, daarvan zal ik mij dan ook verder 
onthouden. 
 
Los van het inhoudelijke, zoals in onze commissie besproken, waren 
wij, het Vlaams Belang, wel verwonderd te moeten vaststellen dat een 
van de meerderheidspartijen tijdens de behandeling in commissie op 
de rem ging staan. De voorgaande spreker, collega Raskin, verwees 
er al naar. Op een moment dat wij als oppositiepartij vol enthousiasme 
klaarstonden om het voorliggende wetsvoorstel mee goed te keuren, 
wierp de Ecolo-Groenfractie plots op dit nog niet te doen en op deze 
manier ruimte te geven aan hun minister, Georges Gilkinet, die zelf via 
een interministerieel overleg een en ander wilde creëren. Hij vroeg dus 
effectief om het wetsvoorstel om te vormen naar een resolutie. Daar-
aan werd gelukkig niet toegegeven. 
 
Een wetgevend initiatief van een meerderheidspartij dat op de steun 
van de oppositie kon rekenen, maar on hold wordt gezet door een 
meerderheidspartij, zegt eigenlijk heel veel over de interne communi-
catie en samenwerking binnen deze regering. Ik vind het dan ook 
vreemd hier iemand van de meerderheid te horen oproepen tot samen-
werkingsfederalisme terwijl ze er nog niet in slagen om binnen de re-
gering samen te werken.  
 
Laat dat echter geen smet zijn op het finale resultaat dat vandaag ter 
stemming wordt gebracht. Ondanks die wending en enkele kleinere 
bedenkingen die het Vlaams Belang nog heeft, zullen wij het wetsvoor-
stel zeker mee goedkeuren.  
 

22.04  Frank Troosters (VB): Ces 

dernières années, la trottinette 
électrique est devenue un moyen 
de transport très populaire, mais 
son utilisation croissante a égale-
ment fait grimper en flèche le 
nombre d'accidents. Rien qu'en 
Flandre, on a déploré plus de 
200 accidents de trottinette élec-
trique en 2020, qui ont même coûté 
la vie à deux personnes. Les mé-
decins et les chirurgiens sont éga-
lement confrontés à des personnes 
présentant de graves blessures à 
la mâchoire et au visage à la suite 
d'accidents avec ces engins. Ces 
raisons justifient à elles seules l'ur-
gence de mesures réglementaires. 
 
Le Vlaams Belang soutient les mo-
difications qui seront apportées par 
le biais de la proposition de loi à 
l'examen. Ainsi, les engins de dé-
placement qui se déplacent plus 
vite que l'allure du pas seront assi-
milés à des vélos et il sera interdit 
de transporter des passagers. 
 
J'ai été surpris de constater 
qu'Ecolo-Groen, un groupe qui fait 
partie de la majorité, freinait des 
deux pieds lors de la discussion en 
commission parce qu'il voulait don-
ner toute latitude à son ministre, 
Georges Gilkinet, de régulariser la 
situation lui-même. Il a même de-
mandé que la proposition de loi soit 
transformée en proposition de ré-
solution, ce qui n'a heureusement 
pas été accepté. Toutefois, cette 
démarche en dit long sur la com-
munication interne et la cohésion 
du gouvernement.  
 
Cela n'entache toutefois en rien le 
résultat final. Le Vlaams Belang 
approuvera la proposition de loi.  
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22.05  Emmanuel Burton (MR): Madame la présidente, chers col-

lègues, la mobilité évolue, et la législation se doit de s'adapter aux nou-
velles pratiques. Depuis plusieurs années, l'usage de trottinettes élec-
triques est devenu fréquent dans les grandes villes, où elles sont en 
libre-service, tout en occasionnant des problèmes de stationnement 
sauvage et de sécurité routière pour les usagers comme pour les per-
sonnes qui circulent autour de ces trottinettes. De plus en plus de par-
ticuliers possèdent également ces trottinettes et s'en servent comme 
moyen de locomotion, parfois en complément d'un autre moyen de 
transport. 
 
La mise en place d'un cadre juridique clair était une urgence afin de 
clarifier les conditions d'utilisation des trottinettes électriques et 
d'autres véhicules de mobilité douce apparentés, afin de combler le 
vide législatif autour de ces moyens de locomotion. L'accord de gou-
vernement évoque la volonté de stimuler d'autres solutions de mobilité 
durable, mais précise également qu'une mobilité fluide et durable est 
primordiale pour notre économie ainsi que pour la liberté et la qualité 
de vie des citoyens. 
 
Dans le cadre de ses compétences et en collaboration avec les Ré-
gions, le gouvernement misera, par conséquent, sur la mobilité douce, 
collective et multimodale. On rentre parfaitement dans l'accord de gou-
vernement. Dès lors, le MR a soutenu divers éléments de la proposition 
de loi déposée par Joris Vandenbroucke, que je remercie d'ailleurs, 
pour maximiser la sécurité et clarifier les conditions d'utilisation. 
 
D'une part, l'âge minimum pour l'utilisation d'un tel engin sera de 
16 ans, en fonction de la puissance, et ce dernier ne pourra être utilisé 
que sur la chaussée et que par une personne à la fois. Néanmoins, 
des exceptions seront prévues pour les moins de 16 ans utilisant ces 
véhicules. La circulation dans les rues réservées aux jeux, la digue, les 
RAVeL, pourrait être autorisée pour ces utilisateurs, pour autant qu'ils 
respectent l'usage solitaire de l'engin. De même, il est prévu de mettre 
en place prochainement une signalétique spécifique, afin de clarifier 
les endroits de dépôt autorisés, sans gêner le passage, et les endroits 
auxquels le stationnement de ces engins sur la voirie sera interdit. 
 
La sécurité des utilisateurs est également une priorité, bien entendu, 
par la mise en place d'éléments tels que divers catadioptres et autres 
réflecteurs afin d'améliorer la visibilité des usagers. Diverses amendes 
sont prévues en cas de non-respect des règles d'utilisation et de sta-
tionnement pour ces utilisateurs, afin d'inciter ces derniers à adopter 
une pratique responsable sur la voie publique. La question du casque 
devra aussi être abordée à l'avenir sur la base d'expériences et 
d'études menées, notamment par l'institut Vias, afin d'assurer la sécu-
rité des utilisateurs lors d'accidents. 
 
Évidemment, à l'avenir, il y aura des modifications pour ce type de mo-
bilité, car des évolutions vont bien entendu voir le jour et être populari-
sées. La sécurité des utilisateurs de ce type d'engin de déplacement, 
mais aussi des conducteurs sur la chaussée, reste une priorité pour 
tout un chacun, afin que l'espace public puisse être utilisé par tous sans 
risque. 
 
Avec mon collègue Vincent Scourneau et l'ensemble des collègues de 
la majorité, nous sommes heureux d'arriver à cette proposition de loi 

22.05  Emmanuel Burton (MR): In 

de grote steden worden elektrische 
steps veel gebruikt, wat aanleiding 
heeft gegeven tot problemen met 
wildparkeren en qua veiligheid. Er 
was nood aan een duidelijk juri-
disch kader.  
 
De regering wil inzetten op zachte 
collectieve en multimodale mobili-
teit. De MR heeft verscheidene 
punten van het wetsvoorstel om de 
veiligheid te verhogen en de voor-
waarden voor het gebruik van die 
toestellen te preciseren, gesteund. 
De minimumleeftijd voor het ge-
bruik ervan is vastgesteld op 
16 jaar. Men zal enkel met het toe-
stel op de rijbaan mogen rijden en 
het zal door slechts een persoon 
tegelijk mogen worden gebruikt. Er 
zal met verkeersborden aangege-
ven worden op welke plaatsen ze 
mogen staan en op welke plaatsen 
op de openbare weg het verboden 
is om ze te parkeren. Reflectors 
moeten de veiligheid van de ge-
bruikers verzekeren.  
 
Er is voorzien in boetes voor over-
tredingen. Het dragen van een 
helm zal besproken moeten wor-
den, op grond van de ervaringen 
en studies. De algemene wens is 
de veiligheid van alle gebruikers in 
de openbare ruimte te waarborgen.  
 
Het verheugt ons dat we dit wets-
voorstel snel hebben kunnen indie-
nen.  
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rapidement. Nous remercions d'ailleurs tous les collègues pour le tra-
vail accompli. 
 

22.06  Jef Van den Bergh (CD&V): Collega's, toen ik kennisnam van 

het voorstel van de heer Vandenbroucke was ik niet meteen laaiend 
enthousiast. Wij hebben soms de neiging om alle mogelijke vormen 
van mobiliteit allemaal hun eigen vakje in onze wegcode en in onze 
openbare ruimte te proberen geven, terwijl we er vooral naar zouden 
moeten streven om alle weggebruikers in de openbare ruimte te laten 
samenleven. Alles tot in de details proberen te regelen, brengt daar 
vaak niet veel aan bij. Ik was dus enigszins sceptisch. Ook zijn er de 
laatste 20 tot 25 jaar heel veel nieuwe vormen van mobiliteit in het 
straatbeeld verschenen. Als men die allemaal een aparte plaats in 
onze wegcode en op onze openbare weg moet geven, zou dat heel ver 
leiden. De uitdaging om dat allemaal goed samen te brengen is groter 
dan om dit allemaal apart te gaan regelen. 
 
Daarom had ik toch enige aarzeling en werden er adviezen gevraagd, 
die grotendeels positief waren. Er waren wel wat opmerkingen, waarbij 
wij ons dan ook constructief hebben opgesteld met een aantal amen-
dementen om tot een betere tekst te komen. 
 
Ondertussen had de minister gevraagd om het interministerieel overleg 
af te wachten. Dat heeft ertoe geleid dat de tekst werd aangepast en 
verbeterd, met aspecten inzake het parkeren van de deelsteps, wat 
een belangrijk gegeven is dat door de Gewesten moet worden gere-
geld. 
 
Ik denk dat nu een mooi pakket is samengesteld, waardoor er een re-
geling komt, ook op de voetpaden. Wij hadden daar in het begin vragen 
over, want er is een groot verschil tussen een voetpad langs een 
drukke gewestweg of in een drukke stad en een voetpad op de boe-
renbuiten, waardoor de ene plaats meer geschikt is om met de step te 
rijden dan de andere plaats. Het is dan soms binair om dat in wettek-
sten te gieten, terwijl het op de ene plaats misschien wel aangewezen 
is en op de andere minder. 
 
Uiteindelijk leek het ons toch het beste om hierin stappen te zetten, 
gezien de cijfers van de ongevallen en de zware gewonden die met die 
steps gebeuren. Daarom zullen wij het wetsvoorstel ten volle goedkeu-
ren. 
 
Ik dank Joris Vandenbroucke voor het initiatief en alle collega's die 
hieraan hebben meegewerkt. Ik denk dat we tot een goede tekst zijn 
gekomen die alle steun verdient. 
 

22.06 Jef Van den Bergh (CD&V): 

Au départ, je n'étais pas très en-
thousiaste à l'égard de la proposi-
tion de loi de M. Vandenbroucke. À 
mon avis, nous devrions nous 
évertuer à faire cohabiter tous les 
usagers de la route dans l'espace 
public au lieu de réglementer en 
détail la mobilité sous toutes ses 
formes. En effet, il est impossible 
de donner à toutes les nouvelles 
formes de mobilité apparues au 
cours des dernières décennies une 
place distincte dans le code de la 
route et sur la voie publique. 
 
Les avis sur cette proposition 
étaient toutefois largement positifs 
et nous avons encore pu améliorer 
le texte grâce à un certain nombre 
d'amendements. En outre, des 
ajustements se sont encore avérés 
possibles après la concertation in-
terministérielle que le ministre Gil-
kinet avait organisée à ce sujet, par 
exemple concernant le stationne-
ment des trottinettes partagées. 
 
Tous ces éléments ont conduit à 
une réglementation équilibrée. Au 
départ, nous avions des doutes 
quant à une règle générale pour les 
trottoirs, étant donné qu'il y a une 
grande différence entre un trottoir 
dans une ville animée et un trottoir 
à la campagne. Cependant, au vu 
des nombreux accidents et bles-
sures graves causés par l'utilisa-
tion des trottinettes, nous souhai-
tons tout de même soutenir ce 
point. Nous voterons donc résolu-
ment en faveur de la proposition de 
loi.  
 

22.07  Maria Vindevoghel (PVDA-PTB): Collega's, het is positief dat 

er een regulering van e-steps komt. Het gaat om de verkeersveiligheid, 
de mobiliteit en de toegankelijkheid van de openbare ruimte. Het is be-
langrijk dat burgers en vooral jongeren worden beschermd voor de ge-
varen van de e-steps. 
 
E-steps bezetten eigenlijk een deel van de openbare ruimte. De firma's 
die ze verhuren, schieten als paddenstoelen uit de grond en beconcur-
reren elkaar om de markt in te nemen. Dat zorgt voor een overaanbod 
en daarom pleit de PVDA ervoor dat wij niet alleen het gebruik van e-

22.07  Maria Vindevoghel (PVDA-

PTB): Il est judicieux que les trotti-
nettes électriques soient soumises 
à des règles, car les citoyens et 
surtout les jeunes doivent être pro-
tégés contre les dangers de ce 
nouveau véhicule. Les entreprises 
qui introduisent des trottinettes 
électriques dans l'espace public 
poussent comme des  
champignons et c'est pourquoi 
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steps reguleren, maar ook de aanbieders ervan, want voor wij het be-
seffen zullen zij vervallen in zware concurrentie en zullen wij praktijken 
zien zoals bij PostNL. Daarom wil de PVDA dat de openbare spelers, 
zoals De ijn, de TEC, de MIVB en de NMBS, technisch conforme deel-
steps aanbieden. Wij zetten nu al een goede stap, maar een stap ver-
der kunnen wij zetten als de openbare spelers ook deelsteps aanbie-
den. Het zou voor ons de ideale oplossing zijn dat er in elk station, aan 
stopplaatsen, bij bus- en tramhaltes deelsteps worden aangeboden 
door de openbaarvervoermaatschappijen. 
 
Ik plaats graag nog twee kanttekeningen bij het voorstel. 
 
Ten eerste, het gebruik van e-steps neemt niet altijd een wagen weg. 
Soms neemt men een e-step in plaats van per fiets of te voet te gaan. 
Wij moeten ook oog hebben voor dat ecologische aspect zodat er niet 
te veel e-steps circuleren, aangezien zij toch een ecologische impact 
hebben door de niet zo lange levensduur van de toestellen. 
 
Ten tweede, wat gaan wij doen met de jongeren die al een e-step heb-
ben, maar die de e-step voortaan pas vanaf 16 jaar zullen mogen ge-
bruiken? 
 
Wij zullen het voorstel in elk geval steunen. 
 

notre groupe préconise de sou-
mettre non seulement les utilisa-
teurs mais également les fournis-
seurs à des règles. Nous souhai-
tons que les sociétés de transport 
proposent aux gares et arrêts des 
trottinettes en libre service qui 
soient techniquement conformes. 
 
Je tiens à nuancer la valeur ajoutée 
écologique des trottinettes en libre 
service. Elles remplacent souvent 
un trajet parcouru à pied ou à vélo 
plutôt qu'un trajet effectué en voi-
ture. Elles ont également une forte 
incidence écologique en raison de 
leur durée de vie relativement 
courte. En outre, nous devons éga-
lement nous demander ce qu'il 
convient de faire à l'égard des 
jeunes âgés de moins de 16 ans 
qui possèdent déjà une trottinette 
électrique, mais qui ne pourront 
plus l'utiliser.  
 

22.08  Joris Vandenbroucke (Vooruit): Mevrouw de voorzitster, ik 

dank de collega's van de meerderheid en de oppositie voor hun posi-
tieve betogen. Als ik goed heb geluisterd, kan mijn wetsvoorstel intus-
sen mee worden ondertekend. De meerderheidspartijen rekenen 
straks op unanimiteit. Het verheugt mij dat wij het in het Parlement over 
een aantal thema's nog unaniem eens kunnen zijn. Dat is een goede 
zaak, in dit geval voor de verkeersveiligheid. 
 
Het motief van dit wetsvoorstel is zeer uitgebreid aan bod gekomen. 
De e-step is een ontzettend handig ding. Het is compact, licht, snel, 
duurzaam en zeer beschikbaar, maar door het stijgende succes neemt 
ook het aantal ongevallen toe. Dan kan men twee zaken doen. Men 
kan dan het gebruik ontmoedigen of zelfs verbieden, omdat het toch 
wat te gevaarlijk is. Men kan er echter voor ook kiezen te zoeken naar 
een manier om met heldere regels de verkeersveiligheid te verbeteren, 
waardoor de e-step, toch een recent fenomeen, op een veilige manier 
geïntegreerd wordt in de mobiliteit. 
 
Ik denk dat we met deze tekst die met verschillende amendementen 
werd aangevuld na adviezen en met ideeën van de collega's, minister 
Gilkinet en de gewestregeringen, daarin zijn geslaagd. De leeftijds-
grens, het verbod om op het voetpad te rijden, het verbod om passa-
giers mee te nemen, de parkeerregels en een aantal technische  
vereisten nemen een aantal ergernissen weg. 
 
Wat het verloop van de tekst betreft, zijn er twee opmerkelijke zaken, 
mijnheer Raskin. Ik vind dat de tekst in vergelijking met veel initiatieven 
in het Parlement snel kan worden gestemd. Er zitten amper vijf maan-
den tussen de publicatie van het wetsvoorstel en de definitieve stem-
ming. Er is inderdaad een bijzonder parallel parcours gevolgd met mi-
nister Gilkinet, die het initiatief heeft genomen, samen met de gewest-
ministers, en die daar ook over heeft nagedacht. Ik dank de collega's 

22.08  Joris Vandenbroucke 

(Vooruit): Je me réjouis de consta-
ter que cette proposition de loi 
sera, semble-t-il, unanimement 
soutenue.  
 
Les trottinettes électriques sont ex-
trêmement pratiques, mais leur po-
pularité croissante va de pair avec 
une augmentation du nombre d'ac-
cidents. On pourrait les interdire, 
mais on peut aussi essayer d'en 
améliorer la sécurité en instaurant 
des règles claires. Nous avons 
choisi la seconde option, en tenant 
compte des idées des députés, des 
gouvernements régionaux et du 
ministre. Nous instaurons une li-
mite d'âge ainsi qu'une interdiction 
de circuler sur les trottoirs et de 
transporter des passagers, mais 
aussi des règles de stationnement 
et certaines exigences techniques. 
 
Si la proposition à l'examen peut 
être adoptée rapidement, c'est 
grâce à la collaboration efficace 
avec le ministre Gilkinet et les mi-
nistres régionaux. Les députés ont 
apporté une contribution impor-
tante. Je les en remercie et je 
pense que nous disposons à pré-
sent d'une proposition de loi que 
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van alle fracties voor hun parlementaire reflexen die ervoor hebben ge-
zorgd dat we alles hebben kunnen samenbrengen in een wetsvoorstel 
dat we hier straks unaniem kunnen goedkeuren. Dat verheugt mij 
enorm. Ik kijk uit naar de volgende voorstellen die we op die manier 
kunnen behandelen. 
 

nous pouvons adopter à l'unani-
mité.  
 

22.09  Josy Arens (Les Engagés): Madame la présidente, je remercie 

à mon tour le collègue Vandenbroucke pour le dépôt de cette proposi-
tion de loi. C'est une proposition de loi et vous savez que j'apprécie 
davantage les propositions de loi que les propositions de résolution, 
ces dernières étant souvent destinées à aller sur une étagère dans un 
quelconque cabinet ministériel amasser la poussière. Chers collègues, 
les propositions de loi font bouger les choses et c'est bien. 
 
Cette proposition est une belle évolution en termes de sécurité. Elle 
vient enfin combler un vide juridique en introduisant des règles pour 
l'utilisation d'engins motorisés qui ne sont finalement plus aussi nou-
veaux que cela. Vias a d'ailleurs pu établir des statistiques d'accidents 
pour 2021. Les trottinettes électriques sont impliquées dans un bon 
millier d'accidents par an avec parfois des conséquences importantes 
notamment à la tête et aux mâchoires; dans certains cas, ce sont des 
accidents mortels, comme l'ont dit les collègues. Il était donc temps de 
légiférer sans attendre la fameuse réforme du Code de la route pro-
mise par le gouvernement.  
 
Là, monsieur Vandenbroucke, vous aviez raison de mener votre com-
bat. Il est temps pour nous aussi d'évaluer la possibilité d'aller plus loin. 
C'est vrai que nous avons pensé au port du casque, par exemple, 
puisque les médecins nous disent que les séquelles sont les mêmes 
qu'en cas de chute à vélo, parfois même plus graves. Je ne voulais pas 
qu'on sanctionne tout de suite notre président de parti, Maxime Prévot, 
qui, souvent, quitte sa voiture dans les rues de Bruxelles, quand il y a 
des embouteillages, pour sauter sur une trottinette alors qu'il ne porte 
pas de casque, tout cela pour être parmi nous à temps. C'est la pro-
chaine étape. Il faut d'abord le sensibiliser puis, nous arriverons à aller 
plus loin.  
 
Notre groupe soutiendra cette proposition de loi. 
 

22.09  Josy Arens (Les Engagés): 

Dit wetsvoorstel markeert een 
mooie evolutie op het vlak van ver-
keersveiligheid en vult eindelijk een 
juridische leemte op. Volgens Vias 
waren er in 2021 meer dan duizend 
ongevallen waarbij een e-step be-
trokken was, soms met dodelijke 
gevolgen. 
 
We zullen moeten nagaan of we 
niet nog verder kunnen gaan, bij-
voorbeeld met het dragen van de 
helm. Dat is de volgende stap. 
Eerst moet er worden gesensibili-
seerd. 
 
Onze fractie zal dit wetsvoorstel 
steunen.  
 

La présidente: Il faut éviter les comportements dangereux. Vous direz cela à votre président. (Rires) 
 

22.10  Sophie Rohonyi (DéFI): Madame la présidente, chers col-

lègues, c'est vrai qu'il y a quelques années, nous avons vu les trotti-
nettes débouler dans nos rues. Nous les avons vues faire irruption 
dans nos vies, en particulier dans nos villes. Je ne compte d'ailleurs 
plus les fois où ces trottinettes m'ont moi-même dépannée. Elles m'ont 
permis d'aller d'un point A à un point B de manière rapide, mais rare-
ment de manière sécurisée. 
 
Aujourd'hui, les statistiques de Vias l'ont d'ailleurs objectivé. Elles font 
état d'un nombre sans cesse croissant d'accidents corporels impli-
quant les usagers de ces trottinettes, mais aussi d'un partage de plus 
en plus difficile de l'espace public, en particulier avec les usagers 
faibles comme les piétons et les personnes à mobilité réduite. 
 
Nous n'avons pourtant pas à choisir entre facilité et sécurité. Les deux 
doivent impérativement aller de pair. Il convenait donc de veiller à ce 
que ce nouveau mode de transport puisse prendre sa juste place dans 

22.10  Sophie Rohonyi (DéFI): Uit 

de statistieken blijkt dat het aantal 
letselongevallen met e-stepgebrui-
kers stijgt maar ook dat het delen 
van de openbare ruimte steeds 
moeilijker wordt, vooral dan met 
voetgangers en personen met een 
beperkte mobiliteit. 
 
We hoeven hier nochtans niet te 
kiezen tussen middel en verkeers-
veiligheid. Beide gaan samen. Dit 
nieuwe transportmiddel moet wel 
zijn juiste plaats vinden in onze 
stadsomgevingen. Via dit wets-
voorstel worden eindelijk de juridi-
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notre quotidien, dans notre paysage urbain, en harmonie avec les 
autres modes de transport. Cette harmonie est particulièrement cru-
ciale lorsqu'on plaide, comme c'est le cas de mon parti, depuis toujours 
d'ailleurs, pour une mobilité multimodale qui soit intelligente.  
 
Il convenait dès lors, comme le fait cette proposition de loi – et je tiens 
d'ailleurs, à l'instar de mes collègues, à remercier M. Vandenbroucke – 
de poser enfin des balises juridiques à l'utilisation de cette trottinette: 
l'âge minimum de son utilisateur, l'interdiction de rouler en trottinette 
sur les trottoirs, justement dans le but de protéger les usagers faibles, 
ou encore l'utilisation exclusive de la trottinette par une seule per-
sonne. Toutes ces précisions permettront de diminuer le risque d'acci-
dents, parfois graves, très graves, mais aussi d'assurer un meilleur 
équilibre entre les différents engins de déplacement dans l'espace pu-
blic. 
 
Je me dois toutefois d'attirer votre attention, chers collègues, comme 
M. Arens vient de le faire, sur l'importance d'inclure l'obligation du port 
du casque dans les futures discussions relatives à la micro-mobilité. 
Mon groupe soutient de longue date l'obligation du port du casque pour 
toute une série d'usagers, pour des raisons évidentes de sécurité et de 
diminution du nombre d'accidents corporels, parfois graves. Dans l'at-
tente de ce débat, il conviendrait de discuter également de la question 
de la mise à disposition de casques par les loueurs de trottinettes.  
 
Malgré cet écueil, mon groupe soutiendra avec enthousiasme cette 
proposition de loi.  
 

sche contouren geschetst: mini-
mumleeftijd, verbod om op het trot-
toir te rijden, mag slechts door een 
persoon worden gebruikt. Dat zal 
het risico op ongevallen verlagen. 
 
Het is wel belangrijk om ook de ver-
plichting een helm te dragen mee 
te nemen in de toekomstige discus-
sies over micromobiliteit. Mijn frac-
tie staat achter de verplichting tot 
het dragen van een helm voor een 
hele reeks weggebruikers. 
 
Mijn fractie zal dit wetsvoorstel 
goedkeuren.  
 

22.11  Kim Buyst (Ecolo-Groen): Mevrouw de voorzitster, net zoals 

de e-steps talrijk zijn in de straten, zijn ook de tussenkomsten over de 
tekst talrijk. Ik zal het kort houden, maar ik wil toch heel even een aantal 
zaken over dit wetsvoorstel zeggen. 
 
Ik wil beginnen met wat mevrouw Vindevoghel zegt te ondersteunen. 
De e-step is een vervoersmiddel dat kan helpen om de modal shift, 
waar we toch allemaal naar streven, te bewerkstelligen. De e-step 
wordt vooral gebruikt voor korte ritten. Dat merkt men ook wanneer 
men van het Centraal Station naar het Parlement wandelt, dan moet 
men soms helse toeren uithalen om de e-steps op de trottoirs te ont-
wijken. Hoewel ze zeker een meerwaarde hebben voor de modal shift, 
is het evenwel belangrijk dat er een een bepaalde regelgeving opge-
steld werd. Dit wetsvoorstel, dat oorspronkelijk ingediend werd door de 
heer Vandenbroucke, had tot doel – dat heeft hij zelf nog eens bena-
drukt – om de verkeersveiligheid te verbeteren. Dat is nu eenmaal een 
prioriteit in onze commissie. Voor degenen die niet vaak in onze com-
missie komen, ik zou u willen uitnodigen om eens te komen kijken hoe 
constructief wij daar samenwerken wanneer het gaat over het verho-
gen van verkeersveiligheid. Verkeersveiligheid is iets dat wij allemaal 
heel hoog in het vaandel dragen en waarvoor wij echt proberen op een 
constructieve manier samen te werken. 
 
Naast het samenwerken tussen de fracties, is het ook belangrijk om 
samen te werken met de regio's. Daarom is het in mijn ogen normaal 
dat we ook kijken naar het werk dat regionale ministers doen samen 
met de federale minister. Samenwerkingsfederalisme is ongelofelijk 
belangrijk als we de verkeersveiligheid willen verhogen, en dat is iets 
wat we met dit wetsvoorstel wilden bereiken.  
 

22.11  Kim Buyst (Ecolo-Groen): 

La trottinette électrique peut contri-
buer à réaliser le transfert modal. Il 
est exact que ce mode de transport 
est principalement utilisé pour de 
courts trajets. Il a son utilité mais 
des règles s'imposent. Par la pro-
position de loi à l'examen, M. Van-
denbroucke souhaitait avant tout 
accroître la sécurité routière. Nous 
avons à cet effet collaboré de ma-
nière constructive avec les diffé-
rents groupes, ainsi qu'avec les mi-
nistres régionaux. 
 
Dans l'attente d'une révision com-
plète du code de la route après 
l'été, il est opportun d'avoir régle-
menté la place de la trottinette 
électrique sur la chaussée, d'avoir 
imposé un âge minimum et d'avoir 
interdit la présence d'un passager. 
L'utilisation des trottinettes élec-
triques est à présent clairement  
réglementée, ce qui est une bonne 
chose pour leurs utilisateurs et 
pour les autres usagers de la route. 
Nous avons collaboré avec plaisir à 
l'élaboration de cette proposition.  
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Het is door verschillende collega's al herhaald: er zijn nu regels die het 
duidelijker maken waar de plaats is van de e-steps op de rijbaan, welke 
minimumleeftijd er is en of men wel of niet een passagier mag meene-
men. Ik ben het eens met de heer Van den Bergh wanneer hij zegt dat 
het eigenlijk belangrijk is dat er over de hele wegcode wordt nagedacht. 
Dat is denk ik ook iets waar de federale minister volop mee bezig is en 
we verwachten daar resultaat van na de zomer. Ik denk ook dat we 
daar allemaal op wachten. Maar het is goed dat we niet gewacht heb-
ben om voor de e-steps nu al een aantal regels in te voeren. 
 
Steps versterken de alternatieven voor de auto in stedelijke centra en 
het was dus noodzakelijk om het gebruik ervan strikt te reguleren, zo-
wel voor de gebruikers van de e-steps als voor de andere actieve weg-
gebruikers op de baan. Het is daarom dat wij met heel veel plezier en 
op een heel constructieve manier meegewerkt hebben aan het uitwer-
ken van dit wetsvoorstel.  
 
La présidente: Quelqu'un demande-t-il encore la parole? (Non) 
Vraagt nog iemand het woord? (Nee) 
 
La discussion générale est close. 
De algemene bespreking is gesloten. 
 
Discussion des articles 
Bespreking van de artikelen 
 
Nous passons à la discussion des articles. Le texte adopté par la commission sert de base à la discussion. 
(Rgt 85, 4) (2354/8) 
Wij vatten de bespreking van de artikelen aan. De door de commissie aangenomen tekst geldt als basis voor 
de bespreking. (Rgt 85, 4) (2354/8) 
 
L’intitulé a été modifié par la commission en "proposition de loi modifiant l'arrêté royal du 1er décembre 1975 
portant règlement général sur la police de la circulation routière et de l'usage de la voie publique, en ce qui 
concerne la réglementation des engins de déplacement". 
Het opschrift werd door de commissie gewijzigd in "wetsvoorstel tot wijziging van het koninklijk besluit van 
1 december 1975 houdende algemeen reglement op de politie van het wegverkeer en van het gebruik van 
de openbare weg, wat de reglementering van voortbewegingstoestellen betreft". 
 
La proposition de loi compte 15 articles. 
Het wetsvoorstel telt 15 artikelen. 
 
Aucun amendement n'a été déposé. 
Er werden geen amendementen ingediend. 
 
Les articles 1 à 15 sont adoptés article par article. 
De artikelen 1 tot 15 worden artikel per artikel aangenomen. 
 
La discussion des articles est close. Le vote sur l'ensemble aura lieu ultérieurement. 
De bespreking van de artikelen is gesloten. De stemming over het geheel zal later plaatsvinden. 
 

23 Proposition de loi modifiant la loi du 27 avril 2018 sur la police des chemins de fer en vue d'instaurer 

une interdiction totale de fumer sur les quais (2082/1-5) 

23 Wetsvoorstel tot wijziging van de wet van 27 april 2018 op de politie van de spoorwegen met het 

oog op volledig rookvrije perrons (2082/1-5) 
 
Proposition déposée par: 
Voorstel ingediend door: 
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Kim Buyst, Nicolas Parent, Barbara Creemers, Laurence Hennuy, Kristof Calvo, Cécile Cornet, Guillaume 
Defossé, Stefaan Van Hecke, Albert Vicaire, Samuel Cogolati. 
 
Discussion générale 
Algemene bespreking 
 
La discussion générale est ouverte. 
De algemene bespreking is geopend. 
 

23.01  Joris Vandenbroucke, rapporteur: Ik verwijs naar het schrifte-

lijke verslag, mevrouw de voorzitster. 
 

23.01  Joris Vandenbroucke, rap-

porteur: je renvoie au rapport écrit.  
 

23.02  Tomas Roggeman (N-VA): Mevrouw de voorzitster, geachte 

collega’s, roken moet worden ontmoedigd. Roken doodt. Elke overheid 
heeft daarom de plicht om dat waar mogelijk te ontraden en om te in-
vesteren in preventie, in campagnes en in bewustwording van het pu-
bliek. Het rookverbod is ook evident in publieke gebouwen, in de ho-
reca. Op locaties waar mensen samenkomen in gesloten ruimten, 
moeten we roken verbieden en passief meeroken zoveel mogelijk hin-
deren. Dat neemt niet weg dat het wetsvoorstel wel een paar nuances 
verdient. In de commissie was dat niet zo evident. Sommige collega's 
waren er nogal happig op om kritische bedenkingen bij onderhavig 
wetsvoorstel te interpreteren als een pleidooi voor roken, laat staan 
tegen rookpreventie, wat uiteraard geenszins het geval is. We kunnen 
alleen maar hopen dat het debat in de plenaire vergadering eerlijker 
zal verlopen. 
 
Hoe het ook zij, een wettelijk verbod op roken in de openlucht is een 
hele stap. Of roken in de openlucht verboden moet worden, is een prin-
cipiële vraag. In sommige situaties is het antwoord ja, als dat een ge-
vaar biedt voor de veiligheid, bijvoorbeeld in een bos of in een heide-
gebied, waar brandgevaar bestaat. Het antwoord is ook ja in ruimten 
waar zich veel mensen dicht op elkaar gepakt bevinden, zonder moge-
lijkheid om zich te verplaatsen, buiten het bereik van sigarettenrook, 
bijvoorbeeld op de tribune van een stadium. Het gaat hier echter over 
treinperrons in de openlucht, waar geen veiligheidsrisico bestaat, waar 
mensen niet gekluisterd zitten aan een stoel, waar voorbijgangers de 
mogelijkheid hebben om zich vrijelijk te bewegen buiten de impact of 
omgeving van sigarettenrook die hen zou hinderen. Een rookverbod 
op de perrons in openlucht is dan ook verre van zinvol. De overgrote 
meerderheid van de treinperrons in openlucht in dit land is gelegen in 
landelijke gebieden waar de opstapcijfers vrij laag zijn. Ik verwijs graag 
naar de boutade van een collega dat men in sommige landelijke haltes 
vlugger staat de wachten naast een koe dan naast een medereiziger. 
Dat sterkt mij in mijn conclusie dat een algemeen rookverbod op de 
perrons in openlucht in elk station op elk moment van de dag niet aan 
de orde is. Zo'n verbod is als schieten met een kanon op een mug en 
draagt in de praktijk weinig tot niets bij aan de volksgezondheid. 
 
Een rookverbod in open lucht, waar de rook vervliegt, waar er geen 
enkele hinder is voor andere reizigers en waar er geen enkel risico op 
passief meeroken bestaat, heeft geen enkele zin en dient vooral om 
het de roker moeilijker te maken. 
 
Ik ben zelf geen roker, heb nooit gerookt en ben dat ook niet van plan; 
ik ben tegen tabak, maar ik ben wel voor de vrije keuze.  
 
Als alle preventiecampagnes ten spijt mensen ervoor kiezen om, zich 

23.02 Tomas Roggeman (N-VA): 

Fumer tue. Les autorités doivent 
déconseiller de fumer dans la me-
sure du possible et investir dans 
des campagnes de prévention et 
de sensibilisation. L'interdiction de 
fumer est évidente dans les bâti-
ments publics et dans l'horeca. 
Dans les lieux où les citoyens se 
rassemblent dans des espaces fer-
més, nous devons interdire de fu-
mer et empêcher autant que pos-
sible le tabagisme passif. Néan-
moins, cette proposition de loi mé-
rite quelques nuances. Ces objec-
tions critiques ne sont pas un plai-
doyer pour le tabagisme, et encore 
moins contre la prévention du taba-
gisme. 
 
Une interdiction légale de fumer en 
plein air constitue un énorme pas. 
Elle s'impose lorsque fumer pré-
sente un danger pour la sécurité, 
par exemple dans une forêt ou 
dans une lande où il y a un risque 
d'incendie. Il en va de même pour 
les endroits où les personnes sont 
entassées sans possibilité de se 
déplacer, par exemple dans les tri-
bunes de stades de football. 
 
Cette situation ne se présente pas 
sur les quais de gares en plein air. 
La grande majorité des quais de 
gares en plein air de ce pays sont 
situés dans des zones rurales où 
les taux d'embarquement sont plu-
tôt bas. Une interdiction générale 
de fumer sur les quais en plein air 
de n'importe quelle gare à n'im-
porte quelle heure de la journée 
n'est pas à l'ordre du jour. Dans la 
pratique, cette proposition n'appor-
tera rien ou presque à la santé  
publique.  
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volledig bewust van de gezondheidsrisico's, toch te roken, wie zijn wij 
dan om die sigaret uit hun hand te slaan? Laten wij ontmoedigen, be-
wustmaken en wijzen op de risico's, maar verbieden op plaatsen waar 
dat geen aanleiding geeft tot hinder voor derden, heeft geen enkele 
zin. 
 
Ontraden ja, verbieden neen, te meer omdat de praktijk afwijkt van de 
theorie. Als een rookverbod op openluchtperrons realiteit wordt, zal het 
gevolg zijn dat u de rokers verplicht om net buiten de stations te roken. 
Het gevolg daarvan zal niet alleen een grotere concentraties van rokers 
zijn, maar ook van sigarettenrook aan de ingangen van stations, wat 
alleen maar kan leiden tot meer hinder voor de reizigers en een groter 
risico op passief meeroken. Dat lijkt mij ook niet wenselijk voor de 
beeldvorming van de NMBS. In stations zonder rookruimtes – dat is de 
overgrote meerderheid – zullen spoormedewerkers worden verplicht 
om in uniform aan de ingangen van de stations te roken. Willen we dat 
de NMBS dat beeld uitdraagt? Ik acht dat alvast niet wenselijk. 
 
Zullen we rokers ontmoedigen door hen te laten roken op meer zicht-
bare plaatsen? Mijn vrees is dat onderhavig voorstel net het tegenover-
gestelde zal bereiken. De indiener heeft in de commissie heel terecht 
gezegd dat zien roken doet roken. Ze heeft gelijk, maar het voorstel 
maakt dat net erger door rokers te centraliseren aan de ingang van de 
stations, waar iedereen moet passeren en waar ze goed in het zicht 
staan. De hinder zal toenemen, het slechte voorbeeld zal toenemen.  
 
De doelstelling achter het voorstel is nobel, maar wordt getackeld door 
de praktische implicaties van het wetsvoorstel op het terrein zelf. 
 
Ik concludeer.  
 
Het gaat hier om een rookverbod tout court en niet een rookverbod ter 
preventie of ontrading van roken, want hiermee dreigt de hinder toe te 
nemen. Wie vandaag, na alle campagnes van onder andere Kom op 
tegen Kanker en Generatie Rookvrij, er toch nog voor kiest om te ro-
ken, zult u niet overtuigen met een verplichting om 100 meter op te 
schuiven. De kans dat iemand daardoor stopt met roken, is gering tot 
onbestaand. U lost geen probleem op, maar verschuift het alleen maar. 
U maakt het meer zichtbaar, waardoor u precies het omgekeerde be-
reikt van wat u met het wetsvoorstel beoogt.  
 
Wij zullen ons bij de stemming dan ook onthouden. 
 

 
Même si nous devons décourager 
le tabagisme, il est insensé d'inter-
dire de fumer dans des lieux où la 
fumée ne représente pas une nui-
sance, d'autant que la pratique 
s'écarte de la théorie. Une interdic-
tion de fumer sur les quais en plein 
air obligera précisément les fu-
meurs à aller fumer en dehors des 
gares et entraînera ainsi une  
concentration encore plus impor-
tante de fumeurs ainsi que la pré-
sence de fumée de cigarette à l'en-
trée des gares. Cette situation va 
accroître le risque de tabagisme 
passif et ternira l'image de la 
SNCB. Par ailleurs, la vue du tabac 
entraîne le tabagisme. Pour noble 
qu'il soit, l'objectif de la proposition 
de loi est mis à mal par les implica-
tions pratiques sur le terrain.  
 
Quiconque choisit encore de fumer 
en dépit de toutes les campagnes 
qui ont été mises sur pied ne se 
laissera pas convaincre par une 
obligation de se déplacer de cent 
mètres. Le problème ne sera que 
plus visible et nous obtiendrons 
l'effet inverse de celui visé par cette 
proposition de loi. Nous nous abs-
tiendrons lors du vote.  
 

Président: Séverine de Laveleye, vice-présidente. 
Voorzitter: Séverine de Laveleye, ondervoorzitster. 
 

23.03  Kim Buyst (Ecolo-Groen): Mevrouw de voorzitster, collega's, 

het zal u niet verbazen dat ik het totaal niet eens ben met de vorige 
spreker. Ik wil dat ook beargumenteren. 
 
Voor de Ecolo-Groenfractie paste dit wetsvoorstel in de eerste plaats 
in het creëren van een gezonde leefomgeving. Immers, een belangrijke 
dimensie van het gezondheidsbeleid is, naast het bestrijden van ziekte, 
ze ook voorkomen. Daarin past voor ons een allesomvattend en krach-
tig antitabaksbeleid, waarbij wij streven naar een rookvrije generatie, 
en dat is de belangrijkste doelstelling van dit voorstel. 
 
Nog elk jaar sterven 14.000 mensen door tabak. Dat zijn er bijna 40 

23.03  Kim Buyst (Ecolo-Groen): 

La proposition de loi à l'examen 
vise en premier lieu à créer un en-
vironnement de vie sain. Outre la 
lutte contre la maladie, une dimen-
sion importante de la politique de 
santé consiste à la prévenir. Cela 
implique notamment une politique 
antitabac globale et forte visant à 
créer une génération sans tabac. 
 
Le tabac tue encore chaque année 
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per dag. Wereldwijd is het de belangrijkste vermijdbare oorzaak van 
chronische ziekte en overlijden. Ook de gevolgen van passief roken 
worden vaak onderschat. De meeste rook komt in de omgevingslucht 
terecht, waarbij deze door de onvolledige verbranding meer schade-
lijke stoffen bevat. 
 
Inderdaad, mijnheer Roggeman, ik heb het in de commissievergade-
ring gezegd en ik zal het nu opnieuw zeggen: zien roken, doet roken. 
Ik heb ook in de commissievergadering gezegd dat ik zelf een ex-roker 
ben. Tien jaar geleden ben ik gestopt. De momenten waarop ik het 
moeilijkst had om het vol te houden, waren de momenten waarop ik 
andere mensen zag roken. 
 
Door het rookvrij maken van de perrons via een algemeen rookverbod 
dragen wij bij tot de ambitie die voor onze fractie ongelooflijk belangrijk 
is, namelijk: een rookvrije generatie realiseren. Dat werd ook opgeno-
men in het regeerakkoord van de vivaldiregering. Diezelfde redenering 
zien wij trouwens bij grote voetbalclubs als Club Brugge en Anderlecht, 
die hun stadions volledig rookvrij maakten, en ook bij verschillende ge-
meentebesturen die rookvrije speel- en sportterreinen inrichtten, pre-
cies om een voorbeeld te stellen voor de maatschappij, voor onze jon-
geren. Door dergelijke plekken rookvrij in te richten, denormaliseren wij 
de sigaret. Dat is een eerste argument. 
 
Naast de gezondheidsproblematiek draagt roken ook enorm bij tot de 
plasticsoep. Sigarettenpeuken zijn het op één na meest gevonden 
kunststofproduct voor eenmalig gebruik op de stranden van de Euro-
pese Unie. Een rookverbod op de perrons draagt dus ook bij tot sporen 
en perrons met minder sigarettenpeuken. Ook dat is voor onze fractie 
een heel belangrijk argument. 
 
Door het rookvrij maken van perrons wordt ook het wachten voor de 
niet-roker aangenamer. Een ander belangrijk argument is bovendien 
dat het verbod de verwarring wegneemt. Ik weet immers niet of u het 
weet, maar vandaag mag wel worden gerookt waar er geen overdekte 
perrons zijn en niet waar de perrons half of volledig overdekt zijn. Op 
dit moment is het dus voor reizigers niet altijd duidelijk waar roken wel 
en niet mag. Een algemeen rookverbod zorgt voor meer helderheid in 
de regelgeving. Net zoals bij het reeds bestaande rookverbod in de 
stations geldt het verbod niet alleen voor klassieke tabaksproducten, 
zoals sigaretten, maar ook voor nieuwe vormen, zoals vapen en ver-
hitte tabak. 
 
Waarom ik vandaag bijzonder trots ben dat het wetsvoorstel hier ter 
stemming voorligt, is omdat het ook een mooie samenwerking heeft 
getoond met een lokaal bestuur. Het was op 25 november 2021 dat 
alle perrons in het station van Mechelen rookvrij werden gemaakt. Die 
maatregel kwam er op aangeven van mevrouw Rabau, gemeente-
raadslid, en maakte deel uit van een project van Generatie Rookvrij. 
Mechelen startte op die manier met het proefproject, maar voor de al-
gemene invoering werd op dat moment ook al naar ons, het federale 
niveau, gekeken. Wij moesten zorgen voor het wettelijke kader. 
 
Dat is de reden waarom onze fractie het wetsvoorstel heeft ingediend 
en waarom wij inderdaad na een eerste toelichting verschillende ad-
viezen hebben ingewonnen. Uit die adviezen kunnen wij een aantal 
elementen noteren. Uit het advies van de NMBS blijkt dat 69 % van de 
reizigers zich achter het principe van rookvrije perrons schaart. Uit een 

14 000 personnes. À l'échelle 
mondiale, le tabagisme constitue la 
principale cause évitable de mala-
dies chroniques et de décès. De 
plus, les conséquences du taba-
gisme passif sont souvent sous-es-
timées. 
 
Voir fumer incite effectivement à fu-
mer. J'ai arrêté de fumer il y a dix 
ans. Les moments où j'avais le plus 
de mal à tenir le coup étaient ceux 
où je voyais d'autres personnes  
fumer.  
 
En instaurant une interdiction gé-
nérale de fumer sur les quais, nous 
contribuons à l'ambition de créer 
une génération sans tabac. 
 
Les clubs de football de Bruges et 
d'Anderlecht ont banni entièrement 
la cigarette de leurs stades. Plu-
sieurs administrations commu-
nales ont mis en place des terrains 
de jeu et de sport sans tabac, pré-
cisément pour donner l'exemple et 
dénormaliser la cigarette. 
 
Les mégots de cigarettes contri-
buent aussi dans une large mesure 
à la soupe de plastique.  
 
Interdire de fumer sur les quais 
rend l'attente plus agréable pour 
les non-fumeurs. L'interdiction per-
met également de supprimer toute 
confusion par rapport au type de 
quais sur lesquels il est autorisé de 
fumer ou non. Une interdiction gé-
nérale de fumer clarifie la régle-
mentation. L'interdiction s'applique 
non seulement aux produits clas-
siques du tabac, tels que les ciga-
rettes, mais également aux nou-
velles formes, comme le vapotage 
et le tabac chauffé. 
 
Cette proposition de loi résulte 
d'une belle collaboration avec les 
pouvoirs locaux de Malines. Ma-
lines a lancé le projet pilote, tandis 
que le niveau fédéral était chargé 
de définir le cadre légal pour une 
introduction généralisée. 
 
Notre groupe politique a déposé la 
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enquête van de Stichting tegen Kanker blijkt dat 62 % van de Belgen 
voor een rookverbod op de perrons is.  
 
Ik hoor de argumenten van de oppositie. Ik hoor ook het argument dat 
het probleem wordt verplaatst naar de ingang van de stations. Daarop 
heb ik in de commissie al geantwoord. Dat antwoord wil ik hier vandaag 
herhalen. Ik wil wijzen naar voorbeelden uit het buitenland. In Neder-
land bijvoorbeeld heeft de Vereniging van Nederlandse Gemeenten 
een handige checklist opgesteld voor de gemeenten die het verbod 
willen invoeren of moeten invoeren, omdat zij een station hebben, om 
hen te helpen bij de voorbereiding van het rookverbod. Ook de NMBS 
gaf aan ver genoeg van de ingang de nodige asbakken te zullen plaat-
sen bij rookvoorzieningen, zodat reizigers niet per se hoeven te passe-
ren. Wij zien in het proefproject in Mechelen ook dat het op die manier 
kan. 
 
Stichting tegen Kanker wijst er in haar advies ook op dat de single-use-
plasticsrichtlijn van de Europese Unie de mogelijkheid biedt om tabaks-
bedrijven de kosten te laten dragen voor de inzameling van de peuken. 
Deze regeling zou op gewestelijk niveau kunnen worden uitgewerkt 
– hopelijk luisteren de Gewesten mee.  
 
In de commissie pasten we de oorspronkelijke tekst nog aan, omdat 
we het belangrijk vonden dat we verduidelijkten dat het niet de bedoe-
ling was de uitzonderingen uit de algemene regeling inzake rookvrije 
plaatsen niet langer toe te laten. Dat betekent dat eventuele rookruim-
tes voor werknemers en rookruimtes in de horeca onder de strikte voor-
waarden bepaald in deze wet ook opgenomen worden in deze regeling. 
Er wordt dus niet in een bijzondere regeling voor deze ruimtes voorzien 
in de stations. Zij kunnen zo mee evolueren met de algemene wetge-
ving. 
 
De regeling zal ingaan op 1 januari 2023, omdat verschillende advie-
zen hebben aangegeven dat het belangrijk is in voldoende tijd te voor-
zien om reizigers en personeel over de aanpassingen te informeren. 
Generatie Rookvrij gaf in haar advies aan dat het belangrijk is de reizi-
gers op voorhand te sensibiliseren, via talrijke communicatiekanalen 
zoals media, website, sociale media, luidsprekers in de stations enzo-
voort. Ze adviseert om te kiezen voor een positieve communicatie: de 
NMBS maakt al haar perrons rookvrij. Bovendien biedt de periode voor 
de inwerkingtreding op 1 januari 2023 de NMBS ook de kans om even-
tuele overgangsmaatregelen te nemen voor het personeel. Aangezien 
de NMBS achter het wetsvoorstel staat, hebben we er vertrouwen in 
dat ze haar personeel zal ondersteunen in de transitie naar rookvrije 
perrons en een rookstop bij haar personeelsleden. 
 
Ik ben enthousiast dat we vandaag over deze tekst kunnen stemmen 
in het Parlement. Ik wil de collega's bedanken voor de constructieve 
debatten in de commissie. Voor mij is dit een belangrijke stap vooruit 
naar een samenleving die alsmaar meer rookvrij wordt.  
 

proposition de loi et, après un pre-
mier exposé, nous avons recueilli 
différents avis. L'avis de la SNCB 
indique que 69 % des voyageurs 
soutiennent le principe de l'interdic-
tion de fumer sur les quais. Une en-
quête de la Fondation contre le 
Cancer révèle que 62 % des 
Belges sont favorables à une inter-
diction de fumer sur les quais. 
 
J'entends l'argument selon lequel 
le problème est déplacé à l'entrée 
des gares. Aux Pays-Bas, la Vere-
niging van Nederlandse Gemeen-
ten a établi une check-list pratique 
afin d'aider les communes qui sou-
haitent ou doivent introduire l'inter-
diction, parce qu'elles disposent 
d'une gare, à s'y préparer. La 
SNCB a également indiqué qu'elle 
installerait des cendriers suffisam-
ment loin de l'entrée, près des fu-
moirs, afin que les voyageurs ne 
soient pas obligés de passer de-
vant. Le projet pilote à Malines 
montre que c'est possible.  
 
La directive européenne relative 
aux plastiques à usage unique per-
met de faire supporter les coûts liés 
à la collecte des mégots par les ci-
garettiers. Cette réglementation 
peut être élaborée au niveau régio-
nal. 
 
En commission, nous avons en-
core modifié le texte original. Nous 
voulions préciser que l'objectif 
n'était pas d'abroger les exceptions 
prévues dans la réglementation gé-
nérale relative à l'interdiction de fu-
mer dans certains lieux. 
 
La réglementation entrera en vi-
gueur le 1er janvier 2023, parce 
que différents avis indiquent qu'il 
est important de prévoir suffisam-
ment de temps pour informer les 
voyageurs et le personnel des mo-
difications. Il est conseillé d'opter 
pour une communication positive: 
la SNCB bannit la fumée de tous 
les quais. La période intermédiaire 
offre également à la SNCB l'occa-
sion de prendre d'éventuelles me-
sures transitoires pour son person-
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nel. La SNCB soutient la proposi-
tion de loi. Nous sommes convain-
cus qu'elle soutiendra son person-
nel dans la transition vers une in-
terdiction de fumer sur les quais et 
le sevrage tabagique. 
 
Cette proposition de loi constitue 
une étape importante vers une so-
ciété non-fumeur.  
 

23.04  Frank Troosters (VB): Mevrouw de voorzitster, collega's, het 

zal u misschien niet verbazen dat ik iets minder enthousiast ben. Het 
Vlaams Belang erkent het belang van ieders gezondheid en de schade 
die actief of passief roken die kan toebrengen. Wat dit wetsvoorstel 
betreft, blijf ik echter op mijn honger inzake de argumentatie. Ondanks 
het feit dat de vorige spreekster haar best heeft gedaan om argumen-
ten voor het wetsvoorstel te geven, ben ik nog steeds niet overtuigd. 
 
Ik haal drie argumenten aan.  
 
Het creëren van een gezonde leefomgeving wordt alvast niet bereikt 
met dit wetsvoorstel. Het spijt me, maar ik begrijp niet op welke wijze 
dit wetsvoorstel dat zou bewerkstelligen. Door het invoeren van een 
rookverbod op de perrons in open lucht zal een roker zich verplaatsen 
naar een andere locatie waar roken wel toegelaten is. Personen die 
passief meeroken op die perrons, zullen worden vervangen door per-
sonen die meeroken op de alternatieve locatie die de rokers zullen op-
zoeken. Ik bespeur hier een verplaatsing van het probleem. Hoe men 
dit ook organiseert, er zullen steeds mensen zijn die roken en mensen 
die passief meeroken. Ik zie daar dus geen winst in. Men boekt pas 
vooruitgang indien men mensen overhaalt om te stoppen met roken, 
maar daar draagt dit voorstel niet toe bij. 
 
Het rookverbod op de perrons in het voorliggende wetsvoorstel komt 
neer op een bijkomend verbod. Ik kom daarmee bij uw derde argument, 
dat van de duidelijkheid, zodat men goed weet waar het al dan niet is 
toegelaten. Het blijft echter een bijkomend verbod. Wat eerst toegela-
ten was, is nu verboden. Dat impliceert dat sommige mensen verrast 
zullen zijn, niet akkoord zullen gaan en dit verbod zullen overtreden of 
in discussie zullen gaan met de handhavers. In dit geval zullen het per-
soneelsleden van de NMBS zijn die het verbod moeten handhaven. 
Dat verbod zal dus tot discussies leiden. Hetzelfde gebeurde na het 
verplichten van het dragen van mondmaskers. Ook dat leidde soms tot 
discussies en agressie. Hier zal hetzelfde gebeuren, dat staat in de 
sterren geschreven. 
 
Het staat daarenboven ook in de adviezen van de vakorganisaties van 
die werknemers geschreven, maar die adviezen worden blijkbaar ge-
negeerd en naast zich neergelegd. Ik stel vast dat NMBS-personeels-
leden steeds vaker het slachtoffer van verbaal of fysiek geweld worden, 
dat er een tekort aan operationeel personeel is en dat er een open-
staand saldo van 90.000 compensatiedagen is. We riskeren dat met 
dit verbod nog erger te maken. 
 
Een laatste argument dat ik net gehoord heb, was de plastic soup. 
Daarvoor bestaat er een gemakkelijke oplossing, namelijk asbakken 
en vuilbakken voorzien. Er is ook handhaving en bestraffing. Dat is in 

23.04  Frank Troosters (VB): Le 

Vlaams Belang reconnaît l'impor-
tance de la santé et les dommages 
causés par le tabagisme actif ou 
passif, mais les motivations qui 
sous-tendent cette proposition de 
loi ne convainquent pas. On ne 
crée pas un environnement sain, 
parce que le fumeur se déplacera 
vers un lieu où il peut fumer. Il y 
aura toujours des personnes qui fu-
ment et des personnes soumises 
au tabagisme passif. L'on n'avan-
cera que si l'on parvient à con-
vaincre les fumeurs d'arrêter de fu-
mer, mais la proposition à l'examen 
n'y contribuera pas, car elle se 
borne à instaurer une interdiction 
supplémentaire. Ce qui était auto-
risé précédemment est à présent 
interdit. Cela implique que des per-
sonnes seront surprises et qu'elles 
enfreindront cette interdiction ou 
entreront dans la confrontation 
avec les forces de l'ordre, ce qui 
entraînera inévitablement plus de 
discussions et d'agressions à l'en-
contre du personnel de la SNCB. 
Et le problème de la "soupe plas-
tique" peut aisément être résolu 
par le placement de cendriers et de 
poubelles. Nous sommes favo-
rables à la sensibilisation et à de 
bonnes campagnes. Donc, si nous 
partageons certes le souci de 
tendre vers un environnement plus 
sain, nous nous abstiendrons tou-
tefois lors du vote.  
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mijn ogen dus ook een non-argument.  
 
Wij erkennen zeker het belang van de gezondheid en het feit dat roken 
schadelijk is, dat trekken we absoluut niet in twijfel. Ik hoor echter nog 
steeds geen goede argumentatie. Voor mij is dit nog steeds een zo-
veelste regeltje, een zoveelste verbod dat wordt ingevoerd, iets wat 
deze regering eigenlijk typeert. Een echt valabel en rationeel argument 
heb ik nog steeds niet gehoord. We zijn wel voorstanders van sensibi-
liseren en goede campagnes. Daarover verschillen we dus niet van 
mening. Overtuig de mensen om de vrije keuze te maken om te stop-
pen met roken, dat zou namelijk het beste resultaat zijn.  
 
Wij delen dus de zorg voor een gezondere samenleving, maar zullen 
ons bij de stemming over dit voorstel onthouden. 
 

23.05  Jef Van den Bergh (CD&V): Collega's, ik zal het vrij kort hou-

den. Collega Buyst heeft al heel wat argumenten aangehaald.  
 
Ik moet zeggen dat ik me, net zoals bij het vorige wetsvoorstel dat we 
hier bespraken, in het begin even de vraag stelde of we dit wel moesten 
doen. Daarna heb ik echter alles even op een rijtje gezet. Ik las ook net 
nog het boek van Marc Michils, de algemeen directeur van Kom op 
tegen Kanker, waarin hij schrijft over zijn organisatie en de strijd die 
wordt gevoerd tegen kanker en voor een rookvrije generatie. Hij had 
het over de inspanningen die daarvoor geleverd worden en de redenen 
daarvoor. Dat alles heeft me echt verbaasd. Misschien had ik dat al 
langer moeten weten, maar 14.000 mensen sterven jaarlijks door ro-
ken en de gevolgen ervan, zoals kanker. Ik denk dat zo'n cijfer voor 
zich spreekt en dat het hierdoor een no-brainer wordt dat we richting 
een rookvrije samenleving moeten evolueren.  
 
Zo evolueren we bijvoorbeeld ook in voetbalstadions richting een rook-
vrije omgeving. Niet enkel bij Club Brugge en Anderlecht, die mevrouw 
Buyst aanhaalde, maar ook bij KV Mechelen geldt er een rookverbod 
in het stadion. Ik dacht eerst dat het nooit zou lukken bij de supporters. 
Toch werkt het. Het lukt nog niet voor 100 % maar het evolueert toch 
in die richting. Hetzelfde geldt voor bijvoorbeeld sportvelden en speel-
pleintjes.  
 
De stappen vooruit naar een rookvrije omgeving waar mensen samen-
komen, waar mensen geen andere mensen zien roken en waar ze niet 
noodgedwongen moeten meeroken, moeten worden gezet. De gevol-
gen van dat roken, waaronder het afval in de omgeving, bieden vol-
doende argumenten om hier ten volle achter te staan en hiermee een 
extra steen te leggen in het pad naar de rookvrije samenleving. 
 
U krijgt dus alle steun voor dit wetsvoorstel, collega Buyst. Proficiat met 
uw initiatief, wij steunen dat ten volle. 
 

23.05 Jef Van den Bergh (CD&V): 

Au départ, je me suis demandé si 
nous devions procéder à cette in-
terdiction, mais quand on y réfléchit 
bien, cela va de soi. J'ai lu récem-
ment le livre de Marc Michils,  
directeur général de Kom op tegen 
Kanker, dans lequel il parle de son 
organisation, de la lutte contre le 
cancer et pour une génération sans 
tabac. Chaque année, 14 000 per-
sonnes meurent des suites du ta-
bagisme. La proposition de loi à 
l'examen est donc une évidence, à 
l'instar de l'évolution qu'ont suivie 
les stades de football ainsi que les 
terrains de sport et les plaines de 
jeux notamment. Il s'agit là de rai-
sons suffisantes pour franchir cette 
nouvelle étape vers une société 
sans tabac. Nous soutenons donc 
pleinement cette proposition.  
 

23.06  Maria Vindevoghel (PVDA-PTB): Collega's, het rookvrij maken 

van de openbare ruimtes zoals de perrons is een belangrijk maat-
schappelijk debat. We moeten er dan ook voor zorgen dat alle stand-
punten aan bod komen.  
 
Roken is en blijft een hardnekkige verslaving waarmee reizigers en 
treinpersoneel te kampen hebben. Dat is een realiteit. Wij denken dat 
de doelstelling in de eerste plaats moet zijn om mensen van die ver-
slaving af te helpen. 

23.06  Maria Vindevoghel (PVDA-

PTB): L'interdiction de fumer dans 
les espaces publics, y compris les 
quais, fait l'objet d'un débat de so-
ciété majeur. Le tabagisme est 
avant tout une dépendance et nous 
devons apporter notre aide pour la 
supprimer. Mais dans ce cas pré-
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Wij hebben echter heel wat opmerkingen bij dit wetsvoorstel. In de eer-
ste plaats gaat het dan over de handhaving. Wat op het eerste gezicht 
een goed idee lijkt, is in de praktijk toch niet zo evident. Wie zal er 
moeten controleren, de rokers aanspreken en boetes uitschrijven? Zal 
dat de stationschef zijn, die nu al op veel plaatsen afgeschaft is? Moet 
dat de loketbediende zijn, die op heel veel plaatsen al verdwenen is? 
Moet men Securail bellen? We weten allemaal hoelang het kan duren 
vooraleer zij ter plekke zijn. Zullen we de lokale politie belasten met 
deze taken? Gaan we soms voor camera's met gezichtsherkenning? 
Kortom, er is geen personeel voorhanden om dit verbod te handhaven. 
 
Vandaag zijn er al heel veel problemen met agressie in en rond de 
stations. Het personeel van de NMBS staat dan ook niet te springen 
om daarbij ook nog eens politieagent te spelen. Dit zou weleens een 
trigger kunnen zijn voor nog meer gevallen van agressie tegen het per-
soneel. 
 
We moeten dus heel voorzichtig met deze zaak omgaan. Daarom is 
het ook belangrijk om te wijzen op het advies van de vakbond, die 
vooral het probleem van het aantal personeelsleden aankaart. In april 
werden er 3.882 treinen afgeschaft omdat er onvoldoende personeel 
was. Dat is hallucinant. Dat is momenteel de grootste kopzorg van de 
NMBS. 
 
Ook de houding van de NMBS ten opzichte van dit onderwerp vinden 
wij een probleem. Er zijn namelijk nog veel winkels in de stations waar 
tabak wordt verkocht. Misschien moet men een voorbeeld nemen aan 
Nederland, waar de verkoop van tabak in die winkels verboden is. De 
NMBS zou er dus voor kunnen zorgen dat er geen aanbod van tabak 
en sigaretten is. Dat zou al een stap in de goede richting zijn. 
 
Vanuit het standpunt van de werknemers vinden wij de timing van dit 
voorstel slecht, omdat er al zoveel problemen zijn met het personeels-
bestand. Dat is nu de grootste kopzorg van het personeel. Hoe gaat de 
NMBS dit probleem trouwens aanpakken bij het personeel? Als perso-
neel moet wachten, rookt het soms nog snel een sigaretje. Zal de 
NMBS ook effectief campagnes voeren, zoals dat in meer bedrijven 
gebeurt, om roken af te raden bij het personeel? De NMBS moet er nu 
in eerste instantie serieus werk van maken om het personeelskader 
aan te vullen, zodat er genoeg mensen zijn, inclusief loketbedienden, 
om de job goed te kunnen uitvoeren.  
 
Rekening houdend met de belangen van de reizigers en het personeel 
zal de PVDA-PTB zich dan ook onthouden bij de stemming. 
 

cis, qui est responsable des con-
trôles: le chef de gare, le guiche-
tier, la police, Securail? Non seule-
ment ces contrôles sont suscep-
tibles de provoquer de nouvelles 
agressions, mais il y a aussi le pro-
blème d'effectifs de personnel suf-
fisants. Rien qu'en avril, 
3 882 trains ont été annulés par 
manque de personnel. C'est hallu-
cinant. De plus, la SNCB elle-
même ne donne pas vraiment le 
bon exemple, avec de nombreux 
magasins dans les gares qui ven-
dent du tabac. Peut-être qu'il fau-
drait commencer par interdire sa 
vente. La SNCB va-t-elle réelle-
ment mener des campagnes pour 
dissuader le personnel de fumer? 
Compte tenu des intérêts des 
voyageurs et du personnel, le 
PVDA-PTB s'abstiendra lors de ce 
vote.  
 

23.07  Joris Vandenbroucke (Vooruit): Mevrouw de voorzitster, ik 

dank de indieners van het wetsvoorstel, dat wat mij betreft een kwestie 
van gezond verstand is en vooral ook de consequentie is van een ge-
zondheidsbeleid omtrent roken, dat velen in het Parlement enkel lip-
pendienst bewijzen. Als het erop aankomt het in de praktijk te brengen, 
verzinnen zij allerlei argumenten die volgens mij weinig uitstaans heb-
ben met de realiteit. Ik verwijs bijvoorbeeld naar de karikatuur die col-
lega Roggeman maakt van rokers die samentroepen voor de ingang 
van onze stations, waar de niet-rokende medereizigers zich door een 
walm van rook zullen moeten wagen om zich naar het perron te bege-
ven. Daar klopt natuurlijk niets van. 
 

23.07  Joris Vandenbroucke 

(Vooruit): Cette proposition de loi 
est une question de bon sens. Elle 
est aussi la suite logique d'une po-
litique de santé publique cohé-
rente. J'entends certains collègues 
manier la caricature. Ainsi, 
M. Roggeman estime que les 
voyageurs devront désormais tra-
verser un nuage de tabac pour se 
rendre sur leur quai. Il va de soi 
qu'il n'en sera rien. Il n'y a de toute 
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Ik heb er naar aanleiding van het voorstel wat meer opgelet – ik woon 
toevallig in de stad met het belangrijkste reizigersstation van Vlaande-
ren – en er roken niet zo verschrikkelijk veel mensen op het perron, om 
de eenvoudige reden dat men daar meestal maar een paar ogenblik-
ken, in het slechtste geval maar een paar minuten vertoeft, tenzij men 
in de Kempen woont, waar men al wat langer op een trein moet wach-
ten. Hoe dan ook vind ik het maar normaal dat men op een perron, dat 
wat mij betreft het verlengde van de binnenkant van de publieke ruimte 
die het station is, geen sigaret opsteekt, vlak naast medereizigers, die 
er niet voor hebben gekozen om die rook in te ademen. De Vooruit-
fractie staat dus meet af vierkant achter het voorstel. 
 
Ik wil wel graag een belangrijk punt aanstippen, met name de handha-
ving van het rookverbod. Ik begrijp de vraag van het personeel van de 
NMBS om daar zeer goede afspraken over te maken, want een regel 
staat of valt natuurlijk met de handhaving ervan. Wij moeten opletten 
dat wij bepaalde personeelsleden niet in een rol duwen die zij eigenlijk 
niet hebben. Daarvoor zijn anderen beter geschikt, maar ik heb er alle 
vertrouwen in dat ook dat goed kan komen. 
 

façon pas beaucoup de fumeurs 
sur les quais puisque l'attente n'est 
généralement que de courte durée. 
Par ailleurs, à mes yeux, le quai est 
un prolongement de la gare et à ce 
titre, il s'agit d'un espace public où 
il est préférable de ne pas fumer. 
Je puis cependant comprendre la 
demande du personnel de la SNCB 
qui désire que les contrôles fassent 
l'objet de conventions précises, 
mais je suis persuadé que même 
cet aspect pourra être réglé correc-
tement.  
 

23.08  Mélissa Hanus (PS): Madame la présidente, je tenais simple-

ment à réagir à certains propos que j'ai entendus au sujet de cette me-
sure.  
 
La proposition de loi en question a pour enjeu une balance d'intérêts 
entre deux objectifs légitimes: débanaliser la cigarette, mais aussi pré-
server les droits des individus dans l'espace public. Comme je l'avais 
mentionné en commission, mon groupe a pris les contacts nécessaires 
avec les cheminots pour s'assurer que des garanties suffisantes pour 
une application réfléchie de la loi avaient été obtenues. C'est bien le 
cas. 
 
Notre préoccupation majeure quant à la proposition de loi qui est sou-
mise aujourd'hui à notre approbation concerne l'exécution des me-
sures qu'elle prévoit. À cette fin, un suivi accru nous permettra de vé-
rifier l'efficacité d'un tel dispositif pour les individus présents dans une 
gare, qu'il s'agisse des navetteurs ou des membres du personnel. Je 
vous remercie de votre attention. 
 

23.08  Mélissa Hanus (PS): Dit 

wetsvoorstel weegt twee legitieme 
doelstellingen tegen elkaar af: ro-
ken minder sociaal acceptabel ma-
ken en de rechten van burgers in 
de openbare ruimte vrijwaren. Mijn 
fractie heeft contact opgenomen 
met het spoorwegpersoneel om er 
zeker van te zijn dat er voldoende 
garanties verkregen werden voor 
een doordachte toepassing van de 
wet. We zullen nauwlettend toezien 
op de uitvoering van de maatrege-
len om na te gaan of ze doeltref-
fend zijn.  
 

23.09  Josy Arens (Les Engagés): Madame la présidente, tout 

d'abord, je voudrais remercier Mme Buyst pour le dépôt de ce texte 
important qui mérite la discussion que nous avons pour le moment. Je 
salue le fait qu'il s'agisse d'une proposition de loi et pas d'une proposi-
tion de résolution. Ce ne sera pas un texte qui sera dans une armoire 
quelque part mais un texte qui entrera en vigueur et qui fera bouger les 
choses. 
 
Je m'engage bien évidemment à soutenir cette proposition de loi. Il est 
vrai que lorsqu'on connaît le coût du tabac sur la santé publique - cer-
tains ont précisé le nombre de victimes par an -, on ne peut pas être 
insensible à tout cela. C'est une belle proposition que je soutiendrai 
avec mon groupe. 
 

23.09  Josy Arens (Les Engagés): 

Ik bedank mevrouw Buyst voor het 
indienen van deze belangrijke 
tekst. Ik ben blij dat het een wets-
voorstel betreft, want in tegenstel-
ling tot een resolutie zet een wets-
voorstel wel dingen in beweging. 
We zullen dit voorstel steunen. We 
kunnen niet ongevoelig blijven voor 
de hoge rekening die we op het 
vlak van de volksgezondheid voor-
geschoteld krijgen voor de gevol-
gen van roken.  
 

23.10  Sophie Rohonyi (DéFI): Chers collègues, je remercie notre 

collègue pour le dépôt de cet important texte qui porte sur le taba-
gisme, qui est un véritable enjeu de santé publique. Chaque année, 
près de 8 millions de personnes dans le monde décèdent des causes 

23.10  Sophie Rohonyi (DéFI): In 

België zijn er elk jaar bijna 
20.000 overlijdens die rechtstreeks 
door tabak zijn veroorzaakt. Het is 
een cijfer dat tot nadenken stemt 
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du tabac. En Belgique, chaque année, près de 20 000 décès sont di-
rectement causés par le tabac. C'est un chiffre interpellant quand on 
sait que 2 millions de nos concitoyens sont fumeurs. 
 
Pour faire baisser ces chiffres, il est indispensable d'adopter des me-
sures qui soient toujours plus ambitieuses, diversifiées et complémen-
taires. Il faut lutter contre le tabagisme actif et passif dans tous les sec-
teurs, partout où il sévit, partout où le tabac appauvrit, rend dépendant, 
rend malade, voire tue. 
 
Je tiens à remercier les collègues d'Ecolo-Groen qui ont introduit cette 
proposition de loi. Une entreprise publique telle que la SNCB se doit 
de montrer l'exemple en acceptant que dès le 1er janvier 2023, l'en-
semble de ses quais s'ajouteront à la liste des endroits où il est interdit 
de fumer, que ces quais soient couverts ou non.  
 
J'entends que les collègues de la N-VA s'offusquent, stipulant que 
l'interdiction de fumer se justifierait où beaucoup de personnes sont 
concentrées au même endroit, ce qui ne serait pas le cas des quais, à 
leur humble avis. Ainsi, il y aurait une distinction entre les quais en ville 
et les quais à la campagne, pour lesquels cette interdiction de fumer 
ne se justifierait pas. 
 
À l'instar de mes collègues, je ne vous suis pas. À la campagne, on 
observe qu'il y a moins de trains, un toutes les heures, là où dans les 
villes il y en a un toutes les 5 ou 10 minutes. Lorsqu'il y a moins de 
trains, il y a forcément une plus grande affluence. À la campagne, il y 
a aussi moins de quais. Dans ma commune de Rhode-Saint-Genèse, 
il y a deux quais, l'un pour aller vers Bruxelles et l'autre pour aller vers 
Nivelles. 
 
Là aussi, j'espère que cela changera grâce au volontarisme de notre 
ministre de la Mobilité et que nous connaîtrons bientôt ce fameux RER 
dont on parle tant. 
 
Lorsqu'il y a moins de quais, il y a forcément une plus grande concen-
tration de voyageurs qui attendent sur ce même quai. Il y a ceux qui 
vont à Bruxelles-Central, puis ceux qui prennent le train qui arrive cinq 
minutes après pour aller à Anvers et encore ceux qui prennent le train 
qui arrive encore cinq minutes après pour aller à Bruxelles-Luxem-
bourg. Toutes ces personnes sont concentrées sur le même quai pour 
prendre différents trains. 
 
La différence qui s'appliquerait aux quais situés en ville comme à la 
campagne ne tient selon moi pas la route. Cette mesure que mon parti 
soutient ne doit pas, à notre sens, être vue comme une mesure puni-
tive. Au contraire, elle doit être vue comme une mesure préventive et 
même incitative, à savoir une mesure qui participerait à notre objectif 
commun – je pense, je l'espère en tout cas – d'encourager nos conci-
toyens à prendre toujours plus le train et ce, dans des conditions 
agréables pour toutes et tous. 
 
C'est aussi une mesure qui protégera les jeunes d'une exposition pré-
coce au tabac dans des espaces publics tels que le sont ces quais de 
gare. Cette mesure, le secteur de la santé la sollicitait depuis long-
temps, trop longtemps. Je pense principalement à la Fondation contre 
le Cancer ou à Générations sans tabac. Cette mesure, les citoyens la 
soutiennent aussi. C'est non négligeable puisque c'est finalement ce 

als je weet dat 2 miljoen landgeno-
ten roken. Het is dan ook cruciaal 
dat we de strijd tegen het roken 
aanbinden. 
 
Ik wil de collega's van Ecolo-Groen 
bedanken, want zij hebben dit 
wetsvoorstel ingediend. Een over-
heidsbedrijf als de NMBS moet het 
voorbeeld geven door ermee in te 
stemmen dat het vanaf 1 januari 
2023 op alle perrons verboden is te 
roken. 
 
Ik ben het niet eens met de colle-
ga's van de N-VA die een onder-
scheid willen maken tussen per-
rons in de stad en op het platteland.  
 
Hoe minder perrons er zijn, hoe 
meer reizigers er inderdaad op het-
zelfde perron staan te wachten. 
Het houdt geen steek om op dat 
vlak een onderscheid te maken. 
Dankzij deze maatregel, die door 
mijn partij gesteund wordt, zullen 
ook de niet-rokers in aangenamere 
omstandigheden met de trein kun-
nen reizen, mede doordat er veel 
minder peuken op de grond zullen 
liggen. Deze maatregel zal ook de 
jongeren beschermen tegen een te 
vroegtijdige blootstelling aan ta-
baksrook op openbare plaatsen, 
zoals stationsperrons.  
 
De gezondheidssector was al lang 
vragende partij voor deze maatre-
gel. In een onderzoek van de Stich-
ting tegen Kanker zei 62 % van de 
ondervraagden voorstander te zijn 
van een rookverbod op de perrons.  
 
In Nederland, Frankrijk en het Ver-
enigd Koninkrijk geldt er al zo een 
rookverbod op de perrons. 
 
Deze tekst zal evenwel gepaard 
moeten gaan met een concrete 
budgettaire inspanning om de 
Spoorwegpolitie en de lokale politie 
van de nodige middelen te voor-
zien om controles te kunnen uit-
voeren en indien nodig het hoofd te 
kunnen bieden aan een mogelijke 
toename van de agressie tegen het 
personeel als gevolg van de toe-
passing van die maatregel.  
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soutien qui sera un gage de son applicabilité et in fine de son efficacité. 
D'ailleurs, une enquête menée par la Fondation contre le Cancer dé-
montre que 62 % des personnes qui ont été interrogées à ce sujet sont 
favorables à une interdiction de fumer sur les quais, notamment parce 
qu'elle rendrait l'attente beaucoup plus agréable pour les voyageurs 
qui ne fument pas. Cette mesure, la SNCB, elle aussi, la soutient. Elle 
l'a fait savoir en ces mots: "Les avantages à cet égard sont nombreux. 
Il y a entre autres bien sûr les effets bénéfiques sur la santé de tous 
les voyageurs et du personnel de la SNCB.". Cela a été rappelé par 
ma collègue socialiste à l'instant. "L'interdiction de fumer sur les quais 
permettra également de réduire le nombre de mégots sur les quais et 
dans les voies, ce qui améliorera aussi la propreté de la gare et le con-
fort des voyageurs."  
 
Ces constats, mon groupe les rejoint parce qu'ils soulignent bien tous 
les avantages qui sont liés à cette mesure d'interdiction sur le plan de 
la santé publique, mais aussi de la prévention et de l'environnement. 
 
Je tiens également à rappeler qu'aux Pays-Bas, en France et au 
Royaume-Uni, cette interdiction de fumer sur les quais est déjà entrée 
en vigueur.  
 
Nous avons tous les espoirs que cette mesure constituera une réelle 
plus-value dans notre lutte contre le tabagisme, mais encore faut-il que 
cette interdiction puisse être effectivement contrôlée. Or, selon l'Union 
des Villes et Communes, il serait difficile pour la police des chemins de 
fer, mais aussi pour la police locale d'effectuer ce contrôle, notamment 
en raison d'un manque de moyens. Il faudra donc que le vote de ce 
texte s'accompagne d'un véritable effort budgétaire à destination de 
nos communes pour que celles-ci puissent se préparer, d'ici la date 
d'entrée en vigueur de ce texte, donc d'ici le 1er janvier prochain, à la 
mise en place de cette interdiction tant en ce qui concerne les contrôles 
et les potentielles augmentations d'agressions envers le personnel qui 
pourraient en résulter qu'en ce qui concerne les autres aspects tels 
que le déplacement du problème des mégots à l'entrée des gares. Il 
faudra aussi miser sur l'information correcte des navetteurs via diffé-
rents canaux d'information pour qu'ils puissent prendre connaissance 
de cette nouvelle interdiction. Nous veillerons à ce que le gouverne-
ment fédéral puisse soutenir les entités fédérées dans cette importante 
démarche. 
 
En conclusion, mon groupe soutiendra avec enthousiasme cette me-
sure d'interdiction de fumer sur les quais de gare, mesure qui devra 
s'inscrire dans le cadre d'une politique globale et structurelle de lutte 
contre le tabagisme qui devra être impulsée par un vrai plan interfédé-
ral. Il s'agit, finalement, d'une nécessité pour notre santé à toutes et 
tous.  
 

 
Voorts zal erop toegezien moeten 
worden dat de reizigers goed geïn-
formeerd worden, zodat ze kennis 
kunnen nemen van dat nieuwe ver-
bod. 
 
Mijn fractie zal deze maatregel met 
betrekking tot het invoeren van een 
rookverbod op de perrons ten volle 
steunen.  
 
 
 

23.11  Jean-Marie Dedecker (ONAFH): Mevrouw de voorzitster, ik 

moet u meedelen dat ik dit wetsvoorstel, tot ieders verwondering waar-
schijnlijk, niet zal goedkeuren. 
 
Ik zal het wetsvoorstel niet goedkeuren, maar niet omdat ik de roker wil 
verdedigen. Net als u allemaal vind ik roken Russische roulette spelen 
met de gezondheid, het stinkt, het is vervelend en het verkort het leven. 
Ik zal het ook niet verdedigen vanuit het oogpunt van de rokers. Net 
zoals de heer Van den Bergh heb ik daarover nogal wat boeken gele-
zen omdat ik in mijn privéleven van heel dichtbij werd geconfronteerd 

23.11  Jean-Marie Dedecker (IN-

DEP): Je ne voterai pas en faveur 
de la proposition de loi à l'examen, 
non pas parce que je suis favorable 
au tabagisme – au contraire, le ta-
bac sent très mauvais et nuit à la 
santé – ni parce que je me place du 
point de vue des fumeurs. Ce à 
quoi je tiens, en revanche, c'est à 



 05/05/2022 CRIV 55 PLEN 177 
 

CHAMBRE-4E SESSION DE LA  55E LÉGISLATURE 2021 2022 KAMER-4E ZITTING VAN DE 55E ZITTINGSPERIODE 

 

100 

met de gevolgen van roken. Mijn vader is gestorven aan longkanker. 
Hij had meer teer in zijn longen dan er op zijn oprit lag. Toen hij mij zei 
dat hij longkanker had, vroeg ik hem wat hij zou doen en hij antwoordde 
dat hij van dokter zou veranderen. Die opstandigheid zit dus waar-
schijnlijk wel in de genen omdat ik nogal hou van vrijheid. 
 
Een boek dat ik heb gelezen en dat u misschien allemaal eens zou 
kunnen lezen, is het boek van Robert N. Proctor, The Nazi War on 
Cancer. Nazi-Duitsland was immers het eerste land dat antirookcam-
pagnes voerde onder het motto ‘Uw lichaam is van de nazi en van de 
Führer’. Niet dat ik u daarvan verdenk, absoluut niet. Ik heb overdrij-
vingen genoeg meegemaakt in mijn lange carrière. In 1999 was er hier 
zelfs een groene minister – l'histoire se répète – Magda Aelvoet, die de 
chocoladesigaretten wilde verbieden, want dat leidde tot zwaarlijvig-
heid. Ik heb er niet genoeg van gegeten, maar ik heb wel last van 
zwaarlijvigheid. Ik heb echter nooit gerookt. 
 
Waarom zeg ik dat? In uw wetsvoorstel, mevrouw Buyst, spreekt u over 
het percentage dat gewonnen is voor het rookverbod op perrons, wat 
betekent dat 38 % van de mensen dat niet is. Voor de groenen, een 
partij die nog geen 10 % van de maatschappij vertegenwoordigt, is 
38 % niet veel. Hoe kan men dan rekening houden met die 38 %? Dat 
wil zeggen dat die 38 % het niet allemaal goed op een rijtje hebben. Bij 
die 38 % zijn er heel wat zwakke mensen, mensen die verslaafd zijn, 
mensen die niet naar het stadion van Anderlecht of Club Brugge gaan, 
maar die wel de trein moeten nemen. Dat is immers een noodzaak om 
bijvoorbeeld naar het werk te gaan. Als men de trein verlaat en een 
nicotineshot nodig heeft, dan heb ik daar respect voor. 
 
De roker is een beetje de melaatse geworden in onze maatschappij. 
Het heeft altijd wel een reden. Er zijn inderdaad 16.000 doden. De ro-
ker is echter een melaatse in de maatschappij. We zijn begonnen met 
de roker te bannen uit zijn stamcafé. Hij was een asielzoeker in zijn 
eigen stamcafé: hij mocht nog buiten roken. Als hij nu de trein verlaat, 
mag hij ook al niet meer roken. 
 
Ik woon aan de zee, met de gezondste lucht van het land. In Oostende, 
mijnheer De Vriendt, hebben ze misschien de beste kroketten, maar 
wij, in Middelkerke, hebben de gezondste lucht. 
 
Ik kom terug op het tweede deel van uw wetsvoorstel, dat betrekking 
heeft op meeroken.  
 
Daarover zijn ontzettend veel wetenschappelijke studies verschenen 
van het Vlaams Instituut Gezond Leven dat zegt hoe gevaarlijk meero-
ken is. Ik hou evenwel van het Vlaams Instituut van het Gezond Ver-
stand. In een ondertussen voorbijgestreefde studie van 1998 vond de 
Wereldgezondheidsorganisatie toen nog geen negatieve effecten van 
het meeroken. Ik geef echter toe dat er negatieve effecten zijn. Vervol-
gens is er een studie verschenen van de National Association of Insu-
rance Commissioners, dat zijn de rijkste verzekeraars van de wereld. 
Als zij iets zeggen, is het altijd in hun voordeel. Volgens hen leven ro-
kers gemiddeld vier jaar, ofwel 1.460 dagen, korter. Niet alleen zij, 
maar ook de gereputeerde Britse Coventry Laboratory stelt dat iemand 
die dagelijks thuis en op het werk continu blootgesteld is aan passief 
roken, slechts één duizendste van de dosis rook van een roker binnen-
krijgt. Van passief roken krimpt de levensverwachting dus met ander-
halve dag. 

la liberté. Je recommande à cha-
cun la lecture du livre The Nazi War 
on Cancer de Robert N. Procter. 
Les nazis ont été les premiers à 
mener des campagnes antitabac. 
Non pas que je soupçonne les par-
tis de la majorité d'être des nazis. 
J'ai vu suffisamment d'aberrations 
tout au long de ma longue carrière. 
La dernière fois que les écologistes 
ont fait partie du gouvernement, la 
ministre Magda Aelvoet a même 
voulu interdire les cigarettes en 
chocolat. 
 
Si 62 % des personnes sont pour 
l'interdiction de fumer sur les quais, 
c'est que 38 % ne l'approuvent 
pas. Certaines de ces personnes 
sont plus faibles que d'autres, elles 
souffrent d'addiction. Elles ne fré-
quentent peut-être pas les stades 
de football, mais elles doivent pren-
dre le train pour se rendre au tra-
vail. Si elles ont besoin d'une dose 
de nicotine à la descente du train, 
je le respecte. Les fumeurs sont de 
plus en plus traités comme des pa-
rias de la société.  
 
Le Vlaams Instituut Gezond Leven 
a publié de nombreuses études 
concernant les effets du tabagisme 
passif. S'il est exact que le taba-
gisme passif a des effets néfastes, 
je suis néanmoins un partisan de 
l'Institut flamand du bon sens. Se-
lon la National Association of Insu-
rance Commissioners, les fumeurs 
perdent en moyenne quatre an-
nées d'espérance de vie. Les per-
sonnes qui sont exposées quoti-
diennement au tabagisme passif à 
la maison et au travail perdent un 
jour et demi. 
 
Pour moi, il s'agit d'une question de 
solidarité à l'égard des plus faibles 
et des personnes souffrant d'une 
dépendance. La solidarité est plus 
forte aujourd'hui envers les fu-
meurs de cannabis, qui ont un 
risque de schizophrénie 30 % plus 
élevé, qu'envers les fumeurs clas-
siques.  
 
Personnellement, je n'ai jamais été 
fumeur mais jamais je ne refuserai 
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Mijn vrouw rookt ook en dat is geen reden om te scheiden. We kunnen 
er wat lacherig over doen, maar voor mij gaat het vooral om de solida-
riteit met de zwakkeren, de verslaafden. Er is veel meer solidariteit met 
de cannabisrokers die 30% meer kans hebben op schizofrenie, dan 
met de rokers. Rokers worden uit onze maatschappij gebannen. 
 
We evolueren stilaan naar een maatschappij van gezondheidsbetutte-
ling, een repressieve gezondheidsstaat. 
 
Ik weet dat er geen enkele rationele reden is om te roken. Ik heb het 
nooit gedaan in mijn leven, nooit! Ik heb daarvoor te veel aan sport 
gedaan. Maar een ander het recht ontzeggen om in open lucht een 
sigaretje te roken – of zelfs een sigaartje voor de rijken, ik weet dat dat 
niet ligt bij de linkse kerk – daar zal ik me altijd tegen verzetten. Hoe 
het ook zij, ik vind het nog altijd een recht om buiten een sigaretje te 
roken. Die betuttelings- en repressiemaatschappij laat ik aan mij voor-
bijgaan. Ik ben misschien nog een oude mei '68'er – ik zie de heer Mer-
tens lachen – en ik zou eens een wetsvoorstel 'verboden te verbieden' 
moeten indienen. We zijn echt aan het evolueren naar een verbods-
maatschappij waarin alles wat plezier en soelaas brengt …  
 
U hebt gelijk mevrouw: zien roken doet roken, zien eten doet eten – ik 
ben daar een voorbeeld van – en zien drinken doet drinken, maar als 
men stopt met drinken en eten gaat men dood, dus men moet oppas-
sen. 
 

à autrui le droit de griller une ciga-
rette en plein air. Je dis "non" à la 
société du paternalisme et de la ré-
pression. Il se pourrait qu'un vieux 
soixante-huitard sommeille en moi 
et peut-être dois-je déposer une 
proposition de loi visant à "interdire 
d'interdire". 
 

23.12  Nicolas Parent (Ecolo-Groen): Madame la présidente, "tout ce 

qui est excessif est insignifiant" et je ne vais pas m'attarder sur certains 
propos qui viennent d'être formulés. Manifestement, on confond parfois 
la séance plénière avec la buvette! Moi, je fais partie d'une génération 
tabac, j'ai grandi avec le tabac dans les buvettes de foot, chez le coif-
feur, dans la voiture, dans le train, dans les cafés… Tout cela sans être 
fumeur. 
 
On a connu ces dernières années les progrès de la législation qui ont 
rendu ces environnements partagés plus agréables pour toutes et 
tous, malgré les inquiétudes initiales. Aujourd'hui, où en sommes-
nous? Des constats ont été formulés, notamment par le collègue 
Van den Bergh, et il convient de les répéter. En Belgique, le tabac tue 
chaque année 14 000 personnes, soit près de 40 personnes par jour. 
C'est un chiffre auquel on ne peut pas s'habituer, et il n'y a pas un jour 
à perdre par rapport à ce constat. 
 
Notre stratégie, on la connaît. Il y a eu des législations: le prix sur le 
tabac, les lieux, les messages… Mais c'est assez inefficace, il faut re-
connaître qu'on peut faire mieux, et c'est l'engagement du gouverne-
ment, l'engagement de la majorité: à l'horizon 2028, une réduction de 
la consommation globale du tabac, particulièrement chez les plus 
jeunes. C'est aussi sur cette base que le mouvement "Générations 
sans tabac" a été initié, avec - notamment - la Fondation contre le Can-
cer. 
 
"Générations sans tabac" a pour objectif de faire en sorte que les en-
fants nés après 2019 ne soient plus exposés au tabac. On a beaucoup 
parlé des fumeurs, on a moins parlé des nouvelles générations. C'est 
aussi à elles que ce texte s'adresse, avec pour objectif de limiter effec-
tivement le tabagisme passif, mais aussi, à titre préventif, pour éviter 

23.12  Nicolas Parent (Ecolo-

Groen): Toen de generatie waartoe 
ik behoor opgroeide, werd er overal 
gerookt. We weten ondertussen 
welke vooruitgang er geboekt werd 
op het vlak van de wetgeving, 
waardoor het voor iedereen  
aangenamer werd om in gedeelde 
ruimtes te vertoeven, ondanks de 
aanvankelijke bezorgdheden. In 
België doodt tabak echter nog 
steeds 14.000 mensen per jaar, 
wat een verschrikkelijk hoog cijfer 
is.  
 
Onze strategie is welbekend: wet-
gevingen met betrekking tot de ta-
baksprijs, ontradende boodschap-
pen… Alles kan echter beter. De 
meerderheid heeft zich ertoe ver-
bonden om het algemene tabaks-
gebruik tegen 2028 te verminde-
ren. De beweging Generatie Rook-
vrij werd opgestart. Het opzet van 
die beweging is dat de kinderen die 
na 2019 geboren zijn, niet meer 
aan roken blootgesteld worden. 
Met deze tekst richten we ons dus 
tot de nieuwe generaties, door pas-
sief roken te beperken en door het 
kopieergedrag tussen generaties 
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la répétition des comportements entre générations et sortir de la 
boucle. 
 
L'appel de "Générations sans tabac" est large. Il se tourne vers les 
particuliers, mais aussi vers les pouvoirs publics et les collectivités, 
avec les stades de football de la Pro League - qui ont adopté une in-
terdiction générale de fumer dès la saison 2021-2022 - ou les com-
munes, qui leur ont emboîté le pas en rendant les aires de jeux sans 
tabac, par exemple à Verviers. C'est également le cas en Flandre, dans 
certaines communes N-VA.  
 
Monsieur Roggeman, vous m'avez dit en commission – je vous remer-
cie d'ailleurs pour vos arguments, qui étaient constructifs par rapport à 
d'autres – que les interdictions dans ces communes visent avant tout 
à prévenir les incendies. En bon historien, comme vous, je suis allé 
vérifier le règlement de Beveren pour voir quel est le motif de l'interdic-
tion de fumer sur les terrains de jeux et de sport en plein air.  
 
Voici l'argument: "Beveren s'engage à faire en sorte que le plus grand 
nombre possible de lieux fréquentés par les enfants soient non-fu-
meurs. Cela réduit les risques que les enfants allument une cigarette 
plus tard, et ils sont également protégés contre les substances nocives 
contenues dans la fumée du tabac. Les fumeurs ne sont bien  
évidemment pas obligés d'arrêter de fumer. En outre, les recherches 
montrent que la grande majorité des fumeurs indiquent qu'ils ne sou-
haitent pas que leurs propres enfants commencent à fumer. Il existe 
donc une large base de soutien à cette initiative. Commune de Beve-
ren". Vous pouvez aller voir le site de la commune. 
 
Je partage cette analyse et cette stratégie soutenue par la N-VA au 
niveau local. À ces arguments plaidant pour un environnement sans 
fumée, y compris dans les environnements publics à l'air libre, Su-
zanne Gabriels, experte en prévention tabac à la Fondation contre le 
Cancer ajoute: "Le tabac est une addiction. Ce n'est pas un libre choix. 
En ce sens, des mesures qui interdisent de fumer sur des lieux sont 
efficaces pour affronter l'envie." Comme les Chemins de fer hollandais 
en tant qu'entreprise publique transportant chaque jour 900 000 navet-
teurs de différentes générations, la SNCB peut jouer un rôle d'exemple 
particulièrement fort dans cette nouvelle politique de prévention. 
 
Après avoir interdit de fumer dans les trains en 2004 - je n'ai pas réé-
couté les débats de l'époque mais cela aurait pu être intéressant -, 
avoir étendu cette interdiction à ses gares et bâtiments accessibles au 
public en 2009, la SNCB souhaite rendre tous ses quais non-fumeurs. 
Cette proposition vise à concrétiser cette ambition et la SNCB s'y pré-
pare avec l'expérience pilote à Malines qui nous rendra un avis d'ici 
quelques mois. 
 
Cet avis couplé à l'amendement en plaçant l'interdiction effective de la 
mesure à la date du 1er janvier 2023 doit permettre d'organiser une 
campagne de communication positive pour que chacun puisse être mis 
au courant, personnel et navetteurs. Cela va permettre aussi de ren-
forcer l'adhésion au message de santé publique qu'elle véhicule au-
delà des clichés dont certains se font déjà le relais. La clarté et la force 
de communication sont des enjeux essentiels pour limiter une dimen-
sion marginale, des incompréhensions et in fine seulement, les 
amendes. 
 

te voorkomen.  
 
Generatie Rookvrij focust op de 
particulieren, maar ook op de over-
heden en de collectieve voorzienin-
gen. In sommige steden en ge-
meenten werden de speelpleinen 
rookvrij gemaakt, zoals in Verviers 
of in bepaalde Vlaamse gemeen-
ten waar de N-VA aan de macht is, 
zoals de heer Roggeman in de 
commissie vertelde.  
 
Zo is men in Beveren het engage-
ment aangegaan om zoveel moge-
lijk plaatsen waar kinderen samen-
komen rookvrij te maken, om zo 
het risico te verminderen dat zij la-
ter een sigaret opsteken en om hen 
tegen de schadelijke stoffen in de 
tabaksrook te beschermen. We 
stellen ook vast dat de grote meer-
derheid van de rokers niet wil dat 
hun eigen kinderen beginnen met 
roken.  
 
Voor de Stichting tegen Kanker is 
roken een verslaving en maatrege-
len om roken op plaatsen te verbie-
den, remmen het verlangen om te 
roken af. De NMBS kan het voor-
touw nemen in dat beleid: na het 
rookverbod in de treinen in 2004 en 
later in de stations in 2009, wil ze 
nu ook haar perrons rookvrij ma-
ken. De NMBS bereidt zich daarop 
voor met het proefproject in Me-
chelen. 
 
Dankzij die proactieve aanpak, in 
combinatie met het effectieve ver-
bod op 1 januari 2023, kan er een 
communicatiecampagne op touw 
gezet worden die het draagvlak 
voor de boodschap zal versterken.  
 
Zeven op de tien NMBS-reizigers 
zijn nu al voorstander van een 
rookverbod op alle perrons. De 
FOD, de ministers van Volksge-
zondheid en Mobiliteit, de Neder-
landse Spoorwegen en de Stich-
ting tegen Kanker zijn dezelfde me-
ning toegedaan. 
 
Er hebben positieve contacten met 
de vakbonden plaatsgevonden. 
Een amendement strekt ertoe een 
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Mais nous pouvons être confiants. Selon une enquête réalisée par la 
SNCB auprès de ses clients, sept voyageurs sur dix déclarent être fa-
vorables à l'interdiction de fumer sur tous les quais. Ce n'est pas le seul 
avis positif reçu: SPF, ministre de la Santé, ministre de la Mobilité, 
Chemins de fer hollandais, Fondation contre le Cancer, c'est donc une 
large coalition et pas seulement la volonté d'un parti politique. 
 
Le texte a suscité des questions. En ce qui concerne les syndicats, des 
contacts positifs et constructifs ont eu lieu sur la santé mais également 
sur les tensions entre le personnel et les navetteurs. L'amendement 
déposé vise à établir une période de transition prévue pour que la 
SNCB ait effectivement suffisamment de temps pour informer les voya-
geurs des nouvelles règles. Cette période de transition doit aussi nous 
permettre de tirer pleinement profit de l'expérience pilote de Malines et 
de Charleroi pour adapter les dispositifs et les messages vers les na-
vetteurs et le personnel. Cette période de transition va également per-
mettre la poursuite du dialogue entre la SNCB qui est volontaire et son 
personnel. 
 
À côté de cela, il y a un débat plus large sur la sécurité dans les trains. 
Il a été initié aussi par notre groupe en commission pour notamment 
renforcer le personnel dans les gares et sur les lignes à risque. 
 
Ce débat se poursuit également au sein du gouvernement, avec la mi-
nistre de l'Intérieur et le ministre de la Justice. 
 
En ce qui concerne le déplacement des comportements vers les en-
trées de gare, je n'ai pas de boule de cristal. Mais dans quelle propor-
tion et où? Les expériences pilotes nous permettront sans doute 
d'adapter la mise en place du dispositif sur le terrain. 
 
Vous voyez des incidences négatives potentielles. Moi, je vois aussi 
des solutions, non seulement pour diminuer la consommation des fu-
meurs, mais également pour éviter que certains commencent, selon 
l'argument que "voir fumer fait fumer". 
 
Les quais sans fumée, c'est aussi une décision importante sur le plan 
environnemental. L'interdiction de fumer sur les quais permettra de  
réduire le nombre de mégots au sol sur les quais, et donc sur les voies, 
ce qui améliorera la propreté de la gare et rendra l'espace partagé plus 
agréable. 
 
Il y a aussi une dimension sociale, bien entendu. La pauvreté rend ma-
lade; la maladie rend pauvre. Les indices socio-économiques ont une 
incidence forte sur l'espérance de vie, la proportion de maladies chro-
niques, le besoin de soins. Dès lors, nous avons besoin d'une politique 
de prévention forte. 
 
Bien entendu, ce débat sur la politique de prévention en matière de 
consommation du tabac dépasse les quais de gare. C'est d'ailleurs 
pour cela que des communes ont emboîté le pas et interdisent, elles 
aussi, le tabac sur les aires de jeux pour enfants. 
 
À cette mesure s'ajoutent d'autres mesures visant notamment à l'amé-
lioration de l'aide au sevrage pour réduire le nombre de fumeurs et 
aider les fumeurs. À ce sujet, le Fonds des affections respiratoires a 
lancé la campagne "Ensemble vers un nouveau souffle" qui mise es-
sentiellement sur des activités de bien-être. La Fondation contre le 

voldoende lange overgangsperi-
ode in te lassen om de reizigers te 
informeren. Zo kunnen er ook les-
sen getrokken worden uit de proef-
projecten in Mechelen en Charleroi 
om de maatregelen aan te passen 
en kan de dialoog met het NMBS-
personeel voortgezet worden. 
 
Er werd een debat over de veilig-
heid in treinen op gang gebracht 
met het oog gericht op een verster-
king van het spoorpersoneel.  
 
Wat de verplaatsing van het ge-
drag betreft naar de ingang van de 
stations, zullen we dankzij de 
proefprojecten de regelingen kun-
nen aanpassen. 
 
Dankzij deze wet zal er minder ge-
rookt worden. Ze zal sommigen er-
van weerhouden een sigaret op te 
steken daar ze niet meer in de ver-
leiding komen door anderen te zien 
roken. Het rookverbod zal met zich 
mee brengen dat er minder peuken 
op de perrons en de sporen rond-
slingeren, wat resulteert in nettere 
stations. 
 
Sociaal-economische indicatoren 
hebben een impact op de levens-
verwachting en het aantal chro-
nisch zieken. We hebben nood aan 
een krachtig preventiebeleid maar 
dat debat overstijgt de kwestie van 
de stationsperrons. Daarnaast zijn 
er ook nog acties om te helpen ont-
wennen. Zo hebben het Fonds des 
affections respiratoires en de Stich-
ting tegen Kanker campagnes ge-
lanceerd die daaraan kunnen bij-
dragen. 
 
Het is dus het goede moment voor 
de NMBS om haar steentje bij te 
dragen aan preventie en de tot-
standkoming van een rookvrije ge-
neratie.  
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Cancer a également lancé le "Buddy Deal" qui propose d'arrêter en 
duo, dès ce mois de mai. 
 
C'est donc le bon moment. C'est le momentum pour permettre à la 
SNCB de contribuer à cette politique de prévention, pour que demain, 
nous puissions effectivement donner une chance à une génération 
sans tabac. Je vous remercie. 
 

23.13  Tomas Roggeman (N-VA): Mevrouw de voorzitster, ik heb aan-

dachtig geluisterd naar de diverse interventies en ik heb ondanks de 
meningsverschillen een verbazend grote consensus vastgesteld over 
het principe achter het voorstel. Dat we mensen moeten ontraden te 
roken, heb ik bij elke spreker, over alle partijgrenzen heen, gehoord. Ik 
ben het eens met collega Van den Bergh dat te veel mensen roken en 
dat te veel mensen slachtoffer worden van roken. 
 
De kernvraag is natuurlijk: hoe krijgen wij mensen van de sigaret af. 
 
Mijn antwoord is dan dat wij moeten inzetten op rookpreventie. Me-
vrouw Buyst heeft zeer terecht verwezen naar tal van steden en ge-
meenten in Vlaanderen die inzetten op rookvrije generaties. De heer 
Parent heeft het nog concreter gemaakt door te verwijzen naar ge-
meenten en steden waar de N-VA mee in het lokaal bestuur zit, die 
ontradingscampagnes voeren, onder andere Beveren. Ik zal u zelfs 
een frappanter voorbeeld geven, mijnheer Parent. Ik zet als schepen 
van Volksgezondheid te Dendermonde zelf ontradingscampagnes op, 
plaats bordjes aan de speelpleinen om mensen te ontmoedigen om te 
roken en of ze te doen stoppen met roken omwille van rookvrije gene-
raties. Mevrouw Dierick zit daar te gebaren. Zij werkt daaraan mee. 
Wat een prachtig voorbeeld van partijenoverschrijdende consensus. 
 
Mensen bewustmaken, mensen overtuigen, dat is daarbij de leidraad. 
Maar uw voorstel gaat natuurlijk een stuk verder. Uw voorstel is niet 
gericht op ontrading. U wilt niet overtuigen. U wilt verbieden. Men mag 
niet roken. En waarom mag dat niet? Omdat het in de wet staat! Punt 
aan de lijn. Men kan een eind verder gaan roken; daar mag het wel. Zo 
staat het in het voorstel. Wees eerlijk, daarmee overtuigt u natuurlijk 
niet. De heer Vandenbroucke heeft intussen het halfrond verlaten. Hij 
noemde het een karikatuur dat rokers zouden verzamelen aan de in-
gang van de stations, maar dat is natuurlijk niet meer dan de logische 
consequentie. Mevrouw Buyst heeft zelf gezegd dat de NMBS asbak-
ken wil plaatsen in de buurt van de ingangen van de stations. Dat ro-
kers gebruik zouden maken van die asbakken, is natuurlijk geen kari-
katuur. Dat is eenvoudig de realiteit. Zij zijn ervoor uitgevonden. 
 
Als zien roken, doet roken, wat ik samen met u vrees, is het laatste wat 
u moet doen de rokers verzamelen op een locatie in de buurt van de 
toegangen tot de stations, in het zicht van elke passant. Daarmee haalt 
u roken niet uit de normaliteit. Integendeel, u bestendigt het. 
 
Het voorstel is daarom contraproductief. Het zal u dan ook niet verba-
zen dat wij bij ons standpunt blijven en dat wij ons zullen onthouden bij 
de stemming over het voorstel. 
 

23.13  Tomas Roggeman (N-VA): 

J'ai pu constater avec étonnement 
combien le principe qui sous-tend 
cette proposition faisait l'objet d'un 
large consensus. Chacun est d'ac-
cord pour affirmer que nous de-
vons décourager le tabagisme. 
Nous entendons surtout concréti-
ser cette politique par la préven-
tion. De nombreuses villes et com-
munes veulent parvenir à une gé-
nération sans tabac par le biais de 
campagnes de dissuasion. Sensi-
biliser et convaincre constitue le fil 
rouge de ces stratégies. La propo-
sition de loi que nous examinons 
va beaucoup plus loin qu'un objec-
tif de dissuasion puisqu'elle vise à 
une interdiction. Interdire le tabac 
en un lieu précis ne va convaincre 
personne de cesser de fumer. La 
conséquence d'une telle interdic-
tion est que les fumeurs vont tous 
se rassembler à l'entrée des gares. 
Mme Buyst a affirmé elle-même 
que la SNCB désirait installer des 
cendriers aux abords des entrées 
des gares. Au lieu de rendre le ta-
bagisme moins normal, cette atti-
tude le rendra justement plus vi-
sible pour chaque passant. Nous 
nous abstiendrons en raison du  
caractère contre-productif de cette 
proposition.  
 

La présidente: Madame Buyst, vous avez la parole, mais nous allons veiller collectivement à ne pas recom-
mencer tous les débats, lesquels furent riches lors des réunions de commission. En tout cas, comme co-
auteur de la proposition de loi, vous pouvez conclure.  
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23.14  Kim Buyst (Ecolo-Groen): Mevrouw de voorzitster, ik zal het 

heel kort houden. 
 
Ik heb gezegd dat de NMBS asbakken zal plaatsen in de voorziene 
rookruimtes of plaats waar ze de rokers de kans wil geven om dan een 
sigaretje te roken. Ik heb niet gezegd dat dat aan de ingang zal zijn. In 
Mechelen bijvoorbeeld is dat eerder verder van de ingang. Het argu-
ment dat de heer Vandenbroucke gebruikt heeft, is hier ook van toe-
passing, namelijk dat het niet de bedoeling is dat iemand die de trein 
wil nemen lange tijd in het station verblijft. Normaal gezien ben je daar 
maar heel even. 
 
Ik begrijp dat mensen dat nicotineshot nodig zouden hebben. Voor ver-
slaafden is dat niet evident. Op het moment dat je de trein uitstapt, is 
echter toch niet het eerste wat je moet doen een sigaret opsteken. Je 
kan een beetje verder wandelen en daar dat nicotineshot opdoen. 
 
Het allerbelangrijkste argument voor deze wet is de volgende genera-
tie, die we doen opgroeien in een samenleving waarin het normaal is 
rookvrije ruimtes te hebben. Die volgende generaties ontraden we op 
die manier. Het wil niet zeggen dat we mensen doen stoppen met ro-
ken. Het zal gemakkelijker zijn om de sigaret te laten liggen, maar het 
is vooral voor de volgende, rookvrije generatie een heel belangrijk 
wetsvoorstel. Ik dank de collega's voor hun steun. 
 

23.14  Kim Buyst (Ecolo-Groen): 

J'ai dit que la SNCB installera des 
cendriers dans les fumoirs ou à des 
endroits où il est autorisé de fumer, 
mais pas qu'ils se trouveraient au 
niveau des entrées. Un voyageur 
qui prend le train n'a pas l'intention 
de s'éterniser dans une gare. Les 
fumeurs peuvent bien attendre un 
peu pour allumer une cigarette. 
 
La proposition de loi à l'examen a 
pour objectif de faire grandir la gé-
nération suivante dans une société 
où les espaces non fumeurs sont la 
norme.  
 

La présidente: Quelqu'un demande-t-il encore la parole? (Non) 
Vraagt nog iemand het woord? (Nee) 
 
La discussion générale est close. 
De algemene bespreking is gesloten. 
 
Discussion des articles 
Bespreking van de artikelen 
 
Nous passons à la discussion des articles. Le texte adopté par la commission sert de base à la discussion. 
(Rgt 85, 4) (2082/5) 
Wij vatten de bespreking van de artikelen aan. De door de commissie aangenomen tekst geldt als basis voor 
de bespreking. (Rgt 85, 4) (2082/5) 
 
La proposition de loi compte 3 articles. 
Het wetsvoorstel telt 3 artikelen. 
 
Aucun amendement n'a été déposé. 
Er werden geen amendementen ingediend. 
 
Les articles 1 à 3 sont adoptés article par article. 
De artikelen 1 tot 3 worden artikel per artikel aangenomen. 
 
La discussion des articles est close. Le vote sur l'ensemble aura lieu ultérieurement. 
De bespreking van de artikelen is gesloten. De stemming over het geheel zal later plaatsvinden. 
 

24 Proposition de résolution visant à adapter le statut administratif et pécuniaire des ambulanciers 

(2498/1-2) 

24 Voorstel van resolutie tot aanpassing van het administratief en geldelijk statuut van ambulanciers 

(2498/1-2) 
 
Proposition déposée par: 
Voorstel ingediend door: 
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Koen Metsu, Yngvild Ingels, Sigrid Goethals, Frieda Gijbels, Kathleen Depoorter. 
 
La commission de l'Intérieur, de la Sécurité, de la Migration et des Matières administratives propose de 
rejeter cette proposition de résolution. (2498/2) 
De commissie voor Binnenlandse Zaken, Veiligheid, Migratie en Bestuurszaken stelt voor dit voorstel van 
resolutie te verwerpen. (2498/2) 
 

Conformément à l'article 88 du Règlement, l'assemblée plénière se prononcera sur cette proposition de rejet 
après avoir entendu le rapporteur et, éventuellement, les auteurs. 
Overeenkomstig artikel 88 van het Reglement spreekt de plenaire vergadering zich uit over dit voorstel tot 
verwerping, na de rapporteur en eventueel de indieners te hebben gehoord. 
 
La discussion est ouverte. 
De bespreking is geopend. 
 
Discussion 
Bespreking 
 
Les rapporteurs, M. Vandenput et Mme Chanson renvoient au rapport écrit. 
 

24.01  Koen Metsu (N-VA): Ik beroep mij op artikel 88 om de aandacht 

te vestigen op het voorstel van resolutie over de ambulanciers. Dat 
werd een aantal weken geleden door de meerderheid boudweg weg-
gestemd zonder enige motivering. Ik heb niemand er zich tegen horen 
uitspreken, integendeel zelfs. In de wandelgangen kon het voorstel 
blijkbaar op best wel wat steun rekenen. Desalniettemin werd het voor-
stel van resolutie weggestemd. Wij vragen daarmee alleen maar dat 
het statuut van de ambulanciers-niet-brandweerlieden wordt herbeke-
ken. Niet meer, niet minder.  
 
Wij stelden die vraag in een zeer open voorstel van resolutie aan onze 
minister van Binnenlandse Zaken, maar zij heeft haar best gedaan om 
spijkers op laag water te zoeken om zodoende enige kritiek op het 
voorstel te uiten. Ik geef twee punten. 
 
Ten eerste, stelde de minister dat de ambulanciers-niet-brandweerlie-
den geen specifiek eindeloopbaanstelsel verdienen, omdat hun functie 
minder fysieke risico's dan die van een brandweerman zou behelzen. 
Is dat werkelijk zo? Ik durf dat niet te beweren. Wij hebben ons voorstel 
samen met een aantal ambulanciers geschreven. Één daarvan is Mi-
chael Dalschaert. GDPR-gewijs mocht ik zijn naam hier zeggen. Ik 
raad u aan om met hem contact op te nemen. Hij liep na een agressie-
incident tijdens het werk een ernstig rugletsel op, waardoor hij nooit 
meer zijn job als ambulancier zal kunnen uitoefenen. De bewering dat 
de functie van ambulancier-niet-brandweerlieden minder risico's in-
houdt, is uiterst twijfelachtig. 
 
Ten tweede, werd de vraag gesteld welke budgettaire impact de maat-
regel zou hebben. Het gaat niet over een ontzettend grote groep, maar 
het gaat wel over first responders. Dat zijn hulpverleners die 24 uur op 
24 uur en 7 dagen op 7 dagen in de bres springen. We hadden om een 
berekening van die budgettaire impact gevraagd. Dat was volgens de 
minister niet nodig, aangezien het budget niet beschikbaar is bij de 
FOD Binnenlandse Zaken. Dat is natuurlijk geen antwoord op onze 
vraag. Op het moment is er blijkbaar geen enkel budget beschikbaar 
bij de FOD BiZa. Als het gaat over de NAVAP-regeling of de FGP, die 
we nu eindelijk, na lang aandringen, binnenkort mogen horen, dan is 
het toch niet verkeerd dat we die doelstellingen voorop schuiven. 

24.01  Koen Metsu (N-VA): Cette 

proposition de résolution a été reje-
tée par la majorité il y a quelques 
semaines sans aucune motivation. 
Nous demandons de revoir le sta-
tut des ambulanciers qui ne sont 
pas pompiers. La ministre de l'Inté-
rieur s'est évertuée à déceler les 
moindres incohérences, afin de 
pouvoir tout de même critiquer 
notre résolution. 
 
La critique selon laquelle les ambu-
lanciers qui ne sont pas pompiers 
ne méritent pas de régime de fin de 
carrière spécifique parce que leur 
fonction comporterait moins de 
risques physiques que celle des 
pompiers est particulièrement dou-
teuse. L'un des ambulanciers qui a 
participé à l'élaboration de la réso-
lution n'est plus en mesure d'exer-
cer son métier en raison d'une 
grave agression. Par ailleurs, la  
ministre n'a pas répondu à la ques-
tion relative à l'impact budgétaire, 
car le budget n'est pas disponible. 
Ce n'est évidemment pas une ré-
ponse. 
 
Je remets cette résolution à l'ordre 
du jour dans l'espoir que des 
membres de la majorité reprennent 
le texte et l'adaptent éventuelle-
ment. Cela ne concerne pas la N-
VA, mais bien le petit groupe de se-
couristes qui est quotidiennement 
au service de la population.  
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Ik zet ons voorstel van resolutie opnieuw op de agenda, niet vanuit de 
naïeve idee dat iedereen plots het licht zou hebben gezien en zijn 
stemgedrag zou wijzigen, maar met de vraag om de tekst over te ne-
men en eventueel aan te passen. Schrap onze naam en plaats uw 
naam eronder, want door het voorstel boudweg zonder enige motive-
ring af te serveren – ik denk dat u dit allemaal goed beseft – raakt u 
niet aan de N-VA, maar wel aan de beperkte groep hulpverleners die 
elke dag ten dienste van eenieder staat. 
 
Daarom achtte ik het nodig om hier nogmaals de aandacht op te ves-
tigen, mevrouw de voorzitster. 
 

 

La présidente: Plus personne ne peut prendre la parole. 
Geen andere spreker mag het woord nemen. 
 

Le vote sur la proposition de rejet de cette proposition de résolution aura lieu ultérieurement. 
De stemming over het voorstel tot verwerping van dit voorstel van resolutie zal later plaatsvinden. 
 

25 Renvoi d'une proposition à une autre commission 

25 Verzending van een voorstel naar een andere commissie 

 
Conformément à l’avis de la Conférence des présidents du 4 mai 2022, je vous propose de renvoyer la 
proposition de loi suivante à la commission des Affaires sociales, de l’Emploi et des Pensions: 
- la proposition de loi (Mme Barbara Pas et M. Tom Van Grieken) modifiant l'arrêté royal du 18 avril 1974 
déterminant les modalités générales d'exécution de la loi du 4 janvier 1974 relative aux jours fériés, en ce 
qui concerne le remplacement du 21 juillet en tant que jour férié légal par les jours fériés des communautés, 
n° 1466/1. 
Overeenkomstig het advies van de Conferentie van Voorzitters van 4 mei 2022 stel ik u voor het volgende 
wetsvoorstel te verzenden naar de commissie voor Sociale Zaken, Werk en Pensioenen: 
- het wetsvoorstel (mevrouw Barbara Pas en de heer Tom Van Grieken) tot wijziging van het koninklijk besluit 
van 18 april 1974 tot bepaling van de algemene wijze van uitvoering van de wet van 4 januari 1974 betref-
fende de feestdagen, voor wat betreft de vervanging van 21 juli als wettelijke feestdag door de feestdagen 
van de gemeenschappen, nr. 1466/1. 
 
Cette proposition de loi avait été précédemment renvoyée à la commission de l’Intérieur, de la Sécurité, de 
la Migration et des Matières administratives. 
Dit wetsvoorstel werd eerder verzonden naar de commissie voor Binnenlandse Zaken, Veiligheid, Migratie 
en Bestuurszaken. 
 
Pas d'observation? (Non) 
Il en sera ainsi. 
 
Geen bezwaar? (Nee) 
Aldus zal geschieden. 
 
Président: Éliane Tillieux, présidente. 
Voorzitter: Éliane Tillieux, voorzitster. 
 

26 Cour constitutionnelle – Présentation d'un juge d'expression française 

26 Grondwettelijk Hof – Voordracht van een Franstalige rechter 

 
Par lettre du 22 avril 2022, le président de la Cour constitutionnelle fait savoir qu’à la suite du départ à la 
retraite de M. Jean-Paul Moerman le 14 août 2022, une vacance d’emploi de juge francophone sera publiée 
au Moniteur belge du 16 mai 2022. 
Bij brief van 22 april 2022 deelt de voorzitter van het Grondwettelijk Hof mee dat in het Belgisch Staatsblad 
van 16 mei 2022 een vacature zal worden bekendgemaakt voor het ambt van Franstalige rechter, als gevolg 
van de opruststelling van de heer Jean-Paul Moerman op 14 augustus 2022. 
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Il sera pourvu à cette vacance sur la base de l’article 34, § 1er, 2°, de la loi spéciale sur la Cour constitution-
nelle. 
In de vacature zal worden voorzien op grond van artikel 34, § 1, 2°, van de bijzondere wet op het Grondwet-
telijk Hof. 
 
Conformément à l’avis de la Conférence des présidents du 4 mai 2022, je vous propose de publier un appel 
à candidats au Moniteur belge. 
Overeenkomstig het advies van de Conferentie van voorzitters van 4 mei 2022, stel ik u voor een oproep tot 
kandidaten in het Belgisch Staatsblad bekend te maken. 
 
Pas d’observation? (Non) 
Il en sera ainsi. 
 
Geen bezwaar? (Nee) 
Aldus wordt besloten. 
 

27 Demande d'urgence émanant du gouvernement 

27 Urgentieverzoek van de regering 

 
Le gouvernement a demandé l'urgence conformément à l'article 51 du Règlement lors du dépôt du projet de 
loi relatif aux dispositifs médicaux de diagnostic in vitro, n° 2656/1. 
De regering heeft de urgentieverklaring gevraagd met toepassing van artikel 51 van het Reglement, bij de 
indiening van het wetsontwerp betreffende medische hulpmiddelen voor in-vitrodiagnostiek, nr. 2656/1. 
 
Je passe la parole au gouvernement pour développer la demande d'urgence. 
Ik geef het woord aan de regering om de vraag tot urgentieverklaring toe te lichten. 
 

27.01 Minister Tinne Van der Straeten: Mevrouw de voorzitster, er is 

een verordening inzake medische hulpmiddelen voor in-vitrodiagnos-
tiek die in werking treedt op 26 mei 2022. Het ontwerp waarvoor wij de 
urgentie vragen, is dringend nodig om die verordening te kunnen uit-
voeren en toepasbaar te kunnen maken en om de nakomingsverplich-
tingen van ons land ten aanzien van de Europese Unie te kunnen ga-
randeren.  
 
Het gaat meer in het bijzonder over de aanduiding van het FAGG als 
bevoegde nationale instantie voor een aantal zaken. De inwerkingtre-
ding van het goed te keuren wetsontwerp na 26 mei 2022 impliceert 
dat alle huidige wettelijke bepalingen die strijdig zijn met de verorde-
ning van rechtswege buiten werking zouden worden gesteld, terwijl de 
bepalingen uit de verordening die een tussenkomst van de nationale 
wetgever vereisen, niet zouden kunnen worden afgedwongen of uitge-
voerd, met name de aanvragen voor toelatingen voor het aanvangen 
van klinische proeven zouden niet kunnen worden onderzocht, aange-
zien onder meer het College Klinische Proeven nog niet de bevoegd-
heid zou hebben om hiervoor een ethisch comité aan te duiden. Het-
zelfde geldt voor een aantal andere bepalingen met betrekking tot inci-
denten, de melding daarvan, de vaststelling van inbreuken op de ver-
ordening enzovoort. Ook voor de rechtszekerheid is het belangrijk dat 
het wetsontwerp wordt aangenomen en om al deze redenen is het es-
sentieel dat de urgentie door de Kamer wordt toegestaan.  
 

27.01  Tinne Van der Straeten, 

ministre: Le règlement sur les dis-
positifs médicaux de diagnostic in 
vitro entrera en vigueur le 26 mai 
2022. Nous demandons l'urgence 
pour l'examen du projet de loi, de 
sorte que nous puissions exécuter 
le règlement et le rendre appli-
cable, mais aussi garantir les obli-
gations de notre pays envers l'UE. 
Dans le cas contraire, certaines 
dispositions ne seront plus en vi-
gueur et d'autres, notamment en 
matière de demandes d'autorisa-
tion d'essais cliniques, ne seront 
plus contraignantes et ne pourront 
plus être exécutées. Ce projet est 
évidemment aussi nécessaire pour 
la sécurité juridique.  
 

La présidente: Je vous propose de nous prononcer sur cette demande. 
Ik stel u voor om ons over deze vraag uit te spreken. 
 
L'urgence est adoptée par assis et levé. 
De urgentie wordt aangenomen bij zitten en opstaan. 
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28 Prise en considération de propositions 

28 Inoverwegingneming van voorstellen 

 
Vous avez pris connaissance dans l'ordre du jour qui vous a été distribué de la liste des propositions dont la 
prise en considération est demandée. 
In de laatst rondgedeelde agenda komt een lijst van voorstellen voor waarvan de inoverwegingneming is 
gevraagd. 
 
S'il n'y a pas d'observations à ce sujet, je considère la prise en considération de ces propositions comme 
acquise. Je renvoie les propositions aux commissions compétentes conformément au Règlement. (art. 75, 
n° 5, Rgt) 
Indien er geen bezwaar is, beschouw ik de inoverwegingneming van deze voorstellen als aangenomen. 
Overeenkomstig het Reglement worden die voorstellen naar de bevoegde commissies verzonden. (art. 75, 
nr. 5, Rgt) 
 
Pas d'observation? (Non) 
Il en sera ainsi. 
 
Geen bezwaar? (Nee) 
Aldus zal geschieden. 
 

Demande d'urgence 
Urgentieverzoek 

 
Mevrouw De Block, u vraagt de urgentie voor het voorstel van resolutie nr. 2672/1. 
 

28.01  Maggie De Block (Open Vld): Mevrouw de voorzitster, het gaat 

om een resolutie van mevrouw Verhaert en mevrouw Liekens betref-
fende het seksueel geweld in het gewapend conflict in Oekraïne. Dit is 
dringend omdat de Mukwege Foundation al meer dan 400 getuigenis-
sen van seksueel geweld en verkrachting heeft geconstateerd. Niet al-
les wordt geregistreerd. Het is dus nodig om bewijsmateriaal over deze 
oorlogsmisdaden te verzamelen. Wij willen ons hiermee ook aansluiten 
bij andere landen zoals het Verenigd Koninkrijk. Daarom vraag ik de 
hoogdringendheid. 
 

28.01  Maggie De Block (Open 

Vld): La proposition de résolution 
de Mme Verhaert et Mme Liekens 
concernant les actes de violence 
sexuelle commis dans le cadre du 
conflit armé en Ukraine est ur-
gente, eu égard au fait que la 
Mukwege Foundation a déjà re-
cueilli plus de 400 témoignages de 
violences sexuelles et de viols et 
qu'il faut rassembler des éléments 
de preuve. Nous demandons l'ur-
gence de manière à nous joindre à 
d'autres pays.  
 

De voorzitster: Ik stel u voor om ons over deze vraag uit te spreken. 
Je vous propose de nous prononcer sur cette demande. 
 
De urgentie wordt aangenomen bij zitten en opstaan. 
L'urgence est adoptée par assis et levé. 
 

Votes nominatifs 

Naamstemmingen 

 

28.02  Peter De Roover (N-VA): Het is ons ter ore gekomen dat colle-

ga's Jadin en Marghem om een goede reden niet aanwezig kunnen 
zijn. Collega's Buysrogge en Wollants zullen hun stemgedrag daarop 
aanpassen. 
 

28.02  Peter De Roover (N-VA): 

Les collègues Jadin et Marghem 
n'étant pas présentes, et ce pour 
un motif valable, les collègues Buy-
srogge et Wollants adapteront leur 
vote.  
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De voorzitster: Dank u wel, mijnheer De Roover. 
 

29 Motions déposées en conclusion de l'interpellation de M. Nabil Boukili sur "Les 'avantages' de la 

carte de victime d'attentat et le statut de solidarité nationale" (n° 268) 

29 Moties ingediend tot besluit van de interpellatie van de heer Nabil Boukili over "De 'voordelen' van 

de slachtofferkaart en het statuut van nationale solidariteit" (nr. 268) 
 
Cette interpellation a été développée en réunion publique de la commission de la Santé et de l'Égalité des 
chances du 27 avril 2022. 
Deze interpellatie werd gehouden in de openbare vergadering van de commissie voor Gezondheid en Gelijke 
Kansen van 27 april 2022. 
 
Deux motions ont été déposées (MOT n° 268/1): 
- une motion de recommandation a été déposée par M. Nabil Boukili; 
- une motion pure et simple a été déposée par Mme Gitta Vanpeborgh. 
Twee moties werden ingediend (MOT nr. 268/1): 
- een motie van aanbeveling werd ingediend door heer Nabil Boukili; 
- een eenvoudige motie werd ingediend door mevrouw Gitta Vanpeborgh. 
 
La motion pure et simple ayant la priorité de droit, je mets cette motion aux voix. 
Daar de eenvoudige motie van rechtswege voorrang heeft, breng ik deze motie in stemming. 
 
Quelqu'un demande-t-il la parole pour une déclaration avant le vote? 
Vraagt iemand het woord voor een stemverklaring?  
 

29.01  Nabil Boukili (PVDA-PTB): Madame la présidente, cette mo-

tion concerne les "avantages" de la carte de victime d'attentat. Depuis 
des années, cette carte devait garantir certains avantages aux victimes 
d'attentats mais, en termes de contenu, elle est encore loin de ce 
qu'espèrent les victimes. Les associations de victimes interpellent sans 
cesse le gouvernement sur cette question, et elles n'ont pas eu de ré-
ponse à la hauteur de leurs attentes. 
 
Je fais donc une tentative pour tenter de remédier à cette lacune. J'ai 
déposé une motion de recommandation pour combler ce manque. 
J'espère que le soutien sera unanime puisqu'il s'agit d'une question de 
dignité humaine pour les victimes des attentats que notre pays a con-
nus. 
 

29.01  Nabil Boukili (PVDA-PTB): 

De kaart voor slachtoffers van een 
terreurdaad zou de betrokkenen 
een aantal voordelen moeten ople-
veren, maar zover is het nog lang 
niet. We wachten nog altijd op ant-
woorden waarmee aan hun ver-
wachtingen kan tegemoetgekomen 
worden. Ik heb een motie van aan-
beveling ingediend teneinde dat te 
verhelpen, waarvoor ik op de steun 
van u allen reken.  
 

La présidente: Début du vote / Begin van de stemming. 
Tout le monde a-t-il voté et vérifié son vote? / Heeft iedereen gestemd en zijn stem nagekeken? 
Fin du vote / Einde van de stemming. 
Résultat du vote / Uitslag van de stemming. 
 

(Stemming/vote 1) 
Ja 75 Oui 
Nee 51 Non 
Onthoudingen 2 Abstentions 
Totaal 128 Total 

 
La motion pure et simple est adoptée. Par conséquent, la motion de recommandation est caduque. 
De eenvoudige motie is aangenomen. Bijgevolg vervalt de motie van aanbeveling. 
 
Raison d'abstention? (Non) 
Reden van onthouding? (Nee) 
 

30 Motions déposées en conclusion de l'interpellation de Mme Ellen Samyn sur "L'application du 
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tantième préférentiel au sein des Douanes et Accises" (n° 273) 

30 Moties ingediend tot besluit van de interpellatie van mevrouw Ellen Samyn over "De toepassing van 

het preferentiële tantième binnen de Douane en Accijnzen" (nr. 273) 
 
Cette interpellation a été développée en réunion publique de la commission des Affaires sociales, de l'Emploi 
et des Pensions du 27 avril 2022. 
Deze interpellatie werd gehouden in de openbare vergadering van de commissie voor Sociale Zaken, Werk 
en Pensioenen van 27 april 2022. 
 
Deux motions ont été déposées (MOT n° 273/1): 
- une motion de recommandation a été déposée par Mme Ellen Samyn; 
- une motion pure et simple a été déposée par Mme Sophie Thémont. 
Twee moties werden ingediend (MOT nr. 273/1): 
- een motie van aanbeveling werd ingediend door mevrouw Ellen Samyn; 
- een eenvoudige motie werd ingediend door mevrouw Sophie Thémont. 
 
La motion pure et simple ayant la priorité de droit, je mets cette motion aux voix. 
Daar de eenvoudige motie van rechtswege voorrang heeft, breng ik deze motie in stemming. 
 
Quelqu'un demande-t-il la parole pour une déclaration avant le vote? 
Vraagt iemand het woord voor een stemverklaring? 
 

30.01  Ellen Samyn (VB): Mevrouw de voorzitster, bij de afschaffing 

van de binnengrenzen van de Europese Gemeenschap in 1993 wer-
den de douaniers opgenomen in de personeelsformaties van de mo-
torbrigades. Personeelsleden van niveau 2 en 2+ die werden opgeno-
men in die motorbrigades krijgen evenwel niet hetzelfde voordelige tan-
tième voor de pensioenberekening als hun collega's opgenomen in ni-
veau 3. 
 
Begin 2019 sprak het Grondwettelijk Hof zich uit over deze situatie. De 
regeling voor de personeelsleden van niveau 2 en 2+ wordt als on-
grondwettelijk beschouwd. Het beginsel van gelijkheid en niet-discrimi-
natie wordt geschonden omdat de betrokkenen van niveau 2 en 2+ 
hetzelfde werk uitvoeren als de personeelsleden van niveau 3. Beide 
niveaus voeren identieke prestaties uit en hebben dus dezelfde plich-
ten, maar worden aan het einde van de rit verschillend behandeld bij 
de berekening van hun pensioen. 
 
In de commissie interpelleerde ik minister Lalieux over deze onrecht-
vaardigheid. Zij kondigde aan dat er binnenkort een wetsontwerp zou 
worden besproken in de commissie voor Sociale Zaken om dit euvel 
recht te zetten.  
 
Mijn partij is verheugd dat er eindelijk werk zal worden gemaakt van 
het probleem, maar het is betreurenswaardig dat de betrokken doua-
niers zo lang hebben moeten wachten op die rechtzetting, namelijk 
sinds 1993. Laten wij immers niet vergeten van welk belang de dienst 
Douane en Accijnzen is. Bijna wekelijks vernemen wij in hoeraberich-
ten dat Douane en Accijnzen weer eens een grote lading drugs heeft 
onderschept. Die mensen riskeren letterlijk elke dag hun leven. Zij wor-
den geconfronteerd met criminele bendes en zware misdaad en strij-
den bovendien met ongelijke wapens. 
 
Het mag ook eens gezegd worden dat deze dienst al jaren stiefmoe-
derlijk wordt behandeld. De dienst is niet alleen onderbemand maar 
heeft ook een gebrek aan degelijke apparatuur zoals scanners en aan 
beschermingsmaterieel zoals kogelvrije vesten. Zo zijn er nog talrijke 

30.01 Ellen Samyn (VB): Lors de 

la suppression des frontières inté-
rieures de la Communauté euro-
péenne, en 1993, les douaniers ont 
été intégrés dans les cadres du 
personnel des brigades motori-
sées. Les membres du personnel 
des niveaux 2 et 2+ qui ont rejoint 
ces brigades ne bénéficient cepen-
dant pas du même calcul de pen-
sion que leurs collègues de ni-
veau 3. En 2019, la Cour constitu-
tionnelle a considéré ce système 
comme inconstitutionnel. Mme La-
lieux a annoncé qu'un projet de loi 
serait examiné sous peu en com-
mission des Affaires sociales. Il est 
regrettable que les douaniers con-
cernés aient dû attendre aussi 
longtemps. Nous ne devons en ef-
fet pas oublier que les douaniers 
exercent une fonction très impor-
tante et nécessaire et qu'ils ris-
quent quotidiennement leur vie 
dans une lutte inégale. Pourtant, 
depuis de nombreuses années, ils 
sont traités en parents pauvres, 
sont en sous-effectifs et ne dispo-
sent pas d'un matériel suffisant. 
Par ma motion, j'insiste pour que 
ce problème soit résolu aussi rapi-
dement que possible.  
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voorbeelden. Dat maakt dat de betrokkenen hun werk in erg precaire 
omstandigheden moeten uitvoeren, hoewel zij een noodzakelijke taak 
uitvoeren in dit land om de handel te beschermen. Bovendien genere-
ren zij ook heel wat inkomsten voor de Belgische schatkist. 
 
Aangezien er nog steeds geen wetsontwerp op tafel ligt, dring ik er met 
mijn motie op aan dat er zo snel mogelijk een gunstiger tantième voor 
de berekening van het pensioen van de douanepersoneelsleden van 
niveau 2 en 2+ wordt doorgevoerd. Het is niet meer dan logisch en 
rechtvaardig dat dit euvel wordt rechtgezet. Ik reken dan ook op de 
unanieme steun van dit halfrond. 
 
La présidente: Début du vote / Begin van de stemming. 
Tout le monde a-t-il voté et vérifié son vote? / Heeft iedereen gestemd en zijn stem nagekeken? 
Fin du vote / Einde van de stemming. 
Résultat du vote / Uitslag van de stemming. 
 

(Stemming/vote 2) 
Ja 80 Oui 
Nee 47 Non 
Onthoudingen 2 Abstentions 
Totaal 129 Total 

 
La motion pure et simple est adoptée. Par conséquent, la motion de recommandation est caduque. 
De eenvoudige motie is aangenomen. Bijgevolg vervalt de motie van aanbeveling. 
 
Raison d'abstention? (Non) 
Reden van onthouding? (Nee) 
 
(Mevrouw Ellen Samyn heeft tegengestemd) 

 

31 Motions déposées en conclusion de l'interpellation de Mme Katleen Bury sur "Le traitement des 

dossiers de fraude à Bruxelles" (n° 275) 

31 Moties ingediend tot besluit van de interpellatie van mevrouw Katleen Bury over "De behandeling 

van fraudedossiers in Brussel" (nr. 275) 
 
Cette interpellation a été développée en réunion publique de la commission de la Justice du 27 avril 2022. 
Deze interpellatie werd gehouden in de openbare vergadering van de commissie voor Justitie van 
27 april 2022. 
 
Deux motions ont été déposées (MOT n° 275/1): 
- une motion de recommandation a été déposée par Mme Katleen Bury; 
- une motion pure et simple a été déposée par Mme Katja Gabriëls. 
Twee moties werden ingediend (MOT nr. 275/1): 
- een motie van aanbeveling werd ingediend door mevrouw Katleen Bury; 
- een eenvoudige motie werd ingediend door mevrouw Katja Gabriëls. 
 
La motion pure et simple ayant la priorité de droit, je mets cette motion aux voix. 
Daar de eenvoudige motie van rechtswege voorrang heeft, breng ik deze motie in stemming. 
 
Quelqu'un demande-t-il la parole pour une déclaration avant le vote?  
Vraagt iemand het woord voor een stemverklaring?  
 

31.01  Katleen Bury (VB): Mevrouw de voorzitster, collega's, bij ge-

brek aan gespecialiseerde speurders heeft de federale gerechtelijke 
politie van Brussel de afgelopen zes maanden beslist om 53 dossiers 
niet verder te onderzoeken. 
 

31.01 Katleen Bury (VB): La po-

lice judiciaire fédérale (PJF) de 
Bruxelles a décidé ces six derniers 
mois de ne plus poursuivre l'exa-
men de 53 dossiers en raison d'un 
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In september 2021 heeft procureur-generaal Delmulle ons al gewaar-
schuwd dat het Brussels gerecht gedwongen zou zijn om keuzes te 
maken in de strijd tegen financiële fraude. In 2014 werkten daar 
103 speurders, op 1 september 2021 nog 87. Ook bij het hof van be-
roep is de achterstand in de strafzaken niet meer te overzien. 
 
Sinds 12 oktober trieert het Brussels gerecht elke maand alle dossiers 
van economisch-financiële criminaliteit. Er zijn drie scores. Score 1 is 
prioriteit, score 2 routine en score 3 dossiers die niet langer worden 
onderzocht. De voorbije zes maanden zijn al 290 lopende dossiers ge-
trieerd en minstens de helft ervan kreeg een score 3. Dat is waanzin. 
Ik heb het hier over fiscale fraude, sociale fraude, fraude door faillisse-
menten, betaalkaartfraude, onderzoek naar het verborgen vermogen 
van veroordeelde criminelen en elk Europees onderzoeksbevel of in-
ternationaal rechtshulpverzoek dat niet meer automatisch wordt uitge-
voerd. 
 
Het gaat hier over enorm veel geld, geld dat heel nuttig zou zijn voor 
Justitie en waarnaar men gewoonweg niet meer zoekt. Bovendien 
vreest de procureur-generaal dat zelfs dossiers met een triagescore 2 
binnenkort niet of veel te laat zullen worden behandeld. 
 
Vandaar deze hoogstnoodzakelijke motie om op korte termijn de no-
dige maatregelen te nemen zodat de federale gerechtelijke politie over 
voldoende manschappen kan beschikken om alle nodige strafrechte-
lijke onderzoeken te voeren, zodat Justitie een beleid kan voeren met 
de juiste prioriteiten en zodat minister Van Quickenborne het follow the 
money-principe uit zijn beleidsnota eindelijk toepast, de straffeloosheid 
aanpakt en het vertrouwen in Justitie herstelt. 
 

manque d'enquêteurs spécialisés. 
En 2014, on recensait 103 enquê-
teurs, contre 87 le 1er septembre 
2021. La cour d'appel présente 
également un énorme arriéré. 
 
Depuis le 12 octobre, tous les dos-
siers économico-financiers se 
voient attribuer un score de 1 à 3. 
Au moins la moitié des 290 dos-
siers en cours ont reçu un score 3, 
ce qui signifie qu'ils ne seront plus 
traités. Il s'agit pourtant d'affaires 
importantes, notamment de fraude 
sociale et fiscale ou de demandes 
internationales d'entraide judi-
ciaire. Ces dossiers portent sur 
d'énormes sommes d'argent, sur 
lesquelles on décide purement et 
simplement de ne plus investiguer! 
Qui plus est, le procureur général 
Delmulle craint que des dossiers 
ayant le score 2 – la routine – ne 
soient plus examinés ou ne le 
soient plus en temps opportun. 
 
Dans ma motion, je demande au 
gouvernement de prendre rapide-
ment les mesures nécessaires afin 
que la PJF puisse disposer de suf-
fisamment d'effectifs pour mener à 
bien toutes les enquêtes, en tenant 
compte des bonnes priorités. Le 
ministre de la Justice doit enfin ap-
pliquer le principe "suivre la piste 
de l'argent ("follow the money") et 
mettre fin à l'impunité.  
 

La présidente: Début du vote / Begin van de stemming. 
Tout le monde a-t-il voté et vérifié son vote? / Heeft iedereen gestemd en zijn stem nagekeken? 
Fin du vote / Einde van de stemming. 
Résultat du vote / Uitslag van de stemming. 
 

(Stemming/vote 3) 
Ja 80 Oui 
Nee 46 Non 
Onthoudingen 2 Abstentions 
Totaal 128 Total 

 
La motion pure et simple est adoptée. Par conséquent, la motion de recommandation est caduque. 
De eenvoudige motie is aangenomen. Bijgevolg vervalt de motie van aanbeveling. 
 
Raison d'abstention? (Non) 
Reden van onthouding? (Nee) 
 

32 Motions déposées en conclusion de l'interpellation de Mme Marijke Dillen sur "L'exécution des 

courtes peines" (n° 277) 

32 Moties ingediend tot besluit van de interpellatie van mevrouw Marijke Dillen over "De uitvoering van 
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korte straffen" (nr. 277) 
 
Cette interpellation a été développée en réunion publique de la commission de la Justice du 27 avril 2022. 
Deze interpellatie werd gehouden in de openbare vergadering van de commissie voor Justitie van 
27 april 2022. 
 
Deux motions ont été déposées (MOT n° 277/1): 
- une motion de recommandation a été déposée par Mme Marijke Dillen; 
- une motion pure et simple a été déposée par Mme Katja Gabriëls. 
Twee moties werden ingediend (MOT nr. 277/1): 
- een motie van aanbeveling werd ingediend door mevrouw Marijke Dillen; 
- een eenvoudige motie werd ingediend door mevrouw Katja Gabriëls. 
 
La motion pure et simple ayant la priorité de droit, je mets cette motion aux voix. 
Daar de eenvoudige motie van rechtswege voorrang heeft, breng ik deze motie in stemming. 
 
Quelqu'un demande-t-il la parole pour une déclaration avant le vote?  
Vraagt iemand het woord voor een stemverklaring? 
 

32.01  Marijke Dillen (VB): Mevrouw de voorzitster, de niet-uitvoering 

van gevangenisstraffen van minder dan drie jaar is al jarenlang een 
heel groot probleem en werd hier al diverse malen aangeklaagd. Al 
meer dan twee jaar kondigt de minister ook met veel poeha aan dat er 
een einde zal worden gemaakt aan de niet-uitvoering van die opge-
legde straffen. In de praktijk moeten we echter vaststellen dat het altijd 
bij een aankondigingsbeleid blijft en dat er zelden daadwerkelijke han-
delingen volgen. 
 
Net op de dag dat ik mijn interpellatie in commissie hield, 27 april, werd 
een wetsontwerp van minister Van Quickenborne aangekondigd, ont-
werp dat met urgentie in de commissie al werd behandeld en volgende 
week aan de orde komt in de plenaire vergadering, en dat zal eens te 
meer aantonen dat het bij de regering bij aankondigingsbeleid blijft en 
woorden niet in daden worden omgezet. 
 
Ik beperk mij tot die korte verklaring, aangezien we volgende week de 
gelegenheid krijgen om daar uitvoerig op in te gaan. 
 

32.01  Marijke Dillen (VB): Depuis 

plus de deux ans déjà, le ministre 
de la Justice annonce en fanfare 
qu'il exécutera enfin les peines de 
prison de moins de trois ans. Le 
27 avril, le jour de mon interpella-
tion, un nouveau projet de loi a tou-
tefois été annoncé, qui renverra 
l'exécution de ces peines aux ca-
lendes grecques. 
 
Une fois de plus, on se contente de 
paroles qui ne sont pas traduites 
en actes.  
 

La présidente: Début du vote / Begin van de stemming. 
Tout le monde a-t-il voté et vérifié son vote? / Heeft iedereen gestemd en zijn stem nagekeken? 
Fin du vote / Einde van de stemming. 
Résultat du vote / Uitslag van de stemming. 
 

(Stemming/vote 4) 
Ja 82 Oui 
Nee 47 Non 
Onthoudingen 2 Abstentions 
Totaal 131 Total 

 
La motion pure et simple est adoptée. Par conséquent, la motion de recommandation est caduque. 
De eenvoudige motie is aangenomen. Bijgevolg vervalt de motie van aanbeveling. 
 
Raison d'abstention? (Non) 
Reden van onthouding? (Nee) 
 

33 Projet de loi transposant la directive (UE) 2019/1153 du Parlement européen et du Conseil du 

20 juin 2019 fixant les règles facilitant l’utilisation d’informations financières et d’une autre nature aux 
fins de la prévention ou de la détection de certaines infractions pénales, ou des enquêtes ou des 
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poursuites en la matière, et abrogeant la décision 2000/642/JAI du Conseil (nouvel intitulé) (2573/4) 

33 Wetsontwerp tot omzetting van Richtlijn (EU) 2019/1153 van het Europees Parlement en de Raad 

van 20 juni 2019 tot vaststelling van regels ter vergemakkelijking van het gebruik van financiële en 
andere informatie voor het voorkomen, opsporen, onderzoeken of vervolgen van bepaalde strafbare 
feiten, en tot intrekking van Besluit 2000/642/JBZ van de Raad (2573/4) 
 
Quelqu'un demande-t-il la parole pour une déclaration avant le vote? (Non) 
Vraagt iemand het woord voor een stemverklaring? (Nee) 
 
Begin van de stemming / Début du vote. 
Heeft iedereen gestemd en zijn stem nagekeken? / Tout le monde a-t-il voté et vérifié son vote? 
Einde van de stemming / Fin du vote. 
Uitslag van de stemming / Résultat du vote. 
 

(Stemming/vote 5) 

Ja 90 Oui 
Nee 0 Non 
Onthoudingen 40 Abstentions 
Totaal 130 Total 

 
Bijgevolg neemt de Kamer het wetsontwerp aan. Het zal aan de Koning ter bekrachtiging worden voorgelegd. 
(2573/5) 
En conséquence, la Chambre adopte le projet de loi. Il sera soumis à la sanction royale. (2573/5) 
 
Reden van onthouding? (Nee) 
Raison d'abstention? (Non) 
 

34 Amendements réservés à la proposition de résolution visant à mettre en place un trajet de soins 

pour les personnes souffrant de démence précoce à un stade modéré à avancé (nouvel intitulé) (1376/1-
7) 

34 Aangehouden amendementen op het voorstel van resolutie tot een zorgtraject voor personen met 

dementie op jonge leeftijd in een matig tot vergevorderd stadium (nieuw opschrift) (1376/1-7) 
 
Vote sur l'amendement n° 20 de Catherine Fonck tendant à insérer un considérant F(n). (1376/7) 
Stemming over amendement nr. 20 van Catherine Fonck tot invoeging van een considerans F(n). (1376/7) 
 
Begin van de stemming / Début du vote. 
Heeft iedereen gestemd en zijn stem nagekeken? / Tout le monde a-t-il voté et vérifié son vote? 
Einde van de stemming / Fin du vote. 
Uitslag van de stemming / Résultat du vote. 
 

(Stemming/vote 6) 
Ja 31 Oui 
Nee 77 Non 
Onthoudingen 23 Abstentions 
Totaal 131 Total 

 
En conséquence, l'amendement est rejeté. 
Bijgevolg is het amendement verworpen. 
 
Stemming over amendement nr. 21 van Catherine Fonck tot invoeging van een verzoek 2/1(n). (1376/7) 
Vote sur l'amendement n° 21 de Catherine Fonck tendant à insérer une demande 2/1(n). (1376/7) 
 
Begin van de stemming / Début du vote. 
Heeft iedereen gestemd en zijn stem nagekeken? / Tout le monde a-t-il voté et vérifié son vote? 
Einde van de stemming / Fin du vote. 
Uitslag van de stemming / Résultat du vote. 
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(Stemming/vote 7) 

Ja 16 Oui 
Nee 92 Non 
Onthoudingen 23 Abstentions 
Totaal 131 Total 

 
En conséquence, l'amendement est rejeté. 
Bijgevolg is het amendement verworpen. 
 
Stemming over amendement nr. 22 van Catherine Fonck tot invoeging van een verzoek 7(n). (1376/7) 
Vote sur l'amendement n° 22 de Catherine Fonck tendant à insérer une demande 7(n). (1376/7) 
 
Mag de uitslag van de vorige stemming ook gelden voor deze stemming? (Ja) 
Peut-on considérer que le résultat du vote précédent est valable pour celui-ci? (Oui) 
 
(Stemming/vote 7) 
 
En conséquence, l'amendement est rejeté. 
Bijgevolg is het amendement verworpen. 
 

35 Proposition de résolution visant à mettre en place un trajet de soins pour les personnes souffrant 

de démence précoce à un stade modéré à avancé (nouvel intitulé) (1376/6) 

35 Voorstel van resolutie tot een zorgtraject voor personen met dementie op jonge leeftijd in een matig 

tot vergevorderd stadium (nieuw opschrift) (1376/6) 
 
Quelqu'un demande-t-il la parole pour une déclaration avant le vote? (Non) 
Vraagt iemand het woord voor een stemverklaring? (Nee) 
 
Begin van de stemming / Début du vote. 
Heeft iedereen gestemd en zijn stem nagekeken? / Tout le monde a-t-il voté et vérifié son vote? 
Einde van de stemming / Fin du vote. 
Uitslag van de stemming / Résultat du vote. 
 

(Stemming/vote 8) 
Ja 132 Oui 
Nee 0 Non 
Onthoudingen 0 Abstentions 
Totaal 132 Total 

 
En conséquence, la Chambre adopte la proposition de résolution. Il en sera donné connaissance au gou-
vernement. (1376/8) 
Bijgevolg neemt de Kamer het voorstel van resolutie aan. Het zal ter kennis van de regering worden gebracht. 
(1376/8) 
 

36 Amendement réservé à la proposition de résolution relative aux travailleurs frontaliers en télétravail 

(2365/1-5) 

36 Aangehouden amendement op het voorstel van resolutie met betrekking tot thuiswerkende 

grenswerknemers (2365/1-5) 
 
Vote sur l'amendement n° 5 de Josy Arens à la demande 3. (2365/5) 
Stemming over amendement nr. 5 van Josy Arens op verzoek 3. (2365/5) 
 
Begin van de stemming / Début du vote. 
Heeft iedereen gestemd en zijn stem nagekeken? / Tout le monde a-t-il voté et vérifié son vote? 
Einde van de stemming / Fin du vote. 
Uitslag van de stemming / Résultat du vote. 
 

(Stemming/vote 9) 
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Ja 17 Oui 
Nee 77 Non 
Onthoudingen 38 Abstentions 
Totaal 132 Total 

 
En conséquence, l'amendement est rejeté. 
Bijgevolg is het amendement verworpen. 
 

37 Proposition de résolution relative aux travailleurs frontaliers en télétravail (2365/4) 

37 Voorstel van resolutie met betrekking tot thuiswerkende grenswerknemers (2365/4) 

 
Quelqu'un demande-t-il la parole pour une déclaration avant le vote? (Non) 
Vraagt iemand het woord voor een stemverklaring? (Nee) 
 
Begin van de stemming / Début du vote. 
Heeft iedereen gestemd en zijn stem nagekeken? / Tout le monde a-t-il voté et vérifié son vote? 
Einde van de stemming / Fin du vote. 
Uitslag van de stemming / Résultat du vote. 
 

(Stemming/vote 10) 
Ja 128 Oui 
Nee 1 Non 
Onthoudingen 3 Abstentions 
Totaal 132 Total 

 
En conséquence, la Chambre adopte la proposition de résolution. Il en sera donné connaissance au gou-
vernement. (2365/6) 
Bijgevolg neemt de Kamer het voorstel van resolutie aan. Het zal ter kennis van de regering worden gebracht. 
(2365/6) 
 
Raison d'abstention? 
Reden van onthouding?  
 

37.01  Josy Arens (Les Engagés): Madame la présidente, je voudrais 

vous donner les raisons de notre abstention. 
 
Nous aurions évidemment souhaité voter en faveur de cette proposi-
tion de résolution. Cependant, notre amendement, qui améliorait ce qui 
nous a été présenté, a été refusé et nous constatons un réel recul dans 
cette proposition de résolution. En effet, on parle "d'étudier" une solu-
tion alors que les frontaliers belgo-luxembourgeois étaient tout heureux 
puisque l'accord du 18 mai 2019 leur disait clairement qu'ils avaient à 
présent la possibilité de télétravailler durant 48 jours. Par conséquent, 
inévitablement, bien que nous soyons très solidaires avec les autres 
frontières, du nord etc., nous ne pouvons pas marquer notre accord 
sur un recul aussi phénoménal que celui-ci alors qu'il y a eu une décla-
ration et un accord négocié par deux premiers ministres. Deux pre-
miers ministres! 
 

37.01  Josy Arens (Les Engagés): 

Wij hebben ons onthouden omdat 
ons amendement werd verworpen 
en omdat dit voorstel een achteruit-
gang betekent ten opzichte van de 
beloften van 2019 met betrekking 
tot de 48 dagen telewerk.  
 

La présidente: Merci pour votre explication, monsieur Arens. 
 

38 Projet de loi modifiant les livres Ier, VI et XV du Code de droit économique (2473/7) 

38 Wetsontwerp houdende wijziging van boeken I, VI en XV van het Wetboek van economisch recht 

(2473/7) 
 
Quelqu'un demande-t-il la parole pour une déclaration avant le vote? (Non) 
Vraagt iemand het woord voor een stemverklaring? (Nee) 
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Begin van de stemming / Début du vote. 
Heeft iedereen gestemd en zijn stem nagekeken? / Tout le monde a-t-il voté et vérifié son vote? 
Einde van de stemming / Fin du vote. 
Uitslag van de stemming / Résultat du vote. 
 

(Stemming/vote 11) 
Ja 109 Oui 
Nee 0 Non 
Onthoudingen 23 Abstentions 
Totaal 132 Total 

 
En conséquence, la Chambre adopte le projet de loi. Il sera soumis à la sanction royale. (2473/8) 
Bijgevolg neemt de Kamer het wetsontwerp aan. Het zal aan de Koning ter bekrachtiging worden voorgelegd. 
(2473/8) 
 
Raison d'abstention? (Non) 
Reden van onthouding? (Nee) 
 

39 Projet de loi portant des dispositions diverses en matière d'intermédiation dans le secteur financier 

et des assurances (2389/6) 

39 Wetsontwerp houdende diverse bepalingen inzake bemiddeling in de financiële en de 

verzekeringssector (2389/6) 
 
Quelqu'un demande-t-il la parole pour une déclaration avant le vote? (Non) 
Vraagt iemand het woord voor een stemverklaring? (Nee) 
 
Begin van de stemming / Début du vote. 
Heeft iedereen gestemd en zijn stem nagekeken? / Tout le monde a-t-il voté et vérifié son vote? 
Einde van de stemming / Fin du vote. 
Uitslag van de stemming / Résultat du vote. 
 

(Stemming/vote 12) 
Ja 132 Oui 
Nee 0 Non 
Onthoudingen 0 Abstentions 
Totaal 132 Total 

 
En conséquence, la Chambre adopte le projet de loi. Il sera soumis à la sanction royale. (2389/7) 
Bijgevolg neemt de Kamer het wetsontwerp aan. Het zal aan de Koning ter bekrachtiging worden voorgelegd. 
(2389/7) 
 

40 Amendements et articles réservés de la proposition de loi portant prolongation des diverses 

mesures sur le plan du droit du travail au bénéfice des secteurs des soins et de l'enseignement dans 
le cadre de la lutte contre la propagation du coronavirus COVID-19, concernant la suspension du délai 
de préavis donné par l'employeur pendant une période de chômage temporaire pour cause de force 
majeure résultant de la situation de guerre en Ukraine et concernant la clause d'écolage (nouvel intitulé) 
(2610/1-5) 

40 Aangehouden amendementen en artikelen van het wetsvoorstel houdende verlenging van diverse 

arbeidsrechtelijke maatregelen ten behoeve van de zorgsector en het onderwijs in het raam van de 
strijd tegen de verspreiding van het coronavirus COVID-19, met betrekking tot de schorsing van de 
door de werkgever gegeven opzeggingstermijn tijdens een periode van tijdelijke werkloosheid wegens 
overmacht ten gevolge van de oorlogsituatie in Oekraïne en met betrekking tot het scholingsbeding 
(nieuw opschrift) (2610/1-5) 
 
Vote sur l'amendement n° 8 de Catherine Fonck à l'article 13. (2610/5) 
Stemming over amendement nr. 8 van Catherine Fonck op artikel 13. (2610/5) 
 
Begin van de stemming / Début du vote. 
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Heeft iedereen gestemd en zijn stem nagekeken? / Tout le monde a-t-il voté et vérifié son vote? 
Einde van de stemming / Fin du vote. 
Uitslag van de stemming / Résultat du vote. 
 

(Stemming/vote 13) 
Ja 4 Oui 
Nee 126 Non 
Onthoudingen 0 Abstentions 
Totaal 130 Total 

 
En conséquence, l'amendement est rejeté et l'article 13 est adopté. 
Bijgevolg is het amendement verworpen en is artikel 13 aangenomen. 
 
(M. François De Smet a voté comme Mme Sophie Rohonyi) 
 
Vote sur l'amendement n° 9 de Catherine Fonck à l'article 14. (2610/5) 
Stemming over amendement nr. 9 van Catherine Fonck op artikel 14. (2610/5) 
 
Peut-on considérer que le résultat du vote précédent est valable pour celui-ci? (Oui) 
Mag de uitslag van de vorige stemming ook gelden voor deze stemming? (Ja) 
 
(Stemming/vote 13) 
 
En conséquence, l'amendement est rejeté et l'article 14 est adopté. 
Bijgevolg is het amendement verworpen en is artikel 14 aangenomen. 
 
Vote sur l'amendement n° 10 de Catherine Fonck à l'article 16. (2610/5) 
Stemming over amendement nr. 10 van Catherine Fonck op artikel 16. (2610/5) 
 
Peut-on considérer que le résultat du vote précédent est valable pour celui-ci? (Oui) 
Mag de uitslag van de vorige stemming ook gelden voor deze stemming? (Ja) 
 
(Stemming/vote 13) 
 
En conséquence, l'amendement est rejeté et l'article 16 est adopté. 
Bijgevolg is het amendement verworpen en is artikel 16 aangenomen. 
 
Vote sur l'amendement n° 11 de Catherine Fonck à l'intitulé. (2610/5) 
Stemming over amendement nr. 11 van Catherine Fonck op het opschrift. (2610/5) 
 
Peut-on considérer que le résultat du vote précédent est valable pour celui-ci? (Oui) 
Mag de uitslag van de vorige stemming ook gelden voor deze stemming? (Ja) 
 
(Stemming/vote 13) 
 
En conséquence, l'amendement est rejeté. 
Bijgevolg is het amendement verworpen. 
 

41 Ensemble de la proposition de loi portant prolongation des diverses mesures sur le plan du droit 

du travail au bénéfice des secteurs des soins et de l'enseignement dans le cadre de la lutte contre la 
propagation du coronavirus COVID-19, concernant la suspension du délai de préavis donné par 
l'employeur pendant une période de chômage temporaire pour cause de force majeure résultant de la 
situation de guerre en Ukraine et concernant la clause d'écolage (nouvel intitulé) (2610/4) 

41 Geheel van het wetsvoorstel houdende verlenging van diverse arbeidsrechtelijke maatregelen ten 

behoeve van de zorgsector en het onderwijs in het raam van de strijd tegen de verspreiding van het 
coronavirus COVID-19, met betrekking tot de schorsing van de door de werkgever gegeven 
opzeggingstermijn tijdens een periode van tijdelijke werkloosheid wegens overmacht ten gevolge van 
de oorlogsituatie in Oekraïne en met betrekking tot het scholingsbeding (nieuw opschrift) (2610/4) 
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Quelqu'un demande-t-il la parole pour une déclaration avant le vote? (Non) 
Vraagt iemand het woord voor een stemverklaring? (Nee) 
 
Begin van de stemming / Début du vote. 
Heeft iedereen gestemd en zijn stem nagekeken? / Tout le monde a-t-il voté et vérifié son vote? 
Einde van de stemming / Fin du vote. 
Uitslag van de stemming / Résultat du vote. 
 

(Stemming/vote 14) 
Ja 119 Oui 
Nee 0 Non 
Onthoudingen 12 Abstentions 
Totaal 131 Total 

 
En conséquence, la Chambre adopte la proposition de loi. Elle sera soumise en tant que projet de loi à la 
sanction royale. (2610/6) 
Bijgevolg neemt de Kamer het wetsvoorstel aan. Het zal als wetsontwerp aan de Koning ter bekrachtiging 
worden voorgelegd. (2610/6) 
 
Raison d'abstention? (Non) 
Reden van onthouding? (Nee) 
 

42 Proposition de loi modifiant l'arrêté royal du 1er décembre 1975 portant règlement général sur la 

police de la circulation routière et de l'usage de la voie publique, en ce qui concerne la réglementation 
des engins de déplacement (nouvel intitulé) (2354/8) 

42 Wetsvoorstel tot wijziging van het koninklijk besluit van 1 december 1975 houdende algemeen 

reglement op de politie van het wegverkeer en van het gebruik van de openbare weg, wat de 
reglementering van voortbewegingstoestellen betreft (nieuw opschrift) (2354/8) 
 
Quelqu'un demande-t-il la parole pour une déclaration avant le vote? (Non) 
Vraagt iemand het woord voor een stemverklaring? (Nee) 
 
Begin van de stemming / Début du vote. 
Heeft iedereen gestemd en zijn stem nagekeken? / Tout le monde a-t-il voté et vérifié son vote? 
Einde van de stemming / Fin du vote. 
Uitslag van de stemming / Résultat du vote. 
 

(Stemming/vote 15) 
Ja 130 Oui 
Nee 0 Non 
Onthoudingen 0 Abstentions 
Totaal 130 Total 

 
En conséquence, la Chambre adopte la proposition de loi. Elle sera soumise en tant que projet de loi à la 
sanction royale. (2354/9) 
Bijgevolg neemt de Kamer het wetsvoorstel aan. Het zal als wetsontwerp aan de Koning ter bekrachtiging 
worden voorgelegd. (2354/9) 
 
(Mme Nathalie Gilson a voté comme son groupe) 
 

43 Proposition de loi modifiant la loi du 27 avril 2018 sur la police des chemins de fer en vue d'instaurer 

une interdiction totale de fumer sur les quais (2082/5) 

43 Wetsvoorstel tot wijziging van de wet van 27 april 2018 op de politie van de spoorwegen met het 

oog op volledig rookvrije perrons (2082/5) 
 
Quelqu'un demande-t-il la parole pour une déclaration avant le vote? (Non) 
Vraagt iemand het woord voor een stemverklaring? (Nee) 
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Begin van de stemming / Début du vote. 
Heeft iedereen gestemd en zijn stem nagekeken? / Tout le monde a-t-il voté et vérifié son vote? 
Einde van de stemming / Fin du vote. 
Uitslag van de stemming / Résultat du vote. 
 

(Stemming/vote 16) 
Ja 81 Oui 
Nee 1 Non 
Onthoudingen 49 Abstentions 
Totaal 131 Total 

 
En conséquence, la Chambre adopte la proposition de loi. Elle sera soumise en tant que projet de loi à la 
sanction royale. (2082/6) 
Bijgevolg neemt de Kamer het wetsvoorstel aan. Het zal als wetsontwerp aan de Koning ter bekrachtiging 
worden voorgelegd. (2082/6) 
 
Raison d'abstention? (Non) 
Reden van onthouding? (Nee) 
 

44 Proposition de rejet par la commission de l'Intérieur, de la Sécurité, de la Migration et des Matières 

administratives de la proposition de résolution visant à adapter le statut administratif et pécuniaire des 
ambulanciers (2498/1-2) 

44 Voorstel tot verwerping door de commissie voor Binnenlandse Zaken, Veiligheid, Migratie en 

Bestuurszaken van het voorstel van resolutie tot aanpassing van het administratief en geldelijk statuut 
van ambulanciers (2498/1-2) 
 
Quelqu'un demande-t-il la parole pour une déclaration avant le vote? (Non) 
Vraagt iemand het woord voor een stemverklaring? (Nee) 
 

Début du vote / Begin van de stemming. 
Tout le monde a-t-il voté et vérifié son vote? / Heeft iedereen gestemd en zijn stem nagekeken? 
Fin du vote / Einde van de stemming. 
Résultat du vote / Uitslag van de stemming. 
 

(Stemming/vote 17) 
Oui 76 Ja 
Non 53 Nee 
Abstentions  2 Onthoudingen 
Total 131 Totaal 

 

En conséquence, la Chambre adopte la proposition de rejet. La proposition de résolution n° 2498/1 est donc 
rejetée. 
Bijgevolg neemt de Kamer het voorstel tot verwerping aan. Het voorstel van resolutie nr. 2498/1 is dus ver-
worpen. 
 

Raison d'abstention? (Non) 
Reden van onthouding? (Nee) 
 

45 Adoption de l’ordre du jour 

45 Goedkeuring van de agenda 

 
Nous devons procéder à l’approbation de l'ordre du jour de la séance de la semaine prochaine.  
Wij moeten overgaan tot de goedkeuring van de agenda voor de vergadering van volgende week. 
 
M. le ministre Van Quickenborne a fait savoir qu'il n'était pas présent dans notre pays le mercredi. Il sera là 
le jeudi. Dès lors, le projet de loi n° 2645 sera examiné le jeudi au lieu du mercredi. C'est le point 2 de l'ordre 
du jour, qui glisse donc sur l'agenda du jeudi. 
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Y a-t-il une observation à ce sujet? (Non) 
Zijn er dienaangaande opmerkingen? (Nee) 
 
En conséquence, l'ordre du jour est adopté. 
Bijgevolg is de agenda aangenomen. 
 
De vergadering wordt gesloten. Volgende vergadering woensdag 11 mei 2022 om 16.00 uur. 
La séance est levée. Prochaine séance le mercredi 11 mai 2022 à 16 h 00. 
 
De vergadering wordt gesloten om 21.06 uur. 
La séance est levée à 21 h 06. 
 
  
  

 
 

L'annexe est reprise dans une brochure séparée, portant le numéro CRIV 55 PLEN 177 annexe. 
 
De bijlage is opgenomen in een aparte brochure met nummer CRIV 55 PLEN 177 bijlage. 
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DETAIL DES VOTES NOMINATIFS 

 

DETAIL VAN DE NAAMSTEMMINGEN 

 

  
 
Vote nominatif - Naamstemming: 001 
 
 

Oui          075 Ja 

 
Aouasti Khalil, Bacquelaine Daniel, Bayet Hugues, Ben Achour Malik, Bombled Christophe, Bonaventure Cha-
nelle, Briers Jan, Burton Emmanuel, Buyst Kim, Calvo Kristof, Chanson Julie, Creemers Barbara, De Block 
Maggie, De Caluwé Robby, Defossé Guillaume, De Jonge Tania, de Laveleye Séverine, Delizée Jean-Marc, 
De Maegd Michel, Demon Franky, Depraetere Melissa, De Vriendt Wouter, Dewael Patrick, Dierick Leen, Farih 
Nawal, Gabriëls Katja, Gilson Nathalie, Goffin Philippe, Hanus Mélissa, Hennuy Laurence, Hugon Claire, 
Jiroflée Karin, Kir Emir, Laaouej Ahmed, Lachaert Egbert, Lacroix Christophe, Lanjri Nahima, Leoni Leslie, 
Leroy Marie-Colline, Leysen Christian, Liekens Goedele, Matheï Steven, Moutquin Simon, Moyaers Bert, 
Muylle Nathalie, Özen Özlem, Parent Nicolas, Piedboeuf Benoît, Pillen Jasper, Platteau Eva, Prévot Patrick, 
Rigot Hervé, Scourneau Vincent, Segers Ben, Senesael Daniel, Taquin Caroline, Thémont Sophie, Thiébaut 
Eric, Tillieux Eliane, Vajda Olivier, Vanbesien Dieter, Van den Bergh Jef, Vandenbroucke Joris, Vanden Burre 
Gilles, Vandenput Tim, Van Hecke Stefaan, Van Hoof Els, Vanpeborgh Gitta, Vanrobaeys Anja, Verduyckt 
Kris, Verhaert Marianne, Verhelst Kathleen, Verherstraeten Servais, Vicaire Albert, Willaert Evita 
 

Non          051 Nee 

 
Anseeuw Björn, Arens Josy, Boukili Nabil, Bury Katleen, Colebunders Gaby, Creyelman Steven, Daems Greet, 
D'Amico Roberto, Dedecker Jean-Marie, Depoorter Kathleen, De Roover Peter, De Smet François, De Vuyst 
Steven, De Wit Sophie, Dewulf Nathalie, D'Haese Christoph, Dillen Marijke, Donné Joy, Fonck Catherine, 
Francken Theo, Freilich Michael, Gijbels Frieda, Gilissen Erik, Hedebouw Raoul, Houtmeyers Katrien, Ingels 
Yngvild, Loones Sander, Merckx Sofie, Mertens Peter, Metsu Koen, Moscufo Nadia, Pas Barbara, Ponthier 
Annick, Prévot Maxime, Raskin Wouter, Ravyts Kurt, Roggeman Tomas, Rohonyi Sophie, Safai Darya, Samyn 
Ellen, Van Bossuyt Anneleen, Van Camp Yoleen, Van der Donckt Wim, Van Hees Marco, Van Langenhove 
Dries, Van Lommel Reccino, Van Peel Valerie, Vermeersch Wouter, Verreyt Hans, Vindevoghel Maria, War-
moes Thierry 
 

Abstentions  002 Onthoudingen 

 
Buysrogge Peter, Wollants Bert 
 
 
Vote nominatif - Naamstemming: 002 
 
 

Oui          080 Ja 

 
Aouasti Khalil, Arens Josy, Bacquelaine Daniel, Bayet Hugues, Ben Achour Malik, Bombled Christophe, Bo-
naventure Chanelle, Briers Jan, Burton Emmanuel, Buyst Kim, Calvo Kristof, Chanson Julie, Creemers Bar-
bara, De Block Maggie, De Caluwé Robby, Defossé Guillaume, De Jonge Tania, de Laveleye Séverine, Deli-
zée Jean-Marc, De Maegd Michel, Demon Franky, Depraetere Melissa, De Smet François, De Vriendt Wouter, 
Dewael Patrick, Dierick Leen, Farih Nawal, Fonck Catherine, Gabriëls Katja, Gilson Nathalie, Goffin Philippe, 
Hanus Mélissa, Hennuy Laurence, Hugon Claire, Jiroflée Karin, Kir Emir, Laaouej Ahmed, Lachaert Egbert, 
Lacroix Christophe, Lanjri Nahima, Leoni Leslie, Leroy Marie-Colline, Leysen Christian, Liekens Goedele, 
Matheï Steven, Moutquin Simon, Moyaers Bert, Muylle Nathalie, Özen Özlem, Parent Nicolas, Piedboeuf Be-
noît, Pillen Jasper, Platteau Eva, Prévot Maxime, Prévot Patrick, Rigot Hervé, Rohonyi Sophie, Scourneau 
Vincent, Segers Ben, Senesael Daniel, Taquin Caroline, Thémont Sophie, Thiébaut Eric, Tillieux Eliane, Vajda 
Olivier, Vanbesien Dieter, Van den Bergh Jef, Vandenbroucke Joris, Vanden Burre Gilles, Vandenput Tim, 



 

 

Van Hecke Stefaan, Van Hoof Els, Vanpeborgh Gitta, Vanrobaeys Anja, Verduyckt Kris, Verhaert Marianne, 
Verhelst Kathleen, Verherstraeten Servais, Vicaire Albert, Willaert Evita 
 

Non          047 Nee 

 
Anseeuw Björn, Boukili Nabil, Bury Katleen, Colebunders Gaby, Creyelman Steven, Daems Greet, D'Amico 
Roberto, Dedecker Jean-Marie, Depoorter Kathleen, De Roover Peter, De Vuyst Steven, De Wit Sophie, De-
wulf Nathalie, D'Haese Christoph, Dillen Marijke, Donné Joy, Francken Theo, Freilich Michael, Gijbels Frieda, 
Gilissen Erik, Hedebouw Raoul, Houtmeyers Katrien, Ingels Yngvild, Loones Sander, Merckx Sofie, Mertens 
Peter, Metsu Koen, Moscufo Nadia, Pas Barbara, Ponthier Annick, Raskin Wouter, Ravyts Kurt, Roggeman 
Tomas, Safai Darya, Sneppe Dominiek, Troosters Frank, Van Bossuyt Anneleen, Van Camp Yoleen, Van der 
Donckt Wim, Van Hees Marco, Van Langenhove Dries, Van Lommel Reccino, Van Peel Valerie, Vermeersch 
Wouter, Verreyt Hans, Vindevoghel Maria, Warmoes Thierry 
 

Abstentions  002 Onthoudingen 

 
Buysrogge Peter, Wollants Bert 
 
 
Vote nominatif - Naamstemming: 003 
 
 

Oui          080 Ja 

 
Aouasti Khalil, Arens Josy, Bacquelaine Daniel, Bayet Hugues, Ben Achour Malik, Bombled Christophe, Bo-
naventure Chanelle, Briers Jan, Burton Emmanuel, Buyst Kim, Calvo Kristof, Chanson Julie, Cogolati Samuel, 
Creemers Barbara, De Block Maggie, De Caluwé Robby, Defossé Guillaume, De Jonge Tania, de Laveleye 
Séverine, Delizée Jean-Marc, De Maegd Michel, Demon Franky, Depraetere Melissa, De Smet François, De 
Vriendt Wouter, Dewael Patrick, Dierick Leen, Ducarme Denis, Farih Nawal, Fonck Catherine, Gabriëls Katja, 
Gilson Nathalie, Goffin Philippe, Hanus Mélissa, Hugon Claire, Jiroflée Karin, Kir Emir, Laaouej Ahmed, Lach-
aert Egbert, Lacroix Christophe, Lanjri Nahima, Leoni Leslie, Leroy Marie-Colline, Leysen Christian, Liekens 
Goedele, Matheï Steven, Moyaers Bert, Muylle Nathalie, Özen Özlem, Parent Nicolas, Piedboeuf Benoît, Pil-
len Jasper, Platteau Eva, Prévot Maxime, Prévot Patrick, Rigot Hervé, Rohonyi Sophie, Scourneau Vincent, 
Segers Ben, Senesael Daniel, Taquin Caroline, Thémont Sophie, Thiébaut Eric, Tillieux Eliane, Vajda Olivier, 
Vanbesien Dieter, Van den Bergh Jef, Vandenbroucke Joris, Vanden Burre Gilles, Vandenput Tim, Van Hecke 
Stefaan, Van Hoof Els, Vanpeborgh Gitta, Vanrobaeys Anja, Verduyckt Kris, Verhaert Marianne, Verhelst Ka-
thleen, Verherstraeten Servais, Vicaire Albert, Willaert Evita 
 

Non          046 Nee 

 
Anseeuw Björn, Boukili Nabil, Bury Katleen, Colebunders Gaby, Creyelman Steven, Daems Greet, D'Amico 
Roberto, Dedecker Jean-Marie, Depoorter Kathleen, De Roover Peter, De Vuyst Steven, De Wit Sophie, De-
wulf Nathalie, D'Haese Christoph, Dillen Marijke, Donné Joy, Francken Theo, Freilich Michael, Gijbels Frieda, 
Gilissen Erik, Hedebouw Raoul, Houtmeyers Katrien, Ingels Yngvild, Loones Sander, Merckx Sofie, Mertens 
Peter, Metsu Koen, Moscufo Nadia, Ponthier Annick, Raskin Wouter, Ravyts Kurt, Roggeman Tomas, Safai 
Darya, Samyn Ellen, Sneppe Dominiek, Troosters Frank, Van Bossuyt Anneleen, Van Camp Yoleen, Van der 
Donckt Wim, Van Hees Marco, Van Langenhove Dries, Van Lommel Reccino, Van Peel Valerie, Verreyt Hans, 
Vindevoghel Maria, Warmoes Thierry 
 

Abstentions  002 Onthoudingen 

 
Buysrogge Peter, Wollants Bert 
 
 
Vote nominatif - Naamstemming: 004 
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Oui          082 Ja 

 
Aouasti Khalil, Arens Josy, Bacquelaine Daniel, Bayet Hugues, Ben Achour Malik, Bombled Christophe, Bo-
naventure Chanelle, Briers Jan, Burton Emmanuel, Buyst Kim, Calvo Kristof, Chanson Julie, Cogolati Samuel, 
Creemers Barbara, De Block Maggie, De Caluwé Robby, Defossé Guillaume, De Jonge Tania, de Laveleye 
Séverine, Delizée Jean-Marc, De Maegd Michel, Demon Franky, Depraetere Melissa, De Smet François, De 
Vriendt Wouter, Dewael Patrick, Dierick Leen, Ducarme Denis, Farih Nawal, Fonck Catherine, Gabriëls Katja, 
Gilson Nathalie, Goffin Philippe, Hanus Mélissa, Hennuy Laurence, Hugon Claire, Jiroflée Karin, Kir Emir, 
Laaouej Ahmed, Lachaert Egbert, Lacroix Christophe, Lanjri Nahima, Leoni Leslie, Leroy Marie-Colline, Ley-
sen Christian, Liekens Goedele, Matheï Steven, Moutquin Simon, Moyaers Bert, Muylle Nathalie, Özen Özlem, 
Parent Nicolas, Piedboeuf Benoît, Pillen Jasper, Platteau Eva, Prévot Maxime, Prévot Patrick, Rigot Hervé, 
Rohonyi Sophie, Scourneau Vincent, Segers Ben, Senesael Daniel, Taquin Caroline, Thémont Sophie, Thié-
baut Eric, Tillieux Eliane, Vajda Olivier, Vanbesien Dieter, Van den Bergh Jef, Vandenbroucke Joris, Vanden 
Burre Gilles, Vandenput Tim, Van Hecke Stefaan, Van Hoof Els, Vanpeborgh Gitta, Vanrobaeys Anja, Ver-
duyckt Kris, Verhaert Marianne, Verhelst Kathleen, Verherstraeten Servais, Vicaire Albert, Willaert Evita 
 

Non          047 Nee 

 
Anseeuw Björn, Boukili Nabil, Bury Katleen, Colebunders Gaby, Creyelman Steven, Daems Greet, D'Amico 
Roberto, Dedecker Jean-Marie, Depoorter Kathleen, De Roover Peter, De Vuyst Steven, De Wit Sophie, De-
wulf Nathalie, D'Haese Christoph, Dillen Marijke, Donné Joy, Francken Theo, Freilich Michael, Gijbels Frieda, 
Gilissen Erik, Hedebouw Raoul, Houtmeyers Katrien, Ingels Yngvild, Loones Sander, Merckx Sofie, Mertens 
Peter, Metsu Koen, Moscufo Nadia, Pas Barbara, Ponthier Annick, Raskin Wouter, Ravyts Kurt, Roggeman 
Tomas, Safai Darya, Samyn Ellen, Sneppe Dominiek, Troosters Frank, Van Bossuyt Anneleen, Van Camp 
Yoleen, Van Hees Marco, Van Langenhove Dries, Van Lommel Reccino, Van Peel Valerie, Vermeersch Wou-
ter, Verreyt Hans, Vindevoghel Maria, Warmoes Thierry 
 

Abstentions  002 Onthoudingen 

 
Buysrogge Peter, Wollants Bert 
 
 
Vote nominatif - Naamstemming: 005 
 
 

Oui          090 Ja 

 
Aouasti Khalil, Bacquelaine Daniel, Bayet Hugues, Ben Achour Malik, Bombled Christophe, Bonaventure Cha-
nelle, Boukili Nabil, Briers Jan, Burton Emmanuel, Buyst Kim, Calvo Kristof, Chanson Julie, Cogolati Samuel, 
Colebunders Gaby, Creemers Barbara, Daems Greet, De Block Maggie, De Caluwé Robby, Defossé Guil-
laume, De Jonge Tania, de Laveleye Séverine, Delizée Jean-Marc, De Maegd Michel, Demon Franky, De-
praetere Melissa, De Smet François, De Vriendt Wouter, De Vuyst Steven, Dewael Patrick, Dierick Leen, 
Ducarme Denis, Farih Nawal, Gabriëls Katja, Gilson Nathalie, Goffin Philippe, Hanus Mélissa, Hedebouw Ra-
oul, Hennuy Laurence, Hugon Claire, Jiroflée Karin, Kir Emir, Laaouej Ahmed, Lachaert Egbert, Lacroix Chris-
tophe, Lanjri Nahima, Leoni Leslie, Leroy Marie-Colline, Leysen Christian, Liekens Goedele, Matheï Steven, 
Merckx Sofie, Mertens Peter, Moscufo Nadia, Moutquin Simon, Moyaers Bert, Muylle Nathalie, Özen Özlem, 
Parent Nicolas, Piedboeuf Benoît, Pillen Jasper, Platteau Eva, Prévot Patrick, Rigot Hervé, Rohonyi Sophie, 
Scourneau Vincent, Segers Ben, Senesael Daniel, Taquin Caroline, Thémont Sophie, Thiébaut Eric, Tillieux 
Eliane, Vajda Olivier, Vanbesien Dieter, Van den Bergh Jef, Vandenbroucke Joris, Vanden Burre Gilles, Van-
denput Tim, Van Hecke Stefaan, Van Hees Marco, Van Hoof Els, Vanpeborgh Gitta, Vanrobaeys Anja, Ver-
duyckt Kris, Verhaert Marianne, Verhelst Kathleen, Verherstraeten Servais, Vicaire Albert, Vindevoghel Maria, 
Warmoes Thierry, Willaert Evita 
 

Non          000 Nee 

 

Abstentions  040 Onthoudingen 



 

 

 
Anseeuw Björn, Arens Josy, Bury Katleen, Buysrogge Peter, Creyelman Steven, Dedecker Jean-Marie, De-
poorter Kathleen, De Roover Peter, De Wit Sophie, Dewulf Nathalie, D'Haese Christoph, Dillen Marijke, Donné 
Joy, Fonck Catherine, Francken Theo, Freilich Michael, Gijbels Frieda, Gilissen Erik, Houtmeyers Katrien, 
Ingels Yngvild, Loones Sander, Metsu Koen, Pas Barbara, Ponthier Annick, Prévot Maxime, Raskin Wouter, 
Ravyts Kurt, Roggeman Tomas, Safai Darya, Samyn Ellen, Sneppe Dominiek, Troosters Frank, Van Bossuyt 
Anneleen, Van Camp Yoleen, Van Langenhove Dries, Van Lommel Reccino, Van Peel Valerie, Vermeersch 
Wouter, Verreyt Hans, Wollants Bert 
 
 
Vote nominatif - Naamstemming: 006 
 
 

Oui          031 Ja 

 
Arens Josy, Boukili Nabil, Bury Katleen, Colebunders Gaby, Creyelman Steven, Daems Greet, De Smet Fran-
çois, De Vuyst Steven, Dewulf Nathalie, Dillen Marijke, Fonck Catherine, Gilissen Erik, Hedebouw Raoul, 
Merckx Sofie, Mertens Peter, Moscufo Nadia, Pas Barbara, Ponthier Annick, Prévot Maxime, Ravyts Kurt, 
Rohonyi Sophie, Samyn Ellen, Sneppe Dominiek, Troosters Frank, Van Hees Marco, Van Langenhove Dries, 
Van Lommel Reccino, Vermeersch Wouter, Verreyt Hans, Vindevoghel Maria, Warmoes Thierry 
 

Non          077 Nee 

 
Aouasti Khalil, Bacquelaine Daniel, Bayet Hugues, Ben Achour Malik, Bombled Christophe, Bonaventure Cha-
nelle, Briers Jan, Burton Emmanuel, Buyst Kim, Calvo Kristof, Chanson Julie, Cogolati Samuel, Creemers 
Barbara, De Block Maggie, De Caluwé Robby, Defossé Guillaume, De Jonge Tania, de Laveleye Séverine, 
Delizée Jean-Marc, De Maegd Michel, Demon Franky, Depraetere Melissa, De Vriendt Wouter, Dewael Pa-
trick, Dierick Leen, Ducarme Denis, Farih Nawal, Gabriëls Katja, Gilson Nathalie, Goffin Philippe, Hanus Mé-
lissa, Hennuy Laurence, Hugon Claire, Jiroflée Karin, Kir Emir, Laaouej Ahmed, Lachaert Egbert, Lacroix 
Christophe, Lanjri Nahima, Leoni Leslie, Leroy Marie-Colline, Leysen Christian, Liekens Goedele, Matheï Ste-
ven, Moutquin Simon, Moyaers Bert, Muylle Nathalie, Özen Özlem, Parent Nicolas, Piedboeuf Benoît, Pillen 
Jasper, Platteau Eva, Prévot Patrick, Rigot Hervé, Scourneau Vincent, Segers Ben, Senesael Daniel, Taquin 
Caroline, Thémont Sophie, Thiébaut Eric, Tillieux Eliane, Vajda Olivier, Vanbesien Dieter, Van den Bergh Jef, 
Vandenbroucke Joris, Vanden Burre Gilles, Vandenput Tim, Van Hecke Stefaan, Van Hoof Els, Vanpeborgh 
Gitta, Vanrobaeys Anja, Verduyckt Kris, Verhaert Marianne, Verhelst Kathleen, Verherstraeten Servais, Vi-
caire Albert, Willaert Evita 
 

Abstentions  023 Onthoudingen 

 
Anseeuw Björn, Buysrogge Peter, Dedecker Jean-Marie, Depoorter Kathleen, De Roover Peter, De Wit So-
phie, D'Haese Christoph, Donné Joy, Francken Theo, Freilich Michael, Gijbels Frieda, Houtmeyers Katrien, 
Ingels Yngvild, Loones Sander, Metsu Koen, Raskin Wouter, Roggeman Tomas, Safai Darya, Van Bossuyt 
Anneleen, Van Camp Yoleen, Van der Donckt Wim, Van Peel Valerie, Wollants Bert 
 
 
Vote nominatif - Naamstemming: 007 
 
 

Oui          016 Ja 

 
Arens Josy, Boukili Nabil, Colebunders Gaby, Daems Greet, De Smet François, De Vuyst Steven, Fonck Ca-
therine, Hedebouw Raoul, Merckx Sofie, Mertens Peter, Moscufo Nadia, Prévot Maxime, Rohonyi Sophie, Van 
Hees Marco, Vindevoghel Maria, Warmoes Thierry 
 

Non          092 Nee 
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Aouasti Khalil, Bacquelaine Daniel, Bayet Hugues, Ben Achour Malik, Bombled Christophe, Bonaventure Cha-
nelle, Briers Jan, Burton Emmanuel, Bury Katleen, Buyst Kim, Calvo Kristof, Chanson Julie, Cogolati Samuel, 
Creemers Barbara, Creyelman Steven, De Block Maggie, De Caluwé Robby, Defossé Guillaume, De Jonge 
Tania, de Laveleye Séverine, Delizée Jean-Marc, De Maegd Michel, Demon Franky, Depraetere Melissa, De 
Vriendt Wouter, Dewael Patrick, Dewulf Nathalie, Dierick Leen, Dillen Marijke, Ducarme Denis, Farih Nawal, 
Gabriëls Katja, Gilissen Erik, Gilson Nathalie, Goffin Philippe, Hanus Mélissa, Hennuy Laurence, Hugon Claire, 
Jiroflée Karin, Kir Emir, Laaouej Ahmed, Lachaert Egbert, Lacroix Christophe, Lanjri Nahima, Leoni Leslie, 
Leroy Marie-Colline, Leysen Christian, Liekens Goedele, Matheï Steven, Moutquin Simon, Moyaers Bert, 
Muylle Nathalie, Özen Özlem, Parent Nicolas, Pas Barbara, Piedboeuf Benoît, Pillen Jasper, Platteau Eva, 
Ponthier Annick, Prévot Patrick, Ravyts Kurt, Rigot Hervé, Samyn Ellen, Scourneau Vincent, Segers Ben, 
Senesael Daniel, Sneppe Dominiek, Taquin Caroline, Thémont Sophie, Thiébaut Eric, Tillieux Eliane, Troos-
ters Frank, Vajda Olivier, Vanbesien Dieter, Van den Bergh Jef, Vandenbroucke Joris, Vanden Burre Gilles, 
Vandenput Tim, Van Hecke Stefaan, Van Hoof Els, Van Langenhove Dries, Van Lommel Reccino, Vanpeborgh 
Gitta, Vanrobaeys Anja, Verduyckt Kris, Verhaert Marianne, Verhelst Kathleen, Verherstraeten Servais, Ver-
meersch Wouter, Verreyt Hans, Vicaire Albert, Willaert Evita 
 

Abstentions  023 Onthoudingen 

 
Anseeuw Björn, Buysrogge Peter, Dedecker Jean-Marie, Depoorter Kathleen, De Roover Peter, De Wit So-
phie, D'Haese Christoph, Donné Joy, Francken Theo, Freilich Michael, Gijbels Frieda, Houtmeyers Katrien, 
Ingels Yngvild, Loones Sander, Metsu Koen, Raskin Wouter, Roggeman Tomas, Safai Darya, Van Bossuyt 
Anneleen, Van Camp Yoleen, Van der Donckt Wim, Van Peel Valerie, Wollants Bert 
 
 
Vote nominatif - Naamstemming: 008 
 
 

Oui          132 Ja 

 
Anseeuw Björn, Aouasti Khalil, Arens Josy, Bacquelaine Daniel, Bayet Hugues, Ben Achour Malik, Bombled 
Christophe, Bonaventure Chanelle, Boukili Nabil, Briers Jan, Burton Emmanuel, Bury Katleen, Buysrogge Pe-
ter, Buyst Kim, Calvo Kristof, Chanson Julie, Cogolati Samuel, Colebunders Gaby, Creemers Barbara, Creyel-
man Steven, Daems Greet, D'Amico Roberto, De Block Maggie, De Caluwé Robby, Dedecker Jean-Marie, 
Defossé Guillaume, De Jonge Tania, de Laveleye Séverine, Delizée Jean-Marc, De Maegd Michel, Demon 
Franky, Depoorter Kathleen, Depraetere Melissa, De Roover Peter, De Smet François, De Vriendt Wouter, De 
Vuyst Steven, Dewael Patrick, De Wit Sophie, Dewulf Nathalie, D'Haese Christoph, Dierick Leen, Dillen Ma-
rijke, Donné Joy, Ducarme Denis, Farih Nawal, Fonck Catherine, Francken Theo, Freilich Michael, Gabriëls 
Katja, Gijbels Frieda, Gilissen Erik, Gilson Nathalie, Goffin Philippe, Hanus Mélissa, Hedebouw Raoul, Hennuy 
Laurence, Houtmeyers Katrien, Hugon Claire, Ingels Yngvild, Jiroflée Karin, Kir Emir, Laaouej Ahmed, Lach-
aert Egbert, Lacroix Christophe, Lanjri Nahima, Leoni Leslie, Leroy Marie-Colline, Leysen Christian, Liekens 
Goedele, Loones Sander, Matheï Steven, Merckx Sofie, Mertens Peter, Metsu Koen, Moscufo Nadia, Mout-
quin Simon, Moyaers Bert, Muylle Nathalie, Özen Özlem, Parent Nicolas, Pas Barbara, Piedboeuf Benoît, 
Pillen Jasper, Platteau Eva, Ponthier Annick, Prévot Maxime, Prévot Patrick, Raskin Wouter, Ravyts Kurt, 
Rigot Hervé, Roggeman Tomas, Rohonyi Sophie, Safai Darya, Samyn Ellen, Scourneau Vincent, Segers Ben, 
Senesael Daniel, Sneppe Dominiek, Taquin Caroline, Thémont Sophie, Thiébaut Eric, Tillieux Eliane, Troos-
ters Frank, Vajda Olivier, Vanbesien Dieter, Van Bossuyt Anneleen, Van Camp Yoleen, Van den Bergh Jef, 
Vandenbroucke Joris, Vanden Burre Gilles, Vandenput Tim, Van der Donckt Wim, Van Hecke Stefaan, Van 
Hees Marco, Van Hoof Els, Van Langenhove Dries, Van Lommel Reccino, Vanpeborgh Gitta, Van Peel Vale-
rie, Vanrobaeys Anja, Verduyckt Kris, Verhaert Marianne, Verhelst Kathleen, Verherstraeten Servais, Ver-
meersch Wouter, Verreyt Hans, Vicaire Albert, Vindevoghel Maria, Warmoes Thierry, Willaert Evita, Wollants 
Bert 
 

Non          000 Nee 

 

Abstentions  000 Onthoudingen 

 
 



 

 

Vote nominatif - Naamstemming: 009 
 
 

Oui          017 Ja 

 
Arens Josy, Boukili Nabil, Colebunders Gaby, Daems Greet, D'Amico Roberto, De Smet François, De Vuyst 
Steven, Fonck Catherine, Hedebouw Raoul, Merckx Sofie, Mertens Peter, Moscufo Nadia, Prévot Maxime, 
Rohonyi Sophie, Van Hees Marco, Vindevoghel Maria, Warmoes Thierry 
 

Non          077 Nee 

 
Aouasti Khalil, Bacquelaine Daniel, Bayet Hugues, Ben Achour Malik, Bombled Christophe, Bonaventure Cha-
nelle, Briers Jan, Burton Emmanuel, Buyst Kim, Calvo Kristof, Chanson Julie, Cogolati Samuel, Creemers 
Barbara, De Block Maggie, De Caluwé Robby, Defossé Guillaume, De Jonge Tania, de Laveleye Séverine, 
Delizée Jean-Marc, De Maegd Michel, Demon Franky, Depraetere Melissa, De Vriendt Wouter, Dewael Pa-
trick, Dierick Leen, Ducarme Denis, Farih Nawal, Gabriëls Katja, Gilson Nathalie, Goffin Philippe, Hanus Mé-
lissa, Hennuy Laurence, Hugon Claire, Jiroflée Karin, Kir Emir, Laaouej Ahmed, Lachaert Egbert, Lacroix 
Christophe, Lanjri Nahima, Leoni Leslie, Leroy Marie-Colline, Leysen Christian, Liekens Goedele, Matheï Ste-
ven, Moutquin Simon, Moyaers Bert, Muylle Nathalie, Özen Özlem, Parent Nicolas, Piedboeuf Benoît, Pillen 
Jasper, Platteau Eva, Prévot Patrick, Rigot Hervé, Scourneau Vincent, Segers Ben, Senesael Daniel, Taquin 
Caroline, Thémont Sophie, Thiébaut Eric, Tillieux Eliane, Vajda Olivier, Vanbesien Dieter, Van den Bergh Jef, 
Vandenbroucke Joris, Vanden Burre Gilles, Vandenput Tim, Van Hecke Stefaan, Van Hoof Els, Vanpeborgh 
Gitta, Vanrobaeys Anja, Verduyckt Kris, Verhaert Marianne, Verhelst Kathleen, Verherstraeten Servais, Vi-
caire Albert, Willaert Evita 
 

Abstentions  038 Onthoudingen 

 
Anseeuw Björn, Bury Katleen, Buysrogge Peter, Creyelman Steven, Dedecker Jean-Marie, Depoorter Ka-
thleen, De Roover Peter, De Wit Sophie, Dewulf Nathalie, D'Haese Christoph, Dillen Marijke, Donné Joy, 
Francken Theo, Freilich Michael, Gijbels Frieda, Gilissen Erik, Houtmeyers Katrien, Ingels Yngvild, Loones 
Sander, Metsu Koen, Pas Barbara, Ponthier Annick, Raskin Wouter, Ravyts Kurt, Roggeman Tomas, Safai 
Darya, Samyn Ellen, Sneppe Dominiek, Troosters Frank, Van Bossuyt Anneleen, Van Camp Yoleen, Van der 
Donckt Wim, Van Langenhove Dries, Van Lommel Reccino, Van Peel Valerie, Vermeersch Wouter, Verreyt 
Hans, Wollants Bert 
 
 
Vote nominatif - Naamstemming: 010 
 
 

Oui          128 Ja 

 
Anseeuw Björn, Bacquelaine Daniel, Bayet Hugues, Ben Achour Malik, Bombled Christophe, Bonaventure 
Chanelle, Boukili Nabil, Briers Jan, Burton Emmanuel, Bury Katleen, Buysrogge Peter, Buyst Kim, Calvo 
Kristof, Chanson Julie, Cogolati Samuel, Colebunders Gaby, Creemers Barbara, Creyelman Steven, Daems 
Greet, D'Amico Roberto, De Block Maggie, De Caluwé Robby, Dedecker Jean-Marie, Defossé Guillaume, De 
Jonge Tania, de Laveleye Séverine, Delizée Jean-Marc, De Maegd Michel, Demon Franky, Depoorter Ka-
thleen, Depraetere Melissa, De Roover Peter, De Smet François, De Vriendt Wouter, De Vuyst Steven, Dewael 
Patrick, De Wit Sophie, Dewulf Nathalie, D'Haese Christoph, Dierick Leen, Dillen Marijke, Donné Joy, Ducarme 
Denis, Farih Nawal, Francken Theo, Freilich Michael, Gabriëls Katja, Gijbels Frieda, Gilissen Erik, Gilson Na-
thalie, Goffin Philippe, Hanus Mélissa, Hedebouw Raoul, Hennuy Laurence, Houtmeyers Katrien, Hugon 
Claire, Ingels Yngvild, Jiroflée Karin, Kir Emir, Laaouej Ahmed, Lachaert Egbert, Lacroix Christophe, Lanjri 
Nahima, Leoni Leslie, Leroy Marie-Colline, Leysen Christian, Liekens Goedele, Loones Sander, Matheï Ste-
ven, Merckx Sofie, Mertens Peter, Metsu Koen, Moscufo Nadia, Moutquin Simon, Moyaers Bert, Muylle Na-
thalie, Özen Özlem, Parent Nicolas, Pas Barbara, Piedboeuf Benoît, Pillen Jasper, Platteau Eva, Ponthier 
Annick, Prévot Patrick, Raskin Wouter, Ravyts Kurt, Rigot Hervé, Roggeman Tomas, Rohonyi Sophie, Safai 
Darya, Samyn Ellen, Scourneau Vincent, Segers Ben, Senesael Daniel, Sneppe Dominiek, Taquin Caroline, 
Thémont Sophie, Thiébaut Eric, Tillieux Eliane, Troosters Frank, Vajda Olivier, Vanbesien Dieter, Van Bossuyt 
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Anneleen, Van Camp Yoleen, Van den Bergh Jef, Vandenbroucke Joris, Vanden Burre Gilles, Vandenput Tim, 
Van der Donckt Wim, Van Hecke Stefaan, Van Hees Marco, Van Hoof Els, Van Langenhove Dries, Van Lom-
mel Reccino, Vanpeborgh Gitta, Van Peel Valerie, Vanrobaeys Anja, Verduyckt Kris, Verhaert Marianne, Ver-
helst Kathleen, Verherstraeten Servais, Vermeersch Wouter, Verreyt Hans, Vicaire Albert, Vindevoghel Maria, 
Warmoes Thierry, Willaert Evita, Wollants Bert 
 

Non          001 Nee 

 
Zanchetta Laurence 
 

Abstentions  003 Onthoudingen 

 
Arens Josy, Fonck Catherine, Prévot Maxime 
 
 
Vote nominatif - Naamstemming: 011 
 
 

Oui          109 Ja 

 
Aouasti Khalil, Arens Josy, Bacquelaine Daniel, Bayet Hugues, Ben Achour Malik, Bombled Christophe, Bo-
naventure Chanelle, Boukili Nabil, Briers Jan, Burton Emmanuel, Bury Katleen, Buyst Kim, Calvo Kristof, 
Chanson Julie, Cogolati Samuel, Colebunders Gaby, Creemers Barbara, Creyelman Steven, Daems Greet, 
D'Amico Roberto, De Block Maggie, De Caluwé Robby, Defossé Guillaume, De Jonge Tania, de Laveleye 
Séverine, Delizée Jean-Marc, De Maegd Michel, Demon Franky, Depraetere Melissa, De Smet François, De 
Vriendt Wouter, De Vuyst Steven, Dewael Patrick, Dewulf Nathalie, Dierick Leen, Dillen Marijke, Ducarme 
Denis, Farih Nawal, Fonck Catherine, Gabriëls Katja, Gilissen Erik, Gilson Nathalie, Goffin Philippe, Hanus 
Mélissa, Hedebouw Raoul, Hennuy Laurence, Hugon Claire, Jiroflée Karin, Kir Emir, Laaouej Ahmed, Lachaert 
Egbert, Lacroix Christophe, Lanjri Nahima, Leoni Leslie, Leroy Marie-Colline, Leysen Christian, Liekens Goe-
dele, Matheï Steven, Merckx Sofie, Mertens Peter, Moscufo Nadia, Moutquin Simon, Moyaers Bert, Muylle 
Nathalie, Özen Özlem, Parent Nicolas, Pas Barbara, Piedboeuf Benoît, Pillen Jasper, Platteau Eva, Ponthier 
Annick, Prévot Maxime, Prévot Patrick, Ravyts Kurt, Rigot Hervé, Rohonyi Sophie, Samyn Ellen, Scourneau 
Vincent, Segers Ben, Senesael Daniel, Sneppe Dominiek, Taquin Caroline, Thémont Sophie, Thiébaut Eric, 
Tillieux Eliane, Troosters Frank, Vajda Olivier, Vanbesien Dieter, Van den Bergh Jef, Vandenbroucke Joris, 
Vanden Burre Gilles, Vandenput Tim, Van Hecke Stefaan, Van Hees Marco, Van Hoof Els, Van Langenhove 
Dries, Van Lommel Reccino, Vanpeborgh Gitta, Vanrobaeys Anja, Verduyckt Kris, Verhaert Marianne, 
Verhelst Kathleen, Verherstraeten Servais, Vermeersch Wouter, Verreyt Hans, Vicaire Albert, Vindevoghel 
Maria, Warmoes Thierry, Willaert Evita 
 

Non          000 Nee 

 

Abstentions  023 Onthoudingen 

 
Anseeuw Björn, Buysrogge Peter, Dedecker Jean-Marie, Depoorter Kathleen, De Roover Peter, De Wit So-
phie, D'Haese Christoph, Donné Joy, Francken Theo, Freilich Michael, Gijbels Frieda, Houtmeyers Katrien, 
Ingels Yngvild, Loones Sander, Metsu Koen, Raskin Wouter, Roggeman Tomas, Safai Darya, Van Bossuyt 
Anneleen, Van Camp Yoleen, Van der Donckt Wim, Van Peel Valerie, Wollants Bert 
 
 
Vote nominatif - Naamstemming: 012 
 
 

Oui          132 Ja 

 



 

 

Anseeuw Björn, Aouasti Khalil, Arens Josy, Bacquelaine Daniel, Bayet Hugues, Ben Achour Malik, Bombled 
Christophe, Bonaventure Chanelle, Boukili Nabil, Briers Jan, Burton Emmanuel, Bury Katleen, Buysrogge Pe-
ter, Buyst Kim, Calvo Kristof, Chanson Julie, Cogolati Samuel, Colebunders Gaby, Creemers Barbara, Creyel-
man Steven, Daems Greet, D'Amico Roberto, De Block Maggie, De Caluwé Robby, Dedecker Jean-Marie, 
Defossé Guillaume, De Jonge Tania, de Laveleye Séverine, Delizée Jean-Marc, De Maegd Michel, Demon 
Franky, Depoorter Kathleen, Depraetere Melissa, De Roover Peter, De Smet François, De Vriendt Wouter, De 
Vuyst Steven, Dewael Patrick, De Wit Sophie, Dewulf Nathalie, D'Haese Christoph, Dierick Leen, Dillen Ma-
rijke, Donné Joy, Ducarme Denis, Farih Nawal, Fonck Catherine, Francken Theo, Freilich Michael, Gabriëls 
Katja, Gijbels Frieda, Gilissen Erik, Gilson Nathalie, Goffin Philippe, Hanus Mélissa, Hedebouw Raoul, Hennuy 
Laurence, Houtmeyers Katrien, Hugon Claire, Ingels Yngvild, Jiroflée Karin, Kir Emir, Laaouej Ahmed, Lach-
aert Egbert, Lacroix Christophe, Lanjri Nahima, Leoni Leslie, Leroy Marie-Colline, Leysen Christian, Liekens 
Goedele, Loones Sander, Matheï Steven, Merckx Sofie, Mertens Peter, Metsu Koen, Moscufo Nadia, Mout-
quin Simon, Moyaers Bert, Muylle Nathalie, Özen Özlem, Parent Nicolas, Pas Barbara, Piedboeuf Benoît, 
Pillen Jasper, Platteau Eva, Ponthier Annick, Prévot Maxime, Prévot Patrick, Raskin Wouter, Ravyts Kurt, 
Rigot Hervé, Roggeman Tomas, Rohonyi Sophie, Safai Darya, Samyn Ellen, Scourneau Vincent, Segers Ben, 
Senesael Daniel, Sneppe Dominiek, Taquin Caroline, Thémont Sophie, Thiébaut Eric, Tillieux Eliane, Troos-
ters Frank, Vajda Olivier, Vanbesien Dieter, Van Bossuyt Anneleen, Van Camp Yoleen, Van den Bergh Jef, 
Vandenbroucke Joris, Vanden Burre Gilles, Vandenput Tim, Van der Donckt Wim, Van Hecke Stefaan, Van 
Hees Marco, Van Hoof Els, Van Langenhove Dries, Van Lommel Reccino, Vanpeborgh Gitta, Van Peel Vale-
rie, Vanrobaeys Anja, Verduyckt Kris, Verhaert Marianne, Verhelst Kathleen, Verherstraeten Servais, Ver-
meersch Wouter, Verreyt Hans, Vicaire Albert, Vindevoghel Maria, Warmoes Thierry, Willaert Evita, Wollants 
Bert 
 

Non          000 Nee 

 

Abstentions  000 Onthoudingen 

 
 
Vote nominatif - Naamstemming: 013 
 
 

Oui          004 Ja 

 
Arens Josy, Fonck Catherine, Prévot Maxime, Rohonyi Sophie 
 

Non          126 Nee 

 
Anseeuw Björn, Aouasti Khalil, Bacquelaine Daniel, Bayet Hugues, Ben Achour Malik, Bombled Christophe, 
Bonaventure Chanelle, Boukili Nabil, Briers Jan, Burton Emmanuel, Bury Katleen, Buysrogge Peter, Buyst 
Kim, Calvo Kristof, Chanson Julie, Cogolati Samuel, Colebunders Gaby, Creemers Barbara, Creyelman Ste-
ven, Daems Greet, D'Amico Roberto, De Block Maggie, De Caluwé Robby, Dedecker Jean-Marie, Defossé 
Guillaume, De Jonge Tania, de Laveleye Séverine, Delizée Jean-Marc, De Maegd Michel, Demon Franky, 
Depoorter Kathleen, Depraetere Melissa, De Roover Peter, De Vriendt Wouter, De Vuyst Steven, Dewael 
Patrick, De Wit Sophie, Dewulf Nathalie, D'Haese Christoph, Dillen Marijke, Donné Joy, Ducarme Denis, Farih 
Nawal, Francken Theo, Freilich Michael, Gabriëls Katja, Gijbels Frieda, Gilissen Erik, Gilson Nathalie, Goffin 
Philippe, Hanus Mélissa, Hedebouw Raoul, Hennuy Laurence, Houtmeyers Katrien, Hugon Claire, Ingels Yng-
vild, Jiroflée Karin, Kir Emir, Laaouej Ahmed, Lachaert Egbert, Lacroix Christophe, Lanjri Nahima, Leoni Leslie, 
Leroy Marie-Colline, Leysen Christian, Liekens Goedele, Loones Sander, Matheï Steven, Merckx Sofie, Mer-
tens Peter, Metsu Koen, Moscufo Nadia, Moutquin Simon, Moyaers Bert, Muylle Nathalie, Özen Özlem, Parent 
Nicolas, Pas Barbara, Piedboeuf Benoît, Pillen Jasper, Platteau Eva, Ponthier Annick, Prévot Patrick, Raskin 
Wouter, Ravyts Kurt, Rigot Hervé, Roggeman Tomas, Safai Darya, Samyn Ellen, Scourneau Vincent, Segers 
Ben, Senesael Daniel, Sneppe Dominiek, Taquin Caroline, Thémont Sophie, Thiébaut Eric, Tillieux Eliane, 
Troosters Frank, Vajda Olivier, Vanbesien Dieter, Van Bossuyt Anneleen, Van Camp Yoleen, Van den Bergh 
Jef, Vandenbroucke Joris, Vanden Burre Gilles, Vandenput Tim, Van der Donckt Wim, Van Hecke Stefaan, 
Van Hees Marco, Van Hoof Els, Van Langenhove Dries, Van Lommel Reccino, Vanpeborgh Gitta, Van Peel 
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Valerie, Vanrobaeys Anja, Verduyckt Kris, Verhaert Marianne, Verhelst Kathleen, Verherstraeten Servais, Ver-
meersch Wouter, Verreyt Hans, Vicaire Albert, Vindevoghel Maria, Warmoes Thierry, Willaert Evita, Wollants 
Bert 
 

Abstentions  000 Onthoudingen 

 
 
Vote nominatif - Naamstemming: 014 
 
 

Oui          119 Ja 

 
Anseeuw Björn, Aouasti Khalil, Arens Josy, Bacquelaine Daniel, Bayet Hugues, Ben Achour Malik, Bombled 
Christophe, Bonaventure Chanelle, Briers Jan, Burton Emmanuel, Bury Katleen, Buysrogge Peter, Buyst Kim, 
Calvo Kristof, Chanson Julie, Cogolati Samuel, Creemers Barbara, Creyelman Steven, De Block Maggie, De 
Caluwé Robby, Dedecker Jean-Marie, Defossé Guillaume, De Jonge Tania, de Laveleye Séverine, Delizée 
Jean-Marc, De Maegd Michel, Demon Franky, Depoorter Kathleen, Depraetere Melissa, De Roover Peter, De 
Smet François, De Vriendt Wouter, Dewael Patrick, De Wit Sophie, Dewulf Nathalie, D'Haese Christoph, Die-
rick Leen, Dillen Marijke, Donné Joy, Ducarme Denis, Farih Nawal, Fonck Catherine, Francken Theo, Freilich 
Michael, Gabriëls Katja, Gijbels Frieda, Gilissen Erik, Gilson Nathalie, Goffin Philippe, Hanus Mélissa, Hennuy 
Laurence, Houtmeyers Katrien, Hugon Claire, Ingels Yngvild, Jiroflée Karin, Kir Emir, Laaouej Ahmed, Lach-
aert Egbert, Lacroix Christophe, Lanjri Nahima, Leoni Leslie, Leroy Marie-Colline, Leysen Christian, Liekens 
Goedele, Loones Sander, Matheï Steven, Metsu Koen, Moyaers Bert, Muylle Nathalie, Özen Özlem, Parent 
Nicolas, Pas Barbara, Piedboeuf Benoît, Pillen Jasper, Platteau Eva, Ponthier Annick, Prévot Maxime, Prévot 
Patrick, Raskin Wouter, Ravyts Kurt, Rigot Hervé, Roggeman Tomas, Rohonyi Sophie, Safai Darya, Samyn 
Ellen, Scourneau Vincent, Segers Ben, Senesael Daniel, Sneppe Dominiek, Taquin Caroline, Thémont So-
phie, Thiébaut Eric, Tillieux Eliane, Troosters Frank, Vajda Olivier, Vanbesien Dieter, Van Bossuyt Anneleen, 
Van Camp Yoleen, Van den Bergh Jef, Vandenbroucke Joris, Vanden Burre Gilles, Vandenput Tim, Van der 
Donckt Wim, Van Hecke Stefaan, Van Hoof Els, Van Langenhove Dries, Van Lommel Reccino, Vanpeborgh 
Gitta, Van Peel Valerie, Vanrobaeys Anja, Verduyckt Kris, Verhaert Marianne, Verhelst Kathleen, Verherstrae-
ten Servais, Vermeersch Wouter, Verreyt Hans, Vicaire Albert, Willaert Evita, Wollants Bert 
 

Non          000 Nee 

 

Abstentions  012 Onthoudingen 

 
Boukili Nabil, Colebunders Gaby, Daems Greet, D'Amico Roberto, De Vuyst Steven, Hedebouw Raoul, Merckx 
Sofie, Mertens Peter, Moscufo Nadia, Van Hees Marco, Vindevoghel Maria, Warmoes Thierry 
 
 
Vote nominatif - Naamstemming: 015 
 
 

Oui          130 Ja 

 
Anseeuw Björn, Aouasti Khalil, Arens Josy, Bacquelaine Daniel, Bayet Hugues, Ben Achour Malik, Bombled 
Christophe, Bonaventure Chanelle, Boukili Nabil, Briers Jan, Burton Emmanuel, Bury Katleen, Buysrogge Pe-
ter, Buyst Kim, Chanson Julie, Cogolati Samuel, Colebunders Gaby, Creemers Barbara, Creyelman Steven, 
Daems Greet, D'Amico Roberto, De Block Maggie, De Caluwé Robby, Dedecker Jean-Marie, Defossé Guil-
laume, De Jonge Tania, de Laveleye Séverine, Delizée Jean-Marc, De Maegd Michel, Demon Franky, De-
poorter Kathleen, Depraetere Melissa, De Roover Peter, De Smet François, De Vriendt Wouter, De Vuyst 
Steven, Dewael Patrick, De Wit Sophie, Dewulf Nathalie, D'Haese Christoph, Dierick Leen, Dillen Marijke, 
Donné Joy, Ducarme Denis, Farih Nawal, Fonck Catherine, Francken Theo, Freilich Michael, Gabriëls Katja, 
Gijbels Frieda, Gilissen Erik, Goffin Philippe, Hanus Mélissa, Hedebouw Raoul, Hennuy Laurence, Houtmey-
ers Katrien, Hugon Claire, Ingels Yngvild, Jiroflée Karin, Kir Emir, Laaouej Ahmed, Lachaert Egbert, Lacroix 
Christophe, Lanjri Nahima, Leoni Leslie, Leroy Marie-Colline, Leysen Christian, Liekens Goedele, Loones 
Sander, Matheï Steven, Merckx Sofie, Mertens Peter, Metsu Koen, Moscufo Nadia, Moutquin Simon, Moyaers 



 

 

Bert, Muylle Nathalie, Özen Özlem, Parent Nicolas, Pas Barbara, Piedboeuf Benoît, Pillen Jasper, Platteau 
Eva, Ponthier Annick, Prévot Maxime, Prévot Patrick, Raskin Wouter, Ravyts Kurt, Rigot Hervé, Roggeman 
Tomas, Rohonyi Sophie, Safai Darya, Samyn Ellen, Scourneau Vincent, Segers Ben, Senesael Daniel, 
Sneppe Dominiek, Taquin Caroline, Thémont Sophie, Thiébaut Eric, Tillieux Eliane, Troosters Frank, Vajda 
Olivier, Vanbesien Dieter, Van Bossuyt Anneleen, Van Camp Yoleen, Van den Bergh Jef, Vandenbroucke 
Joris, Vanden Burre Gilles, Vandenput Tim, Van der Donckt Wim, Van Hecke Stefaan, Van Hees Marco, Van 
Hoof Els, Van Langenhove Dries, Van Lommel Reccino, Vanpeborgh Gitta, Van Peel Valerie, Vanrobaeys 
Anja, Verduyckt Kris, Verhaert Marianne, Verhelst Kathleen, Verherstraeten Servais, Vermeersch Wouter, 
Verreyt Hans, Vicaire Albert, Vindevoghel Maria, Warmoes Thierry, Willaert Evita, Wollants Bert 
 

Non          000 Nee 

 

Abstentions  000 Onthoudingen 

 
 
Vote nominatif - Naamstemming: 016 
 
 

Oui          081 Ja 

 
Aouasti Khalil, Arens Josy, Bacquelaine Daniel, Bayet Hugues, Ben Achour Malik, Bombled Christophe, Bo-
naventure Chanelle, Briers Jan, Burton Emmanuel, Buyst Kim, Calvo Kristof, Chanson Julie, Cogolati Samuel, 
Creemers Barbara, De Block Maggie, De Caluwé Robby, Defossé Guillaume, De Jonge Tania, de Laveleye 
Séverine, Delizée Jean-Marc, De Maegd Michel, Demon Franky, Depraetere Melissa, De Smet François, De 
Vriendt Wouter, Dewael Patrick, Dierick Leen, Ducarme Denis, Farih Nawal, Fonck Catherine, Gabriëls Katja, 
Gilson Nathalie, Goffin Philippe, Hanus Mélissa, Hennuy Laurence, Hugon Claire, Jiroflée Karin, Kir Emir, 
Laaouej Ahmed, Lachaert Egbert, Lacroix Christophe, Lanjri Nahima, Leoni Leslie, Leroy Marie-Colline, Ley-
sen Christian, Liekens Goedele, Matheï Steven, Moutquin Simon, Moyaers Bert, Muylle Nathalie, Özen Özlem, 
Parent Nicolas, Piedboeuf Benoît, Pillen Jasper, Platteau Eva, Prévot Maxime, Prévot Patrick, Rigot Hervé, 
Rohonyi Sophie, Scourneau Vincent, Segers Ben, Senesael Daniel, Taquin Caroline, Thémont Sophie, Thié-
baut Eric, Tillieux Eliane, Vajda Olivier, Vanbesien Dieter, Van den Bergh Jef, Vandenbroucke Joris, Vanden 
Burre Gilles, Vandenput Tim, Van Hecke Stefaan, Van Hoof Els, Vanpeborgh Gitta, Vanrobaeys Anja, Ver-
duyckt Kris, Verhelst Kathleen, Verherstraeten Servais, Vicaire Albert, Willaert Evita 
 

Non          001 Nee 

 
Dedecker Jean-Marie 
 

Abstentions  049 Onthoudingen 

 
Anseeuw Björn, Boukili Nabil, Bury Katleen, Buysrogge Peter, Colebunders Gaby, Creyelman Steven, Daems 
Greet, D'Amico Roberto, Depoorter Kathleen, De Roover Peter, De Vuyst Steven, De Wit Sophie, Dewulf 
Nathalie, D'Haese Christoph, Dillen Marijke, Donné Joy, Francken Theo, Freilich Michael, Gijbels Frieda, Gi-
lissen Erik, Hedebouw Raoul, Houtmeyers Katrien, Ingels Yngvild, Loones Sander, Merckx Sofie, Mertens 
Peter, Metsu Koen, Moscufo Nadia, Pas Barbara, Ponthier Annick, Raskin Wouter, Ravyts Kurt, Roggeman 
Tomas, Safai Darya, Samyn Ellen, Sneppe Dominiek, Troosters Frank, Van Bossuyt Anneleen, Van Camp 
Yoleen, Van der Donckt Wim, Van Hees Marco, Van Langenhove Dries, Van Lommel Reccino, Van Peel 
Valerie, Vermeersch Wouter, Verreyt Hans, Vindevoghel Maria, Warmoes Thierry, Wollants Bert 
 
 
Vote nominatif - Naamstemming: 017 
 
 

Oui          076 Ja 
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Aouasti Khalil, Bacquelaine Daniel, Bayet Hugues, Ben Achour Malik, Bombled Christophe, Bonaventure Cha-
nelle, Briers Jan, Burton Emmanuel, Buyst Kim, Calvo Kristof, Chanson Julie, Cogolati Samuel, Creemers 
Barbara, De Block Maggie, De Caluwé Robby, Defossé Guillaume, De Jonge Tania, de Laveleye Séverine, 
Delizée Jean-Marc, De Maegd Michel, Demon Franky, Depraetere Melissa, De Vriendt Wouter, Dewael Pa-
trick, Dierick Leen, Ducarme Denis, Farih Nawal, Gabriëls Katja, Gilson Nathalie, Goffin Philippe, Hanus Mé-
lissa, Hennuy Laurence, Hugon Claire, Jiroflée Karin, Kir Emir, Laaouej Ahmed, Lachaert Egbert, Lacroix 
Christophe, Lanjri Nahima, Leroy Marie-Colline, Leysen Christian, Liekens Goedele, Matheï Steven, Moutquin 
Simon, Moyaers Bert, Muylle Nathalie, Özen Özlem, Parent Nicolas, Piedboeuf Benoît, Pillen Jasper, Platteau 
Eva, Prévot Patrick, Rigot Hervé, Scourneau Vincent, Segers Ben, Senesael Daniel, Taquin Caroline, Thémont 
Sophie, Thiébaut Eric, Tillieux Eliane, Vajda Olivier, Vanbesien Dieter, Van den Bergh Jef, Vandenbroucke 
Joris, Vanden Burre Gilles, Vandenput Tim, Van Hecke Stefaan, Van Hoof Els, Vanpeborgh Gitta, Vanrobaeys 
Anja, Verduyckt Kris, Verhaert Marianne, Verhelst Kathleen, Verherstraeten Servais, Vicaire Albert, Willaert 
Evita 
 

Non          053 Nee 

 
Anseeuw Björn, Arens Josy, Boukili Nabil, Bury Katleen, Colebunders Gaby, Creyelman Steven, Daems Greet, 
D'Amico Roberto, Dedecker Jean-Marie, Depoorter Kathleen, De Roover Peter, De Smet François, De Vuyst 
Steven, De Wit Sophie, Dewulf Nathalie, D'Haese Christoph, Dillen Marijke, Donné Joy, Fonck Catherine, 
Francken Theo, Freilich Michael, Gijbels Frieda, Gilissen Erik, Hedebouw Raoul, Houtmeyers Katrien, Ingels 
Yngvild, Loones Sander, Merckx Sofie, Mertens Peter, Metsu Koen, Moscufo Nadia, Pas Barbara, Ponthier 
Annick, Prévot Maxime, Raskin Wouter, Ravyts Kurt, Roggeman Tomas, Rohonyi Sophie, Safai Darya, Samyn 
Ellen, Sneppe Dominiek, Troosters Frank, Van Bossuyt Anneleen, Van Camp Yoleen, Van der Donckt Wim, 
Van Hees Marco, Van Langenhove Dries, Van Lommel Reccino, Van Peel Valerie, Vermeersch Wouter, Ver-
reyt Hans, Vindevoghel Maria, Warmoes Thierry 
 

Abstentions  002 Onthoudingen 

 
Buysrogge Peter, Wollants Bert 
 
 


